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1. ALGEMENE OPMERKINGEN

Met voldoening constateer ik dat in de algemene opmerkingen van de
leden van de verschillende fracties doorklinkt dat het wetsvoorstel als
belangwekkend wordt ervaren en dat de wenselijkheid van een herin–
richting van de bijstandsregels in het algemeen wordt erkend. Met de
belangrijkste doelstellingen die daarbij voor ogen staan, wordt in ruime
mate instemming betuigd. In het bijzonder geldt dit voor het streven naar
een doeltreffender bevordering van de zelfstandige bestaansvoorziening
van bijstandsgerechtigden, gegeven het nog steeds omvangrijke beroep
op bijstand. Dat bij het verlenen van bijstand een zuivere afstemming op
de specifieke omstandigheden in het individuele geval een vereiste is om
te bereiken dat het verlenen van bijstand een kwestie van maatwerk is,
wordt door verschillende fracties eveneens onderschreven.

Teneinde deze memorie zo overzichtelijk mogelijk en niet onnodig lang
te maken, is er op een aantal plaatsen voor gekozen om opmerkingen,
die verspreid in het voorlopig verslag voorkomen maar die op hetzelfde
onderwerp betrekking hebben, samen te voegen. De volgorde waarin
onderwerpen worden behandeld wijkt daardoor op enkele punten af van
het voorlopige verslag. Waar nodig is dit door middel van een verwijzing
verduidelijkt.

Hierna wordt ingegaan op de algemene opmerkingen van de verschil–
lende fracties. Allereerst komen daarbij aan de orde de vragen die
worden gesteld en de opmerkingen die worden gemaakt aangaande de
reikwijdte en duurzaamheid van de voorgestelde herinrichting van de
ABW.

De leden van de fracties van het CDA, de PvdA, de SGP en het GPV
vragen een reactie van de regering op de mogelijkheid de IOAW en de
IOAZ in het wetsvoorstel te integreren.

In principe is het mogelijk om, door de IOAW en IOAZ te integreren in
de nieuwe ABW, een niet onbelangrijke vermindering van regelgeving te
bereiken. De wenselijkheid van een dergelijke integratie zou ik daarom op
zich positief willen benaderen. Echter, alvorens integratie concreet kan
worden overwogen, zal met name de vraag moeten worden gesteld in
welke mate voor de doelgroepen van IOAW en IOAZ bij integratie een
afwijkend regime wenselijk blijft. In het kader van de stelselherziening
sociale zekerheid is destijds bewust gekozen voor afzonderlijke
regelingen met, ten opzichte van de ABW, afwijkende regimes. In bijlage
1 bij deze memorie is een overzicht gegeven van de belangrijkste
verschillen in de uitkeringsregimes. Thans is nog niet duidelijk in
hoeverre de leden van genoemde fracties de specifieke uitkeringsre–
gimes van IOAW en IOAZ wensen te handhaven. De leden van de
PvdA-fractie hebben wel aangegeven dat het niet hun bedoeling is de
speciale rechten van betrokkenen aan te tasten en zij noemen daarbij als
voorbeeld de vermogensvrijlating.

Indien de verschilpunten van beide regelingen ten opzichte van de
ABW zouden worden gehandhaafd, zou integratie vooral neerkomen op
het verschuiven van regelgeving. De dereguleringswinst en de voordelen
voor de uitvoering zijn dan tamelijk bescheiden; in zekere zin zou, door
verschillende uitkeringsregimes in één wet samen te brengen, de ABW
dan zelfs ingewikkelder worden. Integratie in de ABW met behoud van
de afwijkende kenmerken van de IOAW en IOAZ acht ik daarom minder
zinvol. Een betekenisvolle vereenvoudiging van regelgeving is alleen
mogelijk door een aanmerkelijk deel van de verschilpunten weg te nemen
en daarbij aan te sluiten bij het uitkeringsregime van de voorgestelde
nieuwe ABW.
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De leden van de fractie van het CDA vragen of de nieuwe ABW een
zeer voorlopig karakter heeft, gezien de discussie inzake de vernieuwing
van het stelsel van sociale zekerheid, een vernieuwing overigens die deze
leden noodzakelijk achten. Zij gaan hierbij ook in op de evaluatie van de
herinrichting van de ABW.

De leden van de PvdA-fractie vragen de regering nader aandacht te
besteden aan de betekenis die huidige en toekomstige ontwikkelingen in
het stelsel van sociale zekerheid hebben voor de ABW. Zij merken hierbij
op dat voorkomen dient te worden dat de voorgestelde herinrichting van
de bijstandswet een ad hoc-maatregel zal blijken te zijn.

De leden van de fractie van Groen Links gaan in op de mogelijke
integratie van diverse uitkeringsregelingen, waaronder de ABW, tot een
Wet op de Algemene Inkomensvoorziening. Zij kondigen aan hieromtrent
met nadere voorstellen te zullen komen.

Het wetsvoorstel is, zoals ook blijkt uit de doelstellingen die eraan ten
grondslag liggen, niet opgezet als een voorlopige maatregel, maar
beoogt een blijvende verbetering in de regelgeving en in de bijstandver–
lening tot stand te brengen. Ook uit de doelstellingen die eraan ten
grondslag liggen, blijkt dat het hier niet gaat om een ad hoc-maatregel.
Ik kan mij niettemin goed voorstellen dat, gezien de discussie over min of
meer ingrijpende aanpassingen in het stelsel van sociale zekerheid, de
vraag opkomt of de nieuwe ABW een lang leven beschoren zal zijn.
Hoewel genoemde discussie thans nog niet is uitgekristalliseerd, voorzie
ik niet dat deze ertoe zal leiden dat de plaats en functie van de ABW als
minimumvoorziening, die mede het sluitstuk van het stelsel vormt, funda–
menteel zullen wijzigen. In de zogenoemde strategische verkenningen
aangaande het perspectief op langere termijn voor de sociale zekerheid,
die in par. 3.3. van de Sociale Nota 1993 zijn opgenomen, is ervan
uitgegaan dat zowel in een ministelsel, een geprivatiseerd stelsel, als in
een basisstelsel de waarborgfunctie onmisbaar is, dat deze waarborg–
functie de vorm dient te hebben van een verantwoordelijkheid van de
overheid om in het minimaal noodzakelijke te voorzien en dat daarbij een
afstemming op behoefte plaatsvindt. In lijn hiermee vat het ministerie
van Sociale Zaken en Werkgelegenheid de zorg voor het bestaansmi–
nimum dan ook als een kerntaak op. De voorgestelde nieuwe ABW zal,
ook wanneer overige delen van het stelsel fundamenteel zouden wijzigen,
de kernvoorziening blijven ter vervulling van de waarborgfunctie.
Uiteraard zullen wijzigingen elders in het stelsel, al dan niet op specifieke
categorieën gericht, veelal doorwerken in (het beroep op) de ABW, doch
ik voorzie nu niet dat dergelijke wijzigingen tot een wezenlijk andere
bijstandswet zullen leiden. Ik ga er daarbij eveneens van uit dat de
maatschappelijke tendens tot verdergaande individualisering, voor zover
deze door gaat werken in het stelsel van sociale zekerheid, eerder de
inkomensdervingsfunctie van de sociale verzekeringen betreft dan de
waarborgfunctie van de ABW. Het vraagstuk van individualisering en
verzelfstandiging, inclusief de 1990-maatregel, komt uitgebreider aan de
orde in hoofdstuk 2 van deze memorie.

Naast de mogelijke aanpassingen in het bovenminimale traject van het
stelsel van sociale zekerheid, zie ik vooral drie ontwikkelingen die in de
voorzienbare toekomst de plaats, functie en inhoud van de ABW zullen of
kunnen gaan beïnvloeden:

- het beleid gericht op versterking van de activerende werking van de
sociale zekerheid. Het wetsvoorstel levert hieraan reeds een belangrijke
bijdrage door de arbeidsinschakeling van bijstandsontvangers meer
centraal te stellen. Nieuwe ontwikkelingen op dit vlak zijn voorzienbaar;

- het streven naar vereenvoudiging van het stelsel. Een voor de hand
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liggende vereenvoudiging op het terrein van de minimum-inkomensvoor–
zieningen is de integratie van IOAW en IOAZ in de ABW. Op de vraag of
deze integratie reeds bij gelegenheid van de herinrichting kan plaats–
vinden ben ik hiervoor reeds ingegaan. Of het streven naar vereenvou–
diging ook gevolgen zal hebben voor de Toeslagenwet kan thans nog
onvoldoende worden overzien, vanwege de verbinding van die wet met
het loongerelateerde traject;

- ontwikkelingen in de bestuurlijke inrichting van Nederland. De
totstandkoming van regionale besturen biedt, zoals in de Sociale Nota
1993 reeds werd uiteengezet, mogelijkheden om op termijn de bestuur–
lijke taakverdeling aangaande de bijstand tussen rijksoverheid, regio's en
gemeenten opnieuw in te vullen. Ook voor de regelgeving kan dit
gevolgen hebben. Een belangrijke vraag die zich hierbij voordoet is of,
door aan volwaardige regionale besturen financiële en sturende
(waaronder regelende) taken aangaande de ABW te geven, een effec–
tiever overheidsoptreden op dit vlak kan worden gerealiseerd.

Wat betreft de door de leden van de Groen Links-fractie aangekon–
digde voorstellen voor een integratie van diverse uitkeringsregelingen
onthoud ik mij thans van een inhoudelijke reactie. Gezien de breedte van
deze voorstellen en doordat ze neerkomen op het doen verdwijnen van
de ABW als laatste voorziening in het stelsel, liggen deze buiten het
kader van de behandeling van dit wetsvoorstel.

Uitgangspunt van de regering is, samengevat, dat er ook in de verdere
toekomst behoefte blijft aan een Algemene bijstandswet, waarin de
verantwoordelijkheid van de overheid om de burger, aanvullend op diens
eigen inspanningen, te vrijwaren van gebrek, gestalte krijgt. In die zin kan
het wetsvoorstel worden beschouwd als de nieuwe vormgeving van een
ook op termijn noodzakelijk blijvende voorziening.

Een evaluatie in de periode na de invoering van de nieuwe ABW wordt
inderdaad noodzakelijk geacht, onder meer om te kunnen vaststellen of
de gestelde doelen worden bereikt. In de memorie van toelichting bij de
Invoeringswet is aan de evaluatie aandacht besteed (par. 4.3).

De leden van de CDA-fractie vragen hoe het wetsvoorstel zich
verhoudt tot het proces van een zich verder verenigend Europa en welke
opvattingen de regering heeft over het vraagstuk van de Europese
integratie in relatie tot de herinrichting van de ABW.

In de memorie van toelichting (blz. 95-96) is aangegeven dat de
dynamiek van het Europese eenwordingsproces moeilijk op voorhand te
voorspellen is. Desalniettemin worden in elk geval op korte termijn geen
grote veranderingen in de sociale zekerheid verwacht als gevolg van de
Europese eenwording. Ook bij inwerkingtreding van het Verdrag van
Maastricht blijft het bepalen van de inhoud van de sociale zekerheids–
stelsels de primaire bevoegdheid van de lidstaten.

Niettemin is het zinvol het inzicht te verdiepen in de betekenis van de
Europese eenwording voor de bijstandverlening in Nederland. Daartoe
zijn twee onderzoeken in voorbereiding:

- een onderzoek dat tot doel heeft in kaart te brengen wat in de
komende 5 a 10 jaar de (in)directe effecten kunnen zijn van de econo–
mische eenwording en de daarmee samenhangende ontwikkelingen
(Verdrag van Maastricht, EMU, EPU, migratie) voor de sociale zeker–
heidsstelsels, waarbij ook aandacht aan de ABW zal worden geschonken;

- een onderzoek «Oriëntatie op Europa», dat tot doel heeft te analy–
seren hoe in de lidstaten vorm gegeven is aan de minimumbestaansvoor–
ziening en de bijstandswetgeving. Daarbij gaat het niet alleen om de
belangrijkste kenmerken van de bijstandsstelsels. Het onderzoek heeft
ook tot doel een antwoord te verkrijgen op de vraag op welke wijze de
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lidstaten in de minimumbestaansregelingen vormgeven aan belangrijke
aspecten, zoals de toeleiding naar de arbeidsmarkt, het sanctiebeleid
enz. Ook zal het onderzoek zich richten op het signaleren van belangnjke
trends in de bijstandverlening in lidstaten, zoals financiële ontwikke–
lingen, in– en uitstroom en achtergrondkenmerken van bijstandsgerech–
tigden.

De leden van de fractie van de PvdA geven aan dat zij zich zeker
kunnen vinden in het streven van de regering om met de herinrichting
van de ABW een nieuw evenwicht te bereiken in de verdeling van verant–
woordelijkheden tussen Rijk en gemeenten. Zij merken daarbij op dat
naar hun mening niet de financiële verhouding tussen Rijk en gemeenten
bepalend moet zijn voor die verdeling, maar de noodzaak tot maatwerk
bij de verlening van bijstand. Zij bepleiten in dit verband een verder–
gaande decentralisatie dan thans door de regering wordt voorgesteld.

Ik kan de mening van deze leden onderschrijven dat het financiële
motief niet het vertrekpunt dient te zijn voor de verdeling van verant–
woordelijkheden tussen Rijk en gemeenten voor de uitvoering van de
bijstandswet. Uitgangspunt van het wetsvoorstel is dat de zorg voor een
adequate bijstandverlening een aangelegenheid is van complementair
bestuur: inherent aan het feit dat de ABW door de gemeenten in
medebewind wordt uitgevoerd is, dat zij een eigen bestuurlijke verant–
woordelijkheid voor de bijstandverlening dragen, die het complement is
van de rijksverantwoordelijkheid. Waar de rijksoverheid met name
verantwoordelijk is voor de algemene bijstandsniveaus, het bewaken van
de samenhang met landelijke beleidskaders en andere voorzieningen,
voor het toezicht op de wetshandhaving en voor de kwaliteit van de
centrale regelgeving, is de gemeente in de eerste plaats verantwoordelijk
voor de verfijning van de bijstandverlening in het individuele geval (het
binnen de landelijke kaders leveren van maatwerk) en in de tweede
plaats voor de praktische ondersteuning van bijstandsontvangers bij het
herwinnen van hun zelfstandige bestaansvoorziening. De vooral op de
algemene kaders gerichte aandacht van de landelijke overheid en de
vooral op de persoon gerichte aandacht van de gemeentelijke overheid
vullen elkaar aan. Terecht merken deze leden op dat het primaat van
eigen inspanningen om in het bestaan te voorzien en een zuivere
afstemming op de specifieke omstandigheden in het individuele geval,
beginselen die deze leden onderschrijven, alleen succesvol kunnen
worden gerealiseerd op basis van maatwerk dicht bij de burger.

Tot de verantwoordelijkheidsverdeling behoort mede dat de bewinds–
personen van Sociale Zaken en Werkgelegenheid ten overstaan van het
parlement de eindverantwoordelijkheid dragen voor het functioneren van
de ABW en voor de besteding van de ten laste van de SZW-begroting
komende bijstandsgelden. Het rijkstoezicht op de gemeentelijke
uitvoering moet in het licht van deze ministeriële eindverantwoorde–
lijkheid worden gezien. Dat de noodzaak en het belang van dit rijkstoe–
zicht mede samenhangen met het aanzienlijke beslag dat de ABW op de
collectieve middelen legt (het financiële motief), betekent naar mijn
mening echter geenszins dat de verdeling van de kosten maatgevend is
voor de verdeling van bestuurlijke taken. Voorop staat de bestuurlijke
medeverantwoordelijkheid van de gemeenten - een decentrale medever–
antwoordelijkheid die inderdaad ten nauwste samenhangt met het
leveren van maatwerk, dicht bij de burger - en deze vertaalt zich onder
meer in het dragen van een deel van de financiële lasten door de
gemeenten.

Op de voorstellen van de leden van de PvdA-fractie gericht op verder–
gaande decentralisatie wordt ingegaan in par. 3.1 en 4.6.2 van deze
memorie. Hier reeds merk ik op dat zich naar mijn mening een zinvolle
mogelijkheid tot verdergaande decentralisatie voordoet aangaande de
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gedeeltelijke vrijlating van arbeidsinkomsten. Het kabinet is voornemens
de bestaande vrijlatingsregeling, die onvoldoende effectief is, te laten
vervallen. In plaats daarvan zouden aan gemeenten mogelijkheden
kunnen worden geboden voor de ontwikkeling van eigen incentives ter
bevordering van de uitstroom. Hieromtrent is onlangs advies gevraagd
aan de Commissie Sociale Voorzieningen van de SER.

In antwoord op een desbetreffende vraag van de leden van de
PvdA-fractie merk ik op dat het wetsvoorstel naar mijn mening niet
beperkt blijft tot het herschikken van reeds geldende bepalingen. Er is
immers mede sprake van een aanzienlijke vermindering van regelgeving,
van het opheffen van het onderscheid tussen Rww en ABW-sec in
samenhang met een vergroting van de groep waarvoor arbeidsinscha–
keling streefdoel wordt en van vergroting van de gemeentelijke speel–
ruimte. Naast diverse beleidsinhoudelijke wijzigingen die het
wetsvoorstel inhoudt, zijn het met name de vergroting van de active–
rende werking van de ABW en de versterking van de maatwerkbena–
dering, beiden doelstellingen waarvan deze leden het belang blijkens hun
inbreng onderschrijven, die de betekenis van deze herinrichting naar mijn
mening duidelijk uittillen boven het anders rangschikken van regelgeving.
De term «herinrichting» drukt niet alleen het anders ordenen uit, maar
ook het geschikt maken van de bijstandswet voor zijn toekomstige
functie.

De leden van de PvdA-fractie gaan in op het advies «Op eigen kracht»
van de Harmonisatieraad Welzijnsbeleid uit 1987. Zij vragen zich af of
het de voorkeur verdient alsnog gevolg te geven aan het advies om op
grote schaal verschillende wettelijke regelingen op het terrein van
inkomen, werk en immateriële zorg ineen te schuiven, zoals door de
Harmonisatieraad voorgesteld. Ook de leden van de Groen Links-fractie
gaan nader op de voorstellen van de Harmonisatieraad in en bepleiten
een verdergaande integratie en stroomlijning van diverse regels op het
terrein van arbeid, inkomen en welzijn.

Ik wijs erop dat de Harmonisatieraad een dergelijke integratie van
voorzieningen (m.n. huursubsidie, studiefinanciering, kinderbijslag,
bijstand, zorg– en herintredingsvoorzieningen) tot één «bodempakket»
destijds heeft aangemerkt als een richtinggevend concept. Een integratie
als door de raad voorgesteld zou zonder meer ingrijpend zijn en veel tijd
vergen. Het voorstel roept daarbij de vraag op, overigens met volledige
erkenning van de dwarsverbanden die er tussen de bedoelde voorzie–
ningen bestaan, of een dergelijke «mega-wet» nu werkelijk veel effec–
tiever en overzichtelijker zou zijn. Niet over het hoofd mag worden gezien
dat de genoemde voorzieningen, ondanks hun verwantschap, toch
tamelijk verschillende doeleinden nastreven en ook nogal verschillende
doelgroepen betreffen. De achterliggende gedachte om meer
samenhang te brengen in (de uitvoering van) diverse voorzieningen
spreekt mij op zich zeker aan. Een meer gebundelde uitvoering (de zgn.
éèn-loket-gedachte) en, voor zover mogelijk, een meer gelijkvormige
inkomensvaststelling voor diverse regelingen voor degenen met een laag
inkomen, zie ik als stappen in die richting, die op korte termijn meer
perspectief bieden dan een grootscheepse integratie van regelgeving.

Ik ga ervan uit dat de betekenis van het concept sociale vernieuwing
voor de terugdringing van de verkokering door een meer samenhangende
benadering op lokaal niveau mogelijk te maken, bij de genoemde leden
genoegzaam bekend is. Als voorbeelden waar verkokering verminderd is
of naar verwachting kan worden, wijs ik op de verbeterde samenwerking
met de arbeidsvoorziening in RBA-verband en via afzonderlijke samen–
werkingsverbanden, de voorzieningen in het kader van artikel 36 WWV,
de overdracht van leefvoorzieningen voor gehandicapten aan gemeenten
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en de decentralisatie van de bijzondere bijstand. In studie is de
mogelijkheid om de sociale werkvoorziening in te passen in het Fonds
sociale vernieuwing, waarbij ook de mogelijkheid van een afstemming,
respectievelijk integratie, met de banenpools aan de orde komt. Een
voorstel van Wet stimulering sociale vernieuwing is in voorbereiding.

De leden van de PvdA-fractie vragen zich af of het onderscheid tussen
algemene en bijzondere bijstand niet zou moeten inhouden dat de naam
van de wet wordt gewijzigd in «Bijstandswet».

Ik merk hierbij op dat de term «algemeen» in de naam van de wet
betrekking heeft op het algemene karakter van de wet. De naam
betekent dus «algemene wet inzake de bijstand», niet: «wet inzake de
algemene bijstand». Ook de bestaande wet heeft overigens zowel
betrekking op de algemene als de bijzondere bijstand. Het heeft mijn
voorkeur de naam van de wet te handhaven.

De leden van de VVD-fractie onderschrijven de belangrijkste doelstel–
lingen van de voorgenomen herinrichting, die in par. 4.1 van de memorie
van toelichting zijn genoemd en zij onderstrepen daarnaast nog eens het
grote belang van het terugdringen van langdurige bijstandsafhanke–
lijkheid en van een vermindering en vereenvoudiging van regelgeving.
Deze leden vragen zich af waarom met name een verdere individuali–
sering en vereenvoudiging van de normensystematiek niet bij de herin–
richting zijn betrokken.

Met deze leden ben ik van mening dat langdurige bijstandsafhanke–
lijkheid moet worden tegengegaan en ik zie het wetsvoorstel als een
belangrijke stap daartoe. Ook wat betreft het belang van vermindering en
vereenvoudiging van regelgeving kan ik de opvatting van deze leden
onderschrijven. Ik teken hierbij slechts aan dat ik het aspect van de
deregulering eerder zie als een voorwaarde voor een effectievere
bijstandverlening dan als een afzonderlijke doelstelling. Aan het
vraagstuk van de verzelfstandiging of individualisering van het recht op
bijstand en de vereenvoudiging van de normensystematiek zal ik
aandacht besteden in hoofdstuk 2 van deze memorie.

De leden van de fractie van D66 onderschrijven in algemene zin de
doelstellingen van de herinrichting van de ABW. Met deze leden ben ik
van mening dat een evenwichtige bestuurlijke verantwoordelijkheidsver–
deling en een vereenvoudigde en systematischer opgezette regelgeving
van groot belang zijn als voorwaarde om die doelstellingen te kunnen
verwerkelijken. De kritische opmerkingen en de vragen van deze leden
hebben onder meer betrekking op de bevordering van de zelfstandige
voorziening in het bestaan, de inkomstenvrijlating en de samenwerking
met de arbeidsvoorziening, terwijl deze leden ook uitgebreid ingaan op
de internationale aspecten. Deze en overige opmerkingen en vragen van
deze leden zullen bij de desbetreffende onderdelen van deze memorie
aan de orde komen.

De leden van de Groen Links-fractie spreken waardering uit voor de
inspanningen van de regering in het kader van het wetsvoorstel, maar
zouden anderzijds graag hebben gezien dat meer durf was getoond om
tot een wezenlijker vernieuwing van de ABW te komen. Zij vragen in dit
verband de regering met name in te gaan op een vijftal brandende
kwesties. Als eerste kwestie noemen zij het verschijnsel moderne
armoede. Zij signaleren dat specifieke voorzieningen als de bijzondere
bijstand, schuldsanering en gemeentelijk minimabeleid steeds meer een
generieke functie gaan vervullen, hetgeen er volgens deze leden op wijst
dat de algemene bijstand op de lange duur onvoldoende is. Zij stellen,
met het oog op de langdurig bijstandsafhankelijken, de vraag of ik bereid
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ben een opwaardering van de uitkeringsniveaus te overwegen om het
beroep op deze specifieke voorzieningen te voorkomen, een beroep
waaraan naar hun oordeel grote uitvoeringslasten zijn verbonden.

Ik betrek hierbij de vraag van de leden van de CDA-fractie of is
overwogen een differentiatie in uitkeringen aan te brengen naar leeftijd
of uitkeringsduur.

Een algemene verhoging van de uitkeringen op sociaal minimumniveau
is om een aantal redenen onwenselijk. Deze redenen zijn door het
kabinet bij diverse gelegenheden reeds uiteengezet. Ik verwijs daarvoor
onder meer naar hoofdstuk 4 van de Inkomensnota 1992 waarin, als
reactie op inkomenspolitieke aanbevelingen van de Raad van Kerken,
uitvoerig is betoogd waarom een structurele verhoging van het niveau
van het sociaal minimum ongewenst is. Kort samengevat komt dit er op
neer dat een gelijktijdige verhoging van sociaal minimum en
minimumloon zeer negatieve gevolgen heeft voor de werkgelegenheid en
daarmee een extra beroep op de sociale zekerheid veroorzaakt. Verder
zou een verhoging van het sociaal minimum zonder gelijktijdige
verhoging van het minimumloon de werking van de arbeidsmarkt ernstig
verstoren. Ook daarvan zou een sterk negatief effect uitgaan op de
werkgelegenheid en het beroep op sociale zekerheid.

Aan een verhoging van uitkeringsniveaus afhankelijk van leeftijd of
uitkeringsduur, zijn dezelfde bezwaren verbonden, zij het op beperktere
schaal. Daarnaast geldt dat een dergelijke verhoging afbreuk zou doen
aan het algemeen karakter van het sociaal minimum. Behalve ten aanzien
van jongeren - waarbij specifieke overwegingen ten aanzien van het
minimumjeugdloon, de aan de bijstand voorafgaande inkomenssituatie
en de ouderlijke onderhoudsplicht aan de orde zijn –, kent het sociaal
minimum geen differentiatie naar leeftijd. Op dit principiële uitgangspunt
zou inbreuk worden gemaakt indien de bijstandsnorm voor bepaalde
leeftijdscategorieën op een ander niveau zou worden gesteld, zonder dat
sprake is van afwijkende noodzakelijke bestaanskosten. Om deze reden is
ook een differentiatie waarbij voor sommige categorieën de uitkering
hoger wordt en voor andere lager, in strijd met dit principiële
uitgangspunt.

Ook uit onderzoek blijkt dat voor de meesten het niveau van de
algemene bijstand toereikend is en dat een beroep op bijzondere voorzie–
ningen veelal niet nodig is. Hoewel niet precies bekend is hoeveel
langdurig bijstandsgerechtigden aanspraak maken op aanvullende
voorzieningen als bijzondere bijstand, schuldsanering en dergelijke, heb
ik niet de indruk dat juist binnen deze groep het aantal personen dat van
de bijzondere bijstand gebruik maakt sterk toeneemt. Overigens, het
aantal bijstandsgerechtigden dat langer dan 3 jaar algemene bijstand
ontvangt bedraagt ongeveer 48 procent van het totaal aantal ontvangers
van algemene bijstand beneden 65 jaar. Niet aangegeven kan worden,
zoals de leden van de Groen Links-fractie vragen, welk aandeel deze
groep precies heeft in de totale som van de algemene bijstandsuitgaven.

Waar zich financiële problemen voordoen, kunnen deze worden herleid
tot specifieke individuele omstandigheden. Juist gelet op deze indivi–
duele omstandigheden is de bijzondere bijstand het passende instrument
om hulp te bieden waar dat nodig is. Een algemene differentiatie in
uitkeringsniveaus zou derhalve niet alleen onvoldoende kunnen worden
gerechtvaardigd, maar ook een weinig efficiënt instrument zijn omdat
daarmee niet op genoemde individuele omstandigheden wordt aange–
sloten.

Gezien de samenhang met alle overige sociale-zekerheidsregelingen
die aan het sociaal minimum zijn gerelateerd, zouden dergelijke niveau–
wijzigingen niet beperkt kunnen blijven tot de bijstand. Om te voorkomen
dat bijvoorbeeld het AOW-pensioen niet meer toereikend zou worden
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geacht, zouden ook daar de uitkeringsniveaus moeten worden
aangepast. Omdat verreweg de meeste AOW-gerechtigden een
aanvullend particulier pensioen ontvangen, zou een dergelijke verhoging
echter wel in belangrijke mate zijn doel voorbijschieten. Een overeen–
komstige differentiatie zou tevens in bijvoorbeeld de Toeslagenwet
moeten worden aangebracht om de noodzaak van een verdere aanvulling
met een bijstandsuitkering te vermijden. Een differentiatie grijpt derhalve
in het gehele sociale-zekerheidsstelsel in en heeft dan ook navenante
budgettaire consequenties.

In de tweede plaats hadden de leden van de fractie van Groen Links
verwacht dat in het kader van dit wetsvoorstel meer aandacht zou
worden besteed aan een mogelijke verzelfstandiging van uitkerings–
rechten en in samenhang daarmee aan het beperken van het aantal
leefvormen, waarbij zij verwijzen naar het «10-puntenplan» van VNG en
Divosa.

Op het aspect van de verzelfstandiging van uitkeringsrechten ga ik in
hoofdstuk 2 in, mede naar aanleiding van hetgeen andere fracties
daarover opmerken. Hierna beperk ik mij tot hetgeen in het
«10-puntenplan» is gesteld omtrent vermindering van het aantal
leefvormen dat in de ABW wordt onderscheiden. Helaas moet ik consta–
teren dat de vermindering van het aantal leefvormen die het plan zegt
aan te brengen, op één uitzondering na, slechts optisch van aard is. Dit
wordt in de eerste plaats veroorzaakt door het feit dat in het plan het
aantal thans in de ABW onderscheiden leefvormen groter wordt voorge–
steld dan het feitelijk is. Het wetsvoorstel kent - in aansluiting op de
bestaande regelgeving - een onderscheid naar alleenstaanden, alleen–
staande ouders en echtparen. (De regeling voor co-ouders houdt geen
apart normbedrag in, maar een toedeling van deels de norm voor een
alleenstaande, deels die voor een alleenstaande ouder). Dit wordt
aangevuld met de woningdelersregeling. In het plan worden ten onrechte
ook LAT-relaties en onderhuurders genoemd als leefvormen waarvoor
aparte bijstandsnormen bestaan. Beide categorieën worden echter in de
ABW als alleenstaanden aangemerkt. Feit is dat de gemeenten in de
praktijk ook met deze leefvormen worden geconfronteerd, maar men kan
niet stellen dat de regelgever de zaak hier complexer heeft gemaakt dan
de werkelijkheid zelf al is.

In het «10-puntenplan» wordt een differentiatie naar vier leefvormen
voorgesteld: alleenwonenden, één-oudergezinnen, de gezamenlijke
huishouding en woningdelers. Daarbij wordt echter geen aandacht
besteed aan de consequentie die voor alleenstaande ouders en
echtparen moet worden getrokken uit het feit dat, ook in genoemd plan,
bij de alleenstaanden in geval van woningdeling een lager normbedrag
geldt. Er is geen reden om slechts bij alleenstaanden rekening te houden
met de kostenbesparende werking van het gezamenlijk met een ander
bewonen van een woning. Als de voor een gelijke behandeling noodzake–
lijke doorwerking van die kostenbesparing naar de normen voor de eerst–
genoemde categorieën wordt meegeteld, is in het voorstel van de
gemeenten sprake van zes onderscheiden leefvormen in plaats van vier.
In elk van de onderscheiden categorieën alleenstaanden, alleenstaande
ouders en echtparen dient immers een nader onderscheid te worden
gemaakt tussen zelfstandig wonenden en woningdelers.

Een vereenvoudiging die in het plan wordt voorgesteld is om ook
onderhuurders en kostgangers als woningdeler aan te merken en
derhalve een 10 procent lagere uitkering te verstrekken. Momenteel
worden zij juist niet als woningdeler aangemerkt, maar als alleenstaande,
omdat hun bestaanskosten niet lager liggen dan bij degenen die
eveneens op zakelijke basis woonruimte huren, maar daarbij die woning
niet delen. Voor een dergelijke verlaging van de uitkering voor onder–
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huurders bestaat derhalve naar mijn mening geen inhoudelijke rechtvaar–
diging.

De leden van de fractie van Groen Links halen met instemming het
commentaar van het Breed Platform Vrouwen voor Ekonomische
Zelfstandigheid aan, waarin wordt gesteld dat de gehuwden de norm
vormen (in normatieve zin) voor de vaststelling van de bijstandsuitke–
ringen.

Uit het onderscheid naar normbedragen in de ABW kan naar mijn
mening niet worden afgeleid dat de gehuwden (ongehuwd samenwo–
nenden daar mede onder begrepen) normstellend zijn voor de uitkerings–
niveaus voor de andere categorieën. Voor de onderlinge verhouding is
immers niet het normbedrag voor gehuwden het uitgangspunt, maar het
netto minimumloon. Bij deze koppeling wordt voor gehuwden een
100-procentsgelijkheid aan het netto minimumloon betracht (hetgeen los
staat van de vraag of het gezin als leefvorm al dan niet een normatieve
voorkeur dient te genieten), terwijl voor alleenstaanden een normbedrag
van 70 procent geldt en voor alleenstaande ouders van 90 procent van
het netto minimumloon. Deze verschillen kunnen niet worden aange–
merkt als een «korting» op het normbedrag voor gehuwden; er wordt
slechts mee beoogd om - gegeven de niveaukeuze - voor alle onder–
scheiden categorieën bestedingsgelijkheid te bereiken. Ik ben niet
voornemens de relatie met het netto minimumloon los te laten, terwijl er,
zoals in par. 4.3.1. van deze memorie wordt uiteengezet in antwoord op
een vraag van de leden van de PvdA-fractie, ook geen aanleiding is om
de onderlinge normverhoudingen in hun algemeenheid niet meer
adequaat te achten.

De leden van de fractie van Groen Links missen in de algemene
toelichting een nadere beschouwing over gemeentelijk inkomensbeleid in
relatie tot gemeentelijke heffingen en het kwijtscheldingsbeleid.

Zoals aangegeven in de circulaire Gemeentelijk minimabeleid van 15
mei 1992 is een categoriaal gemeentelijk inkomensbeleid niet wenselijk.
Door op categoriale wijze aan uitkeringsgerechtigden gemeentelijke
uitkeringen of kwijtscheldingen toe te kennen, wordt bewerkstelligd dat
het inkomen van de betrokkenen boven het sociaal minimum komt te
liggen. Hiermee wordt afbreuk gedaan aan de op rijksniveau tot stand
gebrachte rechtsgelijkheid tussen bijstandsontvangers met betrekking tot
de algemene bestaanskosten. Bovendien leidt een dergelijk beleid tot
een hoge marginale druk bij werkaanvaarding. Dat doorkruist het
regeringsbeleid dat gericht is op de bevordering van arbeidsparticipatie.
Het voeren van een inkomensbeleid aangaande de minima dient derhalve
voorbehouden te blijven aan de rijksoverheid.

Wat de kwijtschelding van gemeentelijke belastingen betreft wijs ik
erop dat dit beleid moet voldoen aan de - in de Uitvoeringsregeling
Invorderingswet 1990 neergelegde - landelijke criteria. Anders zou het
landelijk inkomensbeleid worden doorkruist. Aan de hand van deze
criteria vindt een op de persoon gerichte beoordeling plaats en wordt
bepaald of, en zo ja tot welk bedrag, deze voor kwijtschelding in
aanmerking komt. Het hangt dan van de betalingscapaciteit van
betrokkene af of deze voor kwijtschelding in aanmerking komt. Hiermee
wordt bereikt dat de hoogte van de kwijtschelding niet wordt bepaald
door het belastingtarief, maar door de betalingscapaciteit van de indivi–
duele belastingschuldige.

De kwijtscheldingsnormen dienen op termijn aan te sluiten bij de
beslagvrije voet van negentig procent van de normuitkeringen van de
ABW. In de minimumuitkeringen op bijstandsniveau is er namelijk een
ruimte van omstreeks tien procent aanwezig voor de betaling van
schulden, waaronder gemeentelijke heffingen en belastingen. Met de
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aansluiting van de maximale kwijtscheldingsnormen aan de beslagvrije
voet wordt tot uitdrukking gebracht dat de betaling van niet-inkomensaf–
hankelijke belastingen en heffingen een onderdeel vormt van de
algemeen noodzakelijke bestaanskosten en dat deze in beginsel ook door
degenen met een inkomen ter hoogte van het sociaal minimum moeten
kunnen worden voldaan. Tevens wordt duidelijk gemaakt dat de (lokale)
overheid als schuldeiser niet terug hoeft te treden ten gunste van andere
schuldeisers die hun vordering kunnen verhalen uit de daarvoor
beschikbare tien procent van de bijstandsuitkering. De Tweede Kamer
heeft in 1987 ingestemd met de geleidelijke gelijkschakeling van de
kwijtscheldingsnormen met de beslagvrije voet. De voorgestelde
wijziging van de kwijtscheldingsregeling zoals deze op 11 juni 1992 is
toegezonden aan de Voorzitter van de Vaste Commissie voor Financiën,
past ook in dat uitgangspunt. Momenteel is met genoemde Commissie
overleg gaande over de voorgestelde wijzigingen. Met betrekking tot de
opmerkingen van de leden van de fractie van Groen Links dat de
mogelijkheden van maatwerk voor gemeenten worden ingekrompen,
verwijs ik naar de antwoorden op de vragen die op korte termijn aan de
Voorzitter van de Vaste Commissie voor Financiën zullen worden toege–
zonden.

De leden van de fractie van Groen Links gaan in dit verband ook in op
de, in hun opvatting, niet in de landelijke koopkrachtplaatjes doorbere–
kende gemeentelijke heffingen.

Zoals in de Inkomensnota 1992 (TK, 1991/92, 22 305, nrs. 1-2, p.
59v) is beschreven, werd er tot 1989 geen rekening gehouden met
gemeentelijke heffingen, zoals riool– en reinigingsrechten en de
onroerend-goedbelasting. Over de periode 1980-1989 bleek hierdoor de
koopkrachtontwikkeling voor de sociale minima met 0,5 procent in
verband met verontreinigingsheffingen en onroerend-goedbelasting te
zijn overschat. Voor de periode 1986-1989 bedraagt die overschatting
circa 0,2 procent. Vanaf 1990 wordt wel rekening gehouden met de
invloed van de riool– en reinigingsrechten, de WVO-heffing, de
onroerend-goedbelasting en de tarieven voor burgerlijke zaken op de
koopkrachtmutatie.

Het effect van de riool– en reinigingsrechten en de WVO-heffing wordt
bepaald door uit de jaarlijkse mutatie in de totale opbrengst van deze
heffingen een gemiddeld nominaal bedrag per huishouden af te leiden.
Dit bedrag wordt vervolgens in mindering gebracht op het besteedbaar
inkomen van huishoudens. Het effect van de tarieven voor burgerlijke
zaken en de onroerend-goedbelasting wordt bepaald door de jaarlijkse
mutatie in de totale opbrengst van beide heffingen te relateren aan het
beschikbare loon– en uitkeringsinkomen op macroniveau zoals weerge–
geven in het Centraal Economisch Plan 1992. Het effect van de tarieven
voor burgerlijke zaken en de onroerend-goedbelasting wordt vervolgens
als correctiepost in de koopkrachtberekeningen meegenomen.

Overigens wordt erop gewezen dat gemeenten zelf op grond van de
gemeentewet bepalen of zij bepaalde gemeentelijke beiastingen heffen
en hoe hoog deze zijn. Het gaat hier om een wettelijk vastgelegde
autonome bevoegdheid van de gemeenten. Wel is het zo dat de gemeen–
telijke belastingverordeningen onderworpen zijn aan koninklijke
goedkeuring. Aangetekend zij hierbij dat gemeentelijke belastingen
niet-inkomensafhankelijk mogen zijn; een standpunt dat in de nieuwe
Gemeentewet zal worden geformaliseerd.

De vierde kwestie die de leden van de fractie van Groen Links
aansnijden betreft de door hen gesignaleerde crisis in de uitvoering. De
ingewikkeldheid van de regelgeving, waarmee de uitvoering zich volgens
deze leden geconfronteerd ziet, achten zij van dien aard dat een veel
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substantiëler wijziging, waarin deregulering en vereenvoudiging centraal
staan, noodzakelijk is.

Ik zie als kern van dit betoog van de leden van de Groen Links-fractie
de bezorgdheid dat de complexiteit van de regelgeving zoveel aandacht
van de uitvoerders vergt, dat er te weinig tijd overblijft voor belangrijke
cliëntgerichte activiteiten. Ik deel de mening van deze leden dat een
dergelijke ontwikkeling zeer ongewenst zou zijn, aangezien zonder
voldoende ruimte voor persoonlijke aandacht de op activering en
maatwerk gerichte doelstellingen van de herinrichtingsoperatie niet
kunnen worden verwezenlijkt. Anderzijds ben ik op dit punt minder
somber gestemd dan deze leden. Als gevolg van de herinrichting treedt
een aanmerkelijke vermindering van het aantal landelijke bepalingen op
en wordt de regelgeving overzichtelijker opgezet. De genoemde leden
noemen de hierbij in het wetsvoorstel bereikte resultaten redelijk. Nu
door de regering bewust naar vereenvoudiging van de regelgeving wordt
gestreefd en dit streven als zodanig, blijkens de inbreng van de verschil–
lende fracties, ook in de Kamer op brede steun mag rekenen, behoeft
naar mijn mening niet te worden gevreesd voor een «regelwedloop».

Dit neemt niet weg dat, ondanks het streven naar vereenvoudiging, de
uitvoering van de bijstandswet ook in de toekomst niet geheel vrij zal zijn
van complexe situaties. Het beeld van de uitvoering geeft mij echter
geen aanleiding voor de vrees dat de eisen die een regeltechnisch–
correcte uitvoering stelt, dermate zwaar zijn dat bijvoorbeeld het active–
rende beleid erbij inschiet. Ik wijs er op dat de vereniging Divosa in haar
commentaar van 14 mei 1992 op het wetsvoorstel de aandacht vestigt
op organisatorische veranderingen die gemeentelijke sociale diensten
doormaken naar hoogwaardige «civic service centers» en naar
hoogwaardige professionele dienstverlenende organisaties. De
Vereniging van Nederlandse Gemeenten merkt in haar commentaar van
20 mei 1992 op dat vele gemeenten al sedert jaren op de arbeidsmarkt–
toeleiding gerichte activiteiten ontplooien en dat andere gemeenten hier
meer recent mee zijn gestart. De signalen die mij bereiken via de rijks–
consulenten sociale zekerheid bevestigen dit beeld.

De leden van de fractie van Groen-Links achten het eenzijdig dat in het
wetsvoorstel wel de plicht tot arbeid voor allen wordt opgenomen, maar
dat geen nieuwe vormen worden gezocht voor een betere verdeling van
werkgelegenheid en onbetaalde arbeid. Aldus wordt volgens deze leden
geen bijdrage geleverd aan een verminderd beroep op de sociale
zekerheid; de arbeidsmarkt laat de bijstandsgerechtigden voornamelijk
links liggen, zo vrezen deze leden en ook daar zou beleid op moeten
worden geformuleerd. Voorts uiten deze leden kritiek op het ontbreken
van ontplooiïngsmogelijkheden in de bijstand en pleiten zij ervoor om de
arbeidsplicht opzij te kunnen zetten als duidelijk is geworden dat deze
een loze bepaling is geworden.

Uiteraard is het zonder meer opleggen van verplichtingen geen
garantie voor het bereiken van een grotere uitstroom uit de bijstand. Het
gaat er ook niet om, als het ware als standaardoplossing, aan iedere
belanghebbende zonder meer verplichtingen op te leggen. Het gaat
evenmin om een geïsoleerde aanpak. De verplichtingen dienen te worden
afgestemd op de individuele omstandigheden en mogelijkheden van de
betrokkene. Dit kan, als de situatie van de betrokkene daartoe aanleiding
geeft, ook inhouden dat voor een bepaalde periode, of geheel, van de
arbeidsverplichting wordt afgezien. Centraal in de benadering van de
regering staat dat er geen categorieën bijstandstandsgerechtigden bij
het streven naar arbeidsinschakeling a priori buiten beschouwing worden
gelaten, maar dat steeds individueel wordt beoordeeld of er mogelijk–
heden tot arbeidsinschakeling zijn en langs welke weg die het beste
kunnen worden benut.
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De stelling van deze leden dat dit niet tot een verminderd beroep op
de sociale zekerheid leidt, kan ik niet onderschrijven. Zou een individuele
beoordeling achterwege blijven en zou er a priori van uit worden gegaan
dat een bepaalde categorie als het ware permanent tot bijstandsafhanke–
lijkheid zou zijn veroordeeld, dan zou dit terecht het verwijt aan het adres
van de overheid opleveren dat bepaalde categorieën worden
«afgeschreven». Uit de aanpak die in het kader van de heroriënteringsge–
sprekken ten aanzien van langdurig werklozen is gevolgd, blijkt dat er wel
degelijk resultaten zijn geboekt. Ook de deelname door langdurig
werklozen aan de banenpool-regeling vertoont een stijgende lijn. Daar
waar, na individuele beoordeling en ondernomen pogingen, blijkt dat er
geen mogelijkheden bestaan om inschakeling in betaalde arbeid te reali–
seren, kan onbetaalde arbeid een weg zijn om tot ontplooiïng te komen.
Deelname aan betaalde arbeid staat dus voorop, maar is niet altijd het
laatste woord.

Volgens de leden van de Groen Links-fractie zou het consequent zijn
om, waar in de ABW van beide partners arbeidsinschakeling wordt
gevergd, een dergelijke voorwaarde ook te verbinden aan de overhe–
veling van de fiscale basisaftrek aan kostwinners.

Ik deel deze visie niet en wijs er op dat de ABW, gelet op het
uitgangspunt dat eenieder primair zelf verantwoordelijk is voor de
voorziening in het bestaan, mede tot doel heeft de betrokkenen weer in
staat te stellen zelf een toereikend inkomen te verwerven. De fiscus heeft
een dergelijke doelstelling niet en stelt zich passief op ten aanzien van de
hoogte en de wijze van verwerving van de te belasten inkomsten.

De leden van de fractie van de SGP kunnen zich goed vinden in het
streven naar deregulering, vereenvoudiging van regelgeving en verdere
decentralisatie dat in het wetsvoorstel tot uiting komt.

Ik deel de door deze leden uitgesproken hoop dat de integratie van
nadere regels in het wetsvoorstel en het weglaten van minder relevante
bepalingen, de uitvoering van de ABW ten goede zullen komen.

Op de vraag die de leden van de SGP-fractie stellen aangaande het
verrichten van onbetaalde arbeid wordt ingegaan in par. 4.6.1. van deze
memorie.

De leden van de GPV-fractie constateren dat het wetsvoorstel weer
meer samenhang in de regelgeving brengt en de inzichtelijkheid
vergroot. Zij gaan in hun algemene opmerkingen vooral in op de soms
tegenstrijdige belangen van rechtszekerheid en rechtsgelijkheid enerzijds
en het decentralisatiestreven anderzijds.

Ook ik ben mij, evenals deze leden, ervan bewust dat zich op dit punt
soms enige spanning manifesteert. Op deze problematiek wordt nader
ingegaan in par. 3.1 van deze memorie. Dat, ondanks de gesignaleerde
spanning, de regering er volgens deze leden redelijk in is geslaagd een
aanvaardbaar evenwicht tussen de genoemde belangen te vinden, stemt
tot tevredenheid.

Het lid van de RPF-fractie onderschrijft dat aanleiding bestaat tot een
grondige herziening van de ABW en kan het wetsvoorstel op verschil–
lende hoofdlijnen positief beoordelen. Dit lid vraagt of de conclusie
terecht is dat de budgettaire noodzaak tot herziening van de ABW geen
rol heeft gespeeld bij de totstandkoming van het wetsvoorstel.

Ik merk hierbij op dat voor de operatie tot herinrichting van de
bijstandswet budgettaire neutraliteit het uitgangspunt is. De operatie is
dus niet uit budgettaire noodzaak geboren, maar vooral ingegeven door
de noodzaak opnieuw orde te brengen in de regelgeving en, door de
verdeling van verantwoordelijkheden tussen Rijk en gemeenten te
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herijken, een nieuwe impuls te geven tot een uitvoeringswijze waarbij de
bevordering van de zelfstandige bestaansvoorziening en het leveren van
maatwerk centraal staan. Op de financiële gevolgen van het wetsvoorstel
wordt verder ingegaan in hoofdstuk 5 van deze memorie.

2. DE UITGANGSPUNTEN VAN DE ALGEMENE BIJSTANDSWET

De leden van de CDA-fractie achten rechtszekerheid en rechtsge–
lijkheid voor de ABW de belangrijkste elementen. Zij vragen zich, wijzend
op ongelijkheden die zich in de praktijk in persoonlijke omstandigheden
voordoen, af of niet toch een meer decentrale sturing en verantwoorde–
lijkheid nader zou moeten worden overwogen. Zij noemen in dit verband
ook het kwijtscheldingsbeleid en vragen zich elders in het voorlopige
verslag (par. 3.1) af of, doordat mensen in de ene gemeente anders
behandeld worden dan in de andere - onder meer als gevolg van het
gemeentelijk minimabeleid –, het inkomensbeleid en de rechtszekerheid
niet enigszins worden ondergraven of in elk geval op de proef gesteld.

Naar aanleiding van deze beschouwingen van de genoemde leden kan
de vraag worden opgeworpen in hoeverre met de ABW het bereiken van
gelijkheid in de persoonlijke omstandigheden van bijstandsgerechtigden
wordt beoogd. Toepassing van de wet in het individuele geval betekent
enerzijds dat de wettelijke uitgangspunten, die voor iedereen gelijkelijk
gelden, op dat geval worden toegepast. Hierin manifesteert zich de
gelijkheid van eenieder voor de wet. Anderzijds betekent die toepassing
dat ook de wettelijke opdracht aan burgemeester en wethouders tot het
leveren van maatwerk (het afstemmen van de bijstand op de omstandig–
heden in het individuele geval) voor betrokkene tot geldmg dient te
komen. Daarmee wordt recht gedaan aan de specifieke omstandigheden
waarin de betrokken persoon of personen zich onderscheiden.

Steeds dient er dus sprake te zijn van een samenspel tussen rechtsge–
lijke toepassing van algemeen geldende regels en persoonsgerichte
aandacht, die, vanwege de gemeentelijke bevoegdheden tot afstemming
van de bijstand, zonodig in de regeltoepassing kan doorwerken. Doordat
de opdracht tot het leveren van maatwerk rechtstreeks in de wet
gegeven is en onlosmakelijk met de landelijke regels is verbonden, is het
leveren van maatwerk inherent aan een rechtsgelijke toepassing van de
wet. Deze wijze van benaderen houdt voor de regelgever als het ware de
opdracht in om algemene regels te stellen die de uitvoering voldoende
sturen, maar die tegelijk voldoende ruimte laten voor maatwerk ter
plaatse. Centrale en decentrale sturing grijpen zo in elkaar en houden
elkaar in evenwicht.

Uit het zojuist gestelde vloeit voort, dat een rechtsgelijke toepassing
niet steeds tot gelijke uitkomsten leidt, maar juist tot een gedifferenti–
eerde benadering, zonder dat wordt vervallen in willekeur. De omstandig–
heden waarin bijstandsvragenden verkeren dienen van geval tot geval
met dezelfde maat te worden gemeten (rechtsgelijke toepassing) en juist
daardoor is verzekerd dat de uitkomst voldoende rekening houdt met de
hoedanigheden van het individuele geval (maatwerk). Waar ongelijke
gevallen gelijk worden behandeld, is ongelijkheid het resultaat.

Overigens bedoelt het wetsvoorstel, evenmin als de bestaande wet,
niet alle bestaande ongelijkheden in omstandigheden te egaliseren. Als
voorbeeld kan de gedeeltelijke vrijlating van vermogen dienen. Degene
die over enig vermogen beschikt kan van de maximale vermogensvrij–
lating profiteren, hetgeen in zijn financiële positie doorwerkt. Voor
degene die niet of nauwelijks over vermogen beschikt, kan de vermo–
gensvrijlating daarentegen geen materieel effect sorteren. Het zou naar
mijn mening te ver voeren wanneer de wetgever zich, behalve het
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afstemmen van de bijstand op de individuele omstandigheden, ook nog
ten doel zou stellen bestaande individuele verschillen (of lokale en
regionale verschillen in lastenniveau) geheel weg te nemen, teneinde een
volstrekte gelijkheid in welvaartspositie van alle bijstandsontvangers te
bereiken. Een veel decentralere aansturing van de bijstandverlening zou,
door een verschillende beleidsinvulling per gemeente, tot een vergroting
van verschillen kunnen leiden. De ervaringen uit de jaren zestig geven
aan, dat het bestaan van verschillende algemene bijstandsniveaus tussen
gemeenten en regio's maatschappelijk als onterechte ongelijkheid wordt
ervaren. Mede om die reden is het van belang dat gemeentelijke
regelingen voor de minima strikt individueel worden toegepast en geen
categoriale werking krijgen. Ik ben het met de leden van de CDA-fractie
eens dat de verantwoordelijkheid voor het inkomensbeleid voor zover het
het sociaal minimum betreft tot de verantwoordelijkheden van de
centrale overheid behoort.

Ik teken hierbij aan dat uit beide constateringen volgt, dat het noodza–
kelijk blijft het niveau van de algemene bijstand landelijk te normeren.
Zou dit niet gebeuren, of zou de landelijke normering worden vervangen
door limieten waarbinnen de gemeenten zelf het niveau van de algemene
bijstand kunnen bepalen, dan zou inderdaad de situatie dreigen te
ontstaan dat de bijstandverlening tussen gemeenten dermate uiteen gaat
lopen dat de op rechtszekerheid gebaseerde beschermende werking van
de ABW en de samenhang met het landelijke inkomensbeleid op
minimumniveau in gevaar komen.

Op het kwijtscheldingsbeleid is ingegaan in hoofdstuk 1 van deze
memorie.

De leden van de CDA-fractie gaan, elders in het voorlopig verslag, in
op een uitkeringssysteem met een basisrecht ter hoogte van 50 procent
van het minimumloon; dit basisrecht zou moeten worden vermeerderd
met 10, 20 of 40 procent als de aanvrager zijn leefsituatie heeft aange–
toond. Deze leden benadrukken dat in hun visie in dit systeem de midde–
lentoets gehandhaafd zou moeten blijven en geven aan geen voorstander
te zijn van een geïndividualiseerde uitkering. Zij leggen de regering de
vraag voor wat vanuit een gezichtspunt van voorkoming van fraude de
voor– en nadelen zijn van een dergelijk «50-procentssysteem» met
middelentoets.

De leden van de PvdA-fractie vernemen graag een reactie op een
model waarbij elke individuele uitkeringsgerechtigde recht heeft op een
uitkering van 50 procent van het minimumloon en waarbij alleen recht
bestaat op een woonkostentoeslag van 20 procent wanneer de
betrokkene kan aantonen alleen te wonen. Voor de alleenstaande ouder
zou er bovendien recht zijn op een toeslag van 20 procent voor de
verzorging van kinderen. Deze leden hebben de indruk dat, indien in een
dergelijk systeem zou worden gekozen voor (een zekere) vrijlating van
inkomen en vermogen van de partner, fraude daarmee kan worden terug–
gedrongen.

De leden van de VVD-fractie spreken voorkeur uit voor een verdere
individualisering en vragen zich af of deze, naast vereenvoudiging, kan
worden bereikt met een systematiek die uitgaat van een (veel lagere)
geïndividualiseerde basisnorm, te differentiëren naar kinderen, jongvol–
wassenen en volwassenen en modelair aangevuld met normbedragen
voor wonen, gedifferentieerd naar alleenwonend en samenwonend.

Naar aanleiding van deze vragen van de leden van genoemde fracties
merk ik op dat een normsystematiek die uitgaat van een basisnorm per
individu en die afhankelijk van de woonsituatie wordt aangevuld met
toeslagen, op zich voorstelbaar is. De op grond van een dergelijk
systeem vast te stellen uitkeringsbedragen dienen echter te voldoen aan
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de uitgangspunten van de bijstandverlening. Dat wil zeggen dat de
normbedragen dienen aan te sluiten op de verschillen in het niveau van
de noodzakelijke bestaanskosten die tussen de verschillende leefvormen
bestaan. Er is thans geen aanleiding om de 70-, 90- en 100-procentsver-
houdingen in zijn algemeenheid ter discussie te stellen, terwijl een
afschaffing van de woningdelersregeling thans evenmin wordt
overwogen. De uitkomsten van een gewijzigde uitkeringssystematiek
dienen derhalve overeen te komen met de uitkeringsbedragen die
momenteel gelden.

Ervan uitgaande dat de gedachte achter een dergelijke systematiek is
dat op grond van de woonsituatie slechts verhogingen mogelijk zijn en
geen verlagingen, zou in verband met de woningdelersregeling niet
moeten worden uitgegaan van een basisnorm van 50 procent van het
netto minimumloon, maar waarschijnlijk van een basisnorm van 40
procent. Voor gehuwden of ongehuwd samenwonenden leidt een
verhoging met 5 of 10 procent, afhankelijk of de betrokkenen de woning
alleen bewonen dan wel met een of meer anderen, ertoe dat de
gezamenlijke norm uitkomt op 90 procent van het netto minimumloon
indien zij woningdelen, respectievelijk 100 procent indien dit niet het
geval is. Om voor alleenstaanden de huidige 60- en 70-procentsnormen
te bereiken, dient binnen deze systematiek een algemene «alleenstaan–
dentoeslag» te worden verstrekt ter hoogte van 10 procent, die verder
wordt aangevuld met een «woontoeslag» van 10 procent als de
betrokkene als woningdeler wordt aangemerkt en 20 procent als deze
alleen woont. Voor alleenstaande ouders is een verdere verhoging met
een «alleenstaande-oudertoeslag» ter hoogte van 20 procent benodigd
om de huidige normbedragen te realiseren. Voor de situaties waarin
momenteel andere normbedragen gelden, zou van andere basisnormen
en toeslagen moeten worden uitgegaan. Vanzelfsprekend zijn ook andere
uitwerkingen van een dergelijk toeslagsysteem denkbaar, die onderling
ook kunnen verschillen in de mate waarin aansluiting wordt bereikt met
de huidige normbedragen.

Voor zover de leden van de genoemde fracties geen geïnvidualiseerd
recht op bijstand voor ogen hebben (dit geldt in elk geval voor de leden
van de CDA-fractie), zal ook in een aangepaste normsystematiek die
uitgaat van een basisrecht van 50 procent rekening moeten worden
gehouden met de eventuele inkomsten van de partner. Qua systematiek
dient de huidige inkomensverrekening dan te worden aangepast.
Daarvoor zou kunnen worden gedacht aan een handelwijze waarbij, naast
het eigen inkomen, ook het inkomen van de partner in aanmerking wordt
genomen voor zover dat diens normbedrag te boven gaat. Als voor ieder
van de gehuwden een norm van 50 procent geldt en de partner een
inkomen ter hoogte van 80 procent heeft, wordt diens inkomen derhalve
voor 30 procentpunten in aanmerking genomen voor de vaststelling van
de uitkeringshoogte voor de ander, die daarmee op 20 procent uitkomt.
Ten opzichte van de huidige systematiek zijn de onmiddellijke materiële
effecten beperkt tot de verdeling van de bijstandsuitkering tussen elk van
de partners. In het huidige systeem wordt de feitelijke uitkering in alle
gevallen gelijkelijk toegekend aan elk van de partners. In het hier
beschreven systeem is de verdeling afhankelijk van het inkomen dat elk
van de partners heeft.

Uit het bovenstaande is duidelijk dat een dergelijk systeem een ingrij–
pende wijziging van de huidige normsystematiek en inkomensverrekening
inhoudt. Een dergelijke omschakeling alleen al gaat voor de gemeenten
gepaard met aanmerkelijke uitvoeringslasten. Bij een gescheiden
vaststelling van de uitkeringsrechten, betekent het voor gehuwden en
samenwonenden een verdubbeling van de uitkeringsadministratie met de
bijbehorende documentenstroom en –opslag. De uitvoeringskosten zullen
daardoor aanzienlijk kunnen stijgen. Van een vereenvoudigde regelgeving
kan derhalve niet worden gesproken.
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Omdat de materiële uitkomst van een dergelijk systeem voor de
belanghebbenden zelf ongewijzigd blijft, kan dit slechts worden
overwogen als hier tegenover op andere aspecten doorslaggevende
voordelen staan.

Bij echtparen en ongehuwd samenwonenden zou een voordeel van een
systeem van «basisnormen» kunnen zijn dat aan de betrokkenen duidelijk
kenbaar wordt gemaakt dat de bijstandsuitkering op beide echtgenoten
of partners betrekking heeft en dat ook beiden kunnen worden aange–
sproken voor de aan de bijstand verbonden verplichtingen. leder heeft
immers zijn individueel herkenbare 50-procentsuitkering. Ten aanzien van
de arbeidsverplichtingen treden echter op andere punten weer onduide–
lijkheden op. Zo zal de vraag aan de orde zijn of van elke partner slechts
wordt verlangd dat deze een voor diens «50-procentsuitkering»
toereikend inkomen gaat verwerven of een inkomen dat voor beiden tot
bijstandsonafhankelijkheid zal leiden. Als het laatste als voorwaarde
wordt gesteld, is er een probleem ten aanzien van de effectuering
daarvan als een van de partners wel een toereikend inkomen heeft voor
zichzelf, maar niet voor de leefeenheid in totaal. Bij een gesplitste
vaststelling van de uitkering zou aan deze verdienende partner geen
bijstand worden verleend. Daarmee ontvalt dan een basis om aan deze
partner voorwaarden te stellen die ertoe strekken de bijstandsafhanke–
lijkheid van de andere, niet-verdienende partner te beëindigen.

Een ander nadeel is dat van een gesplitst uitkeringssysteem in sterke
mate de suggestie uitgaat dat er ook een individueel recht op bijstand
bestaat, onafhankelijk van de middelen van de echtgenoot of partner. Ter
voorkoming van fraude zou juist moeten worden tegengegaan dat die
suggestie ontstaat.

In de visie van de leden van de fracties van CDA en PvdA zal een
dergelijk systeem van basisnormen een bijdrage kunnen betekenen voor
de bestrijding van fraude, omdat in zo'n stelsel van de betrokkene wordt
gevergd dat deze zijn leefsituatie aantoont. Alleen bij voldoende bewijs is
er recht op een toeslag.

Ten aanzien van de financiële belangen die de bijstandsaanvrager
heeft om als een alleenstaande te worden aangemerkt, brengt een
systeem van basisnormen geen verandering. In dat systeem geldt
immers als uitgangspunt een 50-procentsnorm en een norm van 70
procent als betrokkene kan aantonen alleenstaand te zijn. Het aange–
merkt worden als alleenstaande leidt dus, evenals in de huidige situatie,
tot financieel voordeel. Als geen aanvraag om een alleenstaande– of
alleenstaande-oudertoeslag wordt ingediend, moet de gemeente er van
uitgaan dat de betrokkene een partner heeft, wiens inkomen van belang
is voor de bijstandsrechten van de aanvrager. Dit leidt ertoe dat degenen
die een partner willen verzwijgen, zullen verzoeken om een behandeling
als alleenstaande of alleenstaande ouder.

Ook in de aan te tonen feiten brengt een dergelijk systeem geen veran–
dering. De betrokkene zal immers, evenals dat thans het geval is, aanne–
melijk dienen te maken dat deze alleenstaand is. Daarbij is van belang
dat ook bij het huidige systeem de bewijslast niet uitsluitend bij de
gemeente ligt. In het geval de gemeente gegronde vermoedens heeft dat
de betrokkene een gezamenlijke huishouding voert, kan van deze nu
reeds worden gevergd dat hij of zij aannemelijk maakt werkelijk alleen–
staand te zijn.

Een systeem van basisnormen brengt derhalve geen verandering in de
wijze waarop aanvragen om bijstand worden ingediend, noch in de aan
te tonen feiten. Als een verscherping van de bewijslast mogelijk zou zijn,
kan deze ook in het huidige systeem worden toegepast.
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Als een dergelijk systeem van basisnormen geen wijziging brengt in de
onderlinge belangen, is de vraag relevant of er in de bewijsmogelijk–
heden die beide partijen hebben een reden gelegen is om de bewijslast
geheel bij de aanvrager te leggen. Zoals uit het bovenstaande blijkt,
brengt een dergelijk systeem geen verandering in de aan te tonen feiten.
Zowel in het huidige als in het voorgelegde systeem stuurt degene die de
aanwezigheid van een partner wil verzwijgen aan op een behandeling als
alleenstaande. In beide gevallen is er derhalve sprake van hetzelfde te
bewijzen feit. Hieruit volgt reeds dat dit alternatieve uitkeringssysteem
als zodanig geen wezenlijke verlegging van de bewijslast tot gevolg kan
hebben en dat een dergelijke verlegging, zo deze redelijkerwijs mogelijk
is, ook bij de huidige systematiek tot stand kan worden gebracht.

Zoals in de notitie «Fraudegevoeligheid van de regelgeving met
betrekking tot de leefvormen in de bijstand» (TK, 1991/92, 17 050,
nr.142) is betoogd, is er een fundamentele onmogelijkheid voor de
betrokkene om doorslaggevend te bewijzen dat deze alleenstaand is. De
betrokkene zal hiervoor moeten aantonen dat hij geen gezamenlijke
huishouding met een ander voert. Dat wil zeggen dat er geen ander is
met wie hij gezamenlijk in huisvesting voorziet of, als er wel sprake is van
gezamenlijke huisvesting met een ander, deze financieel of anderszins
niet betrokken is bij zijn huishouding. De bewijslast bestaat er derhalve
uit dat de afwezigheid van bepaalde feiten moet worden aangetoond.
Dergelijke «negatieve bewijzen» kunnen echter niet in redelijkheid
worden gevergd.

Dat geldt reeds voor het eerste te bewijzen feit dat hij de woning niet
met een ander bewoont. De betrokkene kan wellicht aantonen dat deze
een bepaalde woning bewoont, maar niet dat er geen ander is die deze
woning niet tevens bewoont. Zo dit wel mogelijk zou zijn, zou de
gemeente vervolgens van de betrokkene kunnen vergen dat deze
aantoont dat er ook geen andere woning is waar deze met een ander
gezamenlijk gehuisvest is. Gemeenten worden in de uitvoering immers
wel geconfronteerd met situaties dat de betrokkene weliswaar een eigen
woning heeft, maar feitelijk op een ander adres samenwoont. Ook dit
bewijs kan de betrokkene praktisch gesproken niet leveren. Hetzelfde
geldt ten aanzien van het zelfstandig voeren van een huishouding. De
betrokkene kan door overleggen van allerlei stukken met betrekking tot
de huur, vaste lasten, verzekeringen en dergelijke wellicht aantonen dat
hij en niet een ander deze uitgaven heeft gedaan, maar daarmee heeft de
betrokkene nog niet het bewijs geleverd dat hij voor zich een
zelfstandige huishouding voert. Er zijn immers altijd andere aan het
voeren van een huishouding verbonden uitgaven denkbaar, waarvan
eveneens een dergelijk bewijs kan worden gevergd. Uit het bewijs dat hij
bepaalde uitgaven voor zijn rekening heeft genomen, kan bovendien niet
worden afgeleid dat er geen ander is die deze uitgaven geheel of gedeel–
telijk weer vergoedt. De gemeente zou ook daarvan een bewijs moeten
vergen. Ook dit vereist van de betrokkene weer een negatieve bewijs–
voering, die in redelijkheid niet kan worden gevergd. Als de betrokkene
daarin eventueel toch zou kunnen slagen, hetgeen ernstig moet worden
betwijfeld, dan dient hij vervolgens nog aan te tonen dat ook in
niet-financiële zin er geen ander is die bij zijn huishouding is betrokken
door het verrichten van verzorgende taken.

Het doorslaggevende bewijs dat hij inderdaad voor zichzelf een
huishouding voert, kan de betrokkene derhalve niet leveren. Wil er sprake
zijn van een redelijke verdeling van de bewijslast, dan zal het toch in
belangrijke mate aan de gemeente blijven om het «positieve bewijs» te
leveren dat er wél een ander is met wie een gezamenlijke huishouding
wordt gevoerd en dat de betrokkene derhalve niet in aanmerking komt
voor een toeslag. Ten opzichte van de huidige situatie is er dan geen
verlegging van de bewijslast gerealiseerd.
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Voor een zorgvuldige beoordeling van de wijze waarop de bewijslast
wordt verdeeld, is des te meer reden omdat de consequenties van een
onbillijke verdeling aanzienlijk zijn. Indien de betrokkene niet kan
aantonen alleenstaand te zijn, moet, gegeven de achtergrond van een
«50-procentssysteem», worden verondersteld dat deze een partner heeft.
Voor de vaststelling van de basisnorm is ook het inkomen van de -
veronderstelde - partner van belang. Als de betrokkene werkelijk alleen–
staand is, maar de afwezigheid van een partner niet afdoende kan
aantonen of aannemelijk maken, wordt deze in een onmogelijke situatie
geplaatst als van hem het «negatieve bewijs» wordt gevergd dat er geen
partner is. Zijn recht op bijstand kan immers slechts worden vastgesteld
als de gemeente over gegevens beschikt over de veronderstelde partner.
Omdat de betrokkene geen partner heeft, kan hij deze gegevens
uiteraard niet verschaffen, hetgeen meebrengt dat zijn aanvraag moet
worden afgewezen.

Een «50-procentssysteem» kan derhalve geen verandering in de onder–
linge bewijsposities betekenen. Ook bij het huidige systeem ligt, zoals
hiervoor reeds opgemerkt, de bewijslast niet uitsluitend bij de gemeente.
In het geval de gemeente gegronde vermoedens heeft dat de betrokkene
een gezamenlijke huishouding voert, kan deze nu reeds van de
betrokkene verlangen dat deze aannemelijk maakt dat daarvan geen
sprake is. Ik acht dat, gelet op de verstrekkende consequenties die een
andere handelwijze voor bona fide aanvragers heeft, een redelijke
verdeling van de bewijslast.

De leden van de PvdA-fractie noemen drie criteria waaraan het
wetsvoorstel naar hun mening dient te worden getoetst: de aansluiting
bij maatschappelijke ontwikkelingen, de effectiviteit van de wet bij de
bevordering van de arbeidsparticipatie en de uitvoerbaarheid en
handhaafbaarheid.

Ik onderschrijf dat dit inderdaad belangrijke criteria zijn en deel geheel
de mening van deze leden dat de maatschappelijke opvattingen over
arbeid aanzienlijk zijn veranderd. Het verrichten van betaalde arbeid en
van onbetaalde (huishoudelijke) arbeid worden beide in toenemende
mate gezien als taken die ten principale mannen en vrouwen gelijkelijk
aangaan. Dit laat onverlet dat de feitelijke taakverdeling waarvoor
partners kiezen er anders uit kan (en mag) zien. De voorgestelde nieuwe
ABW sluit bij deze ontwikkeling aan, zoals blijkt uit een vergelijking met
de oorspronkelijke wet uit 1965, waarin de man werd aangemerkt als
hoofd van het gezin en waarin het streven naar arbeidsinschakeling zich
overwegend richtte op degenen die de hoedanigheid hadden van
werkloze werknemer in de zin van de Rww. Het wetsvoortstel daaren–
tegen spreekt, ongeacht het geslacht, iedere bijstandsaanvrager of
–ontvanger primair aan als «belanghebbende», bepaalt dat het recht op
bijstand de echtgenoten gezamenlijk toekomt, dat de bijstand door hen
gezamenlijk wordt aangevraagd (dan wel door één van de echtgenoten
met schriftelijke toestemming van de ander) en dat de algemene bijstand
wordt uitbetaald aan ieder van de rechthebbende echtgenoten voor de
helft (dan wel op hun gezamenlijk verzoek aan èèn van hen voor het
geheel); de verplichtingen gericht op arbeidsinschakeling gelden voor elk
van de echtgenoten. Steeds spreekt het wetsvoorstel beide partners hier
aan als zelfstandige individuen.

De waarborgfunctie van de voorgestelde nieuwe ABW blijft zich
richten op de feitelijke behoefte op het niveau van het huishouden, dus
niet op het niveau van het individu, tenzij het een alleenstaande betreft
en het huishouden dus uit één persoon bestaat. Aansluiten bij de
tendens tot verzelfstandiging kan niet betekenen dat degenen die samen–
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leven (d.w.z. die gehuwd zijn of een gezamenlijke huishouding voeren)
vanuit de bijstandswet worden benaderd als alleenstaanden of pseudo–
alleenstaanden. Op dat moment zou de wetgever zijn ogen sluiten voor
de feitelijkheid van het gehuwd zijn, van de economische verstrengeling,
het gezamenlijk voorzien in huisvesting of de wederzijdse verzorging.

Ik ben het met deze leden eens dat, indien de mogelijkheden tot het
verrichten van betaalde arbeid door uitkeringsgerechtigden onvoldoende
zouden worden benut en het beroep op uitkeringen daardoor onver–
anderd hoog zou blijven, ons land zich in EG-verband in een afwijkende
positie zou kunnen plaatsen. De vraag kan echter worden gesteld of dit
laatste zich niet evenzeer zou voordoen indien in ons land, geïsoleerd van
andere EG-landen, een volledig geïndividualiseerd bijstandsrecht zou
worden ingevoerd.

De leden van de PvdA-fractie wijzen op de tendens van verzelfstan–
diging in de relaties tussen man en vrouw, hetgeen naar hun oordeel
grenzen stelt aan de mogelijkheid om bijstand als gezinsbijstand te
verstrekken. Zij merken op dat de huidige partnertoets door zijn
maximale marginale druk niet als een prikkel kan worden gezien om
betaalde arbeid te aanvaarden en stellen de vraag of met een - gehele of
gedeeltelijke - vrijlating van inkomen en vermogen van de partner
oneigenlijk gebruik op dit onderdeel kan worden teruggedrongen.

Ik deel de analyse van deze leden dat in de relaties tussen mannen en
vrouwen een tendens tot verzelfstandiging valt waar te nemen en onder–
schrijf de door deze leden naar voren gebrachte wenselijkheid van
economische zelfstandigheid. Arbeidsdeelname is daartoe naar mijn
mening de aangewezen weg en vergroting van de arbeidsparticipatie
neemt dan ook een centrale plaats in in het beleid van het huidige
kabinet. Het bestaande stelsel van sociale zekerheid biedt het individu al
in belangrijke mate de mogelijkheid om een reeds verworven econo–
mische zelfstandigheid gedurende kortere of langere tijd te behouden:
afhankelijk van het arbeidsverleden - en dus in directe relatie tot de
premiebetaling in het verleden - kan de betrokkene bij werkloosheid
aanspraak maken op een loongerelateerde uitkering en na afloop van
deze uitkeringsperiode op een vervolguitkering ter hoogte van het sociaal
minimum voor een alleenstaande. In het belang van de bevordering van
de economische zelfstandigheid acht ik het gewenst dat een dergelijke
band met de feitelijk gerealiseerde onafhankelijkheid ten minste wordt
gehandhaafd en zo mogelijk, op termijn, wordt versterkt. Het in dit
wetsvoorstel ingezette beleid om de arbeidsinschakeling van bijstands–
vrouwen gerichter te bevorderen, zal er mede toe leiden dat deze
vrouwen, door arbeidsdeelname, eigen sociale-zekerheidsrechten
opbouwen.

Het is eigen aan de Algemene bijstandswet als laatste waarborg voor
een inkomen op minimumniveau dat deze niet kan fungeren als
inkomensdervingsregeling die tot doel heeft een eenmaal bereikte positie
van financiële onafhankelijkheid geheel of gedeeltelijk te continueren. De
ABW richt zich, onafhankelijk van het arbeidsverleden en het eenmaal
verdiende inkomen, op bescherming van de minimale behoefte. Graag
onderstreep ik nog eens de grote waarde van dit sociaal grondrecht en
het daarmee direct samenhangende belang dat de ABW een voorziening
met een lage drempel blijft, dat wil zeggen een voorziening die als regel
geen eisen stelt aan arbeidsverleden of voorheen verdiend inkomen. Zou
de ABW worden uitgebouwd tot een regeling die, behalve de minimale
behoefte, ook (een deel van) de eigen inkomensverwerving beschermt,
dan valt er moeilijk aan te ontkomen dat nadere criteria voor dat uitge–
breide recht op bijstand aan de wet worden toegevoegd. Dergelijke
criteria zouden noodzakelijk zijn om een objectieve rechtvaardiging te
vinden om aan degenen met eigen inkomsten een hogere beschermings–
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graad te bieden dan aan degenen zonder eigen inkomsten.
Doordat de ABW aansluit op de daadwerkelijk aanwezige, mmimale,

behoefte dient deze wet eveneens aan te sluiten op de feitelijk bestaande
situatie Kijkend naar de feitelijkheid valt er moeilijk aan te ontkomen dat,
waar sprake is van een huwelijk of een gezamenlijke huishouding, met de
aanwezige middelen van de partner rekening wordt gehouden. In de
geschetste situatie kunnen de partners immers in het algemeen over
elkaars middelen beschikken. Als desondanks geen rekening met de
middelen van de partner zou worden gehouden, zou bijstand worden
verstrekt aan personen die daaraan, gelet op hun feitelijke omstandig–
heden, geen behoefte hebben. Daarmee zou niet alleen de overheidstaak
tot bijstandverlening aanzienlijk worden verbreed, bovendien zou een
veel zwaarder beroep worden gedaan op de maatschappelijke solida–
riteit.

Wat betreft de zeer omvangrijke financiële gevolgen die aan een
invoering van een verzelfstandigd recht op bijstand zijn verbonden,
verwijs ik naar het onderzoeksrapport van het Sociaal-Cultureel
Planbureau en de Rijksuniversiteit Utrecht, getiteld «De financiële
gevolgen van individualisering van uitkeringsrechten» (TK, 1991/92,
21 016, nr.2), dat op 13 september 1991 aan de Tweede Kamer is
aangeboden. Op dit moment zijn er ongeveer 2 miljoen niet-werkende
partners van alleenverdieners. In een geïndividualiseerd bijstandsstelsel
zonder toets op de inkomsten van de partner zouden zij in beginsel allen
een recht op bijstand krijgen. Omdat de arbeidsmarkt een dergelijk
aanbod niet kan opvangen, zou aan het merendeel ook feitelijk een
uitkering moeten worden verleend. Afhankelijk van de gekozen uitke–
ringshoogte (een 50- of 70-procentsuitkering) kunnen de bruto kosten
van een dergelijk geïndividualiseerd bijstandsstelsel oplopen tot 30
miljard per jaar. Daar tegenover staat slechts een inverdieneffect in de
sociale zekerheid van ongeveer 5 miljard. De resterende 25 miljard zullen
moeten worden opgebracht door belastingen en premies, die op de
individuele belastingbetaler drukken. Van deze verhoogde belasting– en
premiedruk gaat een negatief effect uit op de werkgelegenheid. Nog
afgezien van de eerdergenoemde inhoudelijke overwegingen, zijn ook
dergelijke gevolgen een reden om een geïndividualiseerd bijstandsrecht
momenteel niet te overwegen.

In de discussie over een mogelijke afzwakking van de toets op het
partnerinkomen dient men zich te realiseren dat de ABW uitgaat van een
gezamenlijk recht en van gezamenlijke middelen en behoeften. Hoewel in
de wandeling wel van een «partnertoets» wordt gesproken, is dit geen
juiste benaming, omdat van deze term ten onrechte de suggestie uitgaat
dat het uitkeringsrecht bij èén van de partners berust en dat het inkomen
van de andere partner daarop in mindering komt. In de systematiek van
de ABW zijn echter beide partners bijstandsgerechtigd en vindt toetsing
plaats van het gezamenlijke inkomen, waarbij het niet van belang is door
wie van de partners het inkomen is ontvangen. Binnen de geschetste
systematiek kan vermindering van de marginale druk derhalve alleen
worden bereikt door van beide partners het inkomen - al dan niet
beperkt tot de arbeidsinkomsten - slechts gedeeltelijk in aanmerking te
nemen.

Zou men een onderscheid in behandeling tussen het eigen inkomen en
dat van de partner willen aanbrengen, dan vergt dit een andere uitke–
ringssystematiek in de ABW. Daarbij zou kunnen worden gedacht aan
een systematiek waarbij het gezamenlijke recht op bijstand wordt
gesplitst in een «gehalveerd recht» voor elk van de partners. In plaats
van bijvoorbeeld een gezamenlijk recht van f 1800 per maand heeft
iedere partner dan een eigen recht op f 900. Slechts een dergelijk
systeem maakt het technisch mogelijk om het inkomen van de partner op
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een andere wijze te behandelen dan het eigen inkomen. Afzwakking van
de partnertoets zou in een dergelijk systeem kunnen inhouden dat de
inkomsten van de partner, voor zover deze diens eigen sociaal minimum
van 50 procent van de norm voor een echtpaar te boven gaan, voor
bijvoorbeeld slechts 50 procent in aanmerking worden genomen voor de
vaststelling van het recht op en de hoogte van de bijstandsuitkering aan
de ander.

Ook in een dergelijk systeem zouden bijstandsuitkeringen worden
verstrekt aan personen die, gelet op de gezamenlijk gevoerde
huishouding, over toereikende middelen beschikken. In de zojuist bij
wijze van voorbeeld genoemde uitkeringssystematiek, zou bij de huidige
bijstandsbedragen nog bijstand worden verstrekt aan huishoudens met
een netto inkomen van f 2700 per maand. Immers, pas bij een netto
inkomen van de verdienende partner van f 2700 zouden diens in
aanmerking te nemen inkomsten hoger zijn dan f 900 per maand
(namelijk 50 procent van het inkomen dat diens bijstandsnorm van f 900
te boven gaat) en derhalve toereikend worden geacht voor het levenson–
derhoud van de niet-verdienende partner. Betwijfeld kan worden of bij
een dergelijke systematiek de ABW nog zou kunnen worden aangemerkt
als voorziening in de minimale behoefte.

Afhankelijk van de mate waarin met het inkomen van de partner
rekening wordt gehouden, zijn de budgettaire gevolgen uiteraard
geringer dan bij een volledig geïndividualiseerd recht en zijn daarmee
ook de negatieve gevolgen voor de werkgelegenheid minder groot. Het
extra beslag dat op de collectieve middelen wordt gelegd, blijft echter
aanzienlijk. Bij de geschetste «50-procentstoets» zou - nog afgezien van
gedragsreacties - in enkele honderdduizenden huishoudens een geheel
of gedeeltelijk recht op bijstand gaan ontstaan. Als rekening wordt
gehouden met gedragsreacties, waarop ik hieronder nader inga, zou dit
aantal waarschijnlijk nog aanzienlijk hoger komen te liggen. De extra
bijstandsuitgaven waartoe een dergelijk systeem zou leiden, moeten op
ten minste enkele miljarden worden geraamd.

Er is reden aan te nemen dat afschaffing of afzwakking van de partner–
toets geen positieve uitwerking heeft op de arbeidsparticipatie. Ten
aanzien van de niet-verdienende partner moet worden gevreesd dat een
verzelfstandigd uitkeringsrecht, in plaats van een stimulans, juist een
financiële ontmoediging voor arbeidsdeelname betekent. Als in het
huishouden in totaal een toereikend inkomen aanwezig is, bestaat er
momenteel geen recht op bijstand, zodat er geen sprake is van een
verhoogde marginale druk op verdere inkomsten. Die verdere inkomsten
leiden derhalve tot een, bezien vanuit het gangbare bruto-netto traject,
normale toename van het besteedbaar inkomen. Bij een verzelfstandigd
recht op bijstand is er wél sprake van een recht op bijstand. Door de
daaraan verbonden middelentoets leidt het verwerven van een inkomen
tot een verlies van uitkering. Voor partners met een (feitelijk of poten–
tieel) inkomen lager dan dit uitkeringsrecht, wordt het financieel in het
geheel niet aantrekkelijk om een dergelijk inkomen te behouden of te
gaan verwerven. Met een uitkering kan immers een hoger inkomen
worden verworven dan door arbeid. Voor anderen met een inkomen
boven dit niveau wordt de financiële aantrekkelijkheid om een dergelijk
inkomen te gaan of te blijven verwerven aanzienlijk verminderd. In de
afweging om te gaan werken of om de daarmee gepaard gaande tijd op
een andere wijze te besteden, zal - afhankelijk van de hoogte van het
inkomen - vaak de keuze worden gemaakt om met werken te stoppen. In
plaats van een bevordering van de arbeidsparticipatie is er bijgevolg juist
sprake van een ontmoediging om door het verrichten van arbeid finan–
ciële zelfstandigheid te bereiken.

Tweede Kamer, vergaderjaar 1992-1993, 22 545, nr. 8 22



Bij een afzwakking van de partnertoets treden deze effecten ook op, zij
het in mindere mate. Een specifiek probleem van een verzwakte partner–
toets is echter dat aan de kant van de meest-verdienende partner er, ten
opzichte van het huidige systeem, een aanmerkelijke uitbreiding plaats–
vindt van het traject waarop de marginale druk van de inkomenstoets van
de bijstand rust. Momenteel bestaat er vanaf ongeveer f 1800 per maand
geen recht op bijstand meer en ondervinden de betrokkenen ook niet
meer het effect van de inkomenstoets. Als er daarnaast geen gebruik
wordt gemaakt van inkomensafhankelijke regelingen, leidt een stijging
van het netto inkomen tot een evenredige toename van de bestedings–
mogelijkheden. Bij een afgezwakte partnertoets bestaat binnen het
huishouden nog recht op bijstand bij inkomens die het sociaal minimum
verre te boven gaan. In het hiervoor gegeven voorbeeld van een
50-procentstoets is dat nog het geval bij een netto maandinkomen van
f2700. Een inkomensstijging van de niet-bijstandontvangende partner
komt dan nog in belangrijke mate in mindering op de bijstand aan de
ander. Hiervan gaat voor de niet-bijstandontvangende partner een
ontmoedigend effect uit op het verwerven van hogere inkomsten.

Omdat zowel bij een afschaffing als een afzwakking van de partner–
toets het inkomen op een andere wijze in aanmerking wordt genomen
voor het eigen uitkeringsrecht dan voor de uitkering die aan de partner
wordt verstrekt, maakt het verschil hoe het inkomen tussen beide
partners is verdeeld. Het is financieel gunstiger om het inkomen door één
partner te laten verdienen dan door beide partners gezamenlijk. Ook door
dit effect is het een belemmering voor de arbeidsparticipatie van de
partner die de huishoudelijke taken op zich heeft genomen.

De leden van de PvdA-fractie vragen om een reactie op het werkdo–
cument nr. 44 van het Centraal Planbureau, «Belastingen en sociale
zekerheid in discussie: individualisering en ministelsel» en met name op
de variant waarin in het kader van de Rww een verzelfstandigd uitke–
ringsrecht van 50 procent van het netto minimumloon wordt gecreëerd.

Dit rapport zie ik als ondersteuning van de hiervoor gegeven analyse
van de gevolgen van een verzelfstandiging van uitkeringsrechten in de
bijstand. Het CPB concludeert dat het individualiseren van uitkerings–
rechten met grote risico's gepaard gaat, met name ook wat betreft het
oneigenlijk gebruik. Gelet op het zeer grote aantal extra uitkeringsge–
rechtigden waartoe een dergelijk uitkeringsstelsel zal leiden in relatie tot
het aantal beschikbare plaatsen op de arbeidsmarkt, zal het, zo verwacht
het CPB, in de praktijk niet mogelijk zijn om aan het uitkeringsrecht ook
praktisch de voorwaarde te verbinden dat de betrokkene zich daadwer–
kelijk beschikbaar stelt voor de arbeidsmarkt. In veel gevallen zal moeten
worden volstaan met een pro forma inschrijving bij het arbeidsbureau.
Omdat veelal geen sprake is van werkelijke arbeidsinspanningen,
ontstaat in de bewoordingen van het CPB in feite «een soort basisin–
komen voor niet-werkenden» dat negatieve gedragsreacties teweeg kan
brengen voor degenen die momenteel wel betaald werk hebben. De
budgettaire consequenties van een dergelijke variant van een geïnviduali–
seerd uitkeringsrecht worden door het CPB eveneens aanzienlijk geacht,
zeker als de arbeidsverplichting feitelijk niet kan worden geëffectueerd.
Als de aan de partner toe te kennen uitkering op 50 procent wordt
gesteld en die voor alleenstaanden en alleenstaande ouders op de
huidige 70 en 90 procent wordt gehandhaafd, kunnen aan een dergelijk
verzelfstandigd recht op uitkering meeruitgaven verbonden zijn tot een
bedrag van 55 miljard. Deze - maximale - raming ligt aanmerkelijk hoger
dan de hierboven genoemde raming uit het rapport «De financiële
gevolgen van individualisering van uitkeringsrechten». In het CPB-model
zijn op een aantal onderdelen andere veronderstellingen gehanteerd,
zoals ten aanzien van de gedragsreacties die gaan ontstaan bij degenen
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die thans wel betaalde arbeid verrichten, maar zich van de arbeidsmarkt
zullen terugtrekken als voor hen een verzelfstandigd uitkeringsrecht
ontstaat. Ook als deze gedragsreacties kunnen worden voorkomen, zal
een dergelijk systeem enkele tientallen miljarden extra aan collectieve
uitgaven met zich brengen.

Ook op basis van inhoudelijke overwegingen acht ik een verzelf–
standigd Rww-recht niet wenselijk. Het toekennen van uitkeringsrechten
op de loutere grond dat de betrokkene beschikbaar is voor de arbeids–
markt kan niet in overeenstemming worden gebracht met het karakter
van een minimum-behoeftevoorziening als de Rww, die in het voorlig–
gende wetsvoorstel wordt geïntegreerd in de ABW. Niet de behoeften
van de betrokkene vormen in een dergelijk stelsel immers de grond voor
toekenning van een uitkeringsrecht, maar de - al dan niet formele -
bereidheid om tot de arbeidsmarkt toe te treden.

Doordat in dit model aan het uitkeringsrecht in alle gevallen de
voorwaarde van arbeidsinschakeling wordt verbonden, leidt een derge–
lijke verzelfstandigde Rww tot niet te rechtvaardigen verschillen in uitke–
ringsrechten (en daarmee in inkomenspositie) tussen huishoudens. Als
de partner kan worden geacht beschikbaar te zijn voor de arbeidsmarkt,
ontstaat recht op een eigen Rww-uitkering. Als de partner niet
beschikbaar is, valt dit extra inkomensbestanddeel niet toe. Aannemende
dat de voor deze beoordeling te gebruiken maatstaven overeenkomen
met de criteria die in de nieuwe ABW worden genoemd om aan de
bijstandsontvanger de arbeidsverplichting op te leggen, zou een verzelf–
standigd Rww-recht niet (of niet zonder meer) ontstaan als de partner de
verzorging van kinderen jonger dan 12 jaar op zich genomen heeft of als
deze een wat meer gevorderde leeftijd heeft in combinatie met het
ontbreken van een recent arbeidsverleden. Deze personen zouden
derhalve niet in aanmerking komen voor een eigen uitkeringsrecht van
ongeveer f 900 per maand, terwijl in huishoudens zonder kinderen of met
een jongere partner wel een dergelijke aanspraak ontstaat.

Dergelijke verschillen in inkomensrechten kunnen, gezien de omstan–
digheden die daarvoor bepalend zijn, naar mijn mening niet worden
gebillijkt. De rechtvaardiging van dergelijke verzelfstandigde inkomens–
rechten wordt des te knellender als, mede ten gevolge van de praktische
onmogelijkheid om de arbeidsinspanning steeds ook daadwerkelijk af te
dwingen, de voorwaarden veelal slechts een formeel karakter dragen. De
inkomensverschillen corresponderen dan niet met verschillen in feitelijke
inspanningen op de arbeidsmarkt.

In het huidige - en in dit wetsvoorstel gehandhaafde - uitkerings–
regime kunnen dergelijke ongerechtvaardigde uitkomsten niet
voorkomen. Van de betrokkenen wordt verwacht dat zij naar vermogen
een plaats op de arbeidsmarkt trachten te verwerven. Voor degene van
wie dit in redelijkheid niet kan worden gevergd, zijn de uitkeringsrechten
echter dezelfde als voor degene die daartoe wel mogelijkheden heeft.
Naar mijn oordeel zijn dit nog steeds gepaste uitgangspunten voor een
minimum-behoeftevoorziening als de bijstandswet.

Op de opmerkingen van de leden van de PvdA-fractie aangaande de
wenselijkheid van een hernieuwde discussie over de normverhoudingen
ga ik in in par. 4.3.1. van deze memorie.

De leden van de PvdA-fractie vragen of het regeringsstandpunt inzake
het advies van de commissie voor de toetsing van wetgevingsprojecten
over de leefvormenproblematiek gevolgen heeft voor het voorstel tot
herinrichting van de ABW.

In het advies van de toetsingscommissie wordt voor de ABW een
uitzondering gemaakt. De toetsingscommisie is van oordeel dat het
karakter van de ABW als minimumbehoefteregeling meebrengt dat
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rekening moet worden gehouden met de feitelijke situatie en dat ook bij
niet-geregistreerde leefvormen alle binnen deze leefvormen aanwezige
middelen dienen te worden verdisconteerd. Dit komt dus neer op
handhaving van de gezamenlijke middelentoets. Het advies van de
toetsingscommissie en het voorlopige standpunt van de regering hebben
dus geen gevolgen voor het onderhavige wetsvoorstel.

De leden van de PvdA-fractie vragen zich af of de conclusie van de
regering, dat de bevindingen in de notitie «Fraudegevoeligheid van de
regelgeving met betrekking tot de leefvormen in de bijstand» geen
aanleiding geven het begrip gezamenlijke huishouding te wijzigen, niet te
voorbarig is. Het is volgens deze leden denkbaar dat er meer oneigenlijk
gebruik plaatsvindt dan feitelijk is opgespoord.

De leden van de fractie van D66 betreuren het dat het wetsvoorstel
geen voorstellen bevat voor een wijziging van het in de bijstand gehan–
teerde begrip gezamenlijke huishouding. Volgens deze leden blijkt uit de
genoemde notitie dat juist het begrip gezamenlijke huishouding tot grote
uitvoeringsproblemen leidt.

Dat er meer oneigenlijk gebruik en misbruik plaatsvindt dan feitelijk
wordt opgespoord, acht ook ik zeer wel denkbaar. Dit betekent echter
nog niet dat het huidige begrip gezamenlijke huishouding zou moeten
worden gewijzigd. Fraude kan immers worden bestreden en het beleid
van de regering is er dan ook op gericht om misbruik van uitkeringen
zoveel mogelijk tegen te gaan. In de aangehaalde notitie wordt het
begrip gezamenlijke huishouding op fraudegevoelige aspecten doorge–
licht. Een van de conclusies in deze notitie is dat het begrip gezamenlijke
huishouding niet zo onuitvoerbaar is als vaak wordt gesteld en dat de
naar aanleiding van dit begrip gevormde jurisprudentie gemeenten
voldoende aanknopingspunten biedt om een gezamenlijke huishouding
aan te tonen. De mogelijkheden om fraude terug te dringen zijn dus
aanwezig. Bovendien is het feit dat er vermoedelijk meer gevallen van
misbruik zijn dan er worden opgespoord niet zozeer een uitvloeisel van
de huidige begripsomschrijving van de gezamenlijke huishouding, maar
ligt de oorzaak daarvan veeleer op het vlak van controle en handhaving.
Uitbreiding en aanscherping van de controle– en handhavingsmogelijk–
heden moeten er derhalve voor zorgen dat het aantal niet opgespoorde
gevallen beperkt blijft.

Volgens de leden van de D66-fractie kan inperking van het begrip
«wederzijdse verzorging» tot het nog slechts vaststellen van de mate van
financiële verstrengeling bijdragen aan een meer objectieve maatstaf
voor het vaststellen van een gezamenlijke huishouding. Ik kan deze
opvatting niet onderschrijven. Het begrip gezamenlijke huishouding
wordt ingevuld met behulp van de criteria «gezamenlijke huisvesting» en
«wederzijdse verzorging». Subjectieve elementen, zoals de uiterlijke
schijn of de aard van de relatie, zijn niet van belang. Het criterium
«wederzijdse verzorging» omvat de elementen «financiële verstren–
geling» en «anderszins in elkaars verzorging voorzien». Ook dit tweede
element moet als een objectieve maatstaf worden beschouwd. Dit komt
ook in de jurisprudentie van de Raad van State duidelijk tot uitdrukking.
Het schrappen van dit element zou het voor gemeenten moeilijker maken
een gezamenlijke huishouding aan te tonen. In de praktijk blijkt namelijk
dat juist «het op andere wijze in elkaars verzorging voorzien» door
gemeenten kan worden aangetoond. Het element «financiële verstren–
geling» is eenvoudiger te omzeilen, door op papier alles strikt gescheiden
te houden. Een van de uitgangspunten van de ABW is, dat de feitelijke
situatie doorslaggevend is. De mate van financiële verstrengeling kan
veelal alleen aan de hand van formele gegevens worden vastgesteld.
Deze formele gegevens hoeven echter niet overeen te stemmen met de
feitelijke situatie. Bovendien moet het doel van artikel 5a van de
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bestaande ABW, gelijkstelling van ongehuwd samenwonenden met
gehuwden, niet uit het oog worden verloren. Ook bij gehuwden kan het
voorkomen dat men financieel gezien alles strikt gescheiden houdt,
terwijl men desondanks een eenheid vormt.

De leden van de fractie van de PvdA vragen of het begrip gezamenlijke
huishouding nog past binnen de ontwikkeling van de maatschappij,
waarvan de verzorgingsstaat een afgeleide is.

Om te beginnen teken ik hierbij aan dat het begrip gezamenlijke
huishouding niet alleen in de ABW, maar ook elders in het stelsel van
sociale zekerheid en daarbuiten een rol speelt. Als expliciet begrip heeft
het pas met ingang van 1987 zijn intrede in de ABW gedaan en is het
dus van betrekkelijk recente datum. Ik heb niet de indruk dat het begrip
sindsdien achterhaald is geraakt. Het begrip is destijds juist ingevoerd in
antwoord op de maatschappelijke ontwikkeling, inhoudend dat het
niet-gehuwd samenwonen, naast het traditionele huwelijk, aanzienlijk aan
belang bleek te hebben gewonnen. Die situatie is nu niet wezenlijk
anders dan in de jaren tachtig en evenmin zijn er ontwikkelingen
waardoor het voeren van een gezamenlijke huishouding door ongehuwd
samenwonenden zich onderscheidt van de wijze van samenleven van
gehuwden. Er is daarom geen aanleiding het beginsel van de gelijke
behandeling van gehuwden en ongehuwd samenwonenden thans los te
laten.

De tendens tot verzelfstandiging, die onmiskenbaar aanwezig is, leidt
enerzijds tot een relatieve toename van het aantal alleenstaanden; de
meerderheid van de bijstandsontvangers is dan ook alleenstaand (1991:
57 procent). Niettemin bestaat ongeveer 18 procent van de bijstandspar–
tijen uit personen die gehuwd of ongehuwd samenwonen. Anderzijds
leidt verzelfstandiging tot een grotere mate van zelfstandigheid van
partners ten opzichte van elkaar, doch deze ontwikkeling laat onverlet
dat, door het gezamenlijk voorzien in huisvesting en het beiden leveren
van een bijdrage in de kosten van de huishouding of het op andere wijze
in elkaars verzorging voorzien, feitelijk veelal sprake blijkt te zijn van een
gezamenlijke huishouding. Of het daadwerkelijk zo is dat de betrokkenen
duurzaam een gezamenlijke verantwoordelijkheid voor de bestaansvoor–
ziening dragen en economisch als een eenheid kunnen worden
beschouwd, dient aan de hand van de feitelijke omstandigheden, zoals
vastgesteld door burgemeester en wethouders, aannemelijk te zijn
geworden. De toepassing van het begrip volgt dus de feitelijkheid.

De leden van de PvdA-fractie wijzen op de vernieuwing in bestuurlijke
verhoudingen, onder meer tot uiting komend in het ontstaan van
regionale besturen. Zij verbinden hieraan de vraag welke regelgeving aan
de regio zou kunnen worden overgelaten.

Bij de leden van de GPV-fractie is de vraag gerezen of de gemeente
wel het orgaan is dat belast moet blijven met de uitvoering van de
reguliere bijstand en of deze bijstand, gezien het sterke verband met de
arbeidsvoorziening, niet beter naar de regionale schaal gebracht kan
worden.

In de Sociale Nota 1993 is reeds aangegeven dat de regering belang
hecht aan de mogelijkheden die nieuwe ontwikkelingen in de bestuurlijke
inrichting bieden om, daar waar volwaardige regiobesturen ontstaan,
deze een rol bij de bijstandverlening te geven. Op termijn zou zo een
nieuwe bestuurlijke taakverdeling op dit beleidsterrein tussen rijks–
overheid, regiobesturen en gemeenten kunnen ontstaan. Ik sluit zeker
niet uit dat daarbij ook bepaalde taken, die nu door de rijksoverheid
worden verricht, naar de regio verschuiven; ook regelgevende taken
kunnen zo in principe bij het regiobestuur worden gelegd. Het is thans
echter nog niet mogelijk aan te geven aan welke regelgeving dan
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concreet kan worden gedacht. Zoals in de Sociale Nota 1993 is
opgemerkt, is het kabinet bereid de mogelijkheid van een experiment in
een of twee regio's met deze «regionale optie» te bezien. De gedachten
gaan daarbij uit naar een situatie waarin bepaalde sturende, coördine–
rende en financiële taken bij het regiobestuur worden gelegd, terwijl de
feitelijke uitvoering bij de gemeenten blijft (met de daarvoor benodigde
bevoegdheden), zodat, wat de persoonlijke contacten betreft, de afstand
tot de burger niet groter wordt.

Ik zie dan ook, dit in antwoord op de vraag van de leden van de
GPV-fractie, geen aanleiding om de concrete uitvoerende taken van de
gemeenten over te brengen naar de regio. Een taakverdeling waarbij de
gemeente de bijzondere bijstandverlening behartigt en de regio de
algemene bijstand, heeft bijvoorbeeld het nadeel dat beide vormen van
bijstand, die niet zelden samengaan, dan teveel los van elkaar komen te
staan. Ik ben het overigens geheel met deze leden eens dat de relatie
met de - regionaal georganiseerde - arbeidsvoorziening, meer nog dan in
het verleden, van cruciaal belang is geworden bij de uitvoering van de
ABW. De regionale optie biedt mogelijkheden voor een verdere intensi–
vering van de samenwerking met de arbeidsvoorziening. Het brengen van
meer samenhang tussen bijstandverlening en arbeidsvoorziening zal dan
ook zo mogelijk deel uitmaken van het genoemde experiment.

De leden van de PvdA-fractie wijzen erop dat bijstandsontvangers
kunnen worden onderscheiden in een drietal categorieën, te weten
degenen die gedurende een aantal jaren niet volledig in het eigen
inkomen zullen kunnen voorzien, degenen bij wie dat slechts kortdurend
het geval is en degenen die naar verwachting langdurig van de bijstand
afhankelijk zullen zijn. Zij verbinden hieraan de vraag of dergelijke
verschillen gevolgen zouden moeten hebben voor de bijstandverlening en
de daaraan verbonden voorwaarden.

De door deze leden gepresenteerde categorisering geeft op zich een
herkenbare indeling van bijstandsontvangers. Probleem van dergelijke
categoriseringen is echter dat zij slechts één enkele invalshoek
weergeven en het gevaar van een zekere verstarring in zich bergen. Voor
zover het om de aan de bijstandverlening te verbinden verplichtingen en
de aan de bijstandsontvanger aan te bieden voorzieningen gaat, blijkt in
toenemende mate een op de individuele mogelijkheden toegesneden
benadering geboden te zijn, waarbij van geval tot geval wordt bezien
welke arbeidsmarktrelevante kwalificaties de betrokkene heeft en welke
aanvullingen daarop benodigd zijn om de betrokkene reële arbeidsmarkt–
kansen in het vooruitzicht te kunnen stellen. Dergelijke individuele actie–
plannen worden betrokken bij het periodieke heronderzoek. Afhankelijk
van de kwalificaties die de betrokkene de voorafgaande periode heeft
verworven - bijvoorbeeld een taalcursus of werkervaring - dienen de
beoordeling van zijn arbeidsmarktkansen, en bijgevolg de aan de bijstand
te verbinden verplichtingen en het bijbehorend voorzieningenaanbod, te
worden bijgesteld. Ook een omgekeerde situatie kan zich voordoen:
degene die aanvankelijk kansrijk leek, kan na verloop van tijd blijken toch
moeilijk aan de slag te komen. Categorisering betekent in de praktijk
derhalve een aanzienlijk risico in dat afbreuk wordt gedaan aan een
effectieve toeleiding naar de arbeidsmarkt.

Wat betreft de doorwerking van de genoemde categorisering in de
hoogte van de bijstand heb ik er in hoofdstuk 1 van deze memorie reeds
op gewezen dat ik geen aanleiding zie om af te stappen van het
uitgangspunt dat het sociaal minimum, behalve ten aanzien van jongeren
bij wie specifieke overwegingen gelden, hetzelfde niveau heeft ongeacht
leeftijd, uitkeringsduur of oorzaak van de uitkeringsafhankelijkheid. Er zijn
immers geen aanwijzingen dat het niveau van de noodzakelijke bestaans–
kosten van deze factoren als zodanig afhankelijk is. In situaties waarin de
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minimum-uitkering ontoereikend moet worden geacht, zijn daarvoor in
de regel specifieke omstandigheden aan te wijzen. De gemeenten
hebben met de bijzondere bijstand een instrument om daarop adequaat
te kunnen inspelen.

Niet duidelijk is waarop de leden van de Groen Links-fractie baseren
dat een groot deel van de bijstandsgerechtigden eigenlijk thuishoort in
de AAW vanwege volledige arbeidsongeschiktheid. Het komt zeker voor
dat personen die reeds een bijstandsuitkering ontvangen, terwijl ze
bijstandsgerechtigd zijn arbeidsongeschikt worden; evenzeer zijn er
(gedeeltelijk) arbeidsongeschikten die niet voor een WAO of
AAW-uitkering in aanmerking komen en evenmin voor een IOAW of
lOAZ-uitkering. Een landelijke registratie van deze groep ontbreekt, zodat
geen exacte cijfers beschikbaar zijn. Ik heb echter geen aanleiding te
veronderstellen dat het hier om een grote groep gaat.

De AAW gaat uit van feitelijke inkomensderving tengevolge van
arbeidsongeschiktheid. Het onderbrengen van arbeidsongeschikten
zonder inkomensderving in de AAW zou in strijd zijn met dit
uitgangspunt en zou neerkomen op het verzekeren van verlies aan
verdiencapaciteit. Dit zou bij de huidige participatiegraad te kostbaar
zijn.

Zoals ik hiervoor reeds uitgebreider heb aangegeven, beschouw ik het
wetsvoorstel niet als een interim-maatregel.

De leden van de fractie van Groen Links vragen een verduidelijking van
de opmerking op pagina 12, tweede alinea, van de memorie van
toelichting dat het recht op bijstand niet alleen of niet zozeer wordt
afgebakend door objectieve meetbare criteria, maar veeleer afhangt van
de concrete omstandigheden waarin iemand verkeert.

De constatering waarnaar deze leden verwijzen, is nader uitgewerkt op
pagina 34, tweede helft, van de memorie van toelichting. De bedoeling
van deze en de door de genoemde leden aangehaalde passage is om aan
te geven dat het vaststellen öf sprake is van een recht op uitkering, in de
ABW - in sterkere mate dan bij andere sociale-zekerheidsregelingen -
afhankelijk is van een beoordeling door burgemeester en wethouders van
de feitelijke omstandigheden in het individuele geval. Dit hangt samen
met het feit dat het recht op bijstand aanvullend van aard is en gerela–
teerd is aan de feitelijke behoefte en niet aan inkomensderving. De
passage heeft dus betrekking op het ontstaan en het voortbestaan van
het recht op bijstand en niet op de vaststelling van de hoogte van de
bijstand als zodanig. Uiteraard bevat ook de ABW bepaalde geobjecti–
veerde criteria. Maar óf en in welke mate sprake is van een recht op
bijstand kan niet volledig worden afgeleid uit bepaalde in de wet
geobjectiveerde voorwaarden (zoals een bepaalde mate van
werkloosheid of een bepaalde mate van arbeidsongeschiktheid), maar
vergt een ruimere beoordeling door burgemeester en wethouders,
aangezien eerst moet worden vastgesteld of de belanghebbende een
beroep kan doen op enige voorliggende voorziening; bovendien dient er
een volledige middelentoets plaats te vinden en is het recht op bijstand
mede afhankelijk gesteld van het betoonde besef van verantwoorde–
lijkheid voor de voorziening in het bestaan. Gegeven de opdracht tot het
leveren van maatwerk die de bijstandswet stelt, kan niet worden volstaan
met het zonder meer hanteren van het van toepassing zijnde
normbedrag; in elk afzonderlijk geval dienen burgemeester en
wethouders te beoordelen of het normbedrag, gezien de specifieke
omstandigheden van dat geval, een passende oplossing is.

De leden van de fractie van Groen Links stellen enkele vragen over de
verfijning van de bijstand en leggen daarbij een relatie met de doelma–
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tigheid, met het kwijtscheldingsbeleid en het gemeentelijk minimabeleid.
Ik merk hierbij op dat de verfijning van de bijstand niet alleen

betrekking heeft op de vaststelling van de hoogte van de bijstand, maar
ook op het bepalen van de vorm waarin de bijstand wordt gegeven en op
de verplichtingen die eraan worden verbonden. Een exacte begrenzing
van de verfijning van de bijstand kan niet worden gegeven; de mate
waarin er maatwerk moet worden geleverd is immers afhankelijk van de
feitelijk in het individuele geval aangetroffen omstandigheden. Wel is het
zo dat het wetsvoorstel op de diverse onderdelen aangeeft welke
algemene regels in acht dienen te worden genomen, terwijl die algemene
regels nadere clausules bevatten die aangeven wanneer en in welke mate
een afwijking van de algemene regel aan de orde kan zijn. In de praktijk
zal gekozen kunnen worden voor een bijstandverlening overeenkomstig
de algemene regels, tenzij er in het individuele geval concrete omstan–
digheden zijn die tot een afwijking daarvan noodzaken. De wet schrijft
voor dat elk geval moet worden beoordeeld op maatwerkaspecten, maar
laat beoordelingsruimte aan burgemeester en wethouders om te bepalen
of er in een bepaald geval concreet aanleiding is om van algemene
regels af te wijken. Dit kan naar mijn mening als een doelmatige
werkwijze worden beschouwd. De wet maakt het leveren van maatwerk
echter niet afhankelijk van doelmatigheidsaspecten betreffende de
uitvoering; uitsluitend de omstandigheden van de betrokkene zijn
maatgevend bij de door burgemeester en wethouders te maken
afweging.

Op de relatie met het gemeentelijk minimabeleid en het kwijtschel–
dingsbeleid ben ik bij de algemene opmerkingen reeds ingegaan. Ook de
vraag die de leden van de fractie van Groen Links stellen in verband met
het beleid voor kanslozen is bij de algemene opmerkingen reeds aan de
orde geweest.

Het lid van de RPF-fractie onderschrijft de beginselen die aan de ABW
ten grondslag liggen en spreekt tevredenheid uit over het feit dat de
regering een nieuw evenwicht tussen rechten en plichten voor ogen
staat. Dit lid vraagt zich hierbij af of niet beter van een «hernieuwd»
evenwicht kan worden gesproken.

Ik kan de redenering van dit lid onderschrijven in die zin dat uiteraard
ook met de bestaande ABW reeds een evenwicht tussen rechten en
plichten is beoogd. Met de woorden «een nieuw evenwicht» is dan ook
bedoeld te zeggen dat het bestaande evenwicht tussen rechten en
plichten, dat als niet optimaal wordt ervaren, opnieuw wordt bepaald,
teneinde de juiste verhouding tussen rechten en plichten dichter te
benaderen. De term «een nieuw evenwicht» brengt dit, gelet ook op de
context, naar mijn opvatting voldoende tot uitdrukking.

Het lid van de RPF-fractie vraagt waarom in de memorie van
toelichting niet een uitgebreidere beschouwing is opgenomen over de
maatschappelijke opvattingen betreffende de zorg voor armen en de
overheidstaak daarbij. Dit lid vraagt of hieraan alsnog aandacht kan
worden besteed.

Hierbij teken ik aan dat het wetsvoorstel weliswaar de invoering van
een nieuwe bijstandswet behelst, doch deze nieuwe wet treedt in de
voetsporen van de bestaande. De overgang van armenzorg naar een bij
wet geregelde bijstandverlening van overheidswege is gemaakt met de
invoering van de ABW in 1965. Het wetsvoorstel stelt de principiële
keuzes die destijds zijn gemaakt en die mede inhouden dat de overheid
het zich tot taak rekent de burger te vrijwaren van behoeftigheid (in de
zin van: niet of onvolledig in staat zijn in de noodzakelijke kosten van het
bestaan te voorzien), niet ter discussie. Naar mijn mening geven de
hedendaagse opvattingen over de taak van de overheid tot het verlenen
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van bijstand geen aanleiding die taak principieel ter discussie te stellen.
Vandaar dat geen aanleiding is gevonden hieromtrent een uitvoerige
beschouwing in de toelichting bij het wetsvoorstel op te nemen.

De vragen die het lid van de RPF-fractie stelt aangaande verschillen in
de hoogte van de bijstand komen in par. 3.1. van deze memorie aan de
orde. Op de vraag van dit lid aangaande de ruimte in de uitvoerings–
praktijk voor persoonlijke aandacht ga ik in par. 4.7. in.

Het lid van de RPF-fractie merkt op dat in de memorie van toelichting
ten onrechte wordt verondersteld dat de - in de ABW inmiddels verlaten
- opvatting dat de man en vader hoofd van het gezin is, strijdig is met de
gelijkwaardigheid van partners. Dit lid vraagt naar aanleiding hiervan of ik
zijn opvatting deel dat gelijkwaardig niet hetzelfde is als gelijk

Met de constatering van dit lid dat partners gelijkwaardig zijn, kan ik
als zodanig instemmen. Die term heb ik ook gebruikt in de memorie van
toelichting. Ik ben evenwel van opvatting dat het in wetgeving
aanmerken van de man en vader als hoofd van het gezin, zoals vroeger in
de ABW het geval was, niet verenigbaar is met het uitgangspunt van
gelijkwaardigheid.

Het lid van de RPF-fractie stelt een aantal vragen aangaande de
verhouding tussen het beginsel van de gezinsbijstand en het
uitgangspunt dat rekening moet worden gehouden met de zelfstandiger
positie van partners ten opzichte van elkaar.

Allereerst merk ik op dat van enige tegenzin bij het handhaven van het
beginsel van de gezinsbijstand, zoals dit lid vragenderwijs naar voren
brengt, bij mij geen sprake is. De bijstandswet dient aan te sluiten op het
maatschappelijke gegeven dat velen in gezinsverband leven. Maar
eveneens dient rekening te worden gehouden met ontwikkelingen in de
positie van partners ten opzichte van elkaar, die mede de veranderde
positie van mannen en vrouwen ten opzichte van elkaar weerspiegelen.
In het wetsvoorstel is er in dit licht voor gekozen de gelijkwaardigheid
van beide partners in het proces van bijstandverlening tot uitdrukking te
brengen en ook beide partners op hun arbeidsmogelijkheden aan te
spreken. Deze benadering leidt naar mijn mening uit zichzelf niet tot de
invoering van individuele rechten in de ABW. Het wetsvoorstel blijft
rekening houden met de gezamenlijke behoeften van de gezinsleden,
met de gezamenlijke middelen en met de gezamenlijke mogelijkheden
om zelfstandig in het bestaan te voorzien. Dit is naar mijn mening heel
goed verenigbaar met het benaderen van beide partners als gelijk–
waardige, zelfstandige, individuen; daarbij gaat het er immers om dat
wordt voorkomen dat in de wet een van de partners (expliciet of
impliciet) als ondergeschikt aan de ander wordt aangemerkt. De feite–
lijkheid van een economische verstrengeling laat slechts zien dat de
partners in hun bestaansvoorziening niet onafhankelijk zijn van elkaar;
het rekening houden met die verstrengeling doet echter geen afbreuk
aan de positie van de partners als zelfstandige leden van een gezins–
verband. Het recht op bijstand komt de partners gezamenlijk toe.

Aangezien het wetsvoorstel rekening blijft houden met de gezamenlijke
middelen van de partners, kan niet worden gesteld dat er een recht op
zelfstandigheid - in de zin van een individueel uitkeringsrecht - wordt
geboden. Uitgangspunt is dat economische zelfstandigheid dient te
worden gerealiseerd door het verrichten van betaalde arbeid. Op het
vraagstuk van de individualisering ben ik reeds eerder in dit hoofdstuk
ingegaan. Daarbij is ook het budgettaire aspect - hetgeen één van de
aspecten is waarmee de regering rekening dient te houden, doch niet het
enige aspect - aan de orde gesteld.
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3. DOELSTELLINGEN VAN DE HERINRICHTING

3.1. Decentralisatie en vereenvoudiging

De leden van de CDA-fractie stellen een aantal vragen met betrekking
tot het spanningsveld tussen de principes van decentralisatie en
maatwerk enerzijds en de beginselen van rechtszekerheid en rechtsge–
lijke behandeling anderzijds. Zij vragen zich hierbij met name ook af in
welke mate afwijkend bijstandsbeleid tussen gemeenten aanvaardbaar is.

Ik deel de opvatting van deze leden dat het voeren van een inkomens–
beleid aangaande het minimumniveau een verantwoordelijkheid is van de
rijksoverheid en dit dient volgens de regering ook zo te blijven. Met dit
uitgangspunt is niet in overeenstemming te brengen dat er categoriaal of
zelfs structureel verschillen zouden ontstaan tussen gemeenten in het
niveau van de algemene bijstand. Het wetsvoorstel handhaaft dan ook de
landelijke normering van de algemene bijstand. Het principe van de
landelijke normering hangt ten nauwste samen met het genoemde
uitgangspunt dat het inkomensbeleid aangaande het sociaal minimum
een centrale verantwoordelijkheid is.

De landelijke normering komt niet neer op een volledige uniformering
van de bijstandverlening en een dergelijke uniformering acht ik ook
ongewenst. Dan zou immers de ruimte voor het leveren van maatwerk
worden weggenomen. De bedoeling van de landelijke normering is, om
in het hele land dezelfde, op het centrale minimum-inkomensbeleid
afgestemde en voor de burger kenbare, uitgangspunten voor de hoogte
van de algemene bijstand te hanteren, waarvan door de gemeente alleen
kan worden afgeweken indien specifieke omstandigheden in het indivi–
duele geval daartoe aanleiding geven. Verschillen in behandeling zijn dus
toegestaan voor zover ze worden gerechtvaardigd door bijzondere
omstandigheden in het individuele geval. Dan ontstaat naar mijn gevoel
ook geen spanning met de genoemde verantwoordelijkheid van de lande–
lijke overheid voor het inkomensbeleid. Het voorgaande impliceert dat
maatwerk ook echt maatwerk dient te blijven, dat wil zeggen: niet mag
afglijden naar categoriale of zelfs structurele toepassingen. Een dergelijk
afglijden zou het evenwicht tussen centrale en decentrale verantwoorde–
lijkheden, dat naar mijn mening in het wetsvoorstel is bereikt, verstoren.
Uiteraard vervult ook het rijkstoezicht een rol bij het waar nodig
tegengaan van ontwikkelingen in de richting van gemeentelijke
inkomenspolitiek.

Ten aanzien van de bijzondere bijstand is, gelet op de aard ervan,
steeds sprake van een afstemming op individuele omstandigheden. De
op dit terrein gemaakte keuze voor decentralisatie, die voor mij niet ter
discussie staat, impliceert dat verschillen in gemeentelijk beleid, die nu
eenmaal inherent zijn aan decentralisatie, moeten worden aanvaard voor
zover ze niet strijdig zijn met landelijke regels, landelijk beleid, of met het
algemeen belang. Dit geldt ook op overige onderdelen waar het
wetsvoorstel eigen bevoegdheden aan burgemeester en wethouders
geeft.

De leden van de CDA-fractie verwijzen naar de opvatting van de VNG
dat de beleidsruimte door het wetsvoorstel niet wordt vergroot en vragen
een reactie op het gegeven dat de interpretaties van de mate waarin het
wetsvoorstel beleidsruimte biedt nogal uiteenlopen. De leden van de
PvdA-fractie vragen om in een bijlage aan te geven welke extra beleids–
ruimte het wetsvoorstel de gemeenten biedt.

In bijlage 2 bij deze memorie is een schematisch overzicht van de
gemeentelijke beleidsruimte opgenomen. De onderdelen die, ten
opzichte van de situatie voorafgaand aan de herinrichtingsoperatie, een
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verruiming inhouden zijn daarbij apart aangegeven. De bijlage omvat
overigens slechts die onderdelen die in het wetsvoorstel uitdrukkelijk zijn
benoemd of die uit de voorgestelde wettekst voortvloeien. Daarnaast
dient te worden meegewogen dat een groot aantal bestaande bepalingen
vervalt en dat gemeenten natuurlijk ook de mogelijkheid hebben om,
binnen de marges van de wet, ter uitvoering daarvan zelf beleidslijnen uit
te zetten, ook waar dit niet uitdrukkelijk is bepaald. Een voorbeeld
hiervan betreft de verrekening van sterk wisselende inkomsten, waarop ik
verderop in deze paragraaf zal ingaan naar aanleiding van een vraag van
de leden van de fracties van CDA en SGP.

Genoemde bijlage maakt naar mijn mening afdoende duidelijk dat het
wetsvoorstel, zoals ook is aangegeven in de adviezen van de Regerings–
commissaris voor de toetsing van wetgevingsprojecten en van de Raad
van State, in betekenende mate discretionaire bevoegdheden aan de
gemeenten biedt. Dat overigens betrokken organisaties de gemeentelijke
beleidsruimte zo verschillend beoordelen, kan ik niet volledig verklaren.
Er is sprake van een proces van meningsvorming, waarin het niet
ongebruikelijk is dat uiteenlopende opvattingen - ook tussen verschil–
lende woordvoerders uit gemeentelijke kring - doorklinken. Wellicht dat
hierbij ook een rol speelt dat niet iedereen steeds hetzelfde verstaat
onder de term beleidsruimte. Daarom is in genoemde bijlage de gemeen–
telijke beleidsruimte onderscheiden in: ruimte voor eigen invulling, expli–
ciete bevoegdheden, bevoegdheden die een meer impliciet karakter
hebben en beoordelingsmarge.

Wat betreft de door de leden van de CDA-fractie aangehaalde
opvatting van de VNG merk ik aanvullend nog het volgende op. De VNG
erkent in haar commentaar van 20 mei 1992 dat de reeds ingevoerde
decentralisatie van de bijzondere bijstand - de eerste fase van de herin–
richtingsoperatie - wèl een vergroting van de gemeentelijke beleids–
ruimte inhoudt. Voor het overige is dit echter volgens de VNG niet het
geval, met name verwijst de vereniging hierbij naar het niet doorgaan
van enkele beleidsvoorstellen op het terrein van de algemene bijstand en
de middelentoets die in de adviesaanvrage van 3 april 1989 waren
opgenomen, maar waarover de Commissie Sociale Voorzieningen van de
SER, deels unaniem en deels in meerderheid, een negatief advies heeft
uitgebracht. Opmerkelijk is dat enkele van die voorstellen in het vervolg–
advies van de commissie d.d. 16 februari 1990 ook door de commissie–
leden uit gemeentelijke kring zijn afgewezen. Dit betreft het geven van
meer beleidsvrijheid aan gemeenten bij de toepassing van de termijn van
twee jaar voor de gedeeltelijke vrijlating van arbeidsinkomsten en bij de
vaststelling van het vrij te laten vermogen. Het SER-advies is voor de
regering aanleiding geweest om van deze en enkele andere voorstellen af
te zien. Dit betekent echter geenszins dat daarmee op alle punten is
afgezien van een vergroting van de gemeentelijke beleidsruimte.

De leden van de CDA-fractie vragen een reactie op de opvatting van
Divosa dat het wetsvoorstel in de uitwerking is blijven steken.

Ik deel deze opvatting niet. De aangehaalde opmerking van Divosa
lijkt, blijkens de strekking van het commentaar van deze vereniging d.d.
14 mei 1992 waarvan zij deel uitmaakt, vooral ingegeven door de
gedachte dat van de herinrichting gebruik had moeten worden gemaakt
om een individueel recht op bijstand in te voeren en dat verdergaande
stappen hadden moeten worden gezet in de richting van deregulering en
decentralisatie. Ook had er volgens Divosa meer tijd uitgetrokken moeten
worden voor een fundamenteler herbezinning op taak en plaats van de
bijstandswet. Ik ben evenwel van mening dat de tijd nu rijp is voor een
herinrichting van de bijstandswet en dat de afgelopen jaren bij verschil–
lende gelegenheden een bezinning op de plaats en functie van de ABW
heeft plaatsgevonden. Divosa zelf heeft in 1990 zijn congres gewijd aan

Tweede Kamer, vergaderjaar 1992-1993, 22 545, nr. 8 32



het thema «De ABW: vernieuwing of face-lift?». De genoemde bezinning
heeft niet tot een breed gedragen conclusie geleid dat de ABW door een
wezenlijk ander soort voorziening zou moeten worden vervangen. Op de
voorstellen van Divosa en de VNG voor een verdergaande deregulering
en decentralisatie ga ik elders in deze memorie in.

De leden van de CDA-fractie vragen een nadere onderbouwing van de
inschatting dat een herhaling van de ontwikkeling in de jaren zestig,
namelijk een sterk uiteenlopen van de bijstandverlening tussen
gemeenten, gevolgd door een reactie daarop in de vorm van een proces
van centralisatie, niet waarschijnlijk wordt geacht.

De leden van de VVD-fractie geven aan dat zij er niet geheel van
overtuigd zijn dat een herhaling van de toenmalige ontwikkelingen zich
niet zal voordoen. Zij betrekken hierbij ook de vraag in hoeverre de
centrale overheid over bijsturingsmogelijkheden beschikt en informeren
naar het functioneren van het bestuurlijk overleg met vertegenwoor–
digers van de gemeenten.

Er zijn verschillende redenen waarom de historische parallel met de
ontwikkeling sinds de jaren zestig naar mijn overtuiging niet opgaat. De
eerste reden is dat de landelijke regelgeving destijds geheel anders van
opzet was. De ABW had het karakter van een naar verhouding nogal
open kaderwet, waarop voor categorieën van bijstandsgerechtigden
zowel door de rijksoverheid als door gemeenten groepsregelingen
konden worden gebaseerd. De hoogte van de algemene bijstand was niet
landelijk genormeerd en van een relatering aan het minimumloon was
nog geen sprake. De situatie ontstond daardoor dat er tussen gemeenten
en regio's verschillen konden optreden in de hoogte van de algemene
bijstand, dat wil zeggen in de wekelijkse of maandelijkse uitkeringen,
terwijl bovendien deze bijstandsuitkeringen soms uitgingen boven het
laagste loonniveau. Een herhaling daarvan is, nu de in de jaren zeventig
als reactie ingevoerde landelijke normering van de bijstand en de lande–
lijke afstemming van het bijstandsniveau op het minimumloon in stand
blijven, uitgesloten. Een tweede reden is dat er in de jaren zestig geen
sprake was van een specifiek rijkstoezicht op de uitvoering van de ABW.
Het wetsvoorstel handhaaft de sinds 1972 bestaande figuur van het
rijkstoezicht. Het streven om dit toezicht, waar mogelijk, meer op afstand
te plaatsen, doet aan het feit dat deze sturingsmogelijkheid blijft voort–
bestaan niet af. Uitgangspunt bij dat streven is dat het signalerend,
sturend en corrigerend vermogen van het toezicht in stand blijft. Een te
gedetailleerde bemoeienis van de toezichthouder moet echter worden
voorkomen en waar mogelijk zal meer gebruik worden gemaakt van
resultaten van interne gemeentelijke controles.

De vraag kan nog worden gesteld of, hoewel een parallelle ontwik–
keling als in de jaren zestig uitgesloten moet worden geacht, de beleids–
ruimte die het wetsvoorstel de gemeenten biedt niet zodanig kan worden
toegepast dat er toch tussen gemeenten een al te zeer uiteenlopende
bijstandspraktijk ontstaat. De leden van de VVD-fractie stellen in dit
verband dat de gemeenten in belangrijke mate kunnen afwijken van de
landelijke normering. Ik merk hierbij op dat een dergelijke afwijking
slechts toelaatbaar is in individuele gevallen indien de omstandigheden
van het geval daartoe aanleiding geven. De gemeenten hebben niet de
ruimte om categoriaal van de landelijke normering af te wijken en dus
beleidsmatig te besluiten tot het hanteren van andere bijstandsniveaus.
De bevoegdheid voor de gemeente tot het leveren van maatwerk is dus
geen doorkruising van de landelijke normering, maar een noodzakelijke
mogelijkheid tot «fijnafstemming» in het individuele geval.

Afgezien van de formele mogelijkheden in het kader van het toezicht
(het geven van een aanwijzing, het niet vergoeden van door gemeenten
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gemaakte uitkeringskosten en het voordragen van een gemeentelijk
besluit voor schorsing of vernietiging door de Kroon) zijn er nog diverse
andere mogelijkheden om, in meerdere of mindere mate, sturend op te
treden. De rijksconsulenten sociale zekerheid voeren regelmatig overleg
met gemeenten, ook om via overreding beleid of praktijk in een
gemeente bij te sturen.

Ook van de bekostigingswijze gaat een sturende invloed uit. Dit betreft
zowel het gemeentelijk aandeel in de bijstandslasten, dat voor de
algemene bijstand 10 procent bedraagt en voor de bijzondere bijstand
100 procent, alsook een specifieke regeling zoals het Besluit bijdragere–
geling bijzondere controle. In een beperkt aantal gevallen wordt er
jaarlijks een circulaire aan gemeenten gezonden. Verder kan voorlichting
sturend werken, evenals het regelmatig op centraal niveau plaatsvin–
dende overleg met Divosa en VNG. Tenslotte is er op bepaalde onder–
delen de mogelijkheid van nadere regelgeving. Hiervan zal een terug–
houdend gebruik worden gemaakt teneinde de vermindering van regel–
geving die met de herinrichting kan worden bereikt niet teniet te doen.
Niettemin is ook de mogelijkheid van nadere regelgeving een sturings–
mogelijkheid, mede voor onvoorziene situaties die een snel en adequaat
antwoord vergen (artikel 153).

Wat betreft het functioneren van het bestuurlijk overleg met de VNG,
waarbij ook vertegenwoordigers van Divosa zijn betrokken, merk ik nog
het volgende op. In mijn reactie op het «10-puntenplan», die ik op 7 mei
1992 ter informatie ook aan de Tweede Kamer heb gezonden, heb ik aan
de orde gesteld of het niet beter zou zijn geweest wanneer de gemeente–
lijke vertegenwoordigers deze voorstellen in het bestuurlijk overleg
hadden ingebracht. In het op 17 juni 1991 met de VNG overeengekomen
protocol inzake het bestuurlijk overleg (TK 1990/91, 21 631) is de herin–
richting van de ABW expliciet als bijzonder aandachtsveld voor het
overleg genoemd. Uit het voorgaande mag worden afgeleid dat ik van
mening ben dat het bestuurlijk overleg nog niet altijd optimaal functio–
neert. Het op 28 augustus 1992 door Divosa aan de Tweede Kamer
gezonden commentaar bij de Invoeringswet, waarover vooraf geen
overleg heeft plaatsgevonden, bevestigt mij in die mening.

Niettemin acht ik het bestuurlijk overleg over het geheel genomen
nuttig en ik heb de indruk dat ook aan gemeentelijke zijde het bestaan
van dit gestructureerde overleg, waartoe in het tussen Rijk en VNG
afgesloten bestuursakkoord is besloten, zinvol wordt geacht. Zo heeft het
overleg reeds meerdere malen geleid tot de vorming van (gezamenlijke)
werkgroepen. Ik ben voornemens de mogelijkheden tot optimalisering
van het overleg met VNG en Divosa te bespreken.

De leden van de CDA-fractie geven aan dat zij, gezien de grote verant–
woordelijkheid die het wetsvoorstel bij de gemeenten legt, een andere
verdeling van de financiële lasten tussen Rijk en gemeenten vanzelf–
sprekend hadden gevonden. Zij spreken zich uit voor een 80/20-
verhouding en stellen in dat verband enkele vragen.

De leden van de VVD-fractie spreken er enige verbazing over uit dat
het eerdere voorstel om tot een 80/20-verhouding te komen, is losge–
laten terwijl er toch sprake is van uitbreiding van taken en bevoegdheden
van gemeenten. Ook deze leden vragen een verduidelijking.

De leden van de fractie van Groen Links stellen, mede naar aanleiding
van adviezen van de Raad voor de gemeentefinanciën en de Raad voor
het binnenlands bestuur, de vraag aan de orde waarom ten aanzien van
de algemene bijstand niet is gekozen voor een 100/0-verhouding. Zij
wijzen hierbij op de beperkte invloed van gemeenten op factoren die de
omvang van de bijstandsuitgaven bepalen en beschouwen een
80/20-verhouding als «onzalig»
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De redenen die voor het huidige kabinet aanleiding zijn geweest de
bestaande 90/10-verhouding te handhaven en het voorstel van het
vorige kabinet tot invoering van een 80/20-verhouding te verlaten, zijn
aangegeven in par. 4.2.1 van de memorie van toelichting; relevant is ook
dat de betrokken adviesorganen (de Commissie Sociale Voorzieningen
van de SER, de Raad voor de gemeentefinanciën en de Raad voor het
binnenlands bestuur) zich destijds unaniem of met ruime meerderheid
hebben uitgesproken tegen een 80/20-verhouding. De regering heeft het
geheel van de argumenten van deze adviesorganen laten meewegen,
evenals het feit dat er op basis van het Regeerakkoord inmiddels tot een
afzonderlijke incentive-regeling was besloten.

Niettemin ben ik van mening dat het principe als zodanig dat, waar
mogelijk, een vergroting van de financiële verantwoordelijkheid van de
gemeenten voor de algemene bijstandsuitgaven overweging verdient, zijn
geldigheid heeft behouden. In het kader van de Decentralisatie-lmpuls
(Dl) is de bekostiging van de bijstandsuitgaven dan ook meermalen aan
de orde geweest. Dit heeft in augustus jl. tot een afspraak tussen Rijk en
VNG geleid, die inhoudt dat beide, op basis van een notitie van het Rijk,
nader overleg zullen voeren en vóór 1 december 1992 gezamenlijk zullen
rapporteren inzake de ABW. In genoemde notitie zal worden ingegaan op
een grotere financiële verantwoordelijkheid van de gemeenten voor de
bijstandswet, waarbij het Rijk ook een wijziging in de verhouding van
90/10 bij de bekostiging van de algemene bijstand naar 80/20 aan de
orde zal stellen. Voorts zullen in verband daarmee de mogelijkheden
worden bezien tot het voeren van een uitstroombeleid met behulp van
alle instrumenten die gemeenten ten dienste staan en van een beleid
inzake de bestrijding van oneigenlijk gebruik en misbruik. Tevens zullen
de financiële gevolgen voor de gemeenten (risico's, de problematiek van
de beheersbaarheid van de instroom, kansen en herverdeeleffecten)
worden bezien. De Staatssecretaris van Binnenlandse Zaken heeft de
Kamer hiervan bij brief van 28 augustus 1992 op de hoogte gesteld (TK
1991/92, 22 236, nr. 9). De Kamer zal over de uitkomsten van genoemd
overleg na afronding ervan worden geïnformeerd.

In het deeladvies van de externe Dl-adviseurs (de heer W. Etty e.a.)
inzake de bijstandswet zijn twee principiële alternatieven voor de huidige
bestuurlijke en financiële verantwoordelijkheidsverdeling genoemd. Het
eerste alternatief, centralisatie, behoeft hier geen nadere bespreking. Het
tweede alternatief komt neer op een zodanige decentralisatie dat
gemeenten zoveel mogelijk vrijheid wordt geboden om de bijstand zelf
toe te kennen, hetgeen volgens het advies ertoe zou moeten leiden dat
een groot deel van de centrale regelgeving en van de rijkscontrole
(toezicht) zou moeten verdwijnen. Het aldus ontstaan van grote variaties
tussen gemeenten wordt in het deeladvies, met verwijzing naar de
analogie bij de onroerend-goedbelasting, aanvaardbaar geacht. De aan
de gemeenten te bieden vrijheid zou volgens het deeladvies zijn
complement dienen te hebben in een grotere financiële verantwoorde–
lijkheid van de gemeenten, waarvoor het naar de mening van de
adviseurs echter nodig zou zijn het gemeentelijk belastinggebied princi–
pieel te verruimen, dan wel te gaan werken met vierjarige budgetten. In
hun slotadvies hebben de externe adviseurs gewezen op het belang dat
de vorming van regionaal bestuur ook voor de ABW kan hebben; de door
decentralisatie groter wordende financiële effecten die voor gemeenten
zijn verbonden aan de bekostiging van de bijstand zouden zo, door het
ontstaan van een breder regionaal draagvlak, beter kunnen worden
opgevangen.

Uit het voorgaande moge blijken dat met name in het deeladvies,
onder meer door het de facto loslaten van de landelijke normering van de
bijstandverlening, een principieel ander vertrekpunt wordt gekozen dan in
het wetsvoorstel. Wat betreft de betekenis van regionaal bestuur voor de
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uitvoering van de ABW is het kabinet, zoals eerder aangegeven, bereid
de mogelijkheid van een experiment te bezien. Inmiddels is er op 22
oktober jl. een afzonderlijk regeringsstandpunt aangaande de externe
Dl-adviezen uitgebracht.

De leden van de CDA-fractie en de leden van de VVD-fractie geven
beiden aan dat het wetsvoorstel grote verantwoordelijkheden aan de
gemeenten geeft, met name op het punt van een zodanige vaststelling
van de bijstand dat sprake is van maatwerk en op het punt van de terug–
dringing van het volume, hetgeen naar de mening van deze leden een
80/20-verhouding rechtvaardigt. Zoals reeds werd aangegeven, ligt het
thans voor de hand dat de resultaten van het genoemde overleg met de
VNG worden afgewacht alvorens de regering met een standpuntbepaling
komt.

Wat betreft de aangehaalde opmerkingen van de leden van de fractie
van Groen Links merk ik aanvullend nog het volgende op. In de memorie
van toelichting is beargumenteerd dat een 100/0-verhouding niet in
overeenstemming is met het streven naar versterking van de gemeente–
lijke verantwoordelijkheid voor de bijstandverlening en niet past bij de
conceptie van complementair bestuur. Bovendien is aangegeven dat het
geheel laten vervallen van een gemeentelijk aandeel in de uitkerings–
lasten geen doelmatige financieringswijze is: de lokale overheid, die de
afzonderlijke uitkeringsbesluiten neemt, draagt dan geen enkele eigen
financiële verantwoordelijkheid voor de uitkeringslasten. Gevolg daarvan
is dat gemeenten geen enkel financieel voordeel ervaren van hun inspan–
ningen om het beroep op bijstand waar mogelijk terug te dringen,
hetgeen naar mijn mening niet billijk is. De aanpak die is ontwikkeld door
de gemeente Huizen, waarnaar deze leden zelf verwijzen, illustreert dit.
Over «calculerende gemeenten», de term die deze leden aanhalen, is
door mij niet gesproken.

Het wetsvoorstel biedt in aanzienlijke mate beleidsruimte aan de
gemeente, zoals moge blijken uit bijlage 2 bij deze memorie. Dat
factoren die niet, niet rechtstreeks of slechts op langere termijn voor
gemeenten beïnvloedbaar zijn een belangrijke rol spelen bij de hoogte
van de bijstandsuitgaven is juist, doch dit wil geenszins zeggen dat de
gemeenten geen enkele invloed hebben op de omvang van de bijstands–
uitgaven. De leden van de Groen Links-fractie wijzen zelf al op de
belangnjke rol van de gemeenten in het kader van het uitstroombeleid. In
de door de regering voorgestelde financieringsverhouding blijft het
overgrote deel van de uitkeringslasten voor rekening van de rijks–
overheid, juist ook met het oog op de betekenis van exogene factoren
voor het niveau van de bijstandsuitgaven. Ook bij een 80/20-verhouding
zou dit nog het geval zijn.

Op de vragen die de leden van diverse fracties stellen aangaande de
stand van zaken betreffende het onderzoek naar een andere bekosti–
gingswijze in de ABW wordt ingegaan in par. 4.9. van deze memorie.

De leden van de CDA-fractie vragen of nogmaals op hoofdlijnen kan
worden aangegeven waarom verdere decentralisatie of uitwerking op
gemeentelijk niveau niet mogelijk is.

In het wetsvoorstel is gezocht naar een evenwicht tussen de eisen van
rechtszekerheid en rechtsgelijkheid aan de ene kant en de eisen in het
kader van het maatwerk aan de andere kant. Ik stel mij niet op het
standpunt dat verdere decentralisatie op geen enkel onderdeel zou
kunnen worden overwogen. Zo heb ik eerder in deze memorie gewezen
op de mogelijkheid om gemeenten ruimte te geven voor een eigen, op
bevordering van de uitstroom gericht, incentive-beleid. Echter, vooral ten
aanzien van de bijstand voor algemeen noodzakelijke bestaanskosten zijn
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de mogelijkheden voor decentralisatie begrensd. Die mening bleek ook
de Commissie Sociale Voorzieningen van de SER in haar advies van 8
september 1989 te zijn toegedaan. Verschillende ontvangen adviezen,
alsmede de inbreng van verschillende fracties, sterken mij in de
opvatting dat het door velen als een reëel risico wordt gezien dat bij een
te verregaande oprekkmg van de gemeentelijke beleidsruimte zodanige
ongelijkheden in de bijstandverlening tussen de gemeenten ontstaan, dat
de voordelen van een landelijk geharmoniseerd beleid verloren gaan. De
genoemde leden wijzen er zelf op dat er onder uitkeringsgerechtigden
enige vrees leeft voor verdere decentralisatie en laten doorklinken dat
het voor de burger onduidelijk is wanneer de rijksoverheid en de
gemeenten beiden, naast elkaar, ieder hun eigen minimum– inkomens–
beleid voeren. Die situatie moet worden vermeden; het waarborgkarakter
van de ABW als minimum-bestaansvoorziening dient naar mijn mening te
worden behouden, terwijl tegelijk de activerende werking van de wet
behoort te worden versterkt. Dit vergt een samenhangend stelsel van
rechten en plichten dat de bijstandverlening èn de uitstroombevordering
structureert. Tegelijk moet worden verzekerd dat dit stelsel voldoende
ruimte biedt voor een zodanige flexibiliteit in de feitelijke wetstoepassing
dat de bijstandverlening, zowel in haar beschermende als activerende
functie, in het individuele geval doeltreffend kan zijn. De gemeentelijke
bewegingsruimte die hiertoe geboden dient te worden, moet dus in
directe relatie worden gezien tot de doelmatigheid en doeltreffendheid
van de uitvoering. Niet iedere vorm van decentralisatie komt de doelma–
tigheid en doeltreffendheid ten goede.

Een evenwichtige verhouding tussen de mate van decentralisatie in
beleidsmatig opzicht en de omvang van het decentrale aandeel in de
bekostiging van de bijstandsuitgaven kan in het algemeen als bevorderlijk
worden gezien voor een adequate realisatie van decentrale taken en
bevoegdheden. Ik geloof evenwel niet dat het mogelijk is heel precies
aan te geven welke omvang van het gemeentelijk aandeel in de kosten
correspondeert met een bepaalde mate van beleidsverantwoordelijkheid.

De leden van de CDA-fractie vragen de regering haar argumenten
tegen een groot aantal punten uit het «10-puntenplan» van VNG en
Divosa nog eens te heroverwegen. Zij noemen hierbij in het bijzonder de
verrekeningssystematiek van eigen inkomsten en de vrijlatingsregeling
aangaande arbeidsinkomsten.

Ik merk hierbij op dat, hoewel aan een deel van de voorstellen uit het
genoemde plan nadelen verbonden zijn, het geheel van voorstellen
niettemin aanleiding is geweest voor nader overleg van ambtenaren van
mijn departement met vertegenwoordigers van Divosa. Daarbij wordt
gezocht naar mogelijkheden om aan reële uitvoeringstechnische wensen,
die op enkele punten blijkens het plan leven, tegemoet te komen. Het
overleg is thans nog niet afgerond.

Wat betreft de vrijlating van arbeidsinkomsten constateer ik dat de
voorstellen, die ik onlangs in een adviesaanvrage aan de Commissie
Sociale Voorzieningen van de SER heb gedaan inzake het bieden van
mogelijkheden aan gemeenten tot het voeren van een eigen
incentive-beleid, in belangrijke mate tegemoetkomen aan hetgeen in het
«10-puntenplan» onder punt 7 is gesuggereerd.

Het voorstel uit het «10-puntenplan» van de gemeenten ten aanzien
van de verrekening van arbeidsinkomsten spreekt de leden van de
CDA-fractie aan. Zij vragen naar het principiële bezwaar om tot een
dergelijke systematiek over te gaan. De leden van de SGP-fractie stellen
eveneens enkele vragen over deze voorstellen.

Terecht wijzen de gemeenten erop dat de inkomstenverrekening een
administratief bewerkelijke fase in het uitkeringsproces is. De stelling dat
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er sprake is van gedetailleerde en omslachtige verrekenregels kan ik
echter niet onderschrijven. De bestaande regelgeving kenmerkt zich juist
door het nagenoeg ontbreken van dergelijke verrekeningsbepalingen. De
bestaande regelgeving beperkt zich tot de bepaling in het Bln dat de
inkomsten op de uitkering in mindering worden gebracht en tot een
viertal bepalingen met betrekking tot het geheel buiten beschouwing
laten van bepaalde inkomensbestanddelen, de vrijlating van arbeidsin–
komsten en de forfaitaire aftrek in geval van inwonende verdienende
kinderen, onderhuurders of kostgangers. De regels die in de gemeente–
lijke praktijk worden gehanteerd zijn, al dan niet gebaseerd op de in de
loop der jaren ontwikkelde jurisprudentie, van deze summiere bepalingen
het directe of indirecte uitvloeisel.

In het wetsvoorstel is op onderdelen gestreefd naar codificatie van
deze uitvoeringspraktijk en de ontwikkelde jurisprudentie. De bedoeling
daarvan is niet om de uitvoeringspraktijk te bemoeilijken, maar om
onnodige verschillen in de uitvoeringspraktijk die niet gebaseerd zijn op
een beoordeling van individuele omstandigheden, weg te nemen. Aan het
maatwerk doen deze regels dan ook niet af. Het gegeven dat in het
wetsvoorstel deze verrekeningsregels worden geexpliciteerd en in een
logisch onderling verband gebracht, betekent op zich al een verduide–
lijking van de regelgeving. Op een aantal punten zijn ook inhoudelijke
wijzigingen opgenomen die tot vereenvoudiging leiden en die deels
tegemoetkomen aan in gemeentelijke kring geuite wensen: voor de
inkomstenverrekening wordt in beginsel de maand als uitgangspunt
genomen, ook bij een korte onderbreking van de bijstandverlening; voor
de verrekening van de vakantietoeslag wordt in het wetsvoorstel een, bij
ministeriële regeling nader uit te werken, systematiek gehanteerd waarbij
op grond van het verrekende maandinkomen de toekomstige netto
aanspraak op vakantietoeslag forfaitair wordt vastgesteld. Het concept
voor een dergelijke ministeriële regeling is onlangs aan de Commissie
Sociale Voorzieningen van de SER aangeboden en met het oog op de
uitvoeringstechnische aspecten ook aan Divosa voorgelegd.

Het voorstel uit het «10-puntenplan» om bij sterk wisselende
inkomsten de bijstand als voorschot te verstrekken en de inkomsten
achteraf definitief te verrekenen, zou in individuele gevallen inderdaad
een vereenvoudiging van de inkomstenverrekening kunnen betekenen.
Als uniforme regeling voor dergelijke situaties acht ik een dergelijke
benadering echter minder geschikt. Bij zelfstandigen wordt een derge–
lijke systematiek gehanteerd, aangezien bij hen het patroon van de
inkomstenverwerving zodanig is dat slechts een jaarmethode een verant–
woorde benadering is om de inkomenspositie te beoordelen. Daarbij is
ook het recht op bijstand als zodanig aan de orde. Het voorstel uit het
«10-puntenplan» heeft echter betrekking op situaties waarin de aard van
het inkomen als zodanig geen andere wijze van vaststelling noodzakelijk
maakt. Er wordt slechts mee beoogd om de hoogte van de te verlenen
bijstand niet van maand tot maand aan de ontvangen inkomsten te
hoeven aanpassen. In de afweging van voor– en nadelen van een derge–
lijke systematiek is vooral van belang dat een schatting van het toekom–
stige inkomen van de betrokkene moet worden gemaakt die noch naar
boven, noch naar beneden al te zeer mag afwijken van het werkelijk te
verdienen inkomen. Bij een te hoge inkomensschatting wordt de
bijstandsuitkering immers te laag vastgesteld, waardoor de bestaans–
voorziening van de betrokkene in gevaar kan komen. Bij een te lage
schatting van het inkomen blijkt achteraf de bijstand te hoog te zijn
vastgesteld en dient een terugvordering van het teveel betaalde plaats te
vinden, hetgeen kan betekenen dat de betrokkene op het moment van
terugbetaling een inkomen onder bijstandsniveau overhoudt. Bovendien
houdt een dergelijke inkomensverrekening in dat gedurende langere tijd
de bijstandsuitkering nog niet definitief is vastgesteld en in feite nog het
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karakter van een voorschot heeft. Daaraan zijn als zodanig al nadelen
verbonden. Als in individuele gevallen een dergelijke benadering wel
verantwoord is en voordelen met zich brengt, heeft de gemeente de
mogelijkheid om in overleg met de betrokkene een dergelijke handelwijze
overeen te komen. Daarvoor lijkt geen expliciete wettelijke regeling
benodigd te zijn.

Zoals aangegeven wordt in overleg met gemeentelijke vertegenwoor–
digers bezien welke andere mogelijkheden er zijn tot vereenvoudiging
van de verrekening van inkomsten.

De vragen die de leden van de CDA-fractie stellen aangaande de verre–
kening van inkomsten en het leveren van maatwerk bij de vrijlatingsre–
geling komen aan de orde in par. 3.2. van deze memorie.

De leden van de PvdA-fractie vragen om welke redenen naar
aanleiding van het advies van de Commissie Sociale Voorzieningen van
de SER is afgezien van enkele, in het voorontwerp opgenomen,
voorstellen voor vergroting van de gemeentelijke beleidsruimte. De leden
van de fractie van de VVD gaan hierop eveneens in en verzoeken om een
aanvullende argumentatie.

Ten aanzien van het laten vervallen van landelijke regels op enkele
onderdelen die de algemene bijstand betroffen, is in het advies van de
SER als bezwaar naar voren gebracht dat dit tot rechtsongelijkheid zou
leiden, zonder dat daarmee betere afstemming op de individuele omstan–
digheden zou worden bereikt. Deze argumenten waren voor het huidige
kabinet doorslaggevend om op de betreffende punten voor landelijke
regelgeving te blijven kiezen. Overigens wijs ik erop dat het toenmalige
kabinet op die punten ten dele heeft gesproken van mogelijkheden tot
decentralisatie waarover het kabinet de mening van de SER-commissie
wenste te vernemen.

De leden van de PvdA-fractie merken op dat terecht een belangrijk
deel van de huidige nadere regelgeving in het wetsvoorstel is geïnte–
greerd. Zij stellen voor te onderzoeken of ook de IOAW en IOAZ in het
wetsvoorstel kunnen worden opgenomen, waarbij zij met nadruk stellen
niet te willen ingrijpen in de speciale rechten van betrokkenen.

Aan dit voorstel is reeds aandacht geschonken in hoofdstuk 1 van deze
memorie.

De leden van de VVD-fractie zijn van mening dat de omschrijving van
de verantwoordelijkheden van Rijk en gemeenten in de memorie van
toelichting de indruk wekt van een splitsing, waarbij de rijksoverheid zich
niet meer verantwoordelijk acht voor de aan de gemeenten gedelegeerde
verantwoordelijkheden.

Ik teken hierbij aan dat de uitvoering van de ABW in medebewind,
uitgaande van complementair bestuur, het delen van verantwoordelijk–
heden tussen Rijk en gemeenten impliceert. De passage op pagina 17
van de memorie van toelichting, waaraan deze leden refereren, brengt
die verantwoordelijksverdeling globaal in beeld. Van een strikte splitsing
van verantwoordelijkheden is daarbij geen sprake. De rijksoverheid
draagt, evenals nu ook reeds het geval is, uiteindelijk de eindverantwoor–
delijkheid voor het geheel van beleid en uitvoering.

Ik ben van mening dat de rijksoverheid over voldoende mogelijkheden
beschikt om die eindverantwoordelijkheid te kunnen dragen. De vormen
van sturing die de rijksoverheid ter beschikking staan en die ik in
antwoord op een eerdere vraag van deze leden heb genoemd, acht ik
toereikend. Het uitgangspunt dat terughoudendheid moet worden
betracht met regelgeving, kan leiden tot een zekere accentverschuiving
naar vormen van meer indirecte sturing, zoals incentives, en naar het zo
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mogelijk concretiseren van bestuurlijke afspraken in een convenant. Ook
op het punt van de informatie-uitwisseling tussen rijksniveau en gemeen–
telijk niveau zijn verbeteringen denkbaar.

De leden van de VVD-fractie menen dat de uitspraak van de regering
dat een versterking van de gemeentelijke verantwoordelijkheid vooral aan
de orde is ten aanzien van de bijzondere bijstand en de bevordering van
de zelfstandige bestaansvoorziening, voorbij gaat aan de verdere
uitbreiding van verantwoordelijkheden, onder meer ten aanzien van het
«maatwerk».

Inderdaad is een versterking van de gemeentelijke verantwoorde–
lijkheid niet uitsluitend bij de bijzondere bijstandverlening en de
uitstroombevordering aan de orde. Dit moge ook blijken uit bijlage 2 die
op verzoek van de leden van de PvdA-fractie bij deze memorie is
gevoegd. Dat neemt niet weg dat de versterking van de gemeentelijke
verantwoordelijkheid vooral ook op genoemde punten in de wet tot
uitdrukking komt. Juist bij deze wezenlijke hoofdpunten van het
wetsvoorstel is het leveren van maatwerk, de fijnafstemming van de
bijstand op de specifieke, individuele, omstandigheden en mogelijkheden
in het concrete geval, essentieel.

De leden van de VVD-fractie merken op dat óf decentralisatie tot meer
doelmatigheid leidt, in hoge mate afhangt van de invulling die op decen–
traal niveau wordt gegeven. Zij vragen hoe de regering een effectieve en
doelmatige invulling van decentrale taken bevordert en zij betrekken
hierbij ook het geven van een aanwijzing en, iets verderop in hun
beschouwingen, het potentiële risico van het ontstaan van rechtsonge–
lijkheid en rechtsonzekerheid als gevolg van decentralisatie.

Allereerst merk ik hierbij op dat een keuze om te decentraliseren
natuurlijk niet zonder gevolgen voor de feitelijke bestuurlijke taakver–
deling kan blijven. Het overdragen van een taak aan het decentrale
niveau impliceert dat ook de primaire zorg voor de effectiviteit en
doelmatigheid naar dat bestuursniveau overgaat. Door een taak te
decentraliseren plaatst de centrale overheid zich meer op afstand,
hetgeen echter geenszins betekent dat zij zich ten aanzien van die taak
geheel wegcijfert. Zoals eerder werd aangegeven, blijft de eindverant–
woordelijkheid van de rijksoverheid voor het geheel van de bijstandver–
lening zich mede uitstrekken tot gedecentraliseerde onderdelen, zij het
met passende terughoudendheid, zodat onder meer recht wordt gedaan
aan de controlerende rol van de gemeenteraden die in het algemeen na
decentralisatie aan belang zal winnen. Waar de uitvoering van een
gedecentraliseerde taak tot een praktijk leidt die op gespannen voet staat
met landelijke regelgeving of landelijk beleid, is bestuurlijk overleg een
aangewezen middel. Leidt dit niet tot een oplossing, dan zijn formele
stappen mogelijk. Strijdigheid met het algemeen belang kan, zoals
bekend, leiden tot schorsing en vernietiging van een gemeentelijk besluit.

Inherent aan een besluit tot decentralisatie is dat landelijke gelijkheid
in de rechtstoepassing niet langer maatgevend wordt geacht. De rechts–
bescherming blijft evenwel in stand, terwijl bovendien van betekenis is
dat ook het gemeentebestuur gehouden is aan de beginselen van
behoorlijk bestuur.

Wat betreft het geven van een aanwijzing kan ik slechts herhalen dat ik
geen aanleiding zie voor het treffen van een wettelijke voorziening voor
het geval een gemeente zich niet aan een aanwijzing zou houden.
Wezenlijk is dat de gemeente de mogelijkheid heeft om, tegen een
aanwijzing waarmee zij zich niet kan verenigen, beroep aan te tekenen bij
de onafhankelijke rechter. Indien de rechter de gemeente in het ongelijk
stelt, is er niet slechts sprake van een bestuurlijke aanwijzing, maar
tevens van een rechterlijke uitspraak dat de betreffende aanwijzing in
redelijkheid kon worden gegeven.

Tweede Kamer, vergaderjaar 1992-1993, 22 545, nr. 8 40



De leden van de VVD-fractie vragen of er al een besluit is genomen
over het al of niet decentraliseren van de bijstand ter voorziening in de
behoefte aan bedrijfskapitaal.

Dit decentralisatievoornemen maakte onderdeel uit van de Decentrali–
satie-lmpuls (Dl). Een werkgroep van de betrokken departementen en de
VNG heeft de gevolgen van deze decentralisatie bezien. In het
eindrapport dat de werkgroep heeft uitgebracht, zijn de voor– en nadelen
van decentralisatie opgesomd. Afweging daarvan heeft tot de conclusie
geleid dat de voordelen niet opwogen tegen de nadelen. In de brief aan
de Kamer van 28 augustus 1992 (TK, 1991 /92, 22 236, nr. 9) heeft de
regering dan ook kenbaar gemaakt dat dit onderwerp geen deel meer
uitmaakt van de lijst van te decentraliseren onderwerpen.

De leden van de VVD-fractie vragen een nadere toelichting met
betrekking tot de reikwijdte van de afstemming op de feitelijke behoefte
en op de in een bepaald geval specifieke omstandigheden en mogelijk–
heden. Zij vragen in hoeverre door exogene omstandigheden veroor–
zaakte verschillen in behandelmg van mensen, die overigens in gelijke
omstandigheden verkeren, kan worden gezien als rechtsongelijkheid. Ik
betrek hierbij de vraag die de leden van de Groen Links-fractie stellen
aangaande de concrete consequenties die verbonden zijn aan het
verfijnen van de afstemming van de bijstand ten opzichte van de huidige
situatie. Zij vragen zich af of hier vooral de decentralisatie van de
bijzondere bijstand een rol speelt.

In artikel 13 van dit wetsvoorstel is in algemene zin de plicht van
burgemeester en wethouders neergelegd om de bijstand en de daaraan
verbonden verplichtingen af te stemmen op de omstandigheden,
mogelijkheden en middelen van de persoon en het gezin. Elders in het
wetsvoorstel zijn meer specifieke afstemmingsbepalingen opgenomen,
bijvoorbeeld ten aanzien van verwijtbare gedragingen (art. 14),
bijzondere bijstand (art. 41), de betalingsperiode (art. 79) en het afzien
van verplichtingen (art. 114). Aan genoemde afstemming ligt het
uitgangspunt ten grondslag dat bijstand ertoe dient om voor de belang–
hebbende een toereikende inkomensbescherming op minimumniveau te
bieden enerzijds, en anderzijds om te bevorderen dat de mogelijkheden
om zelf weer in het bestaan te voorzien worden vergroot. Naar de
opvatting van de regering dienen voor een effectieve bijstandverlening
per individueel geval de relevante factoren in beschouwing te worden
genomen. Ik acht het niet juist om onderscheid te maken tussen de aan
de persoon en het gezin gebonden omstandigheden, en overige,
exogene, omstandigheden en mogelijkheden, zoals bijvoorbeeld de
arbeidsmarktsituatie, andere voorzieningen en de woonsituatie. Beide
soorten omstandigheden kunnen voor de bijstandverlening relevant zijn.
Wanneer iemand bijvoorbeeld op grond van de ABW een woonkosten–
toeslag ontvangt in verband met te hoge woonkosten, is het valide dat bij
die bijstand de mogelijkheid van goedkopere woonruimte (een exogene
omstandigheid) wordt betrokken. Zo ook is voor de bevordering van de
arbeidsmarktkansen van de belanghebbende niet uitsluitend diens
opleiding en werkervaring van belang, maar kan bijvoorbeeld ook de
regionale arbeidsmarktsituatie of de aanwezigheid van kinderopvang van
belang zijn. Naar mijn opvatting kunnen de door deze leden als «exogene
omstandigheden» aangeduide factoren dus zeer wel van belang zijn bij
de bijstandsbeslissing. Indien dergelijke omstandigheden die relevant zijn
voor de bestaansvoorziening van de betrokkene, niet zouden kunnen
worden meegewogen, zou dit afbreuk doen aan een adequate bijstand–
verlening.
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Wanneer ten opzichte van de individuele belanghebbende steeds op
adequate wijze invulling wordt gegeven aan de opdracht tot afstemming
van de bijstand, kan, ondanks mogelijke verschillen in uitkomsten, naar
mijn mening niet worden gesproken van rechtsongelijkheid. Daarvan zou
slechts sprake zijn indien de bijstand en de daaraan verbonden verplich
tingen in het ene geval wel, en in het andere niet zouden worden
afgestemd op relevante omstandigheden, mogelijkheden en middelen.
Omdat de afstemmingsplicht van burgemeester en wethouders gelijkelijk
ten opzichte van iedere belanghebbende geldt, kan naar mijn mening niet
worden gesteld dat sprake is van rechtsongelijkheid.

Met de nadere accentuering van de fijnafstemming van de bijstand
wordt mede, doch niet uitsluitend, gedoeld op de bijzondere bijstand.
Ook de fijnafstemming bij het verbinden van verplichtingen gericht op
arbeidsinschakeling aan de bijstandverlening zal bijvoorbeeld concrete
gevolgen kunnen hebben. Steeds zullen burgemeester en wethouders
zich in de gevalsbehandeling dienen af te vragen of er in het betreffende
geval gronden zijn om gebruik te maken van de concrete mogelijkheden
die het wetsvoorstel biedt op de diverse onderdelen van het uitkerings–
proces (het vaststellen van het recht op bijstand, de vorm en de hoogte
van de bijstand, het geldend maken, de betaling, terugvordering en
verhaal, de verplichtingen) tot het leveren van maatwerk.

De leden van de VVD-fractie vragen vervolgens naar aanleiding van
een passage in de memorie van toelichting of de regering het mogelijk
wil maken om, anders dan door middel van financiële consequenties, in
te grijpen in kostenverhogende specifieke omstandigheden die tot
hogere kosten leiden en wat daarvan de gevolgen voor de rechtsze–
kerheid zijn.

In de waarschijnlijk door deze leden bedoelde passage op blz. 12 van
de memorie van toelichting wordt altereerst door de regering vastgesteld
dat financiële hulp tekort zou schieten wanneer in het kader van de ABW
zou worden volstaan met de garantie van een normuitkering ter hoogte
van de algemene bijstand, zonder dat rekening zou worden gehouden
met bijzondere, individuele omstandigheden die in een concrete situatie
leiden tot hogere noodzakelijke kosten van het bestaan. Daarop volgt de
conclusie dat de ABW tevens dient te voorzien in dergelijke hogere
kosten. De mogelijkheden daartoe zijn met ingang van 1 augustus 1991
verruimd in het kader van de decentralisatie van de bijzondere bijstand.
Indien in dergelijke hogere kosten bijstand wordt verleend, is het redelijk
dat aan die bijstand maatschappelijk aanvaardbare verplichtingen
worden verbonden die zijn gericht op verlaging van die kosten. Artikel
113, dat aangeeft dat aan de bijstand verplichtingen kunnen worden
verbonden die zijn gericht op vermindering of beëindiging van de
bijstand, voorziet hierin. Indien bijvoorbeeld bijzondere bijstand wordt
verleend voor hoge woonkosten waarin de huursubsidie niet voorziet, kan
van betrokkene worden gevergd dat naar een goedkopere huisvesting
wordt omgezien.

De vragen die de leden van de VVD-fractie stellen aangaande de
gemeentelijke taakbelasting in relatie tot de ruimte voor persoonlijke
aandacht en aangaande het verkrijgen van inzicht in niet spontaan door
de belanghebbende verstrekte gegevens, worden beantwoord in respec–
tievelijk par. 4.7. en 4.4.

De leden van de fracties van D66, Groen Links, SGP, GPV en RPF gaan
in op de delegatiebepalingen die het wetsvoorstel bevat.

Ik ben van mening dat het wetsvoorstel geen reden biedt voor de vrees
dat de dereguleringswinst die is geboekt weer teniet zal worden gedaan
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door de nadere regelgeving. Er is, afgezet tegen het grote maatschappe–
lijke belang van het wetsvoorstel en de complexiteit van de materie die
erdoor geregeld wordt, uiterste terughoudendheid betracht wat betreft
de delegatiebepalingen. Aangesloten is bij het vaste uitgangspunt van
wetgevingsbeleid dat elke bevoegdheid tot nadere regelgeving zoveel
mogelijk dient te worden ingekaderd; een (zeer) ruime delegatiebepaling
als het bestaande artikel 11, dat de mogelijkheid biedt van nadere regel–
geving over al hetgeen in de kernbepalingen van de wet aan burge–
meester en wethouders is overgelaten, ontbreekt dan ook in het
wetsvoorstel. Eén ruim gestelde delegatiebepaling kan tot meer nadere
regelgeving leiden dan diverse strak omschreven delegatiebepalingen.
De keuze voor dergelijke strak omschreven delegatiebepalingen heeft
evenwel het effect dat soms voor het treffen van één nadere regeling
diverse delegatiebepalingen nodig zijn. Dit leidt ertoe dat het aantal van
deze bepalingen dat het wetsvoorstel bevat (nl. 21) niet correspondeert
met het aantal nadere regelingen. Dit laatste aantal ligt aanzienlijk lager.

De leden van de fractie van D66 menen, uitgaande van onderdeel D in
bijlage 2 bij de memorie van toelichting, dat er 18 nadere regelingen
verwacht kunnen worden, terwijl de leden van de GPV-fractie opmerken
dat, zou van alle mogelijkheden gebruik worden gemaakt, de omvang van
de nadere regelgeving weer even groot zou zijn als vóór de herinrichting.
Het werkelijke aantal nadere regelingen is aanzienlijk geringer dan deze
leden veronderstellen: er zijn 9 nadere regelingen voorzien. Het verschil
met het door de leden van de D66-fractie genoemde aantal van 18 kan
als volgt worden verklaard. Allereerst kunnen de zuiver technische perio–
dieke aanpassing van uitkeringsbedragen en het vaststellen van gemid–
delde premiepercentages buiten beschouwing blijven; hiertoe dient het
wetsvoorstel uiteraard in de benodigde bevoegdheden te voorzien, doch
deze leiden niet tot (door gemeenten uit te voeren) regelingen. Verder
geldt ten aanzien van een zevental delegatiebepalingen dat er alleen
gebruik van zal worden gemaakt indien een specifieke situatie daartoe
noodzaakt.

De leden van de D66-fractie en het lid van de RPF-fractie vragen
waarop de verwachting is gebaseerd dat van deze bepalingen geen
daadwerkelijk gebruik behoeft te worden gemaakt. Ik baseer mij hierbij
enerzijds op het gegeven dat het hierbij ten dele gaat om bevoegdheden
die ook in de bestaande situatie reeds gegeven zijn, zonder dat deze tot
nu toe zijn geëffectueerd. Anderzijds speelt de verwachting een rol dat
formele regelgeving kan worden vermeden door zonodig op andere wijze
de uitvoering in de gewenste richting te beïnvloeden. Derhalve acht ik de
verwachting reëel dat er, voor zover thans kan worden voorzien, geen
gebruik van behoeft te worden gemaakt.

Afgezet tegen de 40 nadere regelingen die golden vóór de herinrich–
tingsoperatie, is dus met de 9 nadere regelingen die thans zijn voorzien
sprake van een aanzienlijke vermindering. Ik ben het overigens geheel
met deze leden eens dat ook in de toekomst terughoudendheid geboden
zal blijven om te voorkomen dat de nadere regelgeving weer aan gaat
zwellen.

De leden van de SGP-fractie vragen om een rechtvaardiging van iedere
delegatiebepaling en informeren hoe van deze bepalingen gebruik zal
worden gemaakt. Ik wijs deze leden erop dat de onderbouwing van de
delegatiebepalingen reeds in de memorie van toelichting is gegeven.

Teneinde een goede indruk van de nadere regelgeving te kunnen
bieden, doe ik, gelijktijdig met deze memorie van antwoord, de Kamer de
betreffende regelingen in ontwerp-vorm ter informatie toekomen. Ik wijs
erop dat deze regelingen zich in verschillende fasen van voorbereiding
bevinden. Van deze regelingen is alleen de Bijstandsregeling vakantie–
toeslag geheel nieuw. De overige regelingen komen, deels in afwijkende
vorm, nu ook al voor.
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De vraag van de leden van de SGP-fractie aangaande verschillen
tussen gemeenten bij de toepassing van arbeidsverplichtingen wordt
besproken in par. 4.6.4.

Bij de leden van de GPV-fractie rijst de vraag of met de landelijke
normering inderdaad de rechtsgelijkheid wordt bereikt die daarmee
wordt beoogd, gezien de verschillen in omstandigheden tussen
woonplaatsen. Ik betrek hierbij de vragen die het lid van de RPF-fractie
stelt over de aanvaardbaarheid van verschillen in de hoogte van de
bijstand.

Lokale verschillen tussen de bijstandsuitkeringen zijn slechts gerecht–
vaardigd als deze inderdaad een verschil in noodzakelijke bestaanskosten
weerspiegelen. Op grond van deze overweging is er in het verleden voor
de niveaus van de lonen een gemeenteklasse-indeling gehanteerd. Ook
de Noodwet Ouderdomsvoorziening kende bijvoorbeeld een dergelijke
classificatie, waarin vijf gemeentegroottes werden onderscheiden. Een
dergelijke differentiatie bleek niet zonder problemen. In nabij gelegen
gemeenten, die alleen in bevolkingsomvang verschilden, maar waarin het
kostenniveau vergelijkbaar was, konden de uitkeringen in aanzienlijke
mate afwijken, waarbij destijds als extreme situatie werd genoemd het
onderscheid in uitkering in éèn straat die op het grondgebied van
verschillende gemeenten lag. Overigens werd toen al geconstateerd dat
de verschillen in bestaanskosten tussen gemeenten van verschillende
grootte steeds kleiner werden. Er zijn geen aanwijzingen - bijvoorbeeld
uit budgetonderzoek afkomstig - dat deze ontwikkeling momenteel in
omgekeerde richting verloopt en dat bijvoorbeeld het leven in kleinere
gemeenten goedkoper zou zijn dan in grotere. Waar op sommige punten
wellicht sprake is van een kostenvoordeel, liggen bij andere bestedings–
posten de kosten juist weer hoger.

De aan het woord zijnde leden noemen met name de woonlasten als
een voorbeeld van een verschil in kostenniveau. Door het systeem van de
huursubsidie zijn op minimumniveau de ten laste van de betrokkene
blijvende woonkosten in hoge mate onafhankelijk van de huurprijs. Uit
gegevens over de verlening van huursubsidie blijkt dat in nagenoeg alle
gevallen waarin huursubsidie wordt verleend aan personen met een
minimuminkomen, de ten laste blijvende woonkosten op het niveau van
de normhuur liggen (ongeveer f 290 per maand) of daar slechts in
geringe mate boven uitstijgen. Huurverschillen kunnen derhalve geen
aanleiding vormen voor een differentiatie van de bijstandsnormen.

Op de vraag die de leden van de GPV-fractie aan de orde stellen
betreffende een mogelijke uitvoering van de ABW op regionale schaal
werd reeds ingegaan in hoofdstuk 2 van deze memorie. Deze leden
vragen voorts wat de dwingende reden is om landelijke regels te stellen
aangaande heronderzoeken, de voorwaarden met betrekking tot arbeids–
inschakeling en scholing of opleiding.

Voor een zorgvuldige wetstoepassing, waaronder ook valt de rechtma–
tigheid en het uitvoering geven aan de maatwerkbenadering, is het
noodzakelijk dat regelmatig door de gemeente wordt nagegaan of er
sprake is van een wijziging in omstandigheden van de belanghebbende
die tot een aanpassing, zowel in de sfeer van rechten als plichten, dient
te leiden. Het wetsvoorstel geeft slechts deze hoofdregel (artikel 77,
tweede lid). In de voorgestelde nadere regelgeving (i.c. in artikel 3 van
de Regeling uitvoering, verantwoording, vergoeding en gegevensverkeer)
is bepaald dat heronderzoek binnen een termijn van acht maanden dient
plaats te vinden. Daarnaast biedt het artikel de mogelijkheid dat burge–
meester en wethouders zelf invulling geven aan het heronderzoek door
middel van een onderzoeksplan dat aan bepaalde minimale vereisten
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dient te voldoen. Binnen een dergelijk plan mogen burgemeester en
wethouders afwijken van de genoemde termijn van acht maanden. Deze
mogelijkheid geeft gemeenten naar mijn mening in belangrijke mate
ruimte om de wijze waarop heronderzoeken plaatsvinden zelf te bepalen,
terwijl niettemin door enkele landelijke regels de hoofdlijnen van het
heronderzoek voor alle gemeenten gelijkelijk zijn gegeven.

Het wetsvoorstel gaat uit van een samenhang tussen rechten en
plichten. Het wetsvoorstel dient dus te expliciteren welke plichten aan
het recht op bijstand zijn, resp. kunnen worden, verbonden. Wat betreft
de hoofdlijnen van het plichtenaspect dient er bovendien sprake te zijn
van landelijke gelijkheid. De uitgangspunten van rechtsgelijkheid en
rechtszekerheid zijn mede op de plichten van toepassing. Dit neemt niet
weg dat, zoals aan de zijde van de rechten, ook aan de zijde van de
plichten maatwerk voorop staat. Hoofdstuk VIII van het wetsvoorstel
biedt daartoe aan de gemeenten de ruimte. Er kan overigens aanleiding
zijn om voor bepaalde categorieën van belanghebbenden landelijk te
regelen dat bepaalde verplichtingen daarvoor niet van toepassing zijn.
Dit is het geval ten aanzien van personen van 57,5 jaar en ouder en in de
situatie van ouderschapsverlof. Hiervoor gelden onder de bestaande wet
ook reeds nadere regels.

Wat betreft het volgen van een noodzakelijke scholing of opleiding is
bepaald dat de direct op arbeidsinschakeling gerichte verplichtingen voor
de duur van die scholing of opleiding niet gelden; het ligt naar mijn
mening voor de hand dat dit landelijk uniform wordt bepaald. Ik ga ervan
uit dat van de delegatiebepaling in artikel 121, tweede lid, op afzienbare
termijn geen gebruik behoeft te worden gemaakt. Vanwege de
afstemming op de Wet op de studiefinanciering (Stb. 1988, 336) en de
afbakening van verantwoordelijkheden op dit punt tussen gemeenten en
arbeidsbureaus, kan echter de mogelijkheid tot het stellen van regels bij
ministeriële regeling niet worden gemist.

Het lid van de RPF-fractie verzoekt om een meer inhoudelijke
argumentatie van de regering aangaande het standpunt van de Interbe–
stuurlijke Projectgroep Sociale Vernieuwing (IPSV) dat gemeenten meer
vrijheid dienen te krijgen in het bijstandsbeleid en dat de regering teveel
gewicht toekent aan de rechtsgelijkheid.

De opmerking van de IPSV waarnaar deze leden verwijzen, heeft met
name betrekking op het geven van meer vrijheid aan de gemeenten ten
aanzien van de inkomens– en vermogenstoets. Toepassing van de midde–
lentoets is, gezien het aanvullende karakter van de ABW, in sterke mate
bepalend voor de hoogte van de te verlenen algemene bijstand. Rechts–
gelijkheid en rechtszekerheid dienen hier naar mijn mening zwaar te
wegen. Ten aanzien van bepaalde veel voorkomende soorten middelen is
een zekere landelijke uniformiteit daarom gewenst. Zou hiervan worden
afgezien, dan kan de situatie ontstaan dat een bepaalde middelensoort
(bijvoorbeeld spaargelden die tijdens de bijstandsperiode zijn
opgebouwd) in de ene gemeente in aanmerking wordt genomen en in
een andere gemeente buiten beschouwing blijft. Dit zou tot belangrijke
verschillen in uitkomst leiden, zonder dat deze verschillen hun grond
vinden in verschillende omstandigheden van betrokkenen.

Overigens hebben de regels die het wetsvoorstel aangaande de midde–
lentoets stelt deels een globaal karakter, waarbij de gemeenten een
beoordelingsruimte behouden. Voor sommige middelen (uitkeringen in
verband met geleden immateriële schade, bezittingen in natura en giften)
ligt het zwaartepunt duidelijk bij de gemeentelijke beoordeling.

3.2. Bevordering zelfstandige bestaansvoorziening

De leden van de CDA-fractie achten het een vanzelfsprekende zaak dat
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van uitkeringsgerechtigden en gemeenten inspanningen worden
gevraagd die zijn gericht op het weer inschakelen in het arbeidsproces.
In dat kader merken deze leden op dat de Arbeidsvoorzieningsorganisatie
zich ook moet richten op langdurig werklozen, ouderen en vrouwen.

Ik onderschrijf deze opvatting en wijs erop dat in de Hoofdlijnennotitie
met betrekking tot het arbeidsvoorzieningsbeleid voor de jaren
1993-1997 (TK 1991/92, 21 477, nr. 17) door het kabinet is aange–
geven dat prioritaire groepen eerder toegang moeten krijgen tot de
scholings– en subsidiemogelijkheden, welke de Arbeidsvoorzieningsorga–
nisatie kan bieden

Daarnaast is in het kader van het beleid gericht op het voorkomen van
langdurige werkloosheid bijzondere aandacht gevraagd voor de vrouwen
met een bijstandsuitkering die zich bij het arbeidsbureau zullen
inschrijven.

De Arbeidsvoorzieningsorganisatie wil, zo is in het Landelijk Meerja–
renbeleidskader 1993-1997 nadrukkelijk aangegeven, een bijdrage
leveren aan een evenredige deelname aan het arbeidsproces van
verschillende doelgroepen, door het streven naar zo gelijk mogelijke
uitstroomkansen voor langdurig werklozen, allochtonen en vrouwen.

Het beleid van de Arbeidsvoorzieningsorganisatie, gericht op
vergroting van de arbeidsparticipatie van vrouwen, zal de komende
periode gecontinueerd worden. Teneinde belemmeringen voor vrouwen
die nog niet staan ingeschreven (met name bijstandsvrouwen en
vrouwen uit minderheidsgroepen) weg te nemen, zal intensieve
voorlichting en informatieverstrekking door gemeente en Arbeidsvoorzie–
ningsorganisatie van groot belang zijn. Op het punt van specificieke
voorlichting zullen in het kader van de samenwerking tussen beide
instanties afspraken kunnen worden gemaakt.

De leden van de fractie van het CDA onderschrijven het uitgangspunt
dat ook aan partners ingeval van bijstand aan gehuwden in beginsel de
arbeidsplicht dient te worden opgelegd. Deze leden plaatsen wel enige
kanttekeningen bij dit aspect. Zo stellen zij de vraag of het mogelijk - en
wellicht meer verantwoord - is een leeftijdsgrens van bijvoorbeeld 45
jaar te stellen, waarboven de plicht tot arbeid komt te vervallen.

De op individueel maatwerk gerichte aanpak met betrekking tot het
bevorderen van de arbeidsmarktparticipatie verdraagt zich niet met een
werkwijze, die er feitelijk toe zou kunnen leiden dat, categoriaal, voor een
grote groep ontheffing van de plicht tot arbeid wordt verleend. Alleen
voor een beperkte groep, zoals degenen van 57,5 jaar en ouder, kan dit
aanvaardbaar zijn. Van degenen die jonger zijn, mag in het algemeen
worden verwacht dat zij een rol kunnen spelen op de arbeidsmarkt, ook
wanneer zij door werkloosheid of de zorg voor kinderen lange tijd geen
betaald werk hebben verricht. Een algemeen leeftijdscriterium zegt lang
niet altijd iets over de individuele mogelijkheden; een zorgvuldige beoor–
deling van de individuele mogelijkheden kan er naar mijn mening zeer
wel toe leiden dat voor personen waarvan, op grond van bijvoorbeeld de
leeftijd, in eerste aanleg het beeld zou kunnen bestaan dat de arbeids–
marktkansen als gering moeten worden beschouwd, in tweede aanleg
een succesvolle bemiddeling naar betaald werk, door het bieden van
faciliteiten - mede gericht op de hierbedoelde categorie - in de sfeer van
bijvoorbeeld scholing of het inzetten van andere arbeidsmarktinstru–
menten, binnen handbereik komt. In dit licht wil ik tevens verwijzen naar
het feit dat uit onderzoek is gebleken dat er een toename valt te signa–
leren van herintredende vrouwen ouder dan 44 jaar («Herintredende
vrouwen: stappen in de route naar betaald werk», Vakgroep vrouwen–
studies, RU Leiden, 1992); ook is in het Landelijk Meerjarenbeleidskader
1993-1997 van het CBA opgenomen dat met betrekking tot het
toepassen van de arbeidsvoorzieningsmaatregelen de leeftijdsgrens geen
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alleenstaand criterium meer mag zijn. Het op voorhand uitsluiten van een
bepaalde categorie leidt ertoe, dat voor hen een beoordeling zoals
hiervoor bedoeld, niet wordt gemaakt, met als gevolg een blijvende
bijstandsafhankelijkheid, ook waar dit mogelijkerwijs niet nodig zou
hoeven te zijn.

Eenzelfde afweging van de individuele situatie zal moeten worden
gemaakt waar het, zoals de leden van de CDA-fractie stellen, de aard van
de kinderen en de mogelijkheden van de ouder(s) betreft. Ook de leden
van de GPV-fractie gaan in op mogelijke, in het kind gelegen, redenen
die verhinderen dat de verzorgende ouder economisch actief wordt.

In de memorie van toelichting wordt hierover gesteld dat, ook indien
de verzorgende taak uitsluitend een of meer kinderen van 12 jaar of
ouder betreft, burgemeester en wethouders in het individuele geval
kunnen besluiten arbeidsmarktgerichte verplichtingen niet op te leggen,
of daarvan tijdelijk ontheffing te verlenen, om redenen van medische of
sociale aard. Met andere woorden, niet alleen de leeftijd van het te
verzorgen kind is bepalend voor het antwoord op de vraag of arbeidsver–
plichtingen worden opgelegd, ook andere factoren kunnen hierbij een rol
spelen, waarbij met name kan worden gedacht aan bijzondere eigen–
schappen van het kind, waardoor dit klaarblijkelijk bijzondere aandacht
van de ouder(s) vraagt.

De leden van de CDA-fractie vragen zich in meer algemene zin af of
achter de memorie van toelichting niet een iets te rooskleurig beeld van
het aantal beschikbare en mogelijke arbeidsplaatsen schuilgaat.

Het absorptievermogen van de arbeidsmarkt is uiteraard een zeer
belangrijke factor. Waar het echter ten aanzien van het activerend
arbeidsmarktbeleid met betrekking tot bijstandsgerechtigden primair om
gaat, is dat gestreefd wordt naar gelijke kansen op het beschikbare werk
ten opzichte van de overige werkzoekenden. Hiervoor zijn, gezien de
cijfers, zeker ook wel mogelijkheden. Zo stonden er eind september 1991
ruim 85 000 vacatures open. Het totale aantal vacatures dat op jaarbasis
op de arbeidsmarkt beschikbaar komt en vervuld wordt, is echter vele
malen groter. Er kwamen in 1991 800.000 vacatures beschikbaar op de
arbeidsmarkt. Werklozen concurreren bij de vervulling van vacatures met
werkenden die van baan veranderen en niet-geregistreerde werkzoe–
kenden zonder uitkering (bijvoorbeeld herintreedsters). Van de
genoemde 800 000 vacatures blijkt uiteindelijk ongeveer 10 procent
vervuld te worden door werklozen, die langer dan een jaar werkloos zijn.

Doel van de geïntensiveerde inzet ten aanzien van de arbeidsmarktpar–
ticipatie van bijstandsgerechtigden is derhalve hun aandeel in de vacatu–
revervulling te vergroten. Het bovengeschetste cijfermatige beeld wijst
uit dat hiervoor wel degelijk de ruimte aanwezig is. In dit verband wil ik
ook wijzen op positieve geluiden uit bijvoorbeeld het midden– en kleinbe–
drijf. In deze sector wordt over 1992 een groei van 80 000 arbeids–
plaatsen verwacht. Ook wanneer de werkgelegenheid zich onder invloed
van de economische ontwikkeling de eerstkomende periode minder
gunstig zal ontwikkelen dan de afgelopen jaren, blijft het genoemde
uitgangspunt van gelijke kansen op het beschikbare werk als zodanig zijn
geldigheid behouden.

Ik ben mij ervan bewust dat vergroting van het aandeel werklozen in de
vacaturevervulling een krachtsinspanning zal vergen van alle betrokken
uitvoerende instanties.

Naar het oordeel van de leden van de Groen Links-fractie veronderstelt
het activeren van het ABW-sec bestand, dat onder deze gerechtigden
zich nogal wat potentiële arbeidsmarktklanten bevinden. Zij stellen de
vraag waarop ik dit baseer.

Tweede Kamer, vergaderjaar 1992-1993, 22 545, nr. 8 47



Of sprake is van «potentiële arbeidsmarktklanten» moet blijken uit de
gesprekken die met de personen uit het ABW-sec bestand worden
gevoerd over de mogelijkheden met betrekking tot de toeleiding naar
betaald werk. Uit onderzoeken komt naar voren dat - in algemene zin
gesproken - thans in onvoldoende mate in een vroegtijdig stadium
gestructureerd aandacht wordt besteed aan het stimuleren van de
arbeidsparticipatie van bijstandsvrouwen. In ieder geval komt zeker niet
naar voren dat het hier een groep zou betreffen waarvoor de arbeids–
kansen nihil moeten worden geacht. Uit de Enquete Beroepsbevolking
1990 van het CBS blijkt dat in Nederland 34 procent van de getrouwde
moeders betaalde arbeid verricht en 29 procent van de alleenstaande
vrouwen met kinderen. Gebleken is dat de arbeidsparticipatie van
vrouwen met jonge kinderen gestaag toeneemt en ook dat de wens tot
participatie nadrukkelijk aanwezig is.

Wel is eveneens duidelijk dat sprake is van specifieke knelpunten,
samenhangend met de combinatie van ouderschap met betaalde arbeid,
waarvoor echter oplossingen denkbaar zijn door een aanpak die is
gericht op de persoon en de in diens situatie bestaande belemmeringen.

De leden van de PvdA-fractie missen in de memorie van toelichting het
studie– en beroepskeuzewerk.

Ik onderschrijf de opvatting van deze leden dat het studie– en beroeps–
keuzewerk een belangrijke rol kan vervullen bij de inschakeling van
betaalde arbeid. Met name bij de invulling van de eerste fase van de
trajectbemiddelmg, te weten de diagnose van de arbeidskansen en het
opstellen van het individuele aktieplan, kan een beroepskeuze– en/of
studieadvies een belangrijk hulpmiddel zijn. In het arbeidsvoorzieningsin–
strumentarium neemt het studie– en beroepskeuze-advies dan ook een
belangrijke plaats in. Deelname hieraan kan, afhankelijk van het indivi–
duele actieplan, behoren tot de aan de uitkering te verbinden verplich–
tingen.

De leden van de PvdA-fractie vragen of verplichtingen kunnen worden
afgestemd op de verzorgende taak ten aanzien van familieleden die thuis
door belanghebbende worden verzorgd, waar anders intramurale
opname nodig zou zijn.

Op grond van artikel 114, eerste lid, hebben burgemeester en
wethouders de bevoegdheid om in een individueel geval één of meer
verplichtingen niet aan de bijstand te verbinden, of daarvan tijdelijk
ontheffing te verlenen, wanneer daartoe naar hun oordeel aanleiding
bestaat, bijvoorbeeld om redenen van medische of sociale aard. Ook
gezinsomstandigheden kunnen daarbij van belang zijn. Indien zich een
situatie voordoet, zoals door deze leden geschetst, kunnen burgemeester
en wethouders derhalve, na beoordeling van alle relevante factoren,
besluiten om vanwege sociale redenen van het opleggen van één of
meer verplichtingen af te zien. Een dergelijke ontheffing zal moeten
worden beëindigd, wanneer de omstandigheden zich hebben gewijzigd.

Door de leden van verschillende fracties worden vragen gesteld naar
de mogelijkheid van verruiming van de speelruimte van gemeenten waar
het betreft het toekennen van positieve incentives aan bijstandsont–
vangers, gericht op deelname aan betaalde arbeid. Zou bij de herin–
richting niet meer gekeken moeten worden naar maatwerk betreffende
de vrijlatingsregeling voor arbeidsinkomsten, zo vragen de leden van de
CDA-fractie in par. 3.1. van het voorlopig verslag.

De leden van de fractie van de PvdA vragen een reactie op de
suggestie om, ter versterking van de relatie tussen gemeenten en
RBA-besturen, financiële middelen aan gemeenten toe te kennen om, in
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samenwerking met de RBA's, een bepaalde uitstroom te realiseren. Naar
hun opvatting vormen premies, bonussen e.d., mogelijke prikkels voor
een succesvol gemeentelijk uitstroombeleid. Zij informeren of bij
aanname van deze voorstellen ondubbelzinnig vaststaat dat het al dan
niet toepassen van «prikkels» en de vorm waarin deze gegoten worden,
tot het decentrale beleid gerekend wordt. De leden van de D66-fractie
stellen de vraag of de regering serieus heeft overwogen om de diverse
ingewikkelde vrijlatingen te vereenvoudigen tot één nominale vrijlating
per periode, gerelateerd aan de uitkeringsnorm van de betrokkene of tot
één vast percentage met één vast maximum voor alle soorten inkomsten.
Ook de leden van de SGP-fractie vragen of gemeenten niet een grotere
vrijheid zouden kunnen krijgen om extra prikkels in te bouwen voor
bijstandsontvangers die een baan vinden.

Ik wijs erop dat ik zeer onlangs een adviesaanvrage heb gezonden aan
de Commissie Sociale Voorzieningen van de Sociaal-Economische Raad
inzake de afschaffing van de huidige vrijlatingsregeling en een gelijk–
tijdige verruiming van de mogelijkheden voor gemeenten tot het
toekennen van positieve incentives aan uitkeringsgerechtigden. Deze
adviesaanvrage heb ik de Kamer inmiddels doen toekomen. De
voorstellen komen kort gezegd neer op het volgende. Het kabinet stelt,
vanwege de tekortkomingen van de huidige vrijlatingsbepalingen, voor
om deze bepalingen en de bepalingen inzake buitengewone verwervings–
kosten te laten vervallen, de wettelijke begrenzingen te beperken tot het
hoogst noodzakelijke en de gemeenten via een eigen budget meer
mogelijkheden te bieden om gericht invulling te geven aan stimulansen,
die met name de uitstroom van de uitkeringsgerechtigden met de minste
arbeidsmarktkansen bevorderen. Daarbij kan rekening worden gehouden
met individuele mogelijkheden en lokale en regionale omstandigheden.

Ter ondersteuning van een krachtig uitstroombeleid stelt het kabinet in
genoemde adviesaanvrage tevens voor de organisatorische inbedding
van het uitstroombeleid te versterken door in de ABW op te nemen dat
er tussen gemeenten en Arbeidsvoorzieningsorganisatie een wederzijdse
samenwerkingsverplichting geldt, mede inhoudend dat zij een samen–
werkingsovereenkomst dienen te sluiten waarin onder meer concrete
afspraken zijn opgenomen over de hoofdlijnen van het gemeentelijke
incentive– en arbeidsmarktbeleid. De adviesaanvraag is vanwege deze
aspecten ook voor commentaar voorgelegd aan het Centraal Bestuur
voor de Arbeidsvoorziening. Ten aanzien van de financiële gevolgen van
de voorstellen wordt advies gevraagd aan de Raad voor de gemeentefi–
nanciën.

Genoemde organen is gevraagd vóór 1 januari 1993 te reageren, zodat
het mogelijk is het nieuwe beleid op dit punt aansluitend bij nota van
wijziging in het onderhavige wetsvoorstel op te nemen.

De leden van de D66-fractie vragen een reactie op hun voorstel, dat
ook door het Breed Platform Vrouwen voor Ekonomische Zelfstandigheid
is gedaan, om de Rww los te koppelen van de ABW. Daarbij zou dan de
Rww, als regeling voor al degenen die nog perspectief hebben op een
zelfstandige bestaansvoorziening, kunnen worden ondergebracht bij de
werkloosheidsverzekeringen en zou de ABW de voorziening zijn voor
degenen die dat perspectief niet hebben. Het Breed Platform ziet hierin
ook een mogelijkheid tot invoering van een geïndividualiseerd
Rww-recht.

Duidelijk moge zijn dat dit voorstel tegengesteld is aan hetgeen de
regering voor ogen staat, namelijk het laten vervallen van het formele
onderscheid tussen bijstandsgerechtigden die als werkloze werknemer te
boek staan en bijstandsgerechtigden voor wie dit niet het geval is. Ook
voor deze laatste groep dient naar de mening van de regering arbeidsin–
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schakeling uitgangspunt te zijn, tenzij persoonlijke omstandigheden dit
onmogelijk maken. Het voorstel van deze leden veronderstelt dat steeds
duidelijk kan worden vastgesteld of al dan niet perspectief op een
zelfstandig bestaan aanwezig is. Een structurele onderscheiding van
beide groepen op grond van een dergelijke taxatie houdt naar mijn
mening het risico van een inflexibele tweedeling in. De ervaringen met
het thans nog bestaande onderscheid tussen Rww en ABW-sec tonen dit
aan. Uit onderzoek is namelijk gebleken dat velen die in het
ABW-sec-bestand zijn opgenomen, zelf aangeven te willen werken, al
dan niet in deeltijd. Behalve mflexibel is een dergelijk vast onderscheid
ook stigmatiserend ten aanzien van de groep die kansloos wordt geacht;
door plaatsing van deze groep in wat in wezen een «kanslozen-regeling»
zou zijn, wordt aan betrokkenen het signaal gegeven dat er van hen, wat
het streven naar een zelfstandig bestaan betreft, niets meer wordt
verwacht. Zij zouden dan ook niet in aanmerking komen voor voorzie–
ningen die hen alsnog kunnen kwalificeren voor de arbeidsmarkt. Dit acht
ik een ongewenste situatie.

Overigens zie ik ook complicaties voor zover het voorstel neerkomt op
het samenvoegen van een uit de algemene middelen gefinancierde
voorziening als de Rww met de uit premies gefinancierde werkloosheids–
verzekeringen.

Op het aspect van een geïndividualiseerd Rww-recht ben ik reeds
ingegaan in hoofdstuk 2 van deze memorie. Dit geldt eveneens voor de
vraag die de leden van de D66-fractie stellen aangaande het begrip
gezamenlijke huishouding.

De leden van de fractie van Groen Links zijn van mening dat het voor
de hand zou liggen om een plicht aan de overheid op te leggen om alles
in het werk te stellen een zelfstandige bestaansvoorziening mogelijk te
maken. Dat zou als eerste punt genoemd dienen te worden. Pas als die
noodzakelijke voorzieningen benoemd zijn, is het logisch de gerechtigden
erop aan te spreken naar vermogen te participeren in de aangeboden
voorzieningen, zo menen deze leden.

Uit de vraagstellmg leid ik af dat deze leden kennelijk doelen op de
volgorde waarin de memorie van toelichting (blz. 25-26) aspecten ten
aanzien van de benadering van de bevordering van de zelfstandige
bestaansvoorziening weergeeft. De gekozen volgorde heeft echter geen
diepere betekenis. Onderdeel e van de opsomming, dat weergeeft dat
burgemeester en wethouders tot taak hebben te bevorderen dat belang–
hebbenden gebruik maken van voorzieningen die bijdragen aan hun
zelfstandige bestaansvoorziening en dat b en w in dit kader tevens
dienen te zorgen voor noodzakelijke voorlichting en bemiddeling, is niet
van lagere orde dan onderdeel a. Dit blijkt ook wel uit het feit dat in het
wetsvoorstel de inhoud van onderdeel e is terug te vinden in artikel 118,
dat voorafgaat aan de artikelen 119 en 120, waarin de verplichtingen van
belanghebbenden worden geregeld. Zoals in par. 7 van de memorie van
toelichting is aangegeven, vormt juist de wederzijdse inspanningsver–
plichting van overheid en bijstandsgerechtigde het uitgangspunt bij het
bestrijden en voorkomen van langdurige bijstandsafhankelijkheid.

Om de effectiviteit van de uitstroombevordering in het kader van de
ABW te verbeteren is bij de decentralisatie van de bijzondere bijstand
geregeld dat het drempelbedrag niet van toepassing is ten aanzien van
kosten die voortvloeien uit aan de bijstand verbonden verplichtingen. De
leden van de fractie van Groen Links missen hier de aansluiting met de
Arbvo-scholingsregelingen.

Het gaat hier om kosten van noodzakelijke scholing voorzover deze
niet uit andere bron, zoals de Arbvo-scholingsgelden, worden vergoed.
Wanneer dergelijke kosten aan de betrokkene in rekening worden
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gebracht, kan hiervoor bijzondere bijstand worden verleend, zonder dat
hierbij het drempelbedrag gehanteerd hoeft te worden.

De leden van de SGP-fractie vragen wat onder «bemiddeling» in de zin
van artikel 118 moet worden verstaan, aangezien het toch primair de
RBA's zijn die arbeidsbemiddeling verrichten.

Met de betreffende term «bemiddelmg» wordt niet gedoeld op het
verrichten van arbeidsbemiddeling tussen werkgever en belangheb–
bende; zoals deze leden terecht veronderstellen, is dit immers een taak
die primair bij de RBA's ligt. Wel kunnen burgemeester en wethouders
betrokkene stimuleren en activeren om deel te nemen aan projecten,
cursussen e.d., die hem of haar voorbereiden op arbeidsbemiddeling
door de RBA's en op deelname aan betaalde arbeid. De term «bemid–
deling» duidt op de intermediaire rol die de gemeente zonodig dient te
vervullen om bijstandsgerechtigden in aanmerking te laten komen voor
een bepaalde voorziening die bijdraagt aan de zelfstandige bestaans–
voorziening.

De leden van de fractie van de SGP vragen of het verrichten van
onbetaalde arbeid, als tegenprestatie voor de uitkering, ook kan worden
gevraagd wanneer dit voor de arbeidsmarktpositie van belanghebbende
weinig relevantie heeft. Op deze vraag wordt ingegaan in par. 4.6.1. van
deze memorie. Verder vragen deze leden of het sanctiebeleid bij het niet
nakomen van de in artikel 120 genoemde verplichtingen wel voldoende
wordt toegepast.

De uiteenlopende en soms ontoereikende uitvoering van het sanctie–
beleid door de gemeenten, is voor mij aanleiding geweest om, via de
rijksconsulenten sociale zekerheid, in de sfeer van het toezicht hieraan
gerichte aandacht te besteden. Voorts is de Rww op het punt van de
sanctiebepalmgen onlangs aangepast. De nieuwe bepalingen, die op
16 oktober 1992 in werking zijn getreden, beogen enerzijds een grotere
uniformiteit te brengen in de gemeentelijke uitvoeringspraktijk, ander–
zijds geven zij concrete uitgangspunten waaraan de rijksconsulent het
gemeentelijk sanctiebeleid kan toetsen. Nu de nieuwe regeling pas zeer
onlangs is ingevoerd, bestaat nog geen zicht op de mate waarin deze
wordt uitgevoerd.

Ten aanzien van de vraag van de leden van de SGP-fractie naar
gegevens van de drie grote steden over het aantal personen dat niet
deelnam aan de heroriënteringsgesprekken, merk ik op dat hieromtrent
geen bruikbare gegevens beschikbaar zijn. In februari 1991 heb ik de
Kamer een geanonimiseerde versie doen toekomen van het rapport
«Sanctietoepassing rond heroriënteringsgesprekken», dat betrekking
heeft op 31 gemeenten, alsmede het overzicht van de verdere acties van
de toezichthouder richting gemeenten. In aanvulling hierop kan ik u
meedelen dat in verreweg de meeste gevallen de vervolgacties vanuit het
toezicht hebben geleid tot aanpassingen in de uitvoeringspraktijk van de
betreffende gemeenten. Daar waar nog in onvoldoende mate sprake is
van volledige implementatie van de voorgestelde verbeteringen in de
uitvoeringspraktijk, zal hierop nauwlettend worden toegezien in een
breder kader, aangezien op de meeste plaatsen de heroriënteringsge–
sprekken als project zijn opgegaan in de individuele trajectbemiddeling.

De leden van de SGP-fractie vragen voorts in hoeverre bijstandsont–
vangers een verplichting om tijdelijk werk te aanvaarden kan worden
opgelegd.

Indien op grond van artikel 120 van het wetsvoorstel aan de belang–
hebbende de verplichting is opgelegd naar vermogen te trachten arbeid
in dienstbetrekking te verkrijgen en passende arbeid te aanvaarden,
omvat dit alle arbeid die voor de krachten en bekwaamheden van de
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belanghebbende is berekend. Dit kan dus ook tijdelijk werk betreffen.
Zoals uitdrukkelijk in de Richtlijn passende arbeid is aangegeven, mag in
geval van tijdelijk werk van betrokkene een flexibeler opstelling worden
gevraagd dan wanneer het gaat om vast werk.

3.3. Individualisering

De leden van diverse fracties gaan in op het vraagstuk van een geïndi–
vidualiseerd recht op bijstand. De leden van de CDA-fractie geven aan
hiervan geen voorstander te zijn. De leden van de PvdA-fractie stellen,
naar aanleiding van de door hen gesignaleerde ontwikkeling naar verzelf–
standiging in de verhoudmg tussen partners, in het bijzonder vragen
omtrent (een zekere) vrijlating van inkomen en vermogen van de partner.
Tevens vragen deze leden een reactie op een uitkeringsmodel met een
individueel uitkeringsrecht ter hoogte van 50 procent van het
minimumtoon, met toeslagmogelijkheden. De leden van de VVD-fractie
spreken voorkeur uit voor een verdere individualisering. De leden van de
SGP-fractie zien geen reden om van het uitgangspunt van de gezinsbij–
stand af te stappen en menen dat een volledige individualisering van de
ABW te kort zou doen aan de eigen verantwoordelijkheid van de burgers.
Het lid van de RPF-fractie geeft aan te betreuren dat het verstrekken van
bijstand als gezmsbijstand feitelijk aan betekenis heeft ingeboet.

Op de verschillende vragen die zijn gesteld aangaande individualisering
en verzelfstandiging en een daarop geënte uitkeringssystematiek ben ik
reeds uitvoerig ingegaan in hoofdstuk 2 van deze memorie, aangezien
deze thema's direct raken aan de uitgangspunten van de ABW.

De vragen die de leden van de fracties van Groen Links en de SGP in
par. 3.3. van het voorlopig verslag stellen, doch die geen betrekking
hebben op het thema individualisering, komen aan de orde in respectie–
velijk par. 3.1., 4.3.1. en 4.7.

3.4. Complementariteit en afstemming op andere voorzieningen

Zowel de leden van de fracties van de PvdA als van Groen Links vragen
wanneer bijstandverlening mogelijk is in die gevallen waarin een voorlig–
gende voorziening door de daartoe bevoegde instantie is geweigerd.

Hiervoor zijn geen criteria geformuleerd. Met name uit de jurispru–
dentie is echter een aantal voorwaarden af te leiden waaraan moet zijn
voldaan alvorens, zonder aan het complementaire karakter van de
bijstand te tornen, bijstandverlening aan de orde kan zijn. Allereerst moet
sprake zijn van een zeer dringende situatie. Ten tweede dienen de kosten
noodzakelijk te worden geacht op grond van door de mdividuele situatie
bepaalde omstandigheden. Vervolgens moet het zo zijn dat redelijke
alternatieven ontbreken. Indien het gaat om een voorziening met een
medisch karakter, kan tenslotte als voorwaarde worden gesteld dat er
sprake moet zijn van een positief medisch advies.

De leden van de fractie van D66 maken een opmerking over de
afstemming tussen de ABW en gedecentraliseerde AAW-voorzieningen,
er vanuit gaande dat die voorgenomen decentralisatie ook inderdaad zal
plaatsvinden. Zij stellen dat zich het probleem kan voordoen dat een
gemeente besluit geen voorziening voor leef– en woonkosten toe te
kennen, waarna het de gemeente vervolgens op grond van artikel 17,
derde lid, van de ABW ook niet mogelijk is om bijstand toe te kennen.

Ik kan met de mening van deze leden dat zich hierbij een probleem
voordoet niet zonder meer instemmen. Reeds vanaf de decentralisatie
van de bijzondere bijstand per 1 augustus 1991 bestaat de situatie dat
de gemeente als uitvoerder van de ABW wordt geconfronteerd met
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bijstandsaanvragen die betrekking hebben op een beleidsterrein waar
diezelfde gemeente de verantwoordelijkheid, zowel in financiële als
beleidsmatige zin, voor draagt. Ik denk hierbij bijvoorbeeld aan het
flankerend ouderenbeleid. Dit betekent dat, indien voor bepaalde kosten
in het kader van het flankerend ouderenbeleid in het geheel geen
vergoeding wordt gegeven, er op grond van artikel 1a, derde lid, van de
bestaande wet, ook geen bijstandverlening mogelijk is. Ook bij door
gemeenten zelf uitgevoerde voorliggende regelingen geldt, dat beslis–
singen om in het kader van een dergelijke regeling concrete voorzie–
ningen bewust niet te bieden, niet ongedaan gemaakt mogen worden
door het verlenen van bijstand. Ik ga er vanuit dat, daar waar verant–
woordelijkheid voor beleid en middelen voor een bepaald beleidsterrein
zijn overgedragen aan de gemeenten, de gemeenten ook in staat moeten
en mogen worden geacht de verantwoordelijkheid voor de onderlinge
afstemming van voorzieningen te dragen. Mij hebben tot nu toe geen
signalen bereikt dat dit in de praktijk tot onoverkomelijke problemen
leidt.

Wat betreft de voorgenomen Wet Voorzieningen Gehandicapten kan
nog worden vermeld dat hierin wordt voorzien in een plicht voor
gemeenten om beleid te bepalen met betrekking tot woon– en vervoers–
voorzieningen ten behoeve van de in de gemeente woonachtige gehandi–
capten. Dit beleid dient te worden vastgelegd in een verordening, die aan
een aantal voorwaarden dient te voldoen en het zal dan ook als een
voorliggend beleidskader moeten en kunnen worden beschouwd, waarop
de ABW slechts kan aanvullen onder de voorwaarden die in artikel 17
van dit wetsvoorstel zijn omschreven.

De leden van de fractie van de SGP vragen om een reactie op een
uitspraak van de Raad van State inzake een vergoeding in de vorm van
bijzondere bijstand voor een sextherapie. Kortheidshalve volsta ik
met deze leden te verwijzen naar de beantwoording van de op
17 september 1992 door deze leden gestelde afzonderlijke vragen over
dit onderwerp (TK 1992/93, Aanhangsel, nr. 51).

De vraag die de leden van de SGP-fractie stellen aangaande de kans
dat de rechtspraak gedecentraliseerde verantwoordelijkheden weer
terugneemt, wordt beantwoord in par. 4.10. van deze memorie.

De leden van de SGP-fractie vragen of een indicatie kan worden
gegeven hoe vaak in het verleden bijstand is verleend in gevallen waarin
een voorliggende voorziening aanwezig was.

Het is helaas niet mogelijk een dergelijke indicatie te geven, omdat
hieromtrent gegevens ontbreken.

4. HOOFDLIJNEN VAN DE VOORGESTELDE WET

4.1. Het recht op bijstand

De leden van de PvdA-fractie vragen een uitgebreidere beschrijving
van de thans geldende grondslagen van het complementariteitsbeginsel
inde ABW.

Het beginsel dat de bijstandverlening complementair van aard is, heeft
als zodanig sinds de inwerkingtreding van de wet geen wijziging
ondergaan. De kern van het beginsel is dat de bijstand een aanvullend
karakter heeft, en wel in twee richtingen:

- op de mogelijkheden van personen en gezinnen om zelf in het
bestaan te voorzien;

- op de mogelijkheden die andere voorzieningen bieden.
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In het complementariteitsbeginsel komt de begrenzing tot uiting die de
overheid geeft aan haar eigen verantwoordelijkheid om de bestaansvoor–
ziening van haar burgers te waarborgen. Hiermee wordt tevens tot
uitdrukking gebracht wat wordt gerekend tot de private verantwoorde–
lijkheid en wat wordt gerekend tot de collectieve verantwoordelijkheid: er
is een collectieve verantwoordelijkheid voor zover vanuit de private
verantwoordelijkheid niet in het noodzakelijke kan worden voorzien.

Aan het complementariteitsbeginsel wordt in de bestaande wet en in
het wetsvoorstel nader uitwerking gegeven. Allereerst speelt daarbij het
verwante begmsel van de gezinsbijstand een rol: bij de aanvulling op de
aanwezige middelen wordt niet slechts gekeken naar de middelen van
het individu, maar van het gezin. Het afzonderlijke huishouden wordt
daarmee aangeduid als de kring waarbinnen de private mogelijkheden
worden bezien. Pendant daarvan is dat in de ABW ook bij de bepaling
van de behoefte aan bijstand een afstemming op de gezinsomstandig–
heden plaatsvindt. Zou de gezinsbenadering worden losgelaten, dan is
het gevolg daarvan dat de collectieve verantwoordelijkheid voor de
bestaansvoorziening aanzienlijk wordt verbreed: wat nu nog tot de
onderlinge zorg van gezinsleden wordt gerekend, wordt dan
overheidstaak.

Verder is het complementariteitsbeginsel in het wetsvoorstel uitge–
werkt door de nadere bepalmg welke middelen, onderscheiden naar
inkomen en vermogen, bij de bijstandverlening wel en niet in
beschouwing worden genomen. Ten aanzien van voorliggende voorzie–
ningen zijn de algemene regels die gelden voor de afstemming tussen de
ABW en die voorzieningen, met name neergelegd in artikel 17. Deze
afstemming vergt mede een beleidsmatige coördinatie tussen de
betrokken ministeries.

De leden van de PvdA-fractie vragen, in samenhang met de invulling
van het noodzakelijkheidscriterium, of het niet voor de hand ligt de
gemeenten, binnen een bepaalde bandbreedte, meer beleidsruimte te
geven bij het bepalen van de algemene bijstand.

De opvatting van deze leden dat de individuele situatie het best op
lokaal niveau kan worden beoordeeld, onderschrijf ik volledig. Bij de
beantwoording van de vraag of dit tot een grotere gemeentelijke beleids–
ruimte voor de vaststelling van de hoogte van de algemene bijstand zou
moeten leiden, moet in ogenschouw worden genomen dat de
bijstandswet de functie van laatste voorziening vervult; juist daardoor
dient een groot gewicht te worden toegekend aan de rechtszekerheid
voor de betrokkenen en behoort het naar mijn oordeel tot de taak van de
landelijke overheid om ten aanzien van de uitkeringsniveaus een in het
algemeen geldende ondergrens te stellen. In hun advisering over het
wetsvoorstel hebben ook de Raad van State en de Commissie voor de
toetsing van wetgevingsprojecten nadrukkelijk aandacht gevraagd voor
het aspect van de rechtszekerheid.

Indien een zekere bandbreedte zou worden ingevoerd, teneinde
gemeenten speelruimte te geven om te bepalen hoeveel bijstand noodza–
kelijk is, zou reeds met een relatief beperkte marge van 5 procent naar
boven of beneden wezenlijk afbreuk worden gedaan aan deze rechtsze–
kerheid: de uitkeringsniveaus zouden daarmee immers in de ene
gemeente tot 10 procent lager kunnen komen te liggen dan in een
andere gemeente. Dergelijke verschillen zijn niet in overeenstemming te
brengen met de eisen van rechtsgelijkheid en rechtszekerheid, die vooral
ten aanzien van de algemene bijstand in het oog moeten worden
gehouden, omdat anders het waarborgkarakter van de ABW verloren
gaat.
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Een differentiatie die in sommige gemeenten tot hogere bijstands–
normen zou leiden dan de huidige, is vanuit een perspectief van
inkomensbeleid onwenselijk. Tevens is, met het oog op de uitstroom naar
de arbeidsmarkt, een voldoende netto afstand tussen uitkeringen en de
laagste lonen van belang. Indien de gemeenten ruimte zou worden
gegeven om de hoogte van de algemene bijstand mede te bepalen, zou
het niet meer mogelijk zijn om inzake genoemde afstand landelijk beleid
te voeren. Het risico zou ontstaan dat dan teveel afbreuk wordt gedaan
aan de doelstelling van de ABW om de zelfstandige bestaansvoorziening
te bevorderen.

De leden van de VVD-fractie stemmen ermee in dat in het
wetsvoorstel is gekozen voor een individuele rechtsaanspraak. Zij vragen
zich evenwel af waarom er niettemin toch voor gekozen is aan burge–
meester en wethouders de taak te geven te toetsen of het normbedrag in
het afzonderlijke geval passend is en daarbij, ook ongevraagd, na te gaan
of er eventueel sprake is van bijzondere kosten waarin het normbedrag
niet voorziet.

Ik teken hierbij aan dat, met de vaststelling dat een rechtsaanspraak
bestaat, de omvang van het recht op bijstand nog niet vaststaat. De
bijstand dient immers te worden afgestemd op de omstandigheden,
mogelijkheden en middelen van persoon en gezin. De uitkomst van deze
afstemming kan zijn, dat het normbedrag in het betreffende geval niet
passend wordt geacht. Het normbedrag heeft een all-in karakter; indien
bepaalde kosten die in het normbedrag zijn begrepen zich in het betref–
fende geval niet of in mindere mate voordoen, kan dit voor burgemeester
en wethouders aanleiding zijn de bijstand lager vast te stellen dan het
normbedrag. Omgekeerd, wanneer zich hogere of extra noodzakelijke
bestaanskosten in dat geval voordoen, zodat het normbedrag niet
toereikend is, kan dit aanleiding zijn om bijzondere bijstand te verlenen.
Alleen zo kan er maatwerk worden geleverd. Dit is onderdeel van de
uitvoerende verantwoordelijkheid van burgemeester en wethouders; zij
dragen kennis van het geheel van omstandigheden in een bepaald geval
en kunnen zo beoordelen of er aanleiding is om van de genormeerde
bijstandverlening af te wijken. Deze beoordeling kan ertoe leiden dat
burgemeester en wethouders de belanghebbende er op attent maken dat
deze aanspraak op bijzondere bijstand kan maken, ook wanneer
betrokkene daar niet uit eigen beweging om heeft gevraagd. Dit is
inherent aan de opdracht tot het leveren van maatwerk die het
wetsvoorstel aan burgemeester en wethouders geeft en helpt voorkomen
dat mensen, uit onwetendheid, geen (volledig) gebruik zouden maken
van hun rechten.

De leden van de fractie van Groen Links achten het een dubbelzin–
nigheid dat jongeren van 18 tot 21 jaar enerzijds als economisch
zelfstandig worden beschouwd, doch anderzijds met een beroep op de
ouderlijke onderhoudsplicht geen volwaardig recht op bijstand hebben.
Zij vragen naar de redenen om de ABW te laten aansluiten bij het
Burgerlijk Wetboek.

Met de ABW neemt de overheid de plicht op zich om in de bestaans–
kosten te voorzien van diegenen die daartoe geen andere mogelijkheden
hebben. Essentieel hierbij is dat de ABW een complementair karakter
heeft. Aansluiting op onderhoudsverplichtingen op grond van het
Burgerlijk Wetboek is een belangrijk onderdeel van deze complementa–
riteit. Waar ten aanzien van degenen jonger dan 21 jaar een ouderlijke
onderhoudsplicht bestaat, is het derhalve vanuit het karakter van de
ABW gerechtvaardigd om daarmee rekening te houden.

Anders dan deze leden veronderstellen, neemt de ABW voor een
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belangrijk deel geen volgende positie in ten opzichte van het BW: aan
degenen van 18 tot 21 jaar wordt immers, ondanks het bestaan van de
ouderlijke onderhoudsplicht, toch een zelfstandig recht op bijstand
toegekend. Dat geldt ook voor schoolverlaters, en wel als de betrok–
kenen, na de wachttijd van een half jaar, voor ten minste de halve
werkweek beschikbaar zijn voor de arbeidsmarkt en dus als werkloos zijn
aan te merken.

Naar aanleiding van de vraag van de leden van de fractie van Groen
Links betreffende de omstandigheden waaronder in het buitenland
gevestigde Nederlanders in de bestaande wet een recht op bijstand
kunnen doen gelden, merk ik het volgende op. Artikel 82 van de
bestaande ABW kent de minister de bevoegdheid toe om aan een Neder–
lander die zich in het buitenland bevindt bijstand te verlenen. Bij de
toepassing van dit artikel worden de volgende uitgangspunten gehan–
teerd:

- het moet gaan om personen die uitsluitend de Nederlandse nationa–
liteit hebben en die legaal in het buitenland zijn gevestigd In Nederland
gevestigde personen die in het buitenland als toerist zijn gestrand,
komen bijvoorbeeld niet in aanmerking voor deze voorziening;

- bijstandverlening vindt alleen plaats voorzover men niet op een
andere wijze in de noodzakelijke kosten van het bestaan kan voorzien.
Eventuele aanspraken op financiële ondersteuning in het woonland
dienen te worden geëffectueerd;

- bij de bijstandverlening wordt er rekening mee gehouden dat de
omstandigheden en mogelijkheden aangaande de voorziening in het
bestaan in de meeste landen doorgaans van geheel andere aard zijn dan
in Nederland. De bijstand wordt afgestemd op het niveau van de noodza–
kelijke bestaanskosten ter plaatse en is dus veelal lager dan in
Nederland.

Voor de belangrijkste landen zijn gestandaardiseerde basisbedragen
vastgesteld aan de hand van een aantal indicatoren in het woonland.
Deze basisbedragen zijn afgestemd op de gezinssituatie en worden
verhoogd met woonkosten en de premie ziektekostenverzekering. Ook
voor incidentele kosten die niet uit de algemene uitkering kunnen worden
voldaan, kan bijstand worden verleend.

Het lid van de RPF-fractie stelt enkele vragen ten aanzien van de
afstemming van het recht op en de hoogte van de bijstand op een tekort–
schietend besef van verantwoordelijkheid voor de voorziening in het
bestaan.

Een tekortschietend besef van verantwoordelijkheid voor de
voorziening in het bestaan is een op zichzelf staande, algemene grond
om de bijstand lager vast te stellen of geheel te weigeren. Dit laatste
blijkt expliciet uit het vierde lid van artikel 14, waar sprake is van
herhaalde of zeer ernstige gedragingen die ertoe kunnen leiden dat
bijstand (geheel) wordt geweigerd. Uit deze formulering blijkt reeds dat
deze situatie zich in verhouding niet vaak zal voordoen. Ook uit de juris–
prudentie blijkt dat het afstemmen van de bijstand op het betoonde
besef van verantwoordelijkheid voor de bestaansvoorziening een
criterium is waaraan zeker feitelijke betekenis moet worden gehecht.

Dat in het kader van de bijstandverlening alle relevante omstandig–
heden in ogenschouw dienen te worden genomen, vergt grote zorgvul–
digheid in de gevalsbehandeling en de beoordeling zal zeker niet altijd
eenvoudig zijn, doch ik heb geen aanleiding te veronderstellen dat zich
als regel grote beoordelingsproblemen zullen voordoen.
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Het lid van de RPF-fractie vraagt waarom ervoor is gekozen enkele
kostensoorten in artikel 16 uit te sluiten en informeert bovendien waarom
verstrekkingen in natura in het kader van de ABW niet zijn toegestaan.

In hoofdstuk II van het wetsvoorstel wordt het recht op bijstand
omlijnd. Daarbij is, naast de vraag wie tot de rechthebbenden behoren,
mede relevant de vraag of het recht op bijstand zich uitstrekt tot alle
soorten kosten. Van enkele kostensoorten is in de loop der jaren in de
jurisprudentie komen vast te staan dat zij niet kunnen worden gerekend
tot de noodzakelijke kosten van het bestaan waarop de ABW ziet. Het
betreffende artikel verduidelijkt dat de daar genoemde kosten (te betalen
alimentatie, te betalen boetes, betalingen in verband met geleden of
toegebrachte schade en vrijwillige premiebetaling voor een publiekrech–
telijke verzekering) gelet op hun aard niet onder de werkingssfeer van de
wet vallen. Het uitsluiten van deze kostensoorten geeft mede inhoud aan
het onderscheiden van de collectieve verantwoordelijkheid en de private
verantwoordelijkheid voor de voorziening in het bestaan. Een limitatieve
opsomming is niet goed mogelijk en bovendien onwenselijk, omdat dan
op voorhand sluitend zou moeten worden aangegeven voor welke kosten
geen bijstand kan worden verleend. Dit zou tot rigiditeit leiden en
daarmee de gemeenten teveel in hun mogelijkheden inperken. Het artikel
zoals het luidt geeft aan welke kostensoorten in elk geval niet onder de
werkingssfeer van de wet vallen en laat zodoende voor overige kosten–
soorten beoordelingsruimte aan burgemeester en wethouders.

Indien in de ABW de mogelijkheid zou worden geboden om, in plaats
van een uitkering, verstrekkingen in natura te doen, zou aan het begrip
«bijstand» een geheel andere inhoud worden gegeven. Bij de invoering
van de bestaande wet is er voor gekozen deze betrekking te laten hebben
op financiële bijstand en ik ben van mening dat dit nog steeds een
verstandige keuze moet worden geacht. Het verstrekken van een
uitkering in de vorm van een geldbedrag biedt de betrokkene bestedings–
vrijheid en zekere keuzemogelijkheden die daarmee samenhangen. Bij
verstrekkingen in natura ontbreekt het de ontvanger aan ruimte om op
basis van eigen verantwoordelijkheid keuzes te maken en komt het
zwaartepunt bij de gever te liggen. Zou op enige schaal de ruimte voor
verstrekkingen in natura worden geboden, dan ontstaat het risico dat er
vormen van hulpverlening ontstaan die door velen als bedeling zullen
worden ervaren. Ik ben ervan overtuigd dat in Nederland een sterke
culturele gehechtheid is ontstaan aan het benaderen van bijstandsbehoe–
venden als rechthebbenden die, wat hun bestedingsmogelijkheden
betreft, aansluiting dienen te hebben bij het bestedingsniveau dat, zij het
op minimumhoogte, past bij de in Nederland heersende welvaartssi–
tuatie.

Wanneer een gemeente in een bepaald geval een voorziening, zoals
een rolstoel, in natura verstrekt, staat haar dit vanzelfsprekend vrij. Dit is
dan evenwel niet een verstrekking op grond van de ABW.

4.2. De vorm van de bijstand

De leden van de VVD-fractie vragen naar de overwegingen om de
huidige aflossingsperiode van een krediethypotheek tot 10 jaar te
bekorten in combinatie met een rentevrijstelling.

Met de huidige regeling is degene die bijstandsonafhankelijk is
geworden, nog gedurende een periode van 25 jaar gebonden aan de
aflossing. Hoewel jaarlijks slechts een aflossing van 4 procent van de
destijds ontvangen bijstand wordt gevergd, komt het totale af te lossen
bedrag door de renteverplichting uit op 12 procent. Door deze rentever–
plichting te laten vervallen en deze ruimte te benutten voor de aflossing,
is het mogelijk om de aflossingsperiode tot 10 jaar te beperken. Dit heeft
het voordeel dat de periode gedurende welke de betrokkene nog de
gevolgen ervaart van de vroegere bijstandsafhankelijkheid aanmerkelijk
wordt bekort.
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4.3. De hoogte van de bijstand

4.3.1. Systematiek

De leden van de PvdA-fractie achten met het oog op de gewijzigde
leefvormen een hernieuwde discussie over de normverhoudingen
wenselijk. Zij zijn van mening dat de overheid zich, door de
100/70-verhouding, niet neutraal opstelt met betrekking tot de leefvorm.

Ik ben niet de mening toegedaan dat de overheid zich met het onder–
scheid in normbedragen niet neutraal opstelt ten aanzien van de
leefvorm. Uit de door deze leden genoemde voorbeelden blijkt, dat de
bijstand bij toekenning van een bepaald normbedrag de leefsituatie van
de betrokkene als uitgangspunt neemt en rekening houdt met de daaruit
voortvloeiende noodzakeïijke bestaanskosten. Als de betrokkenen een
gezamenlijke huishouding voeren, worden de noodzakelijke bestaans–
kosten op grond van de daaruit voortvloeiende schaalvoordelen op 100
procent van het netto minimumloon gesteld. Bij woningdeling is er
sprake van geringere schaalvoordelen, zodat de bestaanskosten op een
hoger niveau liggen, waarbij voor ieder een normbedrag van 60 procent
gepast is. Waar ieder voor zich zelfstandige huisvesting heeft (alleen–
staand is), sluit de bijstand eveneens aan op de daaraan verbonden
hogere bestaanskosten die op 70 procent van het netto minimumloon
worden gesteld. Hetzelfde principe van het rekening houden met schaal–
voordelen wordt dus bij alle genoemde leefvormen toegepast en aldus is
sprake van neutraliteit.

De 100/70-verhouding acht ik als zodanig nog steeds adequaat. Uit
een recent onderzoek van de FNV naar de betekenis van budgeton–
derzoek voor de onderlinge normverhoudingen («Oordelen over schaal–
voordelen») blijkt dat een dergelijke verhouding ook wordt verkregen bij
een analyse van gegevens uit het CBS-budgetonderzoek. Uit meer
normatieve of subjectieve onderzoeksmethoden daarentegen resulteren
andere verhoudingscijfers.

De leden van de PvdA-fractie vragen of is overwogen om de uitke–
ringsbedragen te vereenvoudigen door deze bijvoorbeeld af te ronden op
25 gulden.

Om een nauwere aansluiting bij de algemeen geldende minimumni–
veaus te bereiken, vindt in de ABW, evenals bijvoorbeeld in de AOW,
sinds een aantal jaren geen afronding meer plaats. Gezien de huidige
stand van de automatisering van de uitkeringsadministraties bij de
gemeenten, waardoor de voor de vaststelling van de uitkering benodigde
berekeningen als regel niet meer met de hand plaatsvinden, maakt het
voor de administratieve verwerking geen groot verschil meer of bedragen
al dan niet zijn afgerond.

Een mogelijk voordeel van rondere uitkeringsbedragen zou kunnen zijn
dat dit voor de bijstandsgerechtigden tot een grotere inzichtelijkheid in
de uitkeringsrechten zou leiden. Hier tegenover staat echter het nadeel
van het doorbreken van de gelijkheid met andere uitkeringen op
minimumniveau. Door afronding - zeker op bedragen zoals deze leden bij
wijze van voorbeeld noemen - kan de bijstandsuitkering afwisselend
boven en onder de netto uitkering op grond van bijvoorbeeld de AOW
liggen. Zonder dat daar enige inhoudelijke reden voor is, zou dan
kortdurend een aanspraak op aanvullende bijstand kunnen ontstaan. Om
dat te voorkomen zou ter hoogte van het mogelijke afrondingsverschil
een administratieve drempel voor het recht op bijstand moeten worden
ingebouwd. Daarmee zou in plaats van de beoogde vereenvoudiging juist
weer een extra uitkeringsvoorwaarde worden gecreëerd. Ik neem aan dat
dit niet in de bedoeling van deze leden ligt.
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Het door deze leden bij wijze van voorbeeld genoemde bedrag van f 25
is overigens nogal fors in vergelijking met de hoogte van de bijstand. Een
dergelijke afrondingsfactor betekent dat de feitelijke uitkering tot f 12,50
per maand onder de berekeningsbasis kan komen te liggen. Voor bijvoor–
beeld een alleenstaande komt dat overeen met ruim 1 procent van zijn
maandelijkse bijstandsuitkering.

De leden van de PvdA-fractie stellen een aantal vragen met betrekking
tot de buiten beschouwing te laten eenmalige premie voor het voltooien
van een noodzakelijke scholing of opleiding: wie kunnen bij verstrekking
van een dergelijke premie tot «derden» worden gerekend, wat wordt
verstaan onder het voltooien van een noodzakelijke opleiding en is hier
sprake van een beleidsvrijheid van de premieverstrekkende instantie?

Ik merk hierbij op dat de term «derden» in de toelichting is gebruikt
om te verduidelijken dat de premieverstrekking waarop het artikel ziet,
geen onderdeel dient te zijn van de bijstandverlening. Bij een «derde»
gaat het dus om een instantie die buiten de directe relatie bijstandver–
lener-belanghebbende staat. Denkbaar is dat een dergelijke premie
wordt verstrekt door de Arbeidsvoorzieningsorganisatie of door de
gemeente zelf op grond van een regeling buiten de ABW, dus niet uit
bijstandsmiddelen. De beslissing om een dergelijke premie te verstrekken
ligt dus bij die derde. In deze zin is inderdaad sprake van beleidsvrijheid
van de instantie die de premie uitkeert. Aangenomen mag worden dat
die instantie daarbij bepaalde criteria hanteert en rekening houdt met de
wettelijke begrenzingen die in het wetsvoorstel zijn neergelegd.

De premie kan door de gemeente als bijstandverlenend orgaan alleen
(tot een bepaald bedrag) buiten beschouwing worden gelaten indien
deze wordt verstrekt voor het voltooien van een noodzakelijke scholing in
de zin van artikel 121 van het wetsvoorstel. Het moet dus gaan om een
premie voor het voltooien van arbeidsgerichte scholing die, voor de duur
daarvan, leidt tot ontheffing van de verplichting om naar vermogen te
trachten arbeid te verwerven en om passende arbeid te aanvaarden. Het
ligt voor de hand dat die ontheffing voor de duur van het scholingstraject
in een beschikking aan de cliënt wordt kenbaar gemaakt. Onder het
voltooien van een noodzakelijke scholing wordt verstaan de succesvolle
afronding van de scholing, hetgeen veeial gepaard zal gaan met het
behalen van een diploma of getuigschrift. Het is aan burgemeester en
wethouders als uitvoerders van de ABW om zich ervan te vergewissen
dat er inderdaad sprake is van een voltooide noodzakelijke scholing in de
zin van de wet.

De opname van afzonderlijke uitkeringsniveaus voor personen jonger
dan 21 jaar en voor schoolverlaters van 21 tot 27 jaar brengt de leden
van de VVD-fractie tot de gedachte van een verdere harmonisering van
de uitkeringen voor 21- en 22-jarigen, analoog aan die voor 18- tot
21-jarigen, terwijl de doorbreking van de gelijkheid van de bijstandsnorm
voor gehuwden aan het netto minimumloon voor bepaalde groepen
jongeren bij hen de vraag oproept of dat ook voor andere groepen
mogelijk is.

De harmonisatie van de uitkeringsbedragen voor de 18- tot 21-jarigen
heeft als achtergrond dat de voor deze groepen bestaande leeftijdsdiffe–
rentiatie nog slechts een geringe materiële betekenis had. Een grotere
overzichtelijkheid van de uitkeringssystematiek kon derhalve worden
bereikt zonder dat daartoe wezenlijke ingrepen in de normbedragen
behoefden plaats te vinden. Vanaf 21 jaar heeft de huidige leeftijdsdiffe–
rentiatie wél feitelijke betekenis voor de bijstandsnormen voor alleen–
staanden. Uitgaande van de situatie per 1 januari 1992, die ook in het
wetsvoorstel is gehanteerd, was de bijstandsnorm voor een 21-jarige
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f 937 per maand, voor een 22-jarige f 1078 en voor een alleenstaande
van 23 jaar of ouder f 1266 (met inbegrip van de aanspraak op vakantie–
bijslag). Een harmonisatie - ongeacht of deze plaatsvindt naar het niveau
van de 18- tot 21-jarigen dan wel naar dat voor degenen van 23 jaar of
ouder - zou derhalve aanzienlijke gevolgen hebben voor de uitkeringsni–
veaus, zonder dat daarvoor een inhoudelijke aanleiding bestaat.

Er is evenmin aanleiding om de afleiding van de bijstandsnormen van
het netto minimumloon ook voor andere categorieën dan de schoolver–
laters los te laten. Rechtvaardiging voor de schoolverlatersnormen is dat
bij deze groep een koppeling aan het netto minimumloon er juist toe leidt
dat de bijstandsnorm hoger ligt dan het inkomen waarover de betrok–
kenen voorafgaand aan de bijstandsafhankelijkheid over het algemeen
beschikten, zonder dat sprake is van een ogenblikkelijk intredend hoger
niveau van de noodzakelijke bestaanskosten. Door de minimumbe–
scherming die bij lonen en andere uitkeringen over het algemeen wordt
geboden, treedt een dergelijke situatie bij andere categorieën doorgaans
niet op.

Naar de mening van de leden van de VVD-fractie is terecht gezocht
naar een oplossing voor de problematiek met betrekking tot de periode
waarover de algemene bijstand wordt vastgesteld, maar kleven, zoals uit
het commentaar van Divosa blijkt, daaraan nog bezwaren.

Uit overleg met Divosa is gebleken dat de redactie van artikel 26,
waarin een en ander is geregeld, aanleiding kan geven tot misverstanden.
Het gaat hierbij om de verhouding tussen de in het eerste lid opgenomen
hoofdregel van vaststelling van de hoogte van de bijstand per maand en
de in het tweede en derde lid opgenomen uitzonderingen op deze hoofd–
regel. De hoofdregel is dat de bijstandsuitkering over de gehele maand
wordt toegekend onder verrekening van inkomsten over de gehele
maand. Het tweede lid heeft tot doel te bereiken dat bij een aanvraag om
bijstand, zonder dat sprake is van een korte onderbreking, het recht op
uitkering in beginsel wordt vastgesteld over het resterende deel van de
maand. Met de bewoordingen «gedurende een periode van ten minste
30 dagen over de middelen beschikt om te voorzien in de algemeen
noodzakelijke kosten van het bestaan», wordt beoogd deze situatie aan
te duiden. Deze redactie blijkt echter ook de niet bedoelde situatie te
beschrijven waarin de betrokkene de aanvraag om bijstand te laat
indiende, terwijl hij over onvoldoende bestaansmiddelen beschikt. Ook
dan dient echter, behoudens situaties waarin een afwijkende vaststelling
geboden is, het recht op uitkering slechts te worden vastgesteld over het
resterende deel van de maand. Ik zal bezien of met een aanpassing in de
verwoording van deze bepaling de strekking daarvan kan worden verdui–
delijkt.

Los van het genoemde misverstand, is de door Divosa gegeven
analyse met betrekking tot het onbedoelde gebruik dat van deze bepaling
zou kunnen worden gemaakt door de aanvraag om bijstand uit te stellen
totdat een periode van 30 dagen is verstreken, niet geheel volledig. Door
de aanvraag uit te stellen verliest de betrokkene immers inkomen en wel
in de vorm van een bijstandsuitkering. De «winst» van het uitstel die
wordt bereikt door het buiten de inkomstenverrekening houden van het
inkomen over het eerste deel van de maand moet tegen dit verlies van
uitkering worden afgezet. In de mate dat de aanvraag over een langere
periode moet worden uitgesteld om een termijn van 30 dagen te
bereiken, is dit verlies groter. Hierdoor zijn de mogelijkheden van
onbedoeld gebruik naar verwachting doorgaans zeer beperkt. Zoals
elders in deze memorie van antwoord in reactie op een vraag van de
leden van de GPV-fractie wordt geantwoord, biedt het wetsvoorstel
reeds een aantal andere mogelijkheden om in situaties waarin deze
verrekening tot onverantwoorde uitkomsten zou leiden, de bijstandver–
lening in overeenstemming met het doel van de regeling te brengen.
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De door de regering genoemde onbillijkheden die in enkele specifieke
situaties kleven aan de maandsystematiek, worden door de leden van de
VVD-fractie niet als zodanig ervaren, zodat zij geen aanleiding zien voor
de opgenomen uitzonderingsbepalingen, met name voor zover daarmee
wordt beoogd te voorkomen dat inkomen in beschouwing wordt
genomen over het deel van de maand waarin de betrokkene geen beroep
op bijstand doet

Bij de redactie van de uitzonderingsbepalingen van artikel 26, tweede
en derde lid, stonden verschillende doelstellingen voor ogen. De hoofd–
doelstelling is te voorkomen dat de maandsystematiek ertoe leidt dat
bijstand wordt verleend over een periode waarover geen recht op
bijstand bestaat of waarover dit recht niet kan worden vastgesteld. Het
gaat hierbij zowel om het uitgangspunt dat de bijstand in beginsel niet
met terugwerkende kracht wordt toegekend, als om de noodzaak te
voorkomen dat de maandsystematiek ertoe leidt dat bijstand wordt
verleend over een deel van de maand waarin de betrokkene, ook al zou
hij tijdig een aanvraag hebben ingediend, van het recht op uitkering is
uitgesloten.

Deze bepaling leidt ertoe dat inkomsten die voorafgaand aan de
ingangsdatum van de bijstand worden ontvangen, buiten beschouwing
blijven. Naar mijn oordeel is dat over het algemeen ook billijk. Een
onverkort toegepaste maandverrekening leidt ertoe dat, binnen dezelfde
maand vallende, inkomsten die betrekking hebben op de periode vooraf–
gaand aan de bijstandsperiode mede in beschouwing worden genomen
voor het recht op bijstand. Dat inkomen wordt derhalve tot het minimum–
niveau «afgeroomd». Daarmee zouden de betrokkene niet de ruimere
bestedingsmogelijkheden van dat inkomen worden gegund

Ten aanzien van de inkomsten die na de bijstandverlening in dezelfde
maand worden ontvangen en die geen betrekking hebben op de
bijstandsperiode, acht ik een vergelijkbare handelwijze evenzeer
gewenst. Voor degenen die vanuit de bijstand een werkkring kunnen
vinden, zou het anders financieel ten aanzien van die maand niet aantrek–
kelijk zijn om dergelijk werk te aanvaarden. Waar de regering er juist
naar streeft om het voor uitkeringsontvangers financieel aantrekkelijker
te maken arbeid te aanvaarden, zou het inconsequent en contrapro–
ductief zijn om de bedoelde effecten van dit beleid voor bijstandsont–
vangers feitelijk deels weer ongedaan te maken.

De leden van de fractie van Groen Links betreuren het dat de toe te
passen aftrek op de normuitkering niet wordt overgelaten aan de
gemeenten en stellen dat het beter zou zijn een aantal van deze aftrekre–
gelingen niet meer te hanteren. Zij zien niet waarom het huidige
normenstelsel rechtvaardiger zou zijn dan een systeem waarin slechts
een onderscheid wordt gemaakt tussen alleenstaanden, een-ouderge–
zinnen en echtparen.

Ik veronderstel dat de aan het woord zijnde leden met deze vraag met
name het oog hebben op de woningdelersaftrek. Decentraliseren van
deze regeling acht ik niet wenselijk met het oog op de rechtsgelijkheid
die zeker ten aanzien van de algemene bijstand moet worden betracht.

Hoewel het afschaffen van de woningdelersregeling, hetgeen de
voorkeur van de aan het woord zijnde leden heeft, zou leiden tot een
vereenvoudiging van regelgeving, zijn de budgettaire consequenties
daarvan vooralsnog onoverkomelijk. Het niet meer toepassen van de
woningdelersaftrek zou tot jaarlijkse meerkosten leiden van circa 160
mln. Het voortbestaan van de woningdelersregeling acht ik gerecht–
vaardigd. Uit het kunnen delen van de woonlasten vloeien immers onmis–
kenbaar lagere bestaanskosten voort.
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De leden van de Groen Links-fractie vragen een verduidelijking
aangaande de strekking van de voorgestelde bepalingen voor de
woonkostentoeslag.

Met de betreffende, redactioneel vereenvoudigde, woonkostenbepaling
wordt materieel hetzelfde beoogd als met de bestaande regeling. Deze
bepaling houdt op hoofdlijnen in dat degene met een huurwoning een
woonkostentoeslag wordt toegekend voor zolang en voor zover in de
huursubsidie nog geen rekening is gehouden met zijn huidige omstandig–
heden en dat degene met een eigen woning een woonkostentoeslag
ontvangt die overeenkomt met de huursubsidie die hij bij dezelfde
woonkosten als huurder zou hebben ontvangen.

De woonkostentoeslag is vormgegeven als een verhoging van de
bijstandsnorm. Dat betekent dat daarvoor iedereen (ook de
niet-bijstandsontvanger) in aanmerking komt die een inkomen heeft dat
onder de aldus verhoogde bijstandsnorm blijft en die uiteraard ook aan
de andere voorwaarden voor de verlening van bijstand voldoet.

De scheiding tussen toekenning van huursubsidie en woonkosten–
toeslag, waarnaar deze leden eveneens vragen, wordt bij huurders op
een andere wijze aangebracht dan bij de bewoners van een eigen huis.
Bij huurders wordt de woonkostentoeslag in beginsel slechts tijdelijk
verleend en wel tot de aanvang van het nieuwe huursubsidietijdvak als de
individuele huursubsidie aangepast is aan de huidige omstandigheden
van de betrokkene. Omdat zij geen aanspraak op huursubsidie kunnen
maken, bestaat een dergelijke afbakening niet voor de bewoners van een
eigen huis.

Voor beide groepen geldt dat op grond van de algemene bijstand
slechts aanspraak op een woonkostentoeslag kan worden gemaakt als de
woonkosten onder het huurbedrag liggen tot waar, afhankelijk van de
leeftijd van de betrokkene, nog individuele huursubsidie wordt verleend.
Bij hogere woonkosten wordt, indien bijzondere individuele omstandig–
heden daartoe aanleiding geven, een woonkostentoeslag als bijzondere
bijstand verleend; de gemeente kan daaraan nadere voorwaarden
verbinden, zoals de verplichting om binnen een bepaalde termijn om te
zien naar goedkopere huisvesting.

De leden van de fractie van Groen Links achten de regeling voor
alleenstaande ouders met een economisch niet zelfstandig kind
ingewikkeld en vragen om een nadere uitleg.

De in het wetsvoorstel opgenomen regeling voor alleenstaande ouders
met een kind van 18 jaar of ouder dat een ontoereikend eigen inkomen
heeft, bestaat op dit moment in de vorm van de Beschikking toeslagen
voormalige een-oudergezinnen (Stcrt. 1986, 170). De regeling houdt in
dat in dergelijke situaties aan de alleenstaande ouder en het betreffende
kind tezamen de bijstandsnorm voor gehuwden wordt toegekend, waarbij
ook de inkomsten van het kind - met inbegrip van de eventueel voor dat
kind ontvangen kinderbijslag - in aanmerking worden genomen. De
achtergrond van deze specifieke regeling is dat, alhoewel kinderen vanaf
18 jaar in de regel kunnen worden geacht financieel zelfstandig te zijn, er
situaties zijn waarin dat nog niet het geval is. Doordat er in dit
wetsvoorstel voor gekozen is om de toekenning van de bijstandsnorm
voor alleenstaande ouders te beperken tot ouders met kinderen jonger
dan 18 jaar, waarmee aansluiting met de overige sociale-zekerheidsrege–
lingen wordt bereikt, zou er een inkomensachteruitgang optreden als het
jongste kind die leeftijd bereikt. Met deze regeling wordt dat voorkomen.

De leden van de fractie van Groen Links leggen de situatie voor dat in
het jaar t+ 1 belasting en premies worden terugontvangen over een
periode in het jaar t waarin de betrokkene nog niet bijstandsafhankelijk
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was, terwijl deze ten tijde van de belasting– en premieteruggave wel
bijstand ontvangt.

In het wetsvoorstel wordt een consequente transactiesystematiek
voorgesteld. Deze houdt in dat inkomsten worden toegerekend aan de
periode waarop deze betrekking hebben en alleen in aanmerking worden
genomen als over deze periode bijstand is verleend. Daarbij maakt het
geen verschil of de betrokkene op het moment van ontvangst van dat
inkomen bijstand ontvangt of niet. In het door deze leden genoemde
voorbeeld ligt het voor de hand de belastingteruggave toe te rekenen aan
die penode in het jaar t waarin de betrokkene nog niet bijstandsafhan
kelijk was. De belastingteruggave wordt derhalve niet als inkomen
beschouwd dat op de uitkering in mindering moet worden gebracht,
maar als vermogen dat buiten beschouwing kan blijven als de betrokkene
nog aanspraak kan maken op vermogensvrijlating.

De omgekeerde situatie is, zoals deze leden terecht opmerken, ook
mogelijk De belastingaanslag heeft dan eveneens betrekking op een
periode waarin de betrokkene geen bijstand ontving en moet derhalve als
een schuld worden aangemerkt, waarvoor de betrokkene had moeten
reserveren. Juist uit het feit dat een belastingaanslag wordt opgelegd,
kan worden afgeleid dat de betrokkene ten tijde van de verwerving van
die inkomsten ook over voldoende middelen beschikte voor een tijdige
reservering. Voor de vaststelling van de vermogenspositie bij de
bijstandsaanvraag worden ook de schulden van de betrokkene in
beschouwing genomen voor zover er een daadwerkelijke terugbetalings–
verplichting bestaat. In zoverre als daarvan ook ten aanzien van een
belastingschuld sprake is, wordt deze op het vermogen van de
betrokkene in mindering gebracht om zijn vermogenspositie te bepalen.

Ook in geval de betrokkene langdurig op bijstand is aangewezen, kan
zich de situatie voordoen van een belastingaanslag, zij het over het
algemeen slechts als de bijstand in aanvulling op een ander inkomen is
verstrekt. Als gevolg van een verkeerde tariefgroepindeling kan ten
aanzien van dit inkomen een belastingaanslag worden opgelegd. Uit het
transactiesysteem vloeit voort dat voor een dergelijke aanslag bijstand
kan worden verleend, ook als de betrokkene op het moment van de
aanslag zelf geen bijstand meer ontvangt. Door de aanslag blijkt achteraf
immers dat sprake is van een lager netto inkomen dan waarvan bij de
verlening van bijstand aanvankelijk was uitgegaan.

Ten aanzien van de termijn van een jaar waarin aanvullende bijstand
voor buitengewone verwervingskosten mogelijk is, vragen de leden van
de fractie van Groen Links zich af of een termijn van twee jaar niet beter
is.

In de voorstellen zoals deze aan de Commissie Sociale Voorzieningen
van de SER zijn voorgelegd, was aanvankelijk geen termijn gesteld aan
de verlening van aanvullende algemene bijstand voor degenen die vanuit
de bijstand een op zich toereikend inkomen gaan verwerven. Het
argument van deze commissie dat een beperking in de tijd geboden is,
overtuigde mij. De daarbij door de commissie voorgestelde maximum
termijn van twee jaar sloot echter niet aan bij de maximum termijn van
éèn jaar die wordt gehanteerd bij de verlening van bijzondere bijstand
voor buitengewone verwervingskosten in de vorm van kinderopvang. Om
op dit punt tot een grotere consistentie te komen, achtte ik een termijn
van een jaar meer voor de hand liggend.

Overigens heb ik het voornemen om, gelijktijdig met de vervanging van
de vrijlatingsregeling voor arbeidsinkomsten door gemeentelijke
incentive-mogelijkheden, de in het wetsvoorstel opgenomen regeling
betreffende de buitengewone verwervingskosten te schrappen en de
gemeenten beleidsvrijheid te geven bij de invulling van de vergoeding
van die kosten.
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De leden van de SGP-fractie verzoeken om een reactie op het voorstel
van Divosa om alle situaties, anders dan die van de alleenwonende, de
gezamenlijke huishouding en het een-oudergezin, onder de categorie van
de woningdelers te brengen.

Naar mijn oordeel is er geen inhoudelijke rechtvaardiging voor een
dergelijke wijziging. De wonmgdelersaftrek is gebaseerd op de
overweging dat het verantwoord is de bijstandsnorm lager te stellen als
de alleenstaande of het gezin de woonkosten met een ander kan delen.
Van het delen van woonkosten is geen sprake als de belanghebbende op
zakelijke basis een kamer huurt of kostganger is. In een dergelijk geval
de uitkering met 10 procent verminderen, zou betekenen dat de
bijstandsuitkering niet in overeenstemming is met het niveau van zijn
bestaanskosten, dat immers niet lager ligt dan bij degene die geheel
zelfstandige woonruimte heeft. Dit voorstel tot vereenvoudiging, dat in
zijn uitwerking slechts neerkomt op een verlaging van de uitkering voor
bepaalde groepen, is derhalve in strijd met het uitgangspunt dat de
bijstand wordt afgestemd op de behoeften van de belanghebbende.

De leden van de SGP-fractie vragen zich af hoe de mogelijkheid van
verhoging van de bijstandsnorm in geval men niet verzekerd is tegen
ziektekosten zich verhoudt tot het principe van het tonen van voldoende
eigen verantwoordelijkheidsbesef.

De desbetreffende beknopte passage in het algemene gedeelte van de
memorie van toelichting is kennelijk niet geheel duidelijk. In de artikels–
gewijze toelichting van die memorie wordt een en ander uitgebreider
besproken. De bedoelde verhoging vindt plaats als de betrokkene niet op
grond van de Ziekenfondswet verzekerd is. Bijstandsontvangers zijn
ziekenfondsverzekerd. Voor degenen met een op zich toereikend
inkomen dat geen recht op ziekenfondsverzekering geeft, is het echter
van belang te voorkomen dat zij door de te betalen premie voor een
particuliere verzekering feitelijk een besteedbaar inkomen onder
bijstandsniveau overhouden. Dit is bijvoorbeeld van betekenis voor
degenen van 65 jaar of ouder die, omdat zij daaraan voorafgaand niet
ziekenfondsverzekerd waren, op een particuliere verzekering aangewezen
zijn. Zij komen dan in aanmerking voor de standaardpakketpolis. Als het
aanvullende pensioen ontoereikend is voor deze premie, kunnen zij in
aanmerking komen voor aanvullende bijstand.

Ik onderschrijf volledig de opvatting van deze leden dat het tot de
verantwoordelijkheid voor de eigen voorziening in het bestaan behoort
om een toereikende verzekering tegen ziektekosten te hebben. Juist
omdat voor de premie voor een ziektekostenverzekering zonodig bijstand
wordt verleend, moet iedereen ook financieel in staat worden geacht een
dergelijke verzekering te hebben. Een eventuele aanvraag van -
bijzondere - bijstand voor onverzekerde ziektekosten moet dan ook
worden beoordeeld tegen deze achtergrond van een tekortschietend
besef van verantwoordelijkheid voor de voorziening in het bestaan.

4.3.2. Bijzondere bijstand

De leden van de D66-fractie stellen de vraag of de regering de motie–
Schimmel met betrekking tot voorlichting over de mogelijkheden van
bijzondere bijstand in het algemeen (TK, 1990/91,21 644, nr. 17)op
korte termijn zal uitvoeren. Zij wijzen erop dat het niet-gebruik van de
bijzondere bijstand een forse omvang heeft en voorlichting geen
overbodige luxe is. Voorts vragen zij of de medio mei 1992 verwachte
uitkomsten van het SWOKA-onderzoek naar gemeentelijke voorlichting
reeds bekend zijn.

Zoals ik in mijn brief van 31 maart 1992 de Kamer heb bericht (TK
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1990/91, 21 644, nr. 18), heb ik reeds op 17 juni 1991 in het periodieke
bestuurlijke overleg met de VNG het belang van voorlichting ten aanzien
van de mogelijkheden van bijzondere bijstand aan de orde gesteld. Van
het belang van voorlichting ben ik ten volle overtuigd. Gelet op het feit
dat de bijzondere bijstand per 1 augustus 1991 is gedecentraliseerd,
waarmee de verantwoordelijkheid daarvoor in sterke mate bij de
gemeenten is gelegd, ook op het terrein van voorlichting, meen ik dat het
in eerste instantie aan gemeenten zelf is om aan te geven of behoefte
bestaat aan aanvullende, ondersteuning door het ministerie op het terrein
van voorlichting. Het gaat immers om een primaire verantwoordelijkheid
van de gemeenten en om de beoordeling van de effectiviteit van de
voorlichting zoals gemeenten daaraan vorm geven. Tot dusver is niet
gebleken dat in gemeentelijke kring behoefte bestaat aan ondersteuning
door de centrale overheid op dit punt. Ik zal over de voorlichting
aangaande bijzondere bijstand opnieuw met de VNG overleggen,
wanneer de uitkomsten van het SWOKA-onderzoek daar aanleiding toe
geven. Dit onderzoek verkeert thans in een afrondende fase en heeft
betrekking op gemeentelijke voorlichting in relatie tot de herinrichting
van de ABW, met inbegrip van de bijzondere bijstand. Ik zal de Kamer
over de resultaten van het onderzoek informeren.

4.3.3. De middelen

De leden van de VVD-fractie vragen om een nadere uitleg van hetgeen
bepaald is aangaande de situatie dat een van de gehuwden geen recht
op uitkering heeft.

Uitgangspunt van de bepalingen ten aanzien van gehuwden en
ongehuwd samenwonenden waarvan één partner geen recht op bijstand
heeft, is dat de bijstandverlening zich niet mede tot deze partner
uitstrekt, terwijl toch in de noodzakelijke bestaanskosten van de recht–
hebbende partner wordt voorzien. Dat wordt op de eerste plaats bereikt
door bij de vaststelling van de bijstandsnorm in deze gevallen geen
rekening te houden met de aanwezigheid van de niet-rechthebbende
partner. In artikel 33 is derhalve bepaald dat, afhankelijk van de aanwe–
zigheid van kinderen, de bijstandsnorm wordt gesteld op die voor een
alleenstaande of een alleenstaande ouder. Juist vanuit de door de aan
het woord zijnde leden genoemde overweging dat in beginsel rekening
wordt gehouden met de aanwezigheid van alle binnen het gezin
aanwezige middelen, kunnen de middelen van de niet-rechthebbende
partner niet zonder meer buiten beschouwing blijven. Daarbij dient er
echter wel op te worden gelet dat, indien de niet-rechthebbende partner
over op zich toereikende middelen beschikt, diens eigen bestaansvoor–
ziening evenmin in gevaar komt. Artikel 55 draagt daarvoor zorg. Als er
sprake is van een gezamenlijke huishouding worden de inkomsten van de
niet-rechthebbende partner in aanmerking genomen voor zover deze, te
zamen met de aan de wel-rechthebbende partner in beginsel te verlenen
bijstand, de gehuwdennorm overschrijden. Als de niet-rechthebbende
partner bijvoorbeeld een inkomen van 50 procent van het netto
minimumloon heeft en de bijstandsnorm aan de rechthebbende partner
op 70 procent wordt gesteld, wordt het inkomen van de eerstgenoemde
partner derhalve voor 20 procentpunten in aanmerking genomen. De
uitkering voor de rechthebbende partner komt daarmee uit op 50
procent, hetgeen tot een gezamenlijk inkomen van 100 procent van het
netto minimumloon leidt. Voert men geen gezamenlijke huishouding,
bijvoorbeeld omdat de niet-rechthebbende partner in het buitenland
verblijft, dan wordt diens inkomen in aanmerking genomen voor zover
het de voor hem geldende norm voor een alleenstaande of een alleen–
staande ouder overschrijdt.

Tweede Kamer, vergaderjaar 1992-1993, 22 545, nr. 8 65



De leden van de VVD-fractie vragen zich af of de regeling ten aanzien
van de tijdens de bijstandsperiode opgebouwde spaargelden realistisch
is en op welke wijze een overschrijding van het zgn. bescheiden
vermogen ten gevolge hiervan kan worden vastgesteld.

De desbetreffende bepaiing is opgenomen naar aanleiding van
praktijkvragen die hieromtrent met een zekere regelmaat worden gesteld.
Het sociaal minimum staat - en dit is ook geheel in overeenstemming
met het karakter ervan als een welvaartsminimum - de betrokkene
binnen beperkte marges bestedingskeuzes toe. Daartoe behoort ook de
keuze om, al dan niet met het oog op een bepaalde grote aanschaf, uit
de uitkering besparingen te verrichten. De redelijkheid gebiedt dat, ook
als hierdoor het bescheiden vermogen wordt overschreden, de
betrokkene over deze spaargelden kan blijven beschikken.

Ten opzichte van de huidige regeling is verduidelijkt dat gedurende de
bijstandsperiode niet het vermogenssaldo van belang is, maar uitsluitend
het ontvangen van middelen die als vermogen in aanmerking worden
genomen Bij het opbouwen van een spaartegoed uit de bijstandsuit–
kering is geen sprake van ontvangen vermogen, zodat de vraag naar
vaststeiling daarvan niet aan de orde is.

De leden van de VVD-fractie vragen tevens om een verduidelijking van
de vermogensvrijlating voor personen van 65 jaar of ouder, in relatie tot
de vrijlating van de oudedagsvoorziening.

De voorgestelde regeling houdt in dat, indien voor de belangheb–
benden reeds een gedeeltelijke vrijlating van de particuliere oudedags–
voorziening heeft plaatsgevonden, er een lagere vermogensvrijlating voor
hen geldt. Het verschil met de algemene vermogensvrijlating komt
overeen met de contante waarde van de voor deze gevallen geldende
extra inkomensvrijlating.

De leden van de D66-fractie stellen een aantal vragen over de aftrek
van buitengewone verwervingskosten en de vrijlating van arbeidsin–
komsten.

Met het wetsvoorstel wordt, evenmin als thans het geval is, niet
beoogd precies te regelen wat onder «buitengewone verwervingskosten»
moet worden verstaan. De gebruikte formuleringen bieden de gemeente
de mogelijkheid om op individuele situaties in te spelen, waarbij zowel
rekening kan worden gehouden met de persoonlijke omstandigheden van
de betrokkene als met hetgeen bij de betreffende werkzaamheden of
plaatselijk als gebruikelijke verwervingskosten geldt.

De bepaling (art. 52, derde lid, onderdeel e) dat de gedeeltelijke
vrijlating van arbeidsinkomsten niet van toepassing is op inkomsten die
niet of niet tijdig aan de gemeente zijn gemeld, heeft met name tot doel
te voorkomen dat, indien verzwegen arbeidsinkomsten alsnog worden
ontdekt en daarna teruggevorderd of verrekend, daarbij de vrijlating met
terugwerkende kracht moet worden toegepast. De achtergrond van deze
bepaling is dat het voordeel van de vrijlatingsfaciliteit niet toekomt aan
degene die zijn inkomen heeft verzwegen. Een dergelijk voordeel zou
inderdaad kunnen worden verkregen als de vrijlatingsbepaling alsnog van
toepassing zou zijn op de betreffende inkomsten en wel voor de periode
volgend op die van de constatering van de verzwegen inkomsten. Het
begrip «inkomen uit arbeid» moet in dit verband derhalve worden
opgevat als het inkomen uit dezelfde bron waaromtrent geen of een te
late inkomstenopgave door de belanghebbende heeft plaatsgevonden.

Op de vraag van deze leden aangaande de keuze om, bij personen die
op zich een toereikend inkomen hebben, de duurbeperking van de aftrek
van de buitengewone verwervingskosten op twee jaar te stellen, is in par.
4.3.1. van deze memorie reeds ingegaan.
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De leden van de D66-fractie verwijzen naar het commentaar van
gemeentelijke zijde op de voorgestelde bepaling om de vrijlating toe te
passen op de inkomsten zonder dat daarop de aftrek van de buiten–
gewone verwervingskosten heeft plaatsgevonden.

Bij deze bepaling staat mij een andere vergelijking voor ogen dan die
de gemeenten in hun rekenvoorbeeld hebben opgenomen. Bij een
inkomen dat f 1000 per maand bedraagt, zou in geval daarop geen
buitengewone verwervingskosten drukken de vrijlating f250 (25 procent
van f 1000) bedragen. Bij aanwezigheid van verwervingskosten ter
hoogte van bijvoorbeeld f 200 zou de vrijlating f 200 (25 procent van
f 800) bedragen indien het voorstel van de gemeenten zou worden
overgenomen Bij gelijke arbeidsinspanningen zou aldus, uitsluitend als
gevolg van de aanwezigheid van verwervingskosten, een lager vrijlatings–
bedrag gelden. Om dit te voorkomen verdient het de voorkeur om, zoals
in het wetsvoorstel, de buitengewone verwervingskosten niet eerst af te
trekken.

Aangaande de vragen van de leden van deze fractie over de vrijlatings–
regeling als zodanig en de vergoedingsregeling voor verwervingskosten,
wijs ik op het reeds enkele malen genoemde kabinetsvoorstel deze
regeling te vervangen door het bieden van mogelijkheden aan
gemeenten voor het verstrekken van - op uitstroombevordering gerichte
- incentives.

De leden van de SGP-fractie vragen aandacht voor een situatie die in
het «10-puntenplan» van de gemeenten is genoemd, waaruit blijkt dat
het verschil maakt of bepaalde verdiensten verspreid over het gehele jaar
worden ontvangen, dan wel geconcentreerd in een korte periode.

De analyse van de gemeenten is op zich juist, maar is onvolledig met
betrekking tot de wijze waarop een dergelijk verschil in uitkomst zou
kunnen worden vermeden. De oorzaak is namelijk niet gelegen in de
vrijlating van de arbeidsinkomsten als zodanig, maar in de periode die bij
de inkomstenverrekening (al dan niet onder toepassing van een gedeelte–
lijke vrijlating) wordt gehanteerd. Een dergelijk verschil kan altijd worden
geconstateerd waar een bepaalde verrekeningsperiode met een langere
inkomstenperiode wordt vergeleken en kan derhalve nooit echt worden
vermeden. De doorslaggevend overweging bij vaststelling van een verre–
keningsmethodiek is de vraag welke periode het meest reëel is om als
beoordelingsbasis te fungeren voor de vaststelling van de bijstandsbe–
hoevendheid. In het algemeen maatschappelijk verkeer geldt de maand
als de gebruikelijke periodiciteit voor inkomstenverwerving en geldt, in
het verlengde daarvan, dezelfde periode veelal als een bestedingsho–
rizon. In het wetsvoorstel wordt hierop aangesloten en de periode van
een kalendermaand gehanteerd voor de vaststelling van het recht op en
de hoogte van de bijstand.

Bij het hanteren van een langere periode, bijvoorbeeld een half jaar,
zou voor het beoordelen van het recht op bijstand het inkomen over de
afgelopen zes maanden in beschouwing moeten worden genomen. Nog
los van de vraag of dat als vaste regel uitvoerbaar is, moet de vraag
worden gesteld of het redelijk is om bij de beoordeling van de bijstands–
behoevendheid in alle gevallen een dergelijke periode te hanteren. Een
dergelijke handelwijze komt er immers in feite op neer dat achteraf
wordt gevergd dat de betrokkene bovenminimaal inkomen had gereser–
veerd voor de eventualiteit dat middelen zouden wegvallen. Hieruit blijkt
dat aansluiting op de maand over het algemeen een gepaste benadering
is en het geen probleem is dat er verschillen zijn tussen een beoordeling
op maandbasis en die over een langere periode.

In antwoord op een daartoe strekkende vraag van de leden van de
GPV-fractie wordt elders in deze memorie ingegaan op de situaties
waarin er aanleiding is om af te wijken van de maandverrekening,
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namelijk als van de betrokkene wél kan worden verlangd dat deze reser–
veerde voor de periode dat deze zonder inkomen zou raken. Als
algemeen uitgangspunt acht ik een dergelijke benadering echter niet
wenselijk.

4.4. Het geldend maken van het recht

De leden van de CDA-fractie vragen of de fraudegevoeligheid zoveel
als mogelijk is teruggedrongen en of het systeem van toetsing en fraude–
bestrijding toereikend is. De leden van de SGP-fractie vragen in hoeverre
de nieuwe ABW betere mogelijkheden biedt dan de bestaande om
oneigenlijk gebruik dan wel misbruik te voorkomen.

Allereerst merk ik op dat de beoogde overzichtelijker indeling van de
regelgeving, de vermindering van het aantal bepalingen en vooral de
vermindering van het aantal afzonderlijke nadere regelingen, ertoe leiden
dat rechten en plichten veel duidelijker uit de wettekst naar voren treden.
Ik ga ervan uit dat overzichtelijker regelgeving beter handhaafbaar is.
Verder wijs ik in het bijzonder op de nieuwe verplichting tot het maande–
lijks inleveren van een inlichtingenformulier. Het overzichtelijker karakter
van de nieuwe regelgeving zal, in combinatie met de in het algemeen
toegenomen aandacht voor het voorkomen en bestrijden van fraude en
voor de gegevensuitwisseling met behulp van het sofi-nummer, naar
verwachting een positief effect hebben op het tegengaan van fraude.

In de Miljoenennota 1993 heeft de regering aangegeven dat zij voor
1993 en volgende jaren de bestrijding van fraude wil intensiveren.
Daardoor zullen de uitvoeringspraktijk en de administratieve en strafrech–
telijke handhaving naar verwachting nieuwe impulsen ontvangen uit de
intensivering van de gegevensuitwisseling, de extra financiële middelen
voor het aantrekken van bijzondere controleurs en de aanvulling van het
administratieve sanctiesysteem met de mogelijkheid tot sanctionering
door de sociale dienst, ook als de uitkeringsrelatie is beeindigd

In antwoord op de vraag die de leden van de PvdA-fractie stellen over
de begrippen woonplaats en vaste woonplaats in de IOAW en de IOAZ
kan ik meedelen dat is voorzien in aanpassing van deze beide wetten aan
de regeling zoals die thans voor de ABW wordt voorgesteld. Een en
ander is geregeld in hoofdstuk III, onder F, van de Invoeringswet herin–
richting Algemene Bijstandswet.

De leden van de PvdA-fractie informeren of de veronderstelling van de
regering juist is dat zich met betrekking tot de bijstandverlening bij
verblijf in een inrichting, nu deze overgaat naar de gemeente waar de
inrichting is gevestigd, geen financiële effecten voor die gemeenten
zullen voordoen.

Voor de bepaling van iemands woonplaats is in het wetsvoorstel
aangesloten bij het Burgerlijk Wetboek. Hierin is bepaald dat de
woonplaats van een natuurlijk persoon zich bevindt te zijner woonstede.
Aangezien iemands woonstede niet automatisch verandert bij een
tijdelijk verblijf in een inrichting, zal een dergelijk verblijf in zijn
algemeenheid geen financiële gevolgen hebben voor de gemeente waar
de inrichting zich bevindt. Aangaande de gevallen waarbij sprake is van
een permanent verblijf in een inrichting, kunnen zich wel enige financiële
consequenties voordoen, doch hierbij dient niet over het hoofd te
worden gezien dat het woonplaatsbegrip óók betekent dat de betref–
fende gemeente niet langer de bijstandskosten draagt van haar
voormalige inwoners die permanent in een inrichting in een andere
gemeente verblijven. Alleen ten aanzien van gemeenten waar veel inrich–
tingen zijn gevestigd kan zich de situatie voordoen dat per saldo sprake
is van een lastenverzwaring. Echter, zoals in de memorie van toelichting
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al is aangegeven, het aantal personen dat permanent in een inrichting
verblijft die buiten de eigen gemeente is gelegen en dat bijstand
ontvangt is niet omvangrijk en bovendien gaat het daarbij per geval om
relatief geringe bedragen voor persoonlijke uitgaven (dus niet om
volledige uitkeringen), zodat de financiële herverdeeleffecten beperkt
zullen zijn. Dat in de betreffende gemeenten, louter vanwege dit aspect,
het aantal ambtenaren zou moeten worden uitgebreid, acht ik dan ook
niet waarschijnlijk. Voor een extra financiële compensatie naast het in de
memorie van toelichting genoemde bedrag van 0,3 mln dat aan het
Gemeentefonds zal worden toegevoegd, is er daarom geen aanleiding.
Personen in inrichtingen aan wie bijstand wordt verleend tellen overigens
mee in de maatstaven die gelden voor de algemene uitkering uit het
Gemeentefonds.

De leden van de PvdA-fractie achten het maandelijks in te vullen inlich–
tingenformulier een belangrijk instrument voor burgemeester en
wethouders om kennis te nemen van (wijzigingen in) de omstandigheden
van bijstandsontvangers. Zij vragen zich echter af waarom er daarnaast
nog een aparte verplichting tot het verrichten van heronderzoek in het
wetsvoorstel is opgenomen. Zij zien hierin een mogelijk risico dat dubbel
werk moet worden gedaan met inefficiency als gevolg. Voorts vragen zij
zich af of niet het risico bestaat dat de klemtoon op het heronderzoek
komt te liggen en niet op het gewenste onmiddellijke optreden bij
wijziging van de omstandigheden.

Ik deel de uit de beschouwing van deze leden sprekende opvatting dat
steeds op zo kort mogelijke termijn moet worden gereageerd op
relevante veranderingen in omstandigheden van de betrokkenen. Het
inlichtingenformulier met zijn relatief hoge maandelijkse frequentie is
daarvoor inderdaad een wezenlijk instrument. Het heronderzoek daaren–
tegen is anders van aard. Enerzijds ligt de frequentie hier aanzienlijk
lager, anderzijds is het heronderzoek breder van opzet: in een persoonlijk
contact met de belanghebbende wordt als het ware de balans
opgemaakt, waarbij niet alleen de achterliggende periode wordt
betrokken, maar ook het perspectief voor de toekomst. De bevordering
van de zelfstandige bestaansvoorziening is bij het heronderzoek een
belangrijk aandachtspunt. Na het heronderzoek dienen burgemeester en
wethouders ook steeds een nieuwe bijstandsbeslissing te nemen. Van
dubbel werk zal geen sprake hoeven te zijn. Juist doordat maandelijks
inlichtingenformulieren zijn ontvangen en gecontroleerd op juistheid en
volledigheid, zal bij het heronderzoek het accent eerder kunnen worden
gelegd op de meer structurele aspecten van de positie van de betrokken
bijstandsontvanger, zoals met name ook diens arbeidskansen.

De leden van de fracties van VVD en SGP vragen naar de beoogde
frequentie en inhoud van het verplichte heronderzoek.

Het nu nog geldende Besluit verantwoording en vergoeding uitkerings–
kosten ABW, IOAW en IOAZ (Bvvu, Stcrt. 1987, 188), waarin onder
meer de heronderzoeksfrequentie is geregeld, zal met de inwerking–
treding van het wetsvoorstel worden vervangen door een nieuwe
regeling. Hierin zal ten aanzien van het heronderzoek aan gemeenten de
mogelijkheid worden geboden om van de algemene heronderzoeksfre–
quentie van acht maanden af te wijken, op voorwaarde van een op te
stellen heronderzoeksplan. Hiermee wordt de gemeente derhalve meer
ruimte en eigen verantwoordelijkheid geboden om bij bepaalde catego–
rieën van uitkeringsgerechtigden bepaalde onderzoeksaspecten meer of
minder van toepassing te laten zijn en andere onderzoekstermijnen te
hanteren. Aan een dergelijk heronderzoeksplan wordt een aantal mini–
mumeisen gesteld, die zijn opgenomen in artikel 3 van de voorgestelde
Regeling uitvoering, verantwoording, vergoeding en gegevensverkeer.
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Behoudens dat artikel worden er geen nadere regels inzake de bij het
heronderzoek te volgen aanpak voorgesteld.

De leden van de VVD-fractie vragen hoe burgemeester en wethouders
inzicht kunnen krijgen in de relevante gegevens, die aanvragers niet
spontaan aanreiken.

Uitgangspunt is dat de belanghebbende alle gegevens, die relevant zijn
voor de verlening van bijstand, aanreikt, zowel gevraagd als ongevraagd.
Na de inmiddels gerealiseerde invoering van het sofi-nummer in de
administraties van de gemeentelijke sociale diensten, wordt thans in
overleg met de Belastingdienst, de Informatiseringsbank, het Ministerie
van 0 en W, het Ministerie van VROM, en de Ziekenfondsen overlegd om
tot een structurele gegevensuitwisseling met de gemeenten te komen.
Hierdoor zullen de mogelijkheden tot verificatie worden uitgebreid.
Indien een dergelijke structurele gegevensuitwisseling bestaat, zal ook
niet-spontaan aangereikte informatie de sociale dienst beter bereiken.
Uiteraard kan de gemeente ook zelf een onderzoek instellen en kan zij
gebruik maken van incidentele signalen die door derden worden
verstrekt.

Door de leden van de VVD-fractie wordt de vraag gesteld of de termijn
van 13 weken, waarbinnen burgemeester en wethouders een besluit
dienen te nemen op aanvragen van zelfstandigen, kan worden verkort.

Voor deze termijn is gekozen omdat, alvorens een beslissing over de
aanvraag te nemen, inzicht moet bestaan in de levensvatbaarheid van het
bedrijf of zelfstandig beroep van de aanvrager. Hiervoor is vaak een
extern rapport nodig, waarmee in veel gevallen een periode is gemoeid
van 2 maanden. Soms is meer tijd nodig, als bijvoorbeeld moet worden
gewacht op nadere financiële gegevens. Een verkorting van de termijn
ligt dan ook niet in de rede, aangezien dit de gemeente veelal voor een
onmogelijke opgave zou plaatsen.

De leden van de fracties van D66, SGP en GPV vragen of het wel
zinvol is dat iedere belanghebbende elke kalendermaand een inlichtin–
genformulier moet inleveren. Zij willen aan de gemeenten de ruimte
geven sommige belanghebbenden van die verplichting te ontheffen, dan
wel in individuele gevallen die verplichting niet maandelijks te doen
gelden.

Het recht op uitkering wordt maandelijks vastgesteld en komt maande–
lijks tot uitbetaling. Om die reden is het voor de gemeente van belang
dat zij elke maand de beschikking heeft over de gegevens die noodza–
kelijk zijn om de rechtmatigheid van de uitkering te kunnen vaststellen.
Hierdoor is de gemeente in de gelegenheid om tijdig de uitkering te
beëindigen of aan te passen als zich gewijzigde omstandigheden hebben
voorgedaan. Dit voorkomt het onnodig teveel uitbetalen van bijstand en
het voeren van terugvorderingsprocedures. Ik zie verder niet in waarom
sommige categorieën van belanghebbenden van die verplichting moeten
worden ontheven louter vanwege het feit dat zij tot een groep van
belanghebbenden behoren die minder met wijzigingen van omstandig–
heden wordt geconfronteerd. Niet vergeten mag worden dat het inlich–
tingenformulier meer omvat dan enkel het opgeven van het maandelijkse
inkomen. Zo dient bijvoorbeeld op het inlichtingenformulier ook te
worden vermeld dat zich een relevante verandering in de woonomstan–
digheden (zoals het intrek nemen in een verzorgingstehuis) heeft
voorgedaan.

De leden van de SGP-fractie wijzen er verder nog op dat zij zich tal van
situaties kunnen voorstellen waarin de bijstandsontvanger onopzettelijk
niet tijdig het inlichtingenformulier inlevert. Zij vragen of de gemeenten
bij de wettelijke verplichting tot verlaging of opschorting niet meer
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beoordelingsmarge moeten krijgen, gelet op het feit dat dergelijke
maatregelen nogal een zwaar middel zijn.

Ik stel voorop dat er tegenover het recht op bijstand verplichtingen
staan die de belanghebbende moet nakomen. Evenzo goed als van de
gemeente mag worden verlangd dat zij tijdig de bijstand uitbetaalt, mag
van de belanghebbende worden verwacht dat hij tijdig een volledig
ingevuld inlichtingenformulier inlevert. Alleen bij het verwijtbaar niet
nakomen van deze verplichting is een opschorting van het recht op
bijstand op zijn plaats. Of er sprake is van verwijtbaarheid staat ter
beoordeling van de gemeente en daarmee biedt het artikel naar mijn
mening de gemeenten voldoende beoordelingsmarge om genuanceerd
op te kunnen treden, al naar gelang de omstandigheden in het betref–
fende geval. Uiteraard kan het voorkomen dat de belanghebbende een
keer vergeet het inlichtingenformulier tijdig in te leveren. De gemeente
kan dan in eerste aanleg volstaan met een waarschuwing en wijzen op de
gevolgen voor de uitkering van de belanghebbende indien deze het
verzuim niet herstelt. Wanneer de belanghebbende daarna echter in
verzuim blijft, zonder dat er een geldige reden voor is, is een opschorting
op zijn plaats.

4.5. Betaling, terugvordering en verhaal

De leden van de PvdA-fractie vragen of burgemeester en wethouders
in individuele gevallen de mogelijkheid hebben om af te wijken van de
regel dat de algemene bijstand aan ieder van de echtgenoten voor de
helft wordt uitbetaald. Indien dat niet het geval is kan de gelijke behan–
deling voor vrouwen en mannen volgens deze leden ongelijk uitwerken,
bijvoorbeeld wanneer de vrouw de zorg heeft voor de kinderen en de
man het daarvoor benodigde deel van de bijstand niet beschikbaar stelt.

Ik onderken dat zich in de onderlinge verhouding van echtgenoten
specifieke situaties kunnen voordoen waarmee bij de uitbetaling van de
bijstand rekening dient te worden gehouden. Dit gegeven doet echter
geen afbreuk aan het principe van gelijke behandeling van beide echtge–
noten bij de uitbetaling (zoals in artikel 78 is vastgelegd) en het vormt
naar mijn mening dan ook geen aanleiding om aan dat artikel een uitzon–
deringsmogelijkheid toe te voegen. Ik wijs erop dat artikel 13 een
opdracht van algemene strekking aan burgemeester en wethouders
inhoudt om de bijstand af te stemmen op de omstandigheden, mogelijk–
heden en middelen van persoon en gezin. Deze opdracht is mede op de
uitbetaling van toepassing. Zou in het door deze leden geschetste
concrete geval met de betreffende omstandigheid geen rekening worden
gehouden, dan zou de bijstand zijn doel - het voorzien in het bestaan van
alle betrokken gezinsleden - ten dele missen. Ik voeg hier aan toe dat de
betrokkenen natuurlijk een eigen verantwoordelijkheid hebben en dat de
mate waarin de gemeente in dergelijke interpersoonlijke verhoudingen
kan interveniëren vaak begrensd zal zijn. Relevant hierbij is nog dat op
grond van het Burgerlijk Wetboek de kosten van de huishouding,
daaronder begrepen de kosten van de verzorging en opvoeding van de
kinderen, ten laste komen van het gemene inkomen. Indien de echtge–
noten daar zelf niet uitkomen, kunnen zij de kwestie aan de burgerlijke
rechter voorleggen.

De leden van de fractie van Groen Links en de leden van de
SGP-fractie vragen of bij terugvordering de gemeenten de mogelijkheid
hebben om een kosten-baten-analyse te maken en kleine vorderingen af
te boeken.

Tijdens de parlementaire behandeling van de nieuwe verhaalswet–
geving is nadrukkelijk op dit punt ingegaan. Opgemerkt is dat het
bedrijfseconomische rendement van een terugvorderings– of verhaals–
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actie niet de maatstaf kan zijn om al dan niet tot terugvordering of
verhaal over te gaan. Dit volgt, evenals voor zoveel andere vormen van
overheidshandelen, uit de bij wet verleende opdracht tot het uitoefenen
van terugvordering en verhaal. Kostencalculatie speelt bij terugvordering
en verhaal dan ook in beginsel geen rol. Daarbij is aangegeven dat het
verantwoord kan zijn af te zien van het realiseren van een uiterst
beperkte terugvorderings– of verhaalsvordering, omdat in die situatie het
effect van een actie tot terugvordering of verhaal op zich zodanig
beperkt is, dat de te maken kosten daarmee in geen enkele verhouding
zouden staan. Deze bedragen worden wel aangeduid als zogenaamde
«kruimelbedragen». Ik acht het aanvaardbaar dat de gemeenten niet tot
invordering in rechte overgaan als het terug te vorderen of te verhalen
bedrag op jaarbasis minder bedraagt dan f 250. Op 30 september 1992
heb ik de gemeenten bij brief daarvan op de hoogte gesteld.

4.6. Aan de bijstand verbonden verplichtingen

4.6.1. Algemeen

De leden van alle fracties onderschrijven de doelstelling van het
wetsvoorstel aangaande een doeltreffender bevordering van de
zelfstandige bestaansvoorziening. De leden van de CDA-fractie zijn het
eens met het voorstel dat als regel beide partners dienen te worden
aangesproken op hun verantwoordelijkheid om in het bestaan te voorzien
en dringen aan op zorgvuldigheid in de toepassing van de daarop
gerichte verplichtingen in het individuele geval. De leden van de
PvdA-fractie noemen betaalde arbeid voor vrouwen een serieuze optie,
ook in combinatie met de zorg voor kinderen en onderschrijven de
voorgestelde benadering gericht op een actieve toeleiding van alleen–
staande ouders naar de arbeidsmarkt. De leden van de fracties van VVD
en GPV stemmen in met het uitgangspunt dat beide partners op hun
arbeidsmogelijkheden worden aangesproken, waarbij de leden van de
GPV-fractie er met name voor pleiten de aandacht te richten op de
partner met reële kansen. De leden van de fracties van D66 en Groen
Links plaatsen kritische kanttekeningen bij de aan het wetsvoorstel ten
grondslag liggende veronderstelling dat een groot deel van de bijstands–
ontvangers een plaats kan vinden op de arbeidsmarkt. De leden van de
SGP-fractie en het lid van de RPF-fractie hebben, hoewel ook zij
genoemde doelstelling onderschrijven, bedenkingen tegen het opleggen
van de arbeidsplicht aan personen die de zorg hebben voor jonge
kinderen.

Hierna ga ik in op de concrete vragen die aangaande de aan de
bijstand verbonden verplichtingen worden gesteld.

De leden van de PvdA-fractie vragen waarom in de tekst van artikel
113 aangaande verplichtingen sprake is van een kan-bepaling in plaats
van een imperatieve bepaling. De leden van de VVD-fractie vragen een
nadere toelichting op de door de regering voorgestelde overige verplich–
tingen.

Het betreft hier de bevoegdheid die burgemeester en wethouders op
grond van artikel 113 van het wetsvoorstel hebben om verplichtingen
gericht op arbeidsinschakeling of op vermindering dan wel beëindiging
van de bijstand aan de uitkering te verbinden, in aanvulling op de
verplichtingen die daaraan op grond van de wet reeds verbonden zijn of
behoren te worden, behoudens de mogelijkheid van ontheffing. Hierdoor
kunnen burgemeester en wethouders bijvoorbeeld aansluiten op het
voorzieningenaanbod en de arbeidsmarktsituatie ter plaatse en in de
regio. Ook kan op grond van artikel 113 worden gedacht aan de
verplichting een medische behandeling te ondergaan. Het is niet op
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voorhand steeds duidelijk dat naast de in de wet aangeduide algemene
verplichtingen, ook aanvullende verplichtingen noodzakelijk zijn. Een
imperatieve bepaling ligt daarom niet voor de hand. Burgemeester en
wethouders beschikken over beleidsruimte bij het zelf invulling geven
aan deze verplichtingen. Uiteraard zijn dergelijke aanvullende verplich–
tingen, indien zij in een concreet geval aan de bijstand worden
verbonden, voor de belanghebbende bindend. Verwijtbare niet-nakoming
ervan leidt op grond van artikel 14 tot een sanctie.

De leden van de VVD-fractie onderschrijven de in het wetsvoorstel
gekozen uitwerking aangaande de arbeidsinschakeling van beide
partners, doch vragen een nadere aanduiding van de behoeftebepaling
en met name van de daarbij geldende criteria. Zij vragen eveneens of bij
het treffen van een sanctie ook andere inkomensafhankelijke
overdrachtsuitgaven, zoals huursubsidie, worden gekort. Een nadere
toelichting vragen deze leden aangaande de opmerking in de memorie
van toelichting dat de regionale inkleurmg een rol kan spelen bij de
beantwoording van de vraag of het passend is beide partners op hun
arbeidsmogelijkheden aan te spreken.

Wat betreft de eerste vraag wil ik opmerken dat het uitgangspunt bij
de herinrichting van de ABW met betrekking tot het vergroten van de
arbeidsmarktparticipatie is, dat gemeenten ten aanzien van de aan de
bijstand te verbinden verplichtingen maatwerk leveren. Ten aanzien van
de in de wet gegeven verplichtingen die in een individueel geval van
toepassing zijn, verdient het aanbeveling dat de gemeente die verplich–
tingen zodanig van een concrete invulling voorziet dat de kans op
uitstroom uit de bijstand zoveel mogelijk wordt vergroot. Een en ander
wil uiteraard niet zeggen dat het al dan niet stellen van verplichtingen
afhankelijk wordt gemaakt van de behoefte van de belanghebbende,
doch wel dat met diens bijzondere kenmerken rekening wordt gehouden
bij de toepassing van die verplichtingen. De feitelijke invulling en verwe–
zenlijking van de (voorbereiding op) arbeidsinschakeling ligt aldus voor
een belangrijk deel in handen van de gemeenten en van de Arbeidsvoor–
zieningsorganisatie. Zij bepalen, in samenwerking, wat in een concreet
geval nodig is om een zelfstandig bestaan mogelijk te maken; de wet
stelt geen bijzondere criteria waaraan daarbij getoetst zou moeten
worden.

De vraag aangaande de doorwerking van een sanctie naar andere
relevante inkomensafhankelijke overdrachtsuitgaven moet ontkennend
worden beantwoord. Er is immers in die situatie niet voldaan aan
verplichtingen die krachtens de ABW zijn gesteld; het verwijtbaar niet
nakomen van deze verplichtingen dient dan ook gevolgen te hebben voor
het recht op bijstand. Andere wetten en regelingen staan hier buiten.

De hoogte van de sanctie wordt berekend over de normuitkering van
de betrokkene zonder dat daarop eventuele inkomsten in mindering zijn
gebracht. Om te bereiken dat de sanctie in dezelfde mate tot uitdrukking
komt in het besteedbaar inkomen, dient deze onafhankelijk te zijn van de
woonsituatie van de betrokkene. Voor de vaststelling van de hoogte van
de sanctie wordt voor echtparen en hoofden van één-oudergezinnen
uitgegaan van de normuitkering zonder de eventuele aftrek wegens
woningdeling. Omdat de aanspraak op vakantietoeslag tot de uitkerings–
rechten behoort, wordt de sanctie mede hierover berekend.

In de memorie van toelichting is verduidelijkt dat het zo mogelijk
aanspreken van beide partners op hun arbeidsmogelijkheden samen–
hangt met veranderende maatschappelijke opvattingen over de taakver–
deling tussen mannen en vrouwen. Deze verandering zal niet in alle delen
van het land al even ver zijn doorgezet. Hoewel het te ver zou voeren in
alle gevallen aan te sluiten bij een tussen partners bestaande rolver–
deling, zullen regionale verschillen daarin naar verwachting enige invloed

Tweede Kamer, vergaderjaar 1992-1993, 22 545, nr. 8 73



hebben op de uitvoering, aangezien burgemeester en wethouders in de
beoordeling per geval sociale redenen kunnen meewegen bij het al dan
niet opleggen van verplichtingen.

De leden van de VVD-fractie zijn het niet eens met het automatisme
dat lijkt te spreken uit de opvatting van de regering waar het de
mogelijkheid voor gemeenten betreft geen arbeidsverplichting op te
leggen aan de partner in verband met redenen van sociale aard.

In de memorie van toelichting wordt hierover op pagina 73 gesteld dat
er, op grond van een aantal overwegingen, aanleiding kan bestaan te
besluiten dat wegens sociale redenen geen arbeidsverplichtingen dienen
te worden opgelegd. Er zal hierbij echter nimmer sprake mogen zijn van
een automatisme, ook niet waar het het al dan niet opleggen van
arbeidsverplichtingen aan de partner betreft. Telkens zal er per geval,
aan de hand van de specifieke omstandigheden, door de gemeente een
afweging moeten worden gemaakt. De op maatwerk gerichte werkwijze
bij het bevorderen van de arbeidsmarktparticipatie verdraagt zich niet
met automatismen, die feitelijk zouden leiden tot een categoriale
ontheffing. De maatwerkgedachte moet er juist toe leiden dat die
mogelijkheden die in het individuele geval aanwezig zijn ook zo effectief
mogelijk worden uitgebaat om uitstroom naar een baan te verwezen–
lijken.

De leden van de VVD-fractie vragen of het belang van een zo groot
mogelijke rechtsgelijkheid niet automatisch zal leiden tot het hanteren
van de in artikel 14 mogelijk gemaakte algemene maatregel van bestuur
inzake het verbinden van gevolgen aan het verwijtbaar niet naleven van
verplichtingen.

Inderdaad ligt het in het voornemen om terzake een algemene
maatregel van bestuur te treffen, die overigens materieel zal overeen–
komen met de recente wijziging van de Rww op het punt van sancties.

De leden van de fracties van de VVD, Groen Links en de SGP gaan in
op de in artikel 116 opgenomen bevoegdheid van burgemeester en
wethouders om, in die gevallen waarin er vanwege het bestaan of
dreigen van schulden gegronde redenen zijn om aan te nemen dat de
belanghebbende zonder hulp niet in staat is tot een verantwoorde
besteding van zijn bestaansmiddelen, aan de bijstand de verplichting te
verbinden dat betrokkene eraan meewerkt dat, in zijn naam, door de
gemeente noodzakelijke betalingen uit de uitkering worden gedaan. De
leden van de VVD-fractie zien hierin een aantasting van de eigen verant–
woordelijkheid en vragen zich af of hiermee de facto geen sprake is van
het onder curatele stellen van handelingsbekwame mensen. De leden van
de Groen Links-fractie zijn van mening dat betrokkenen hierdoor
inderdaad feitelijk onder curatele van de gemeentelijke sociale dienst
worden gesteld. Zij vragen of een dergelijke inbreuk op de persoonlijke
vrijheid geen zwaardere procedure vergt; zou het bijvoorbeeld niet aan
de rechter moeten worden overgelaten deze beslissing te nemen? De
leden van de SGP-fractie geven bij de artikelsgewijze opmerkingen als
hun oordeel dat het te ver gaat om bij dreiging van schulden de finan–
ciële verantwoordelijkheid van de bijstandsontvanger deels over te
hevelen naar burgemeester en wethouders.

Ik ben mij ervan bewust dat het gebruik maken van de hier geboden
gemeentelijke bevoegdheid, zoals de leden van de Groen Links-fractie
het formuleren, een zware beslissing is die niet lichtvaardig mag worden
genomen. Toepassing van het voorgestelde artikel komt er, zoals de
leden van de genoemde fracties terecht opmerken, op neer dat inbreuk
wordt gemaakt op de eigen verantwoordelijkheid voor de besteding van
de bijstandsuitkering. De vraag die evenwel gesteld moet worden is, of in
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de bijzondere situatie waarop het artikel betrekking heeft, namelijk het in
een problematische schuldsituatie verkeren of dreigen te geraken als
gevolg van het niet aankunnen van de eigen verantwoordelijkheid voor de
besteding van middelen, een dergelijke - tijdelijke - inbreuk gerecht–
vaardigd is. In wezen is er hier sprake van een zich opdringende keuze
tussen twee kwaden. Een effectieve bestrijding en preventie van proble–
matische schuldsituaties dient, gezien alle ellende die daaraan veelal
verbonden is (niet zelden ook voor gezins– en familieleden en andere
betrokkenen), naar mijn mening het zwaarste te wegen.

Ik wijs erop dat tot opname van dit artikel is besloten mede naar
aanleiding van het vervolgadvies van de Commissie Sociale Voorzie–
ningen van de SER d.d. 16 februari 1990, waarin het opnemen van een
mogelijkheid tot «gedwongen budgetbeheer» wenselijk werd genoemd.
In de uitwerking heb ik ervoor gekozen de bedoelde bevoegdheid niet te
binden aan de aanwezigheid van een schuldsaneringsplan, zoals de
commissie voorstelde, teneinde mogelijk te maken dat het artikel mede
een bijdrage kan leveren aan de preventie van problematische schulden.
Zodra de noodzaak van schuldsanering vaststaat is immers het kwaad al
geschied. Ik verwijs op dit punt naar de nota «Inkomen en rondkomen op
en rond het sociaal minimum» (TK 1991/92, 22 538, nr. 4), waarin nader
aandacht is besteed aan het belang van een preventief schuldenbeleid.

In de praktijk komen vormen van tijdelijk budgetbeheer door
gemeenten, zoals in het artikel wordt geregeld, reeds voor. Gemeenten
maken daartoe gebruik van artikel 3, tweede lid, van de bestaande wet.
Het voorgestelde artikel 116 bevat clausuleringen aangaande een terug–
houdend gebruik die in de bestaande wet niet gegeven zijn.

Naar mijn mening is er geen sprake van het onder curatele stellen van
de belanghebbende. Bij curatele, zoals geregeld in Titel 16 van Boek 1
van het Burgerlijk Wetboek, is immers in beginsel sprake van een
volledige handelingsonbekwaamheid. De curandus kan zelf nog slechts
rechtshandelingen verrichten met toestemming van de curator. In de in
artikel 116 aan de orde zijnde situatie blijft de belanghebbende hande–
lingsbekwaam. Hij krijgt echter minder bijstand in handen, omdat de
gemeente de allernoodzakelijkste betalingen reeds rechtstreeks heeft
voldaan. Het gaat om betalingen die de belanghebbende zelf ook had
moeten verrichten ter voorkoming van maatschappelijke ontwrichting,
zoals een uithuiszetting. Veelal gaat het om betalingen aan het energie–
bedrijf en de woningbouwcorporatie. In de besteding van de bijstand die
de belanghebbende na aftrek van de rechtstreekse betalingen blijft
ontvangen is hij geheel vrij. In dit verband is het belangrijk om te consta–
teren dat de belanghebbende de verplichting tot het meewerken aan een
vorm van tijdelijk budgetbeheer ter toetsing aan de rechter kan
voorleggen.

Bij de mogelijkheid die burgemeester en wethouders hebben om,
indien redenen van medische of sociale aard daartoe nopen, bepaalde
verplichtingen niet op te leggen of daarvoor ontheffing te verlenen,
merken de leden van de VVD-fractie op dat het van groot belang is hoe,
hoe vaak en hoe diepgaand gemeenten vaststellen dat dergelijke redenen
aanwezig zijn.

De wijze waarop een en ander dient te worden vastgesteld is voorbe–
houden aan burgemeester en wethouders. Of er aanleiding is om
bepaalde verplichtingen niet op te leggen dan wel tijdelijk daarvan
ontheffing te verlenen maakt onderdeel uit van de beoordeling van de
individuele omstandigheden en mogelijkheden. De relevante omstandig–
heden kunnen daarbij zeer divers zijn. Wanneer sprake is van belemme–
ringen van medische aard kan bij deze beoordeling de verklaring van een
medisch deskundige worden betrokken.

Uitgangspunt is dat het niet opleggen van bepaalde verplichtingen of
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het verlenen van een ontheffing een tijdelijk karakter heeft. Het ligt in de
rede dat de ontheffing in de beschikking ten behoeve van de belangheb–
bende wordt vermeld. Indien de omstandigheden veranderen, vergt dit in
principe een hernieuwde beoordeling. De belanghebbende is verplicht
een dergelijke wijziging in omstandigheden te melden op het maande–
lijkse inlichtingenformulier. Bovendien kan bij het periodieke heron–
derzoek worden bezien of de omstandigheden nog steeds ongewijzigd
zijn gebleven, of dat er aanleiding is om bepaalde verplichtingen nu wel
aan de bijstand te verbinden. Gezien de verplichting voor de belangheb–
bende om relevante inlichtingen tijdig te verstrekken, de maandelijkse
inlevering van inlichtingenformulieren en het periodieke heronderzoek, is
een kwalitatief zorgvuldige beoordeling bij het (tijdelijk) niet opleggen of
het ontheffing verlenen van verplichtingen voldoende verzekerd.

De leden van de VVD-fractie achten de in het algemene deel van de
memorie van toelichting gebruikte term «afspraken» niet dwingend
genoeg.

Mij staat een benadering voor ogen waarbij, aan de hand van de op
grond van hoofdstuk VIII geldende verplichtingen, afspraken met de
belanghebbende worden gemaakt ter nadere concretisering van de door
hem of haar te verrichten inspanningen en van de in te zetten voorzie–
ningen. Deze afspraken laten onverlet dat op grond van de wet voor de
betrokkene op activering gerichte verplichtingen gelden die deze dient na
te komen. Van vrijblijvendheid is dus geen sprake. De bijvoorbeeld in
artikel 120 geformuleerde verplichtingen zijn algemeen van aard. Juist
om de effectieve naleving van de verplichtingen te bevorderen is het
wenselijk deze waar nodig naar de individuele situatie van de belangheb–
bende te vertalen en concretiseren. Wanneer deze concrete afspraken
worden opgenomen in de beschikking tot toekenning of voortzetting van
de bijstand, wordt ook in formele zin inhoud gegeven aan het
uitgangspunt van wederkerigheid in rechten en plichten. In de gevallen
waarin het voor de inschakeling in de arbeid noodzakelijk is dat aan de
belanghebbende verdere ondersteuning wordt geboden, kan in een
individueel actieplan worden aangegeven welk traject voor betrokkene is
aangewezen en welke ondersteuning daarbij wordt geboden. De
verplichting tot medewerking aan de uitvoering van het actieplan kan als
verplichting aan de bijstand worden verbonden en als zodanig in de
beschikking worden opgenomen.

Op de vraag van de leden van de SGP-fractie of de relatie met de
kansen op de arbeidsmarkt van wezenlijk belang is bij het eventueel
opleggen van een verplichting tot het verrichten van onbetaalde arbeid,
kan bevestigend worden geantwoord. In het kader van het wetsvoorstel
wordt een wederzijdse inspanningsverplichting tussen overheid en
belanghebbende nagestreefd. Enerzijds biedt de overheid toereikende
financiële hulp en bevordert zij dat de belanghebbende zo snel mogelijk
(weer) zelf in het bestaan kan voorzien. Van de belanghebbende mag
anderzijds worden verwacht dat deze al het mogelijke doet om, door
betaalde arbeid of activiteiten als zelfstandige, de bijstandsafhanke–
lijkheid te beëindigen. Het opleggen van verplichtingen om onbetaalde
arbeid te gaan verrichten zonder arbeidsmarktrelevantie gaat de
doelstelling van de bijstandswet te buiten en is, in termen van bevor–
dering van de arbeidsmarktkansen en de daarvoor noodzakelijke inspan–
ningen van de uitvoerende instanties, ondoelmatig. Dit laat uiteraard
onverlet dat de deelname aan onbetaalde arbeid door de belangheb–
bende op zich positief kan worden gewaardeerd, ervan uitgaande dat
inspanningen gericht op uitstroom niet worden gefrustreerd en er
evenmin sprake is van concurrentievervalsing.

In dit wetsvoorstel wordt het uitdrukkelijk aan de gemeente overge–
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laten om een oordeel te geven over het verrichten van onbetaald werk,
zonodig onder raadpleging van het RBA. Zoals uit de toelichting op
artikel 122 blijkt, is daarbij ook een relevant criterium of deze activiteiten
bijdragen aan het maatschappelijk functioneren van de belanghebbende.
In mijn ogen heeft het bijstandsbeleid niet deels ook het karakter van een
welzijnsbeleid, zoals de leden van de fractie van Groen Links stellen. Het
primaat ligt bij de zelfstandige bestaansvoorziening. Het behoort echter
wel tot de uitvoerende bijstandstaak van burgemeester en wethouders
om ervoor zorg te dragen dat de belanghebbende zonodig van welzijns–
voorzieningen gebruik kan maken. Daartoe is in dit wetsvoorstel de
voorlichtings– en bemiddelingstaak van de gemeente scherper aangezet.

Door de leden van de GPV-fractie wordt opgemerkt dat er steeds een
categorie niet-Rww-ers is geweest, die zo ver van de arbeidsmarkt is
verwijderd dat enig perspectief op arbeidsdeelname niet reëel meer moet
worden geacht. Voor deze categorie dient de gemeente naar de mening
van deze leden de ruimte te krijgen om eventueel andere voorzieningen
te treffen of aan te bieden.

Zoals reeds opgemerkt, dienen de verplichtingen te worden afgestemd
op de individuele omstandigheden en mogelijkheden van de betrokkene.
Redenen van sociale aard kunnen voor de gemeente aanleiding zijn om
een of meer verplichtingen als bedoeld in hoofdstuk VIII niet op te
leggen of daarvan tijdelijk ontheffing te verlenen. Ook de constatering
dat iemands positie op de arbeidsmarkt vanwege in de persoon gelegen
factoren uitzichtloos is, kan als een dergelijke reden van sociale aard
worden aangemerkt. Met name is dit aan de orde wanneer bepaalde in
de persoon gelegen problemen de bevordering van de zelfstandige
bestaansvoorziening in de weg staan, zoals bij psychische moeilijkheden
of verslavingsproblemen. Burgemeester en wethouders kunnen dan
bijvoorbeeld aan de bijstand de verplichting verbinden dat professionele
hulp wordt ingeschakeld. In die zin biedt het wetsvoorstel de gemeente
in de door deze leden bedoelde gevallen reeds de mogelijkheid van een
passende benadering.

4.6.2. Samenwerking met de Arbeidsvoorzieningsorganisatie

In deze paragraaf komen de opmerkingen en vragen aan de orde die
de samenwerking tussen gemeenten en de Arbeidsvoorzieningsorgani–
satie betreffen, met uitzondering van de vragen betreffende de samen–
werking aangaande scholing, die in par. 4.5.6. worden behandeld.

De leden van de fractie van de PvdA schetsen in hun inbreng een
model voor de bijstandverlening aan individuele uitkeringsgerechtigden
en de daarmee samenhangende samenwerking met de Arbeidsvoorzie–
ningsorganisatie. In dit model wordt degene die bijstand aanvraagt direct
doorverwezen naar het arbeidsbureau; vervolgens wordt voor een
beperkte periode (bijvoorbeeld 6 maanden) voorlopige bijstand
toegekend. Door burgemeester en wethouders wordt vervolgens advies
gevraagd aan het arbeidsbureau over de mogelijkheden voor betrokkene
op de arbeidsmarkt. Na afloop van de periode van voorlopige bijstand
wordt, met inachtneming van het advies van het arbeidsbureau, in
overleg met de betrokkene een contract opgesteld waarin de wederzijdse
rechten en plichten worden vastgelegd. De leden van de PvdA-fractie
verwijzen in dit verband naar het Franse «Revenu minimum d'insertion»
(RMI). De ondertekening van een dergelijk contract zou volgens deze
leden ertoe kunnen leiden dat, na instemming van de rijksconsulent,
bepaalde in het contract aangeduide artikelen van de ABW in dat geval
buiten werking worden gesteld; voor deze artikelen zouden dan contract–
bepalingen in de plaats treden. Op deze wijze kan een dergelijk contract,

Tweede Kamer, vergaderjaar 1992-1993, 22 545, nr. 8 77



naar de mening van genoemde leden, een belangrijke vereenvoudiging
betekenen.

Met deze leden ben ik van opvatting, dat in nauwe samenwerking met
de Arbeidsvoorzieningsorganisatie moet worden vastgesteld welke
mogelijkheden de betrokken persoon op de arbeidsmarkt heeft en welke
voorzieningen eventueel noodzakelijk zijn om zijn kansen op betaald werk
te vergroten. Ik sta echter zeer gereserveerd tegenover het geschetste
contractmodel, aangezien dit inhoudt dat een overheidsorgaan door
middel van privaatrechtelijke overeenkomsten afspraken maakt op
publiekrechtelijk terrein, daarbij wettelijke bepalingen buiten werking
stellend. Het aangaan van een overeenkomst is een tweezijdige rechts–
handeling, hetgeen betekent dat beide partijen, als gelijkwaardige
partners, zich moeten kunnen vinden in alle onderdelen van het contract.
In de specifieke situatie van bijstandverlening zou echter sprake zijn van
een contract tussen niet-gelijkwaardige partners. Het gaat immers om
een overheid die bijstand verleent en een burger die in een bijstandsaf–
hankelijke positie verkeert.

De vraag dringt zich verder op wat moet worden gedaan als de
betrokkene weigert een contract te ondertekenen. Zou alleen al dat
enkele feit voldoende reden moeten zijn om de bijstand te weigeren?
Bovendien kunnen er problemen ontstaan voor wat betreft de uitleg van
de bepalingen uit het contract: moet de belanghebbende dan bezwaar
maken bij het college van burgemeester en wethouders, of staat (mede)
de weg naar de burgerlijke rechter dan open? Een beschouwing over de
juridische complicaties van een contractbenadering verwijs ik naar het
artikel van T. Ypma uit Appél 1992, 1, blz. 7 en 8, naar aanleiding van de
uitkeringsovereenkomst zoals die eind 1991 in de gemeente Den Haag is
geïntroduceerd.

Los van de juridische aspecten van het bijstandscontract, zie ik
vooralsnog de meerwaarde van een dergelijk contract niet; de bezwaren
wegen bovendien naar mijn mening niet op tegen de eventuele
voordelen. Om een goede samenwerking tussen gemeenten en RBA's te
realiseren is het sluiten van bedoeld contract met de belanghebbende
ook niet nodig; evenmin is het nodig om te bereiken dat, als geconsta–
teerd wordt dat de belanghebbende niet aan zijn verplichtingen voldoet,
passende maatregelen kunnen worden getroffen. De wet maakt dit
immers reeds mogelijk.

De in het contractmodel besloten suggestie om voor elke bijstandsaan–
vrager een advies te vragen aan het arbeidsbureau, sta ik niet voor. Ook
op dit punt zal maatwerk tot het beste resultaat leiden. De gemeente zal
op grond van het wetsvoorstel in elk individueel geval moeten beoor–
delen of er op grond van medische, sociale of andere redenen aanleiding
is een of meer verplichtingen tot inschakeling in de arbeid in dienstbe–
trekking niet op te leggen dan wel daarvan tijdelijk ontheffing te
verlenen. Voor deze gevallen zou een verplicht advies een onnodige
belasting betekenen voor zowel de belanghebbende, het RBA, als de
gemeentelijke sociale dienst. Verder merk ik op dat de toekenning van
voorlopige bijstand (inherent aan het geschetste contractmodel), extra
werkzaamheden voor de gemeenten meebrengt: na afloop van die
periode moet de gemeente de voorlopige bijstand immers omzetten in
een definitieve toekenning, hoewel de omstandigheden van de
betrokkene veelal niet gewijzigd zullen zijn.

Tenslotte wijs ik erop dat het «contrat d'insertion», als opgenomen in
artikel 42 van de wet op het RMI zoals deze sinds een recente wetswij–
ziging van 29 juli 1992 luidt, met name betrekking heeft op sociale en
beroepsgerichte inpassingsactiviteiten (in een zeer ruime zin), die met de
betrokkene worden overeengekomen tijdens de eerste drie maanden die
volgen op de aanvang van de betaling van de uitkering. Het kan hierbij
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bijvoorbeeld gaan om het verrichten van werkzaamheden voor de
gemeenschap, het volgen van stages en scholing, deelname aan het
maatschappelijk verkeer, het onder dak brengen van daklozen of het
verbeteren van de woning. Voor een belangrijk deel wordt met het
«contrat d'insertion» hetzelfde doel nagestreefd als in Nederland met het
mdividuele actieplan. De essentiële verbinding tussen rechten en plichten
wordt, evenals in de ABW, ook in Frankrijk in de wet (art. 2, wet op het
RMI) gelegd en dus niet in het contract, zoals deze leden wellicht veron–
derstellen; het contract geeft een concrete uitwerking, in de vorm van
een overeenkomst, van de wederzijdse inspanningen van de betrokkene
en de uitvoerende instantie, gericht op genoemde inpassing. Vandaar de
verwantschap met de in Nederland steeds meer gebruikelijke, op
arbeidsinschakeling gerichte, actieplannen. In vergelijking daarmee heeft
het contractmodel, zoals gezegd, naar mijn mening geen duidelijke
meerwaarde.

Op de mogelijkheid van een soort contract tussen het ministerie en de
gemeenten met afspraken over de wijze van declareren en over hercon–
troles wordt ingegaan in par. 4.7. van deze memorie.

Zoals de leden van de PvdA-fractie terecht opmerken, bestaat op tal
van plaatsen reeds een goede samenwerking tussen de gemeente en de
Arbeidsvoorzieningsorganisatie. Deze leden vragen zich af wat de toege–
voegde waarde is van artikel 118, tweede lid. De leden van de
VVD-fractie vragen of aan de samenwerking met de Arbeidsvoorzie–
ningsorganisatie niet nadrukkelijker gestalte kan worden gegeven. De
leden van de GPV-fractie vragen in dit verband of alleen het opnemen
van een wetsartikel wel volstaat om het beoogde effect te bereiken. Hoe
kunnen gemeenten aan de samenwerkingsverplichting voldoen als de
andere partij niet geïnteresseerd is, zo vragen deze leden.

Zoals in de memorie van toelichting is aangegeven, acht ik de in artikel
31 van de bestaande wet gestelde verplichting tot het consulteren van
het arbeidsbureau een te smalle basis voor het totstandkomen van een
intensieve samenwerking. Gelet op het cruciale belang van samen–
werking, zowel voor de uitvoering van de bijstandswet, als voor het
gehele activerend arbeidsmarktbeleid, acht ik het noodzakelijk dat de
samenwerking wettelijk verplicht wordt gesteld. Door het creëren van
een wettelijke verplichting kunnen gemeenten hierop worden aange–
sproken. Gemeenten hebben immers niet alleen als uitvoerder van de
ABW een taak in deze, ook als medebestuurder van de RBA's rust op
hen de verantwoordelijkheid aan die samenwerking vorm te geven. Aan
de nadere uitwerking van de samenwerking kan lokaal of regionaal
invulling worden gegeven. De Regionale Werkgroepen Samenwerking
GSD/Arbeidsbureau vormen hiervoor bij uitstek het platform.

De verplichting tot samenwerking dient, zoals de leden van de
PvdA-fractie terecht opmerken, inderdaad wederkerig te zijn. Ik
overweeg dan ook een overeenkomstige verplichting tot samenwerking
op te nemen voor de Arbeidsvoorzieningsorganisatie. Bij de voorge–
nomen wijziging van de Organisatiewet Sociale Verzekeringen zal
eveneens een inspanningsverplichting tot samenwerking tussen bedrijfs–
verenigingen en de Arbeidsvoorzieningsorganisatie worden opgenomen.

De leden van de fractie van de VVD zijn het met de regering eens dat
groot belang dient te worden gehecht aan de samenwerking tussen
gemeente en Arbeidsvoorzieningsorganisatie. Het feit dat de regering
enerzijds spreekt van een eigen verantwoordelijkheid van gemeente en
RBA en anderzijds aangeeft dat de gemeente een complementaire taak
heeft op het terrein van arbeidsmarktgerichte voorzieningen, roept bij
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deze leden de vraag op aan welke voorzieningen de regering denkt en
tevens of hier niet het gevaar bestaat voor een storend competentie–
vraagstuk.

De taak van de gemeente in het aanbieden en financieren van arbeids–
marktgerichte voorzieningen richt zich met name op de zgn.
voortraject-voorzieningen. Concreet moet hier gedacht worden aan
voorzieningen in het kader van volwassenen-educatie, cursussen in de
Nederlandse taal en dergelijke. Dit soort voorzieningen zal veelal noodza–
kelijk zijn in gevallen waarin sprake is van een zeer specifieke proble–
matiek of in achterstandssituaties. Het aanbieden van dergelijke voorzie–
ningen heeft ten doel dat de belanghebbende een voldoende basis kan
verwerven voor toelating tot scholingsmogelijken, die in het bemidde–
lingspakket van de Arbeidsvoorzieningsorganisatie zijn opgenomen.
Daarnaast kan de gemeente, in individuele gevallen door middel van
bijzondere bijstand, noodzakelijk geachte scholingen of opleidingen
financieren, die niet in het voorzieningenpakket van de Arbeidsvoorzie–
ningsorganisatie zijn opgenomen. Voorts moet in dit verband genoemd
worden het uitvoeren van de banenpoolregeling.

Om te voorkomen dat zich competentieproblemen voordoen, kan de
gemeente binnen het kader van de samenwerking met het RBA
afspraken maken over de wijze waarop indicering van dergelijke voorzie–
ningen zal plaatsvinden. In individuele gevallen zullen deze afspraken
gemaakt kunnen worden bij het opstellen van het actieplan in het kader
van de trajectbemiddeling.

In het kader van het activerend arbeidsmarktbeleid zal, waar het het
vormgeven aan individuele actieplannen betreft, uitdrukkelijk afstemming
tussen gemeente en Arbeidsvoorzieningsorganisatie dienen plaats te
vinden. Hierbij zal tevens aan de orde komen op welke wijze onderdelen
van dit traject ingevuld moeten worden. Ik wil in dit kader mede uitdruk–
kelijk verwijzen naar het Landelijk Meerjaren Beleidskader 1993-1997
van de Arbeidsvoorzieningsorganisatie. Hierin wordt door het CBA het
grote belang van samenwerking - onder meer met de gemeenten - in het
kader van de sociale zekerheid benadrukt. Het CBA zal daartoe een
voorwaardenscheppend beleid voeren. Expliciet wordt door het CBA
uitgesproken dat het gewenst is dat afspraken worden gemaakt over de
toeleiding van uitkeringsgerechtigden naar de arbeidsmarkt, onder meer
ten aanzien van trajectbemiddeling.

4.6.3. Passende arbeid

Aangaande het begrip passende arbeid vragen de leden van de fractie
van de PvdA een nadere toelichting met betrekking tot het gestelde in de
memorie van toelichting dat de feitelijke invulling van het begrip
passende arbeid in de praktijk ruimer zal zijn dan bij de uitvoering van de
Werkloosheidswet. Tevens vragen deze leden welke uitwerking dat kan
hebben voor de bijstandsgerechtigden.

Uitdrukkelijk is met de door deze leden aangehaalde zinsnede (blz. 69)
niet bedoeld dat voor bijstandsgerechtigden andere criteria dienen te
worden gehanteerd dan voor personen die krachtens de Werkloos–
heidswet een uitkering ontvangen; de te hanteren criteria zijn gelijk.
Consequente lijn in de jurisprudentie is dat de criteria, zoals deze zijn
opgenomen in de Richtlijn passende arbeid, ruimer dienen te worden
geïnterpreteerd naarmate de werkloosheid langer duurt of wanneer om
andere redenen het werkloosheidsrisico hiertoe aanleiding geeft en
derhalve dat van de werkloze werkzoekende, naarmate de werkloosheid
voortduurt, meer kan worden gevergd. Om die reden is in de richtlijn na
telkens zes maanden een herijking van de positie van de werkloze
werkzoekende opgenomen. De plaats en functie van de Algemene
bijstandswet als sluitstuk van het sociaal zekerheidsstelsel leidt ertoe, dat
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langdurig werklozen meer dan evenredig vertegenwoordigd zullen zijn
onder bijstandsgerechtigden. Voor hen zal een ruimere opstelling op de
arbeidsmarkt in de zin van een verplichting tot omscholing dan wel tot
aanvaarding van andersoortig of verder van huis gelegen werk, vaker aan
de orde zijn dan bij WW-gerechtigden.

Door de leden van de VVD-fractie wordt de vraag gesteld hoe de
keuze om ten aanzien van passende arbeid een ruime beoordelingsruimte
te geven aan burgemeester en wethouders aansiuit bij de huidige praktijk
en regelgeving.

De in artikel 120, tweede lid, opgenomen formulering is conform de
bepaling zoals deze bij gelegenheid van de stelselherziening in de
Werkloosheidswet, de IOAW, de IOAZ en de huidige Rww is
opgenomen. Uit daarop gebaseerde jurisprudentie blijkt, dat individuele
omstandigheden medebepalend zijn voor het antwoord op de vraag in
hoeverre een concreet aanbod passend is te achten.

In de Richtlijn passende arbeid worden enkele uit de jurisprudentie
afgeleide geobjectiveerde normen weergegeven, die aangeven wat in
redelijkheid van een werkloze werknemer gevraagd kan worden met
betrekking tot de verplichting passende arbeid te verkrijgen dan wel
aangeboden passende arbeid te accepteren. De richtlijn beoogt een
handvat te bieden voor de uitvoeringspraktijk bij het omgaan met deze
criteria. De in de richtlijn genoemde criteria hebben betrekking op
objectief bepaalde factoren, zoals de aard van het werk, het loonniveau
en de reisduur. Deze criteria moeten in onderlinge samenhang worden
toegepast, in die zin dat in beginsel zowel ten aanzien van de aard van
het werk, het loonniveau, als de reisafstand de aangegeven concessies
gevraagd kunnen worden. Uiteraard zullen bij concrete aanbiedingen
veelal niet alle concessies gelijktijdig aan de orde zijn. Zoals uit de juris–
prudentie blijkt, kunnen subjectief bepaalde factoren er onder stringente
voorwaarden toe leiden dat een, op grond van objectievere criteria
passend te achten, aanbod in het individuele geval niet passend is. Met
andere woorden, individueel bepaalde gronden kunnen er toe leiden dat
in het specifieke geval van de algemene regel wordt afgeweken. De
bijdrage die de richtlijn levert aan het in de uitvoeringspraktijk tot
uitdrukking komen van de criteria voor passende arbeid zal, conform het
verzoek van de Kamer, worden geëvalueerd.

De leden van de fractie van Groen Links zijn van mening dat aan
gemeenten de mogelijkheid wordt geboden om zonder begrenzing
nadere verplichtingen te stellen.

De formulering van artikel 113 verduidelijkt welke soort verplichtingen
burgemeester en wethouders aan de bijstand kunnen verbinden,
waarmee een begrenzing is gegeven. Ik erken overigens dat het hier gaat
om een ruime bevoegdheid van burgemeester en wethouders, doch die
ruimte acht ik nodig om, in een veelheid van situaties, maatwerk mogelijk
te maken. De aan de uitkering verbonden en te verbinden verplichtingen
zijn er in hoofdzaak op gericht de afstand tot betaalde arbeid te
overbruggen of belemmeringen die aan arbeidsdeelname in de weg
staan op te heffen. De hierbij geldende verplichtingen, de in te zetten
maatregelen en de aan te bieden faciliteiten zullen van geval tot geval
verschillen: uitgangspunt is, zoals gezegd, het leveren van maatwerk, niet
het toepassen van categoriale benaderingen. Steeds zal moeten worden
bepaald wat in het individuele geval noodzakelijk is voor een zo optimaal
mogelijk traject richting betaalde arbeid. Zodoende worden de
betrokkene ook kansen geboden op het verbeteren van zijn inkomenspo–
sitie. Om die reden, en omdat de gemeente niet alleen verplichtingen
oplegt, maar ook dienstverlening biedt die de betrokkene helpt om weer
aan de slag te komen, kan naar mijn mening niet worden gesteld dat het
wetsvoorstel op dit punt onevenwichtig is.
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Aangaande de vraag of niet een situatie zal ontstaan dat alle arbeid
passend wordt geacht, merk ik allereerst op dat het begrip passende
arbeid als zodanig is omkaderd in het wetsvoorstel; ten aanzien van de
invulling ervan verwijs ik naar de Richtlijn passende arbeid. Hierin wordt
aangegeven wat in redelijkheid van een werkloze werkzoekende gevraagd
kan worden met betrekking tot de verplichting passende arbeid te
verkrijgen dan wel te accepteren. Doelstelling van de richtlijn is om
binnen de huidige jurisprudentie tot een meer stringente toepassing te
komen van de criteria met betrekking tot het begrip passende arbeid. Bij
de toepassing van de richtlijn in de uitvoeringspraktijk zal een terugkop–
peling plaatsvinden naar het individuele niveau; het gaat er immers om,
om in een concreet geval vast te stellen wat met recht en rede van
betrokkene kan worden verlangd waar het gaat om het verkrijgen of
aanvaarden van passend werk. Zoals ik hiervoor heb aangegeven kan -
blijkens de jurisprudentie - een aanbod, dat op grond van objectieve
voorwaarden als passend kan worden beschouwd, in het individuele
geval, op basis van subjectieve overwegingen en onder stringente
voorwaarden, toch niet passend zijn. De door deze leden gevreesde
situatie dat alle arbeid passend wordt geacht zal zich, zolang de
genoemde uitgangspunten worden gehanteerd, niet kunnen voordoen.

4.6.4. Verplichtingen van gehuwden en alleenstaande ouders

De leden van de PvdA-fractie onderschrijven dat het noodzakelijk is dat
voor alleenstaande ouders in de bijstand een, op het individu
afgestemde, actieve toeleiding naar de arbeidsmarkt dient plaats te
vinden. Ten aanzien van bijstandsvrouwen die, omdat ze jonge kinderen
hebben, slechts deeltijdwerk kunnen verrichten, zou volgens deze leden
de vrijlatingstermijn voor arbeidsinkomsten veel langer moeten gelden
dan de twee jaar die is voorgesteld.

Ik ben het geheel met deze leden eens dat, ook wanneer arbeidsin–
schakeling, bijvoorbeeld vanwege de zorg voor jonge kinderen, pas op
termijn mogelijk is, de aansluiting met de arbeidsmarkt aandacht dient te
krijgen. Behalve activiteiten die op arbeidsinschakeling voorbereiden, kan
het verrichten van deeltijdwerk dan inderdaad uitkomst bieden. In een
dergelijke situatie is, anders dan deze leden veronderstellen, de duur van
de gedeeltelijke vrijlating van arbeidsinkomsten niet per definitie beperkt
tot twee jaar. Op grond van artikel 52, vijfde lid, kan de vrijlatingstermijn
worden verlengd indien de uitkeringsgerechtigde als gevolg van belem–
meringen in de persoon of het gezin, niet volledig in de noodzakelijke
bestaanskosten kan voorzien. Van deze mogelijkheid kan met name ten
aanzien van alleenstaande ouders met jonge kinderen gebruik worden
gemaakt.

Zoals overigens reeds eerder in deze memorie is opgemerkt, ligt het in
het voornemen van het kabinet de vrijlatingsbepalingen te vervangen
door meer beleidsmogelijkheden voor gemeenten om op lokaal niveau
positieve stimulansen toe te kennen. Daarover is onlangs advies
gevraagd aan de Commissie Sociale Voorzieningen van de SER.

Er dient voor gewaakt te worden, zoals de leden van de PvdA-fractie
terecht opmerken, dat de leeftijd van 12 jaar van te verzorgen kinderen
in dit verband als een automatisme gaat werken; de maatwerkaanpak
veronderstelt juist dat elke individuele situatie afzonderlijk in ogen–
schouw wordt genomen.

De leden van de fractie van Groen Links geven aan dat hen het nut van
opname van een leeftijdsgrens van 12 jaar, gegeven de gemeentelijke
beleidsvrijheid, ontgaat.

Zoals ik hiervoor reeds heb aangegeven, bestaat er ten aanzien van het
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al dan niet opleggen van de arbeidsverplichting aan bijstandsgerech–
tigden met verantwoordelijkheid voor de zorg voor kinderen, een uiteen–
lopende uitvoeringspraktijk in gemeenten. In een aantal gevallen leidt dit
ertoe dat een actieve toeleiding naar de arbeidsmarkt pas dan wordt
ingezet, wanneer bijvoorbeeld de schoolplicht van het kind is afgelopen.
De pogingen tot (her)intreden op de arbeidsmarkt worden dan veelal op
een dusdanig laat tijdstip ingezet, dat de duur van de werkonderbreking,
in samenhang met andere potentiële knelpunten als bijvoorbeeld een
inmiddels gevorderde leeftijd en een verouderde opleiding of werker–
varing, als een extra belemmerende factor gaat werken. Het is om die
reden dat er in het wetsvoorstel van uit wordt gegaan dat, wanneer het
(jongste) kind de leeftijd van 12 jaar bereikt, als regel de noodzaak
vervalt om in het bijzonder met de zorg voor het kind rekening te houden
bij de arbeidsinschakeling van de ouder. Met de genoemde leeftijd wordt
in het algemeen aangesloten bij het moment waarop het basisonderwijs
van het betrokken kind eindigt en de overstap wordt gemaakt naar
vervolgonderwijs. Tevens wordt aangesloten bij in overige regelgeving
van het sociaal zekerheidsstelsel reeds gebruikelijke leeftijdscritena,
zoals bijvoorbeeld bij het verzorgingsforfait in het kader van de
Werkloosheidswet, bij de Toeslagenwet, en ook bij de partnertoeslag in
het kader van de Wet op de studiefinanciering. Zoals uit de tekst van het
voorgestelde artikel 114, tweede lid, blijkt is geenszins sprake van een
absolute ieeftijdsgrens, die bepalend is voor de vraag of al dan niet
arbeidsverplichtingen aan de ouder(s) kunnen worden opgelegd; het gaat
om een opdracht aan burgemeester en wethouders om, bij het bepalen
of en welke verplichtingen kunnen worden opgelegd, met de zorg voor
een of meer kinderen jonger dan 12 jaar rekening te houden; zijn er
adequate mogelijkheden voor kinderopvang, of kan de zorgtaak bijvoor–
beeld met de partner worden gedeeld, dan kan beschikbaarstelling voor
de arbeidsmarkt worden gevergd.

De leden van de fractie van de SGP zijn van mening dat het opleggen
van de arbeidsplicht aan ouders van een gezin met kinderen onder de 12
jaar tekort doet aan de verantwoordelijkheid van die ouders voor de
verzorging van de kinderen. Hierbij wordt tevens gewezen op het gevaar
dat, aangezien burgemeester en wethouders de bevoegdheid hebben om
deze verplichting eventueel niet op te leggen, per gemeente een
verschillend beleid gevoerd wordt. Deze leden verbinden hieraan de
conclusie dat in de wet garanties dienen te worden gegeven dat in ieder
geval één ouder de zorg van kinderen onder de 12 jaar volledig op zich
kan nemen. Ook het lid van de RPF-fractie pleit er voor dat in de wet een
bepaling wordt opgenomen waarin wordt bepaald dat geen arbeidsver–
plichting wordt opgelegd als er sprake is van een alleenstaande ouder
met één of meer kinderen jonger dan 12 jaar.

In het wetsvoorstel is een leeftijd van 12 jaar van het jongste kind
opgenomen, niet als absolute grens, maar als opdracht aan burge–
meester en wethouders om, bij een of meer te verzorgen kinderen jonger
dan 12 jaar, nadrukkelijk de eventueel op te leggen verplichtingen gericht
op arbeidsinschakeling af te stemmen op de verantwoordelijkheid voor
de opvoeding van in het gezin aanwezige kinderen. Met andere woorden,
er dient een zorgvuldige afweging plaats te vinden tussen enerzijds de
verantwoordelijkheid van de ouders voor de verzorging van kinderen en
anderzijds het aanspreken van de betrokken bijstandsgerechtigden op
hun eigen verantwoordelijkheid om zelfstandig in het bestaan te
voorzien. Wat hierbij in redelijkheid van de betrokkene mag worden
gevraagd, moet per individuele situatie worden bekeken, afhankelijk van
de mogelijkheden die de verzorgende taak toestaat. Maatwerk is
derhalve geboden. Dit kan niet via centrale regelgeving worden bereikt,
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maar slechts door de verantwoordelijkheid voor een zorgvuldige,
afgewogen, uitvoering bij de gemeenten te leggen, afgestemd op de
concrete individuele omstandigheden. Afstemming betekent in dit
verband vooral dat slechts diè verplichtingen worden opgelegd, die van
betrokkene, gelet op de individuele situatie aangaande de verzorging van
kinderen, in redelijkheid gevergd kunnen worden.

De leden van de SGP-fractie vragen op welke gronden er een verschil
wordt gemaakt met betrekking tot de verzorging van kinderen in de
Algemene nabestaandenwet (Anw) en de ABW.

In de Anw is de aanwezigheid van kinderen van belang voor de
vaststelling van het recht op en de hoogte van de uitkering. Aan het
recht op een Anw-uitkering is niet de verplichting verbonden om zich
beschikbaar te stellen voor betaalde arbeid, omdat zulks op dit moment
niet passend wordt geacht, gezien het karakter van deze volksverze–
kering.

Dit ligt anders voor de ABW, die als uitgangspunt heeft dat betrokkene
zelf primair verantwoordelijk is voor de voorziening in de noodzakelijke
kosten van het bestaan door middel van het verrichten van betaalde
arbeid. De verzorging van jonge kinderen kan aanleiding zijn om van het
stellen van daarop gerichte verplichtingen af te zien of daarvan tijdelijk
ontheffing te verlenen. Het leeftijdscriterium van 12 jaar dat wordt
voorgesteld vormt daarbij, zoals hiervoor reeds is aangegeven, geen
absolute grens; het gaat erom dat bij de bepaling of en welke verplich–
tingen kunnen worden opgelegd, rekening wordt gehouden met de zorg
voor een of meer kinderen jonger dan 12 jaar.

De leden van de fractie van het GPV vragen zich af of het niet beter
zou zijn de inspanning te richten op die echtgenoot, die de meest reële
arbeidsmarktperspectieven heeft.

Wanneer een dergelijke handelwijze tot wettelijk uitgangspunt zou
worden gekozen, zou spanning ontstaan met het uitgangspunt van de
Algemene bijstandswet dat eenieder gehouden is primair zelf in het
eigen levensonderhoud te voorzien. Dit uitgangspunt leidt ertoe dat er
niet bij voorbaat van kan worden uitgegaan dat in een huishouden
slechts één der partners geacht wordt zich beschikbaar te houden voor
de arbeidsmarkt, een standpunt dat door de GPV-fractie wordt onder–
schreven. Een uitwerking zoals de GPV-fractie zich voorstelt, namelijk dat
de inspanning slechts wordt gericht op die echtgenoot die het meest
reële arbeidsmarktperspectief heeft, leidt echter toch weer tot uitsluiting
van één van de partners. Hierdoor zou in onvoldoende mate recht
worden gedaan aan de keuze in de nieuwe ABW dat beide partners in
principe gelijkelijk verantwoordelijk zijn voor de zelfstandige bestaans–
voorziening.

Verder wil ik in dit kader ingaan op de suggestie van de GPV-fractie
om in de uitvoeringspraktijk met betrekking tot eenoudergezinnen een
onderscheid aan te brengen tussen gewilde en ongewilde situaties. Daar
waar sprake zou zijn van een ongewilde situatie achten deze leden een
ruime mate van consideratie gepast.

Eenieder die niet in staat is in de noodzakelijke kosten van het bestaan
te voorzien heeft recht op bijstand op grond van artikel 8. Aan dit recht
zijn verplichtingen verbonden. Voor de aard van de verplichtingen is de
oorzaak van de bijstandsbehoevendheid niet relevant. Zij dienen gericht
te zijn op een zo spoedig mogelijk herstel van de zelfstandige bestaans–
voorziening. Waar het bij het actief stimuleren van de arbeidsparticipatie
van alleenstaande ouders om gaat, is derhalve dat alle mogelijkheden
worden benut om ook hen een kans te bieden op betaald werk en
daarmee op economische zelfstandigheid. De activerende aanpak in het
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kader van de bijstandswet moet er voor zorgen dat de uitzichtloze
situatie van langdurige of permanente bijstandsafhankelijkheid wordt
doorbroken.

4.6.5. Scholing

De leden van de PvdA-fractie vragen naar de argumenten van de
regering om voor te stellen dat het oordeel over de noodzakelijkheid van
scholing of opleiding in de eerste plaats ligt bij de Arbeidsvoorzienings–
organisatie, mede gezien het feit dat in de memorie van toelichting is
aangegeven dat burgemeester en wethouders in het kader van het
heronderzoek zonodig contact kunnen opnemen met de Arbeidsvoorzie–
nmgsorganisatie, teneinde na te gaan welke activiteiten nodig zijn om de
kansen op inschakeling in de betaalde arbeid te vergroten. Hoe verhoudt
de verantwoordelijkheid van de Arbeidsvoorzieningsorganisatie zich tot
die van de gemeente? Het voorstel van de regering kan volgens de leden
van de PvdA-fractie ook een nieuw probleem oproepen, namelijk dat de
gemeente een opleiding noodzakelijk acht, maar het arbeidsbureau niet.
Wie hakt dan de knoop door, zo vragen deze leden.

Ook de leden van de fractie van D66 stellen vragen over de onderlinge
verhouding tussen de beide organisaties als het gaat om de beslissing
over het al dan niet voortzetten van de uitkering. Deze leden verwijzen
daarbij naar het commentaar van de VNG van 20 mei 1992.

Reeds in de huidige praktijk wordt de noodzaak van een scholing of
opleiding als regel vastgesteld door het arbeidsbureau. Die organisatie
beschikt immers niet alleen over uitgebreide kennis van de behoefte van
de lokale of regionale arbeidsmarkt, zij heeft ook zicht op de inhoud en
de kwaliteit van de betreffende scholing en op de relevantie voor de
arbeidskansen van de betrokkene. Voorts heeft het arbeidsbureau, al dan
niet op grond van een studie– of beroepskeuze-advies, inzicht in de
mogelijkheden van de betrokkene. Een belangrijk argument is voorts dat
de Arbeidsvoorzieningsorganisatie de regie voert over het
(traject)bemiddelingsproces, waarbij de scholing of opleiding een
belangrijk onderdeel vormt. Het neerleggen van de noodzakelijkheids–
toets bij de Arbeidsvoorzieningsorganisatie impliceert dat het RBA de
nodige beleidsvrijheid krijgt in de afweging bij die toetsing. De gemeente
zal het oordeel van de Arbeidsvoorzieningsorganisatie over de noodzake–
lijkheid van scholing of opleiding in beginsel dienen te volgen. In gevallen
waarin de gemeente van oordeel is dat andere in de persoon gelegen
bijzondere omstandigheden zich tegen het volgen van scholing of
opleiding verzetten, zal nader overleg tussen gemeente en arbeidsbureau
noodzakelijk zijn. Gemeente en Arbeidsvoorzieningsorganisatie kunnen
hierover bij de invulling van de samenwerkingsverplichting nadere
afspraken maken. Daarnaast hebben de gemeenten, als medebe–
stuurders in het RBA, in meer algemene zin invloed op het scholings–
beleid. Ook in dat gremium kan een afstemming tussen het gemeentelijk
beleid terzake en dat van de Arbeidsvoorzieningsorganisatie plaats–
vinden.

Een traject, gericht op inschakeling in de betaalde arbeid, kan echter
meer inhouden dan scholing. Het onderzoek naar de arbeidsmarktpositie
van de betrokkene is een wezenlijk onderdeel van het heronderzoek. Het
oordeel van de Arbeidsvoorzieningsorganisatie over de kansen van
betrokkene, over de voortgang van het bemiddelingsproces en de
noodzaak van aanvullende maatregelen of voorzieningen, is voor een
goede besluitvorming onontbeerlijk. In het kader van het heronderzoek
kunnen de beide instanties hun ervaringen met de belanghebbende
uitwisselen en zodoende een volledig beeld krijgen van diens positie.
Aldus kunnen de activiteiten van beide instanties gericht op bevordering
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van de arbeidsmarktkansen periodiek op elkaar worden afgestemd en
geactualiseerd. Dit in samenspraak met de bijstandsgerechtigde. Het
heronderzoek kan aldus ook een functie vervullen in het kader van de
trajectbemiddeling.

Ik realiseer mij overigens dat op het punt van de verdeling van de
verantwoordelijkheden tussen gemeente en Arbeidsvoorzieningsorgani–
satie in de praktijk nog vele vragen open staan. Dit geldt niet alleen voor
de samenwerking tussen gemeenten en arbeidsvoorziening, maar
evenzeer voor de samenwerking tussen bedrijfsverenigingen en arbeids–
voorziening. Ik ben dan ook voornemens om de Kamer op korte termijn in
een afzonderlijke notitie te informeren over de verdere invulling van het
voorzieningenbeleid werklozen en de daarmee samenhangende verdeling
van verantwoordelijkheden.

De leden van de D66-fractie vragen zich af of degenen (met name
bijstandsvrouwen) die dikwijls al jarenlang niet actief zijn op de arbeids–
markt en ook niet ingeschreven behoefden te zijn bij het arbeidsbureau,
direct gebruik zullen kunnen maken van bestaande arbeidsmarktinstru–
menten voor langdurig werklozen.

Het gebruik kunnen maken van door de Arbeidsvoorzieningsorganisatie
beheerde arbeidsmarktinstrumenten wordt niet uitsluitend bepaald door
de duur van de inschrijving; deelname is ook mogelijk indien naar het
oordeel van de directeur van het arbeidsbureau genoegzaam is aange–
toond dat sprake is van langdunge werkloosheid. Indien, zoals in de
vraag van deze leden wordt aangegeven, sprake zou zijn van jarenlange
inactiviteit, kan ik mij voorstellen dat niet direct wordt overgegaan tot het
inzetten van op (directe) bemiddeling gerichte arbeidsmarktinstru–
menten. Gezien de veelal grote afstand tot de arbeidsmarkt, ligt een
intensief voortraject, gericht op motivering, actualisering van het oplei–
dingsniveau, en beroepsoriëntatie, in dergelijke situaties mogelijkerwijs
meer voor de hand. Op grond van inschrijving bij het arbeidsbureau heeft
de betrokkene toegang tot deze instrumenten. Ook gemeentelijke facili–
teiten kunnen in het kader van een dergelijk voortraject worden benut.
Alhoewel ook het instrument banenpools tot het arbeidsmarktinstrumen–
tarium behoort, ligt indicering voor een banenpoolplaats in een vroeg–
tijdig stadium niet voor de hand, gezien het sluitstukkarakter ervan
binnen het geheel van het arbeidsmarktinstrumentarium. Uitstroom uit
de bijstand via een reguliere betaalde baan staat voorop.

Anders dan de leden van de fractie van D66 veronderstellen, geldt de
beperking van de duur van de scholing (maximaal 2 jaar) uitsluitend voor
scholing en opleiding op tertiair niveau. Opleidingen op het niveau van
het LBO en het MBO die niet onder het bereik van hoofdstuk II van de
WSF vallen, kunnen, indien deze noodzakelijk worden geacht voor de
inschakeling in de arbeid, wel met behoud van uitkering worden gevolgd,
ongeacht de duur van die scholing.

De leden van de fractie van Groen Links bepleiten een andere opzet
van de regeling inzake scholing met behoud van uitkering. Zij menen dat
elke scholingsactiviteit van de bijstandsgerechtigde als positief beoor–
deeld moet worden en in principe, onder vrijstelling van de arbeidsplicht,
ook gefinancierd moet worden, tenzij er voorliggende voorzieningen zijn.
Voorts kunnen deze leden zich voorstellen dat de maximale grens van
twee jaar bij scholing ook door gemeentelijke beleidvrijheid kan worden
verruimd. Tenslotte begrijpen deze leden niet goed waarom het voorstel
van de Emancipatieraad inzake de voorzieningen in het kader van artikel
36 WWV niet is gevolgd.

Hierbij merk ik op dat de ABW beoogt dat bijstandsgerechtigden zo
spoedig mogelijk weer zelfstandig in hun levensonderhoud kunnen

Tweede Kamer, vergaderjaar 1992-1993, 22 545, nr. 8 86



voorzien. Deelname aan scholing of opleiding die de kansen op toekom–
stige arbeidsinschakeling vergroot kan, na beoordeling van de individuele
omstandigheden en mogelijkheden, als verplichting aan de bijstand
worden verbonden, waarbij ontheffing kan worden verleend van de
verplichting om naar vermogen te zoeken naar betaalde arbeid en van de
verplichting om passende arbeid te aanvaarden. Het is aan de Arbeids–
voorzieningsorganisatie om te beoordelen wat in een concrete situatie
voor betrokkene noodzakelijk moet worden geacht voor de arbeidsin–
schakeling. Dit geldt niet voor opleidingen die onder de Wet op de
studiefinanciering vallen, aangezien die opleidingen ressorteren onder de
beleidsverantwoordelijkheid van de Minister van Onderwijs en Weten–
schappen en het niet de bedoeling van de ABW kan zijn dit beleid te
doorkruisen.

Met inachtneming van deze uitgangspunten worden de volgende
vormen van scholing met behoud van bijstand toegestaan:

- deelname aan regulier deeltijdonderwijs, voor zover noodzakelijk
voor de inschakeling in de arbeid;

- om–, her– of bijscholing op HBO– en universitair niveau, voor zover
aan bepaalde voorwaarden wordt voldaan (beroepsgericht, specifiek op
werklozen gericht, niet langer durend dan twee jaar). Deze mogelijkheid
bestaat sinds 1 augustus 1991. De genoemde duurbeperking is
opgenomen omdat bij scholingen van langer dan twee jaar niet hard
gemaakt kan worden dat ingespeeld wordt op een concrete behoefte op
de arbeidsmarkt;

- vormingsactiviteiten of cursussen, indien een grote achterstand ten
opzichte van de arbeidsmarkt bestaat of betrokkene vanwege andere
belemmeringen niet of nauwelijks op de arbeidsmarkt georiënteerd is;

- scholing die de beschikbaarheid voor de arbeid niet belemmert
(avond– of weekendonderwijs, schriftelijk onderwijs, bijvoorbeeld aan de
Open Universiteit).

Hieruit moge blijken dat hetgeen aan scholing met behoud van
uitkering kan worden toegestaan in algemene zin wordt beheerst door
een goede afbakening met het reguliere onderwijs enerzijds en ander–
zijds ingegeven moet zijn door het motief om de arbeidsmarktkansen van
betrokkene te vergroten.

Ten aanzien van artikel 36 WWV kan, in aansluiting bij hetgeen reeds
in de memorie van toelichting is gesteld, het volgende worden
opgemerkt. Door de Emancipatieraad is gesteld dat de voorwaarde dat
men tenminste voor 1/3 van de normale arbeidstijd dient te zijn
ingeschreven bij het arbeidsbureau, een belemmering vormt voor
vrouwen met jonge kinderen om deel te nemen aan activiteiten, gericht
op arbeidstoeleiding. De praktische betekenis van genoemde voorwaarde
is thans te verwaarlozen. Dit hangt samen met het feit dat veel
gemeenten in het kader van de sociale vernieuwing met het Rijk een
convenant hebben gesloten, waarvan artikel 36 WWV onderdeel
uitmaakt. Daardoor valt circa 95 procent van de beschikbare gelden op
grond van artikel 36 WWV ad f30 mln. binnen de brede doeluitkering.
Ingevolge het Besluit Sociale Vernieuwing kunnen de gemeenten die
gelden naar eigen inzicht binnen het totaal van de doeleinden van de
voor de sociale vernieuwing relevante beleidsterreinen besteden. Hierbij
zijn ten aanzien van artikel 36 WWV geen nadere bijzondere bepalingen
of voorwaarden opgenomen. Door het ongeclausuleerd opnemen van
artikel 36 WWV in de sociale vernieuwing, zijn de sociale-vernieuwings–
gemeenten niet langer gebonden aan de werking van het artikel, zoals
beoogd in de WWV. Het ligt in het voornemen om ter gelegenheid van
de totstandkoming van de Wet stimulering sociale vernieuwing artikel 36
WWV in te trekken en de middelen in hun geheel op te nemen in het
Fonds Sociale Vernieuwing.
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4.7. Uitvoering

De leden van de fracties van PvdA, VVD en SGP gaan in op de
gemeentelijke adviescommissie. De leden van de PvdA onderschrijven
het belang van een dergelijke commissie, maar vragen zich af of dit per
se bij wet moet worden geregeld, aangezien men deze zaak ook aan de
gemeenten kan overlaten. De leden van de WD-fractie vragen de
regering haar standpunt te heroverwegen. Deze leden plaatsen vraag–
tekens bij de bestaansgrond en de toegevoegde waarde van een derge–
lijke commissie en zien geen aanleidmg voor een wettelijke verplichting.
De leden van de SGP-fractie geven, bij de artikelsgewijze opmerkingen,
aan dat zij een wettelijke verplichting niet in overeenstemming achten
met de beginselen van decentralisatie en deregulering en vinden ook dat
het aan de gemeenten kan worden overgelaten te bepalen of zij een
dergelijke commissie wensen te installeren. Zij stellen voor de artikelen
137 en 138 te schrappen.

De opmerkingen van de leden van de genoemde fracties geven mij
aanleiding de redenen die ten grondslag hebben gelegen aan de
gemaakte keuze om een gemeentelijke adviescommissie in het
wetsvoorstel verplicht te stellen nog eens op een rij te zetten. Vooraf
merk ik op dat het geenszins de bedoeling is op de stoel van de
gemeenten te gaan zitten en ik trek op geen enkele wijze de bevoegd–
heden en competenties van de gemeentebesturen op dit punt in twijfel.
De vraag is evenwel of bedoelde adviescommissies kunnen worden
beschouwd als een interne aangelegenheid van de gemeenten. De
commissies vinden hun grondslag in de redenering dat het bijstands–
beleid een terrein is met een breed maatschappelijk belang, zodat er
aanleiding is maatschappelijke organisaties in een adviserende positie bij
dat beleid in te schakelen. De artikelen 137 en 138 geven de betreffende
maatschappelijke organisaties (de werknemersorganisaties en de organi–
saties van zelfstandigen), evenals het RBA, de zekerheid dat zij bij de
uitvoering van de ABW worden betrokken. Dit verbreedt het draagvlak
van het gemeentelijk bijstandsbeleid en leidt ertoe dat de bij de
genoemde organisaties aanwezige specifieke deskundigheid daarbij
wordt ingeschakeld. De omvang van het aantal voorschriften betreffende
adviescommissies is in het wetsvoorstel, in vergelijking tot de bestaande
regelgeving, aanzienlijk beperkt, waaruit blijkt dat ook hier het streven
naar deregulering een rol heeft gespeeld.

Ik erken overigens dat het mogelijk is de verantwoordelijkheid voor het
betrekken van maatschappelijke organisaties bij het gemeentelijk
bijstandsbeleid aan de gemeenten over te laten. Gevolg van die
benadering zal wel kunnen zijn dat een deel van de gemeenten van de
vorming van een adviescommissie afziet. In het wetsvoorstel is ervan
uitgegaan dat dit een niet wenselijke ontwikkeling zou zijn.

De leden van de PvdA-fractie noemen de mogelijkheid van een soort
contract tussen het ministerie en de gemeenten met afspraken over de
wijze van declareren en afspraken over hercontroles. Deze leden
verwachten dat een dergelijk contract een vereenvoudiging zal bewerk–
stelligen.

In reactie hierop wijs ik op het voorstel dat ik heb gedaan in par. 6.4.2.
van de Sociale Nota 1993 betreffende een experimenteel uitvoerings–
convenant. Het voorstel houdt in dat, op experimentele en tijdelijke
basis, in het werkgebied van een of twee rijksconsulentschappen
bestuurlijke afspraken worden gemaakt tussen Rijk en gemeenten inzake
een aangepaste (terughoudender) uitvoering van het rijkstoezicht voor
die gemeenten die hun uitvoerings– en controlebeleid expliciteren in
gemeentelijke beleidsplannen en die verantwoording afleggen over het
gevoerde beleid in gemeentelijke beleidsverslagen.
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Dit voorstel gaat er wel van uit dat de noodzakelijke formele regel–
geving op het terrein van toezicht, uitvoering en financiële verant–
woording in stand blijft. Ik wijs er in dit verband op dat de regering als
algemeen uitgangspunt hanteert dat, wanneer kan worden gekozen
tussen formele regelgeving of een convenant, in beginsel de voorkeur
uitgaat naar formele regelgeving. Ik verwijs hiervoor naar het kabinets–
standpunt inzake het gebruik van convenanten, dat begin oktober jl. aan
de Tweede Kamer is gezonden. Naar mijn mening is het noodzakelijk om
aangaande het zeer omvangrijke financiële verkeer tussen rijksoverheid
en gemeenten aangaande de bijstandverlening over enkele formele
regels te beschikken. Wat betreft de wijze van declareren is in de
voorgestelde Regeling uitvoering, verantwoording, vergoeding en
gegevensverkeer ABW, IOAW en IOAZ een tweetal artikelen opgenomen.
Deze artikelen bevatten een beperkt aantal noodzakelijke voorschriften;
zou op dit punt voor een convenant worden gekozen, dan zou van rijks–
zijde moeten worden voorgesteld deze onmisbare bepalingen in het
convenant op te nemen, zodat van een vereenvoudiging geen sprake zou
kunnen zijn. Genoemde regeling ligt thans voor advies bij de Commissie
Sociale Voorzieningen van de SER. Dit geeft al aan dat het kabinet deze
regeling niet ziet als een zaak die alleen twee partijen (Rijk en
gemeenten) aangaat.

Wat betreft de hercontroles of heronderzoeken heb ik in genoemde
regeling voorgesteld gemeenten de mogelijkheid te bieden tot het
opstellen van een heronderzoeksplan, waarin elke gemeente binnen
bepaalde randvoorwaarden zelf invulling aan het heronderzoek kan
geven. Naar de geest is dit voorstel verwant aan de suggestie van de
genoemde leden.

De leden van de PvdA-fractie stellen een vraag aangaande de
verwijzing naar de in de Gemeentewet opgenomen mogelijkheid een
besluit van het gemeentebestuur te schorsen of vernietigen.

De verwijzing naar artikel 265 e.v. heeft betrekking op de nieuwe
Gemeentewet die op 14 februari 1992 in het Staatsblad (nr. 96) is
gepubliceerd, doch die nog niet in werking is getreden. De verwijzing is
juist.

Op de vraag van de leden van de PvdA-fractie betreffende de
mogelijkheid van burgemeester en wethouders om beroep in te stellen
tegen een aanwijzing van de minister wordt ingegaan in par. 4.10. van
deze memorie.

De leden van de VVD-fractie pleiten voor opname van een bepaling in
het wetsvoorstel die gemeenten verplicht tot het opstellen van beleids–
plannen en beleidsverslagen inzake de bijstandverlening. Zij achten het
wenselijk dat burgemeester en wethouders langs die weg op planmatige
wijze invulling geven aan hun verantwoordelijkheid voor de uitvoering
van de ABW en dat zij zo voor hun burgers en andere betrokkenen de
inzet en de resultaten van hun beleid zichtbaar maken. Niet alleen voor
de openheid, maar ook voor de doelmatigheid en efficiency achten zij
gemeentelijke beleidsplannen en –verslagen van belang.

Ik betrek hierbij enkele opmerkingen van de fracties van CDA en PvdA.
De leden van de CDA-fractie geven aan dat zij, in samenhang met
vereenvoudiging van regelgeving en decentralisatie, in gemeentelijke
beleidsplannen een vanzelfsprekend instrument zien. De leden van de
PvdA-fractie onderschrijven de visie van de regering dat een planmatige
ontwikkeling en evaluatie van de gemeentelijke uitvoeringspraktijk en het
daarbij gevoerde beleid wenselijk zijn. Deze leden betrekken daarbij de
rol van de gemeenteraad.
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Ik ben het met de leden van genoemde fracties eens dat het gewenst
is dat gemeenten in toenemende mate gaan werken met eigen beleids–
plannen en –verslagen inzake de ABW en ik heb mij ten doel gesteld het
gebruik van deze instrumenten te bevorderen. Ook de Interbestuurlijke
Projectgroep Sociale Vernieuwing heeft, in het werkvoorstel «Bijstand
verdienen» (oktober 1991), aangegeven er voorstander van te zijn dat
gemeenten meer gaan werken met beleidsplannen en –verslagen. De
IPSV voegde hier aan toe: op vrijwillige basis. Een vrijwillige invoering
heeft ook mijn voorkeur. Het thema beleidsplannen en –verslagen is sinds
enige tijd onderwerp van overleg met de VNG, teneinde tot vrijwillige
invoering te komen. Ook de samenhang met het rijkstoezicht is daarbij
aan de orde. Dit overleg heeft nog niet tot een eindconclusie gevoerd.
Het perspectief op een vrijwillige invoering is echter nog steeds
aanwezig. Ik deel daarom voorshands niet de mening van de leden van
de VVD-fractie dat op dit punt een voorschrift in de ABW dient te
worden opgenomen.

Verder wijs ik op de eerder in deze memorie genoemde par. 6.4.2. van
de Sociale Nota 1993, waarin is voorgesteld te komen tot een experi–
menteel uitvoeringsconvenant met een aantal gemeenten. Kern van dit
voorstel is het maken van bestuurlijke afspraken tussen Rijk en
gemeenten, aangaande een terughoudender uitvoering van het rijkstoe–
zicht in samenhang met het hanteren van beleidsplannen en –verslagen
door de betreffende gemeenten.

Mocht de komende tijd blijken dat het streven naar invoering van
beleidsplannen en –verslagen op basis van vrijwilligheid onvoldoende
perspectief biedt op het bereiken van het gewenste resultaat, dan ben ik
bereid de mogelijkheid van een wettelijke bepaling op dit punt alsnog te
overwegen.

De leden van de VVD-fractie vragen er de aandacht van de regering
voor dat de in het wetsvoorstel voorziene toename van gemeentelijke
taken een grotere belasting voor de uitvoering betekent, waarbij zij er
tevens op wijzen dat de in het verleden ontstane grotere belasting ten
gevolge van een groter beroep op de bijstand juist ten koste van een
persoonlijke begeleiding is gegaan. Zij stellen de vraag of de gemeenten
over voldoende middelen en instrumenten beschikken om de gedele–
geerde taken adequaat te kunnen uitvoeren, gegeven het feit dat bijvoor–
beeld scholingsprojecten en voorzieningen op het vlak van maatschappe–
lijke hulpverlening niet altijd of niet geheel onder het beheer van de
gemeenten vallen.

Het lid van de RPF-fractie vraagt met name ten aanzien van het
activerend beleid of de gemeenten hiervoor voldoende middelen
ontvangen en of is becijferd hoe de gemeentelijke inspanningen zich
kunnen terugverdienen. Dit lid betreurt het dat in de uitvoeringspraktijk
nauwelijks nog ruimte bestaat voor persoonlijke aandacht en vraagt of
hierin verandering zal komen tengevolge van het wetsvoorstel.

Ik ben van mening dat voor de uitvoering van de wettelijk opgedragen
taken voldoende instrumenten beschikbaar zijn. Niet alleen de instru–
menten binnen de ABW moeten in beschouwing worden genomen, maar
ook die buiten de ABW. Het is niet noodzakelijk dat voorzieningen als
waarover deze leden spreken onder het eigen beheer van de gemeente
vallen. Uiteraard is het ten aanzien van relevante voorzieningen die het
gemeentebestuur niet zelf beheert van groot belang dat burgemeester en
wethouders tot afspraken en waarnodig tot concrete samenwerking met
de verantwoordelijke organisaties komen.

Inderdaad hebben gemeenten zich in de loop van de jaren tachtig
genoodzaakt gezien tot omschakeling naar een strakkere en zakelijke
benadering met minder ruimte voor persoonlijke begeleiding, dit als
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gevolg van de stijging van het bijstandsvolume. Inmiddels heeft zich de
afgelopen jaren echter een daling van het bijstandsvolume voltrokken.
Bedroeg het aantal bijstandspartijen ultimo 1985 nog circa 620000,
ultimo 1991 is dit gedaald tot circa 505 000. Daarnaast leidt automati–
sering ook bij gemeenten tot mogelijkheden om werkzaamheden anders
in te richten, zodat er weer ruimte voor persoonlijke aandacht ontstaat.
In de huidige uitvoeringspraktijk wordt de activering en stimulering van
uitkeringsgerechtigden richting betaalde arbeid reeds in toenemende
mate als belangrijke taak gezien. Dit blijkt uit diverse op activermg
gerichte projecten die in een aantal gemeenten van start zijn gegaan.
Bovendien is de afgelopen jaren het instrumentarium verbeterd, resp.
uitgebreid en is de samenwerking met de Arbeidsvoorzieningsorganisatie
intensiever geworden, hetgeen onder meer blijkt uit de duidelijk
persoonsgerichte aanpak bij de heroriënteringsgesprekken met langdung
werklozen en bij de individuele trajectbemiddeling. Wat de bijstand zelf
betreft valt te wijzen op de decentralisatie van de bijzondere bijstand,
waarbij het toegekende budget van 300 mln. mede betrekking heeft op
extra uitvoeringskosten en op de middelen die gemeenten ontvangen op
grond van de zgn. incentiveregeling. Buiten de bijstand valt te wijzen op
de totstandkoming van de Jeugdwerkgarantiewet, de banenpools en
maatregelen in de sfeer van de kinderopvang.

Uit een recent onderzoek onder innovatieve gemeentelijke sociale
diensten («De GSD op weg naar 2000»), waarover ik de Kamer bij brief
van 25 maart 1992 heb geïnformeerd, blijkt dat een zakelijke benadering
en aandacht voor de persoon elkaar niet uitsluiten. Bij een zakelijke
benadering krijgt de sociale dienst een meer resultaatgerichte oriëntatie.
Dit betekent volgens de onderzoekers dat bij een zakelijke aanpak uitke–
ringen snel en efficiënt worden verstrekt, waarbij controle en doelma–
tigheid van belang zijn; daarnaast is de sociale dienst erop gericht om
bijstandsontvangers uit de uitkeringssituatie te krijgen, waarbij de
samenwerking met de RBA's van groot belang is. De belanghebbende
wordt zo meer vanuit een klantgerichte opstelling benaderd.

De leden van de PvdA-fractie vragen een reactie van de regering
aangaande de vraag hoe bijstandsontvangers op bijzondere wijze kunnen
worden betrokken bij het gemeentelijk bijstandsbeleid. Deze leden willen
geenszins pleiten voor een wettelijke regeling op dit punt.

De leden van de fractie van Groen Links dringen er bij de regering op
aan haar beleid ten aanzien van cliëntenparticipatie te wijzigen. Deze
beleidswijziging zou volgens deze leden dienen in te houden dat de rijks–
overheid de gemeenten dwingt om open kaart te spelen en om zich
onder toezicht van organisaties van uitkeringsgerechtigden te stellen.
Deze leden spreken hierbij ook over de verplichte oprichting van cliën–
tenraden.

Ik onderschrijf de opvatting van de leden van de PvdA-fractie dat een
wettelijke regeling aangaande cliëntenparticipatie niet dient te worden
overwogen. Mede hierdoor zie ik geen aanleiding voor een beleidswij–
ziging op dit punt als door de leden van de Groen Links-fractie wordt
bepleit. De door deze leden aangehaalde ontwikkeling dat het aantal
cliëntenraden snel groeit, geeft naar mijn mening juist aan dat er voor
ingrijpen van de wetgever geen grond is; lokaal zijn ontwikkelingen
aangaande de betrokkenheid van bijstandsontvangers bij het gemeen–
telijk bijstandsbeleid immers reeds gaande.

Daarnaast wijs ik op de democratische taak van de gemeenteraad om
er, namens de inwoners van een gemeente, op toe te zien dat burge–
meester en wethouders zich adequaat van hun uitvoerende taak kwijten.
De nieuwe Gemeentewet biedt de mogelijkheid dat de gemeenteraad
ook ten aanzien van medebewindstaken richtlijnen aan burgemeester en
wethouders geeft. Het is dus in voldoende mate mogelijk om op lokaal
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niveau vorm en inhoud te geven aan de betrokkenheid van bijstandsont–
vangers bij het gemeentelijk bijstandsbeleid.

De leden van de D66-fractie wijzen op het belang van een wettelijke
klachtenregeling en vragen of de regering van mening is dat de ABW een
dergelijke regeling dient te bevatten.

Ik zie thans geen aanleiding om het al dan niet invoeren van een klach–
tenregeling niet langer een gemeentelijke verantwoordelijkheid te laten
zijn door dit verplicht voor te schrijven. De ABW dient bovendien op dit
punt niet los van andere sociale-zekerheidsregelingen te worden
beschouwd. Overigens is in dit verband nog van belang dat de
Commissie wetgeving algemene regels van bestuursrecht bij het
Voorontwerp Algemene wet bestuursrecht, derde tranche, heeft
opgemerkt dat haar is verzocht om bij de voorbereiding van de volgende
tranche aandacht te besteden aan de opneming van algemene regels van
klachtrecht.

De leden van de SGP-fractie vragen, in verband met het leveren van
maatwerk in de grote steden, of het zinvol zou kunnen zijn de uitvoering
van de ABW verder te decentraliseren naar deelgemeenten.

Ik merk hierbij op dat het, teneinde inschakeling van deelgemeenten
bij de uitvoering van de ABW mogelijk te maken, niet nodig is een aparte
bepaling daartoe in de wet op te nemen. Inschakeling van deelge–
meenten vindt in de praktijk reeds plaats en stuit als principe op geen
enkel bezwaar, zolang de bestuurlijke verantwoordelijkheid blijft berusten
bij burgemeester en wethouders. Vanuit dit uitgangspunt heeft bijvoor–
beeld in de gemeente Amsterdam een binnenstedelijke decentralisatie
van de uitvoering van de ABW plaatsgevonden. Overigens, ook zonder
directe betrokkenheid van een deelgemeente kan de feitelijke uitvoering
over wijkbureaus worden gespreid. De voor– en nadelen van dergelijke
werkwijzen kunnen van gemeente tot gemeente verschillen. Het is een
eigen gemeentelijke verantwoordelijkheid om op dit punt een keuze te
maken en desgewenst tot een regeling te komen.

4.8. Toezicht

De leden van de VVD-fractie wijzen op het grote belang van het
toezicht. Zij verzoeken de regering op dit punt het voorgestane beleid
nader te verduidelijken en zij spreken twijfel uit over het meer op afstand
stellen van het rijkstoezicht. De leden van de GPV-fractie daarentegen
achten de beschouwingen over het toezicht in de memorie van
toelichting zodanig algemeen dat naar hun mening de kans bestaat dat
de toezichtspraktijk toch gaat leiden tot vrij gedetailleerde rijksbe–
moeienis.

Het algemene beleid van de regering is gericht op het betrachten van
terughoudendheid in het rijkstoezicht. Deze beleidslijn is neergelegd in
de memorie van toelichting bij de nieuwe Gemeentewet (TK 1985/86,
19 403, nrs 1-3) en ook onderschreven in het Voorontwerp Algemene
wet bestuursrecht, derde tranche (blz. 42 e.v.). Evenwel kan voor afzon–
derlijke beleidsterreinen een specifieke invulling van het toezicht noodza–
kelijk zijn. Dit is ook het geval met de ABW. In de memorie van
toelichting bij het wetsvoorstel is op het bijzondere karakter van het
toezicht inzake de bijstandswet uitvoerig ingegaan. De belangrijkste
toezichtsmotieven zijn daarbij aangegeven. Ik ben het met deze leden
eens dat ook de eindverantwoordelijkheid die de bewindspersonen van
Sociale Zaken en Werkgelegenheid dragen voor de ABW voor het
toezicht relevant is. Het toezicht berust dan ook bij de minister van SZW,
juist gezien diens eindverantwoordelijkheid.

Anders dan deze leden ervaar ik geen tegenstrijdigheid in de uiteenge–
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zette toezichtsfilosofie. Terughoudendheid van het Rijk als toezicht–
houder is het algemene principe, doch dit wil geenszins zeggen dat de
rijksoverheid zonder meer kiest voor het achterwege laten van toezicht–
houdende activiteiten. Het wil wèl zeggen dat, mede in het licht van het
streven naar evenwichtige bestuurlijke verhoudingen, wordt gestreefd
naar:

- het concentreren van toezichthoudende activiteiten op het noodza–
kelijke en op hoofdlijnen en tendenties van praktijk en beleid in de
gemeenten; een al te detaillistische invulling van het rijkstoezicht moet
worden vermeden;

- een zodanige werkwijze van het rijkstoezicht dat zo goed mogelijk
rekening wordt gehouden met de eigen verantwoordelijkheid die de
gemeentebesturen voor een adequate uitvoering van de ABW dragen.

Dit laatste vooral betekent dat wordt gezocht naar een vorm van rijks–
toezicht die goed aansluit op het uitgangspunt dat de uitvoering van de
ABW een zaak van complementair bestuur is. Met andere woorden: de
toezichthouder dient de gemeentebesturen aan te spreken op hun eigen
verantwoordelijkheid. In dit kader past het meergenoemde voorstel in de
Sociale Nota 1993 om te komen tot een experiment met bestuurlijke
afspraken tussen Rijk en gemeenten inzake de samenhang tussen rijks–
toezicht en gemeentelijke beleidsplannen en –verslagen, waarin de
gemeenten zelf inzicht bieden in en verantwoording afleggen over de
wijze waarop zij uitvoering geven aan de ABW. Controle op de rechtma–
tigheid, doelmatigheid en doeltreffendheid van de bijstandverlening is in
eerste aanleg een eigen gemeentelijke verantwoordelijkheid. Het streven
is erop gericht gemeenten rechtstreeks op die verantwoordelijkheid aan
te spreken, zodat kan worden bereikt dat de rijksconsulent meer gebruik
kan gaan maken van de resultaten van interne controles door gemeenten.
Op die manier krijgt het rijkstoezicht in zekere zin een tweedelijnsfunctie,
terwijl de totale toetsende inspanning van de overheid (centrale en
decentrale toetsingsactiviteiten tezamen genomen) niet minder wordt.

De leden van de SGP-fractie vragen zich af of er, uit een oogpunt van
gemeentelijke rechtszekerheid, aanleiding is in het wetsvoorstel enkele
regels op te nemen over de wijze van toezicht.

De artikelen 139 en 140 en de uitgebreide passages in de memorie
van toelichting omtrent het toezicht, geven de gemeenten naar mijn
mening voldoende inzicht in de aard van het toezicht. De feitelijke
werkwijze van de rijksconsulenten leent zich er niet goed voor om in de
wet te worden geregeld. Die praktische werkwijze kan aan wijziging
onderhevig zijn en enige flexibiliteit op dit punt acht ik noodzakeüjk De
gemeentelijke rechtszekerheid is, wat de werkwijze als zodanig van de
rijksconsulenten betreft, niet in het geding. Indien een gemeente wordt
geconfronteerd met een (mogelijke) maatregel, dan gelden er reeds
regels die de rechtspositie van de gemeente beschermen. Mocht het
komen tot bestuurlijke afspraken - in de vorm van een convenant -
tussen Rijk en gemeenten over het toezicht, dan biedt dit de gemeenten
niet minder zekerheid dan een wettelijke bepaling. Bij het afsluiten van
een convenant is immers uitgangspunt dat de convenantspartijen zich
aan het afgesprokene houden. Daar komt het voordeel bij dat gemeenten
bij een convenant zelf invloed kunnen uitoefenen op de inhoud van de
afspraken.

De leden van de fractie van de SGP wijzen op de reactie van de VNG
dat gemeenten nogal eens worden geconfronteerd met zeer detaitlis–
tische onderzoeken door de rijksconsulenten en vragen hoe zich dit
verhoudt tot de in de memorie van toelichting genoemde terughou–
dendheid in de inzet van formele bevoegdheden door rijksconsulenten.
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De onderzoeken van de rijksconsulenten zijn in opzet en uitvoering als
regel zeker niet detaillistisch van aard. Het toezicht richt zich op hoofd–
lijnen en tendenties van het gemeentelijk beleid. Voorzover toetsing
noodzakelijk is, zal de rijksconsulent zoveel mogelijk gebruik maken van
de controle-resultaten van de bij de gemeenten fungerende accountants.
Het instrument van interne controle, gericht op de wetsuitvoering, wordt
in toenemende mate ontwikkeld door gemeenten en ik heb mij ten doel
gesteld dit te stimuleren. Voor die gemeenten zal de rijksconsulent,
afhankelijk van de toereikendheid alsmede de mate van gedetailleerdheid
van deze controle, gebruik maken van de resultaten daarvan. Daarmee
verschuift het toezicht van de meer ingrijpende dossiercontrole naar
afstandelijker systeemcontrole. Ook de decentralisatie van de bijzondere
bijstand leidt voor dat deel tot een accentverschuiving in het toezicht.

Ik ben voornemens het gebruik van beleidsplannen en –verslagen,
vooralsnog op experimentele basis, te stimuleren, mede als mogelijkheid
om te komen tot een afstandelijker toezicht.

Zowel de leden van de fractie van de SGP, als de leden van de fractie
van het GPV, gaan in op het rijkstoezicht op de bijzondere bijstandver–
lening.

Met de leden van de SGP-fractie ben ik van mening dat het toezicht op
de bijzondere bijstand na de decentralisatie het karakter dient te hebben
van een marginale toetsing op hoofdlijnen. Als gevolg van de decentrali–
satie is de vergoeding op declaratiebasis van de bijzondere bijstandsuit–
gaven vervallen, waarmee eveneens (en dit is een belangrijk verschil met
het toezicht op de algemene bijstand) de daarop gerichte financiële
controle van rijkswege is komen te vervallen.

De rijksconsulent zal door middel van overleg en inzage in de beleids–
stukken van een gemeente kennis kunnen nemen van de ontwikkelingen
in die gemeente aangaande de bijzondere bijstand. Met nadruk wil ik er
op wijzen dat het hierbij gaat om toetsing op hoofdlijnen van beleid en
dat door de rijksconsulenten niet zal worden getreden in de individuele
gevalsbeoordeling. Het ministerie zal hierbij toetsen aan de verantwoor–
delijkheid van het Rijk voor het algemeen belang (met name het
inkomensbeleid) en aan eventuele strijdigheid met de wet. Indien het
gemeentelijke beleid als strijdig wordt beoordeeld en de gemeente niet
bereid blijkt haar beleid te wijzigen, kunnen op grond van de Gemeen–
tewet de betreffende gemeentelijke besluiten voor schorsing en vernie–
tiging worden voorgedragen. Een andere mogelijkheid tenslotte betreft
het geven van een aanwijzing op grond van artikel 138 van het
wetsvoorstel, waarbij door het Rijk niet in individuele besluitvorming op
gemeentelijk niveau zal worden getreden.

Wat betreft de financiële controle vragen de leden van de SGP-fractie
de regering in te gaan op het single-auditsysteem. De leden van de
GPV-fractie vragen in dit verband waarom bij de rechtmatigheidscontrole
niet kan worden volstaan met een single-auditsysteem, nu de reguliere
bijstand in de regelgeving inmiddels dusdanig is geobjectiveerd.

Het single-auditsysteem houdt in dat de controlerend accountant in
één controlegang alle elementen van de gemeenterekening controleert
en daarbij in principe één verklaring afgeeft, zodat eveneens is voldaan
aan de controle-eisen en informatiebehoefte die het Rijk stelt om op
basis van de relevante delen van de gemeenterekening de rechtma–
tigheid van de declaraties van de door de gemeente uitgevoerde speci–
fieke wetgeving te toetsen. Uitgebreidere informatie over het single–
auditsysteem is te vinden in het rapport van de Werkgroep Ontwikkeling
Accountantscontrole (WOA) dat als bijlage van het regeringsstandpunt
hieromtrent aan de Kamer is aangeboden (TK 1988/89, 20 800, H.VII
nr.33, herdruk).
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De regering heeft het single-auditsysteem ten principale onder–
schreven en in de nieuwe Gemeentewet is dit geformaliseerd. Dit houdt
in dat zonder relevante argumentatie van het Rijk niet om extra of uitge–
breidere informatie kan worden gevraagd dan voortvloeit uit het recht–
matigheidsbegrip in de Comptabiliteitswet en de Gemeentwet. In de
financiële relatie tussen het ministerie en de gemeenten gaat het er
enerzijds om dat de controle van de gemeentelijke declaraties van de
bijstandsuitgaven in het kader van de single-audit voldoet aan de
controle-eisen van de Comptabiliteitswet en anderzijds dat de declaraties
kunnen voorzien in de verantwoording op de rijksrekening onder het
juiste artikelonderdeel.

Ervan uitgaande dat het rechtmatigheidsbegrip waar de Comptabili–
teitswet zich op richt hetzelfde is als dat van de nieuwe Gemeentewet,
kan in principe de single-audit ook van toepassmg zijn op de gemeente–
lijke bijstandsdeclaratie. Mijn beleid is erop gericht om aansluitend op
het van kracht worden van de nieuwe Gemeentewet, de ABW-rechtma–
tigheidstoets plaats te laten vinden binnen de single-audit.

Het interdepartementale project Beleids– en Beheersinstrumentarium
provincies en gemeenten (BBI) heeft een proces in gang gezet waarin
onder meer onderzocht wordt op welke wijze de met de single-audit
verband houdende informatie-voorziening op een zowel voor gemeente
als Rijk werkbare wijze kan worden ingevuld. De accountantscontrole bij
gemeenten, al dan niet via het single-audit-principe, kan nimmer in de
plaats treden van het namens de minister door de rijksconsulenten uit te
voeren toezicht, maar wordt wel gehanteerd als instrument voor dit
toezicht.

4.9. Financiering

De leden van de CDA-fractie en van VVD-fractie spreken zich uit voor
een financiële verhouding tussen Rijk en gemeenten aangaande de
algemene bijstand van 80/20. Hieraan is reeds aandacht besteed in
hoofdstuk 1 van deze memorie.

De leden van de fracties van PvdA, VVD, GPV en RPF informeren naar
de stand van zaken van het onderzoek, in het kader van de Decentrali–
satie-lmpuls, naar een andere bekostigingswijze voor de algemene
bijstandsuitgaven. De leden van de PvdA-fractie vragen in dat kader of
de bestaande financiële verhouding van 90/10 het uitgangspunt is bij het
onderzoek.

Ik betrek hierbij de vraag die de leden van de fractie van D66 stellen
naar de opvatting van de regering over het voorstel van de Interbestuur–
lijke Projectgroep Sociale Vernieuwing (IPSV) om te experimenteren met
budgetfinanciering in enkele gemeenten die zich daartoe vrijwillig
aanmelden.

Allereerst wijs ik erop dat inmiddels het onderzoek naar normerings– of
budgetteringsmogelijkheden aangaande de bekostiging van bijstandsuit–
gaven is afgerond («Naar een andere financiering van de ABW»). Ik heb
de Kamer dit onderzoek bij brief van 21 september 1992 doen toekomen
(TK 22 545, nr. 6). De conclusie die op grond van het onderzoek door het
kabinet wordt getrokken is, dat wijziging van de huidige declaratiesyste–
matiek in een variant van een koppengeld-systeem, weinig perspectief
biedt voor een doelmatiger overheidsbestuur op het terrein van de ABW.
Nu is gebleken dat normering en budgettering van de rijksvergoeding
voor de bijstandskosten niet leiden tot een doelmatiger financierings–
wijze, is een experiment als door de IPSV voorgesteld niet meer zinvol.

Wat, zo vragen de leden van de PvdA-fractie, gebeurt er met de Bijdra–
geregeling incentive ABW (de zogenaamde bijstands-incentiveregeling)
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gericht op de gemeenten? Deze leden geven aan zich het voortbestaan
van een dergelijke regeling goed te kunnen voorstellen. Met betrekking
tot deze regeling vragen de leden van de fractie van D66 zich af of de
regering van mening is dat de momenteel gehanteerde correctiefactoren
een heroverweging behoeven, of ziet de regering geen knelpunten uit de
tussenevaluatie naar voren komen?

Momenteel wordt in opdracht van het ministerie van SZW door een
onafhankelijk onderzoeksbureau een evaluatie-onderzoek verricht naar de
effectiviteit van de incentive-regeling. Ook de VNG is bij dit onderzoek
betrokken. De resultaten van het evaluatie-onderzoek, die medio 1993
worden verwacht, zullen met de VNG worden besproken en daarna zal ik
een beslissing nemen en de Kamer informeren.

Met de incentiveregeling wordt beoogd de gemeenten die inspan–
ningen verrichten die zijn gericht op de bestrijding van langdurige
werkloosheid, welke leiden tot een daling van de kosten van bijstand,
daarvoor te belonen. Bij de berekening van de incentive wordt gebruik
gemaakt van landelijke correctiefactoren. Door het gebruik van deze
correctiefactoren wordt verondersteld dat de voor gemeenten niet te
beïnvloeden omstandigheden zijn geëlimineerd. Op grond van de
uitkomsten van de door de leden van de D66-fractie bedoelde tussene–
valuatie is, in overleg met de VNG op 30 januari 1992, besloten de
werking van de genoemde correctiefactoren nader te bezien. Dit gebeurt
in het kader van het genoemde, thans lopende, evaluatie-onderzoek, dat
onder meer antwoord dient te geven op de vraag of betere alternatieven
voor de tot op heden gehanteerde correctiefactoren mogelijk zijn.

De leden van de D66-fractie stellen dat de gemeenten slechts een
beperkte invloed hebben op de omvang van de bijstandsuitgaven en
merken op dat de regering zelf ook toegeeft dat het wetsvoorstel slechts
beperkte mogelijkheden aan de gemeenten biedt om de uitstroom uit de
ABW te bevorderen.

Ter verduidelijking wijs ik erop dat in de memorie van toelichting is
aangegeven dat de voorgestelde ABW geen eigen specifieke arbeids–
marktinstrumenten bevat. Hieraan kan geenszins de conclusie worden
verbonden dat de gemeenten dus slechts beperkte mogelijkheden
hebben om de uitstroom te bevorderen. Diverse afzonderlijke voorzie–
ningen, waarvan de werking zich mede tot de ABW-populatie uitstrekt,
staan ter beschikking om de arbeidsinschakeling van bijstandsontvangers
te bevorderen. Ik noem: de reguliere arbeidsvoorziening (die regionaal
mede door de gemeenten wordt bestuurd), de bijzondere arbeidsmarkt–
instrumenten (Kaderregeling arbeidsinpassing, Kaderregeling scholing,
Bijdrageregeling vakopleidmg leerlingwezen, Centra voor beroepsoriën–
tatie en beroepsuitoefening, Centra vakopleiding voor technische en/of
administratieve beroepen, Bijdrageregeling bedrijfstaksgewijze scholing),
de banenpools, de Jeugdwerkgarantiewet, de op het treffen van voorzie–
ningen voor werklozen gerichte gelden in het kader van artikel 36 WWV,
de kinderopvang. Hoofdpunt is dat gemeenten door hun bestuurlijke
inbreng in de RBA's en door samenwerking daarmee, inhoud kunnen
geven aan een eigen uitstroombeleid. Gemeenten kunnen, met gebruik–
making van de middelen die beschikbaar komen door de Bijdrageregeling
incentive Algemene Bijstandswet, zelf initiatieven in de sfeer van een
activerend arbeidsmarktbeleid ontplooien. In het kader van de sociale
vernieuwing wordt gemeenten de mogelijkheid geboden middelen
flexibel in te zetten op de terreinen van scholing, arbeid en inkomen. Ik
streef ernaar, zoals eerder opgemerkt, de gemeentelijke mogelijkheden
tot het geven van op uitstroom gerichte incentives te verruimen.
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4.10. Rechtsbescherming

De leden van de fracties van CDA, PvdA, D66 en SGP stellen vragen
aangaande het voorgestelde nieuwe stelsel van rechtsbescherming voor
de ABW. De leden van de CDA-fractie zijn er niet van overtuigd dat de
voorgestelde beroepsprocedure de juiste is. Zij vrezen dat in bepaalde
gevallen de belanghebbende de dupe kan worden en wijzen op de
werkdruk bij de rechterlijke macht. Deze leden vragen een reactie van de
regering op het commentaar van het IPO.

De leden van de fractie van de PvdA onderschrijven de wens van de
regering te voorkomen dat in bijstandsgeschillen in vier instanties
(bezwaar - administratief beroep - beroep bij de rechter - hoger beroep
bij de rechter) zou kunnen worden geprocedeerd. Zij vragen om een
overzicht van de voor– en nadelen van het huidige en voorgestelde stelsel
van rechtsbescherming in de ABW. Ook deze leden vragen naar de
opvattingen van de provincies. Meer in het bijzonder stellen zij de vraag
of de rechter, indien de beslissing van burgemeester en wethouders
geen stand kan houden, zelf een nieuwe, vervangende beslissing kan
nemen, of dat hij de zaak moet terugverwijzen naar burgemeester en
wethouders voor het nemen van een nieuwe beslissing.

De herziening van het stelsel van rechtsbescherming in de ABW maakt
mhoudelijk deel uit van de voltoonng van de eerste fase van de
herziening van de rechterlijke organisatie. Het op 23 januari 1992
ingediende wetsvoorstel voltooiing eerste fase herziening rechterlijke
organisatie (TK 1991/92, 22495) voorziet onder meer in de invoering
van algemene bestuursrechtspraak in eerste instantie bij de rechtbanken
(ten vervolge op de integratie van de raden van beroep/Ambtenarenge–
rechten per 1 jul i 1992), het treffen van definitieve voorzieningen in
kroongeschillen (ter vervanging van de Tijdelijke wet kroongeschillen) en
het opnemen in de Algemene wet bestuursrecht van een uniforme
regeling van het bestuursprocesrecht (ter vervanging van de vele, thans
bestaande, uiteenlopende regelingen van het bestuursprocesrecht waarin
elke administratieve rechter zijn eigen procesrecht heeft). Het hiervoor
bedoelde wetsvoorstel zal per 1 juli 1993, althans uiterlijk per 1 januari
1994, in werking moeten treden. Tegelijk daarmee treedt de
zogenoemde eerste tranche van de Algemene wet bestuursrecht (Wet
van 4 juni 1992, Stb. 315) in werking. Deze wet voorziet onder meer in
de integrale invoering van een verplichte bezwaarschriftprocedure,
voorafgaand aan een mogelijk beroep bij de administratieve rechter.
Beide wetten leiden tot een algemeen stelsel van rechtsbescherming in
bestuursrechtelijke zaken, dat er als volgt uitziet. Tegen een besluit van
een bestuursorgaan kan een belanghebbende bezwaar maken bij het
orgaan dat het besluit heeft genomen. Tegen de beslissing op het
bezwaar kan beroep worden ingesteld bij de rechtbank. Tegen de
uitspraak van de rechtbank kan hoger beroep worden ingesteld. In
sociale-zekerheidszaken, waartoe de ABW-zaken behoren, is de Centrale
Raad van Beroep de rechter in hoger beroep. Indien een bijzondere wet
niet in afwijkende bepalingen voorziet, geldt dit stelsel «automatisch».
Het onderhavige wetsvoorstel en de bijbehorende Invoeringswet gaan uit
van het inwerking getreden zijn van de beide hiervoor bedoelde wetten.
De ABW zelf hoeft dus niet te regelen wat al in de algemene wetten is
geregeld.

Het huidige stelsel van rechtsbescherming in ABW-zaken ziet er als
volgt uit. Tegen een besluit van burgemeester en wethouders kan een
belanghebbende bezwaar maken bij dat college. Tegen de beslissing op
het bezwaar kan administratief beroep worden mgesteld bij gedepu–
teerde staten. Tegen die beslissing kan beroep worden ingesteld bij de
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rechter, de Afdeling voor de geschillen van bestuur van de Raad van
State (tot 1 januari 1988 stond beroep op de Kroon open). Om een
aantal redenen kan dit stelsel niet worden gehandhaafd. Ten eerste dient
in het kader van het treffen van definitieve voorzieningen in kroonge–
schillen het beroep bij de Afdeling voor de geschillen van bestuur van de
Raad van State te worden vervangen door beroep bij de rechtbank en
hoger beroep bij de Centrale Raad van Beroep, de normale rechtsgang in
sociale-zekerheidszaken. Het is niet wenselijk en bovendien ook niet
mogelijk om voor ABW-zaken te kiezen voor een stelsel waarin slechts
één rechterlijke instantie zou zijn voorzien. Niet wenselijk, omdat de
algemene overwegingen die pleiten voor rechtspraak in twee instanties
onverkort gelden voor ABW-zaken. Ik wijs in het bijzonder op de kwaliteit
van de rechtspraak, de geografische bereikbaarheid voor de burger en
het sneller beschikbaar komen van een rechterlijke uitspraak in eerste
aanleg. Niet mogelijk, omdat op grond van artikel 14, vijfde lid, van het
Internationaal Verdrag inzake Burgerlijke en Politieke Rechten recht–
spraak in twee instanties is voorgeschreven als het gaat om het opleggen
van sancties waaraan een strafkarakter kleeft. Omdat de ABW een aantal
van dergelijke sancties bevat, is een stelsel van rechtspraak in twee
instanties voor in elk geval die zaken een verdragsverplichting. Aangezien
op grond van de nog in ontwikkeling zijnde jurisprudentie niet precies
vaststaat om welke zaken het gaat, èn omdat het overigens ongerijmd
zou zijn om twee verschillende rechtsgangen te creëren, is rechtspraak in
twee instanties dus een gegeven.

Vervolgens rijst de vraag naar de bestuurlijke voorprocedures. In het
huidige stelsel zijn er twee: bezwaar en administratief beroep. In het
nieuwe stelsel is er, gelet op de evidente onwenselijkheid van een
rechtsgang in vier instanties (onaanvaardbare verlenging van procedures,
extra kosten in vergelijking met zowel het huidige als het voorgestelde
stelsel) nog slechts ruimte voor éèn. Hoofdregel is: bezwaar. De
oogmerken en voordelen van de bezwaarschriftprocedure zijn in het
kader van de eerste tranche van de Algemene wet bestuursrecht uitge–
breid aan de orde geweest en door de beide Kamers der Staten-Generaal
onderschreven. Slechts in bijzondere gevallen is er plaats voor admini–
stratief beroep, dat dan in de plaats komt van de bezwaarschriftpro–
cedure. Daarbij moet vooral worden gedacht aan situaties waarin het
orgaan waarbij administratief beroep kan worden ingesteld, een eigen
beleidsmatige verantwoordelijkheid op het desbetreffende beleidsterrein
heeft, waaraan het mede door het optreden als administratief-beroeps–
orgaan gestalte kan geven. In ABW-zaken is dat nadrukkelijk niet het
geval. De provincies hebben geen eigen beleidsmatige taak op het
terrein van de ABW. Bovendien wijst de intensivering van de decentrali–
satie van bevoegdheden in de nieuwe ABW eens te meer niet in de
richting van administratief beroep. Er is daarom geen aanleiding om in
ABW-zaken de voorkeur te geven aan administratief beroep boven
bezwaar.

Een discussie over de voor– en nadelen van het huidige en het toekom–
stige stelsel zou naar mijn oordeel moeten worden gevoerd in het licht
van mogelijke alternatieven voor het voorgestelde stelsel. Die zijn er
echter niet of nauwelijks. De vervanging van de thans bestaande ene
rechterlijke instantie door twee rechterlijke instanties is deels noodza–
kelijk en deels zeer gewenst. Ik verwijs daarvoor ook nog naar het
«Interimadvies inzake het voorontwerp Herinrichting Algemene
Bijstandswet» d.d. 22 februari 1991 van de Commissie voor de toetsing
van wetgevingsprojecten. De onwenselijkheid van een rechtsgang in vier
instanties staat eveneens vast. Voor het doen prevaleren van admini–
stratief beroep boven bezwaar bestaat naar mijn oordeel geen grond.
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De provincies hebben hun standpunt onder meer kenbaar gemaakt in
een brief van 27 april 1992 aan de vaste Commissie voor Sociale Zaken
en Werkgelegenheid. In die brief beroepen zij zich vooral op de veron–
derstelde meerwaarde van het administratief beroep voor de burger.
Hoewel de daaraan ten grondslag liggende attitude mij uiteraard sympa–
thiek is, deel ik de opvatting van de provincies niet. De vijf in de brief
opgevoerde punten geven mij aanleiding tot de volgende reactie.

De provincies stellen in het eerste punt dat sprake zal zijn van een
verstarrende juridificering van de geschillenbeslechting in ABW-zaken,
doordat de nadruk zal komen te liggen op de juridische en procedurele
kant van een geschil, waardoor de beleidsinhoudelijke kant onderbelicht
zal raken. Het tweede punt is in feite een herhaling van het eerste. De
provincies stellen daarin dat de administratieve rechter, die immers een
rechtmatigheidstoetsing uitvoert, in dat kader niet naar het gevoerde
beleid kan kijken en dus de inhoud van het in geschil zijnde besluit niet
kan toetsen. Deze opvatting is niet juist. De administratieve rechter
toetst namelijk wel, in het kader van de rechtmatigheidstoetsing, het
gevoerde beleid in het algemeen en de concrete toepassing daarvan in
het bijzonder. Het gevoerde beleid dient, behalve uiteraard aan de
normen die de ABW stelt, te voldoen aan algemene rechtsbeginselen en
beginselen van behoorlijk bestuur. De concrete toepassing van het beleid
wordt vervolgens opnieuw getoetst aan de genoemde beginselen; dat
kan betekenen dat de rechter oordeelt dat in het bijzondere geval juist
van het algemene beleid dient te worden afgeweken. Aldus is de rechts–
bescherming verzekerd.

In het derde punt stellen de provincies dat een administratief-beroeps–
orgaan wel, en de administratieve rechter niet, na vernietiging van het in
geschil zijnde besluit zelf een nieuw besluit kan vaststellen. Over dit punt
stellen de leden van de PvdA-fractie de hiervoor vermelde vraag. Deze
stelling is niet juist: het voorgestelde artikel 8.2.6.6, vierde lid, van de
Algemene wet bestuursrecht (TK 1991/92, 22 495, nrs. 1-2) geeft de
rechter die bevoegdheid uitdrukkelijk. Ook hier is dus geen sprake van
een verslechtering van de positie van de burger. Met name is ook geen
sprake van een langer durende onzekerheid over het eindresultaat van de
procedure.

In het vierde punt wordt vermeld dat in administratief beroep wel en
bij de administratieve rechter geen rekening wordt gehouden met gewij–
zigde omstandigheden na het nemen van de in geschil zijnde beslissing.
Dit is, voor zover het gaat om de toetsing van de bestreden beslissing,
juist. Bij de toetsing van de beslissing zal de administratieve rechter
inderdaad moeten kijken naar het moment van beslissen. Indien echter
blijkt van gewijzigde omstandigheden die wellicht tot een andere
beslissing hadden kunnen of moeten leiden, kunnen burgemeester en
wethouders een nieuw besluit nemen, dat op grond van artikel 6.19 van
de Algemene wet bestuursrecht in de beroepsprocedure «meeloopt». Zo
wordt dit mogelijke nadeel gemitigeerd. Indien de administratieve rechter
na vernietiging zelf een nieuw besluit neemt, doet hij dat uiteraard
eveneens met inachtneming van de actuele omstandigheden. Ook hier
kan dus niet worden gesproken van een achteruitgang voor de burger.

Het vijfde punt geeft blijk van onvoldoende vertrouwen in de rechtsbe–
schermingsfunctie van de bezwaarschriftprocedure. Nu de wetgever in
de Wet van 4 juni 1992 (Stb. 315) uitdrukkelijk voor de bezwaarschrift–
procedure als algemene eerste instantie heeft gekozen, meen ik dat het
niet zinvol is deze discussie te heropenen.

Samengevat ben ik van oordeel dat op de door de provincies
genoemde punten niet kan worden gesproken van een verslechtering
voor de burger.
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De leden van de PvdA-fractie vragen waar is geregeld dat burge–
meester en wethouders tegen een aanwijzing van de minister beroep
kunnen instellen en hoe de procedure verloopt.

De mogelijkheid van beroep vloeit rechtstreeks voort uit het nieuwe, in
het wetsvoorstel 22 495 (Algemene wet bestuursrecht) opgenomen,
bestuursprocesrecht. Artikel 8.1.1.1, eerste lid, bepaalt dat een belang–
hebbende tegen een besluit beroep kan instellen bij de rechtbank, zulks
nadat eerst bezwaar is gemaakt bij het orgaan dat het besluit heeft
genomen, in dit geval dus de minister. Tegen de uitspraak van de
rechtbank staat hoger beroep open bij de Centrale Raad van Beroep.

De leden van de PvdA-fractie vragen zich af waarom de verwijzing naar
de Algemene wet bestuursrecht niet gebeurt in het onderhavige
wetsvoorstel, maar in de bijbehorende Invoeringswet.

Het bepaalde in de Algemene wet bestuursrecht zal, na invoering,
mede gelden voor de ABW; een verwijzing naar eerstgenoemde wet is
derhalve niet nodig. In de Invoeringswet gaat het niet om een verwijzing
naar de Algemene wet bestuursrecht, maar om een aanvulling daarvan,
met name van de bijlage op grond van artikel 8.1.1.6. De Invoeringswet
voorziet onder meer in de noodzakelijke wijzigingen en aanvullingen van
andere wetten en is dus voor genoemde aanvulling de aangewezen
plaats.

In antwoord op een desbetreffende vraag van de leden van de
PvdA-fractie, kan ik meedelen dat het rapport van de werkgroep die de
personele, organisatorische en financiële consequenties van de nieuwe
rechtsgang in beeld diende te brengen, in juni 1992 is uitgebracht. Dit
rapport bevat een concept-sociaal statuut. Op dit moment wordt overleg
gevoerd met de provincies en de Raad van State over de definitieve
uitwerking en vervolgens de uitvoering van een en ander. Zodra dit
overleg is afgerond, zullen de resultaten daarvan, alsmede een afschrift
van het rapport, ter kennis van de Kamer worden gebracht.

De leden van de fractie van D66 onderschrijven het voorgestelde
stelsel van rechtsbescherming. Zij zetten echter een vraagteken bij de
bevoegdheid van de voorzitter van gedeputeerde staten om, als burge–
meester en wethouders geen of een ontoereikend voorschot toekennen,
onverwijlde bijstand toe te kennen. Zij zien daarin een gedeeltelijke
handhaving van het administratief beroep op gedeputeerde staten en een
afwijking van de Algemene wet bestuursrecht. Zij vragen zich af of het
niet eerder voor de hand ligt de bevoegdheid van de president van de
rechtbank zich ook te laten uitstrekken over de onverwijlde bijstandver–
lening en aldus wat dit betreft de aansluiting op de herziening van de
rechterlijke macht volledig te doen zijn. Ook de leden van de fractie van
de SGP vragen of het niet mogelijk gemaakt kan worden om bij de
voorzitter van de rechtbank een voorlopige voorziening te vragen.

De leden van de GPV-fractie vragen naar aanleiding van artikel 149
waarom bij het treffen van een voorlopige voorziening een dubbele
rechtsgang nodig is geoordeeld.

Ik stel voorop, dat de aan de voorzitter van gedeputeerde staten toege–
kende bevoegdheid formeel niet kan worden gezien als administratief
beroep. Er wordt immers geen beroep ingesteld tegen het besluit van
burgemeester en wethouders inzake een eventueel voorschot. Het gaat
om een tweede, bestuurlijke voorziening. Deze beide bijzondere bestuur–
lijke voorzieningen staan los van het stelsel van rechtsbescherming. De
regering geeft de voorkeur aan de voorgestelde regeling boven een
verruiming van de reikwijdte van de voorlopige-voorzieningsbevoegdheid
van de president van de rechtbank.

Voor een goed begrip van het standpunt zet ik hier nog eens kort

Tweede Kamer, vergaderjaar 1992-1993, 22 545, nr. 8 100



uiteen hoe de gewone voorlopige-voorzieningsprocedure in het stelsel is
opgenomen. Een voorlopige voorziening bij de president kan worden
gevraagd hangende bezwaar of beroep tegen een besluit van burge–
meester en wethouders inzake de bijstandverlening ten gronde dan wel,
als de wettelijke beslistermijn is overschreden, tegen een zogenoemde
fictieve weigering. De mogelijkheid van een voorlopige voorziening is
dus, overeenkomstig het algemene stelsel, gekoppeld aan het bestaan
van een geschil, het zogenoemde bodemgeschil. Voor de - korte -
periode die voorafgaat aan de mogelijkheid van het vragen van een
voorlopige voorziening, acht de regering het, gelet op het karakter van de
ABW, gewenst dat een noodverband in de bestuurlijke sfeer beschikbaar
is. Door de koppeling van voorlopige-voorzieningsprocedure en bodem
geschil kan de voorlopige voorziening niet worden uitgebreid: er is
immers geen bodemgeschil. Ook het rauwelijks kunnen adiëren van de
president is niet gewenst: de rechter zou dan een zuiver bestuurlijke
ifunctie toebedeeld krijgen. Beide vermelde varianten zouden juist een
afwijking van het algemene stelsel van rechtsbescherming opleveren.
Daarom is gekozen voor een oplossing in de bestuurlijke kolom: de
voorschotbevoegdheid van burgemeester en wethouders, aangevuld met
de bevoegdheid van de voorzitter van gedeputeerde staten om onver–
wijlde bijstand toe te kennen.

In antwoord op een desbetreffende vraag van de leden van de
SGP-fractie merk ik op dat, in het huidige stelsel, gemiddeld ongeveer
1500 keer per jaar gebruik wordt gemaakt van de mogelijkheid van
onverwijlde bijstand op grond van artikel 45 van de ABW. In het nieuwe
stelsel zal een aanzienlijk deel van deze zaken door de voorgestelde
voorschotbevoegdheid van burgemeester en wethouders op gemeentelijk
niveau worden afgedaan.

De leden van de fractie van de SGP informeren in hoeverre de regering
het wenselijk vindt dat de vergroting van de eigen verantwoordelijkheid
van de gemeenten als gevolg van decentralisatie door (centrale) recht–
spraak weer wordt teruggenomen.

Ik onderschrijf deze analyse niet. Ik merk daarbij allereerst op, dat wat
de rechtspraak betreft niet pleegt te worden gesproken in termen van
centralisatie en decentralisatie. Het gaat bij rechtspraak niet om centrale
of decentrale uitoefening van bestuurlijke taken en bevoegdheden, maar
om rechterlijke controle en rechtsbescherming. Ten tweede merk ik op
dat het bieden van rechtsbescherming ook in ABW-zaken naar mijn
mening niet ter discussie staat. Ten derde, en dat is in dit verband het
belangrijkste, wil ik erop wijzen dat het nieuwe stelsel van rechtsbe–
scherming juist spoort met de decentralisatietendens in de ABW.
Immers, het administratief beroep op gedeputeerde staten - een figuur
die elementen van bestuurlijk toezicht in zich bergt - verdwijnt. Daardoor
wordt de eigen, ook beleidsmatige, verantwoordelijkheid van de
gemeenten in stand gelaten.

5. FINANCIËLE GEVOLGEN

De leden van de fracties van de PvdA, de SGP en het GPV stellen
vragen omtrent de gevolgen van de herinrichting voor de uitvoerings–
kosten. De leden van de PvdA-fractie geven daarbij te kennen het geen
schande te vinden wanneer, door een verhoging van de uitvoerings–
kosten, de kosten uitgaan voor de baat. Deze leden vragen ter verduide–
lijking of het inderdaad de bedoeling is dat de gemeenten de hogere
uitvoeringskosten voorfinancieren. De leden van de SGP-fractie achten
het zeer waarschijnlijk dat de uitvoeringskosten zullen stijgen en zij
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wijzen daarbij op een toename van taken voor de gemeenten. De leden
van de GPV-fractie wijzen in dit kader met name op het als regel aan de
partner opleggen van het vereiste van beschikbaarheid voor de arbeids–
markt.

Vooraf merk ik op dat, wat de financiële gevolgen betreft, de gevolgen
voor de uitkeringslasten en de gevolgen voor de uitvoeringskosten
moeten worden onderscheiden. Wat de uitvoeringskosten betreft dient
weer onderscheid te worden gemaakt tussen initiële kosten die samen–
hangen met het proces van invoering van de nieuwe ABW en de struc–
turele uitvoeringskosten. Voor wat betreft de initiële kosten worden de
gemeenten op grond van de voorgestelde Invoeringswet gecompenseerd
met een bedrag van 20 mln.

Aangaande de structurele uitvoeringskosten is in par. 7.4 van de
memorie van toelichting beargumenteerd dat zich per saldo geen stijging
zal voordoen. Verzwaringen en verlichtingen voor de uitvoering wegen
tegen elkaar op. Dit maakt het voor de gemeenten mogelijk binnen de
totale taakuitoefening in het kader van de ABW verschuivingen aan te
brengen. De belangrijkste taakverzwaring betreft het sterkere accent dat
het wetsvoorstel legt op de bevordering van de zelfstandige bestaans–
voorziening. Indien, zoals het voornemen is, ter vervanging van de
huidige regeling voor de gedeeltelijke vrijlating van arbeidsinkomsten aan
gemeenten mogelijkheden worden geboden voor het bieden van
uitstroomincentives, worden de gemeenten in staat gesteld het beleid op
dit punt te intensiveren. Deze inspanningen zullen naar verwachting een
neerwaarts effect op de volume-ontwikkeling hebben en op dat moment
verdienen de extra uitvoeringsinspanningen op dit vlak zich als het ware
terug. Ik wijs er hierbij op dat de financiële voordelen van een
doorwerking van een gunstig volumeverloop in de uitvoeringskosten
volledig ten goede komen aan de gemeenten. In dit opzicht kan
inderdaad, wat de uitvoeringskosten betreft, worden gesteld dat, voor dit
onderdeel van de werkzaamheden, de kosten voor de baat uitgaan.

Overigens, ook de bestaande ABW en de Rww gaan ervan uit dat
gemeenten de uitstroom bevorderen. Van een nieuwe taak kan niet
worden gesproken, wel van een intensivering. De mate waarin die inten–
sivering gevolgen voor de uitvoeringspraktijk heeft kan van gemeente tot
gemeente verschillen, al naar gelang een gemeente thans reeds een
activerend beleid voert. Ik voeg hier nog aan toe dat het in het algemeen
zo is dat er aanzienlijke verschillen tussen gemeenten zijn wat het niveau
van de uitvoeringskosten betreft. Dit betekent dat ook de gevolgen van
bepaalde maatregelen voor de uitvoeringskosten veelal van gemeente tot
gemeente uiteenlopen.

Een tweede hoofdpunt waar van taakverzwaring kan worden gesproken
betreft het sterkere accent dat als gevolg van de herinrichting wordt
gegeven aan maatwerk. Hieraan is reeds uitgebreid aandacht besteed in
het kader van de decentralisatie van de bijzondere bijstand per
1 augustus 1991. Bij die operatie is een extra bedrag van f 100 mln.
toegevoegd aan het Gemeentefonds, mede om de uitvoering van het
maatwerk te bevorderen. De Raad voor de gemeentefinanciën heeft, in
een aanvullend advies van 1 juni 1992, aangegeven op basis van de
beschikbare informatie geen uitspraak te kunnen doen over de extra
kosten voor gemeenten van de maatwerkbenadering. Wel stelt de raad
dat maatwerk duurder is dan «confectie» en bepleit hij daarom een
verhoging van de vergoeding voor uitvoeringskosten. Ik teken hierbij aan
dat ook aan de verlening van bijstand zoals deze onder de bestaande wet
geschiedt het maatwerkaspect niet vreemd is en dat niet gezegd kan
worden dat de huidige bijstandverlening een kwestie van «confectie» zou
zijn.

Wat betreft de overige taakverzwaringen die de leden van de
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SGP-fractie noemen, merk ik nog op dat de nieuwe wijze van vaststelling
van de vakantietoeslag juist een verlichting inhoudt. Wat betreft
voorlichting en bemiddeling en de gesplitste uitbetaling van de gezinsbij–
stand aan ieder van de rechthebbende partners voor de helft is de
voorgestelde nieuwe regelgeving wat uitgesprokener dan de bestaande,
doch het betreft geen nieuwe taken. Inlichtingenformulieren worden
thans reeds in een deel van de gemeenten op eigen initiatief toegepast,
doch het feit dat het wetsvoorstel dit nu verplicht stelt is inderdaad een
nieuw element.

Tegenover de genoemde taakverzwaringen, waarvoor geen compen–
satie wordt geboden, staat dat de herinrichting leidt tot een aanzienlijke
vermindering van regelgeving, waarvoor ook geen financiële decompen–
satie plaatsvindt. De beoogde betere systematisering van de regelgeving
en met name de sanering van het aantal nadere regelingen komen de
uitvoerbaarheid ten goede. De gemeenten behoeven niet langer een
afzonderlijk Rww-bestand aan te houden. Ook op specifieke onderdelen,
zoals de woningdelersregeling, de woonkostentoeslag en de krediethypo–
theek, worden vereenvoudigingen voorgesteld.

Het afwegen welke middelen voor de uitvoering van de ABW dienen te
worden ingezet, is een eigen verantwoordelijkheid van de gemeenten; zij
bestrijden de uitvoeringskosten uit hun algemene middelen, die zij via de
algemene uitkering van het Gemeentefonds ontvangen. Deze verant–
woordelijkheidstoedeling leidt er automatisch toe dat de wijze waarop de
gemeenten de uitvoering van de ABW hebben georganiseerd en de
hoeveelheid middelen die zij daarvoor inzetten, aanzienlijk variëren.

Naar mijn mening blijkt uit het voorgaande dat, over het geheel
genomen, niet kan worden gesteld dat het wetsvoorstel in doorsnee voor
de gemeenten tot hogere structurele uitvoeringskosten leidt.

Wat betreft de gevolgen voor de uitkeringslasten vragen de leden van
Groen Links meer informatie, desnoods voorzover deze gevolgen per
wijziging een bedrag van 10 mln overschrijden. De leden van de
SGP-fractie vragen om een onderbouwing van de financiële gevolgen van
de herinrichting.

Zoals in de memorie van toelichting is aangegeven zijn de financiële
effecten van de herinrichting, rekening houdend met het feit dat de
decentralisatie van de bijzondere bijstand reeds is gerealiseerd, beperkt.
Weliswaar is, gelet op de omvang van de wetswijziging, sprake van een
groot aantal verschillende onderdelen waarbij enig financieel effect
optreedt, maar over het geheel genomen vallen «plussen en minnen»
tegen elkaar weg. Omdat er geen uitbreiding van de kring van rechtheb–
benden plaatvindt en ook de hoogte van de bijstand geen verandering
ondergaat, doen zich, ook uitgedrukt per wijziging, geen grote financiële
effecten voor. Ten aanzien van geen der voorgestelde afzonderlijke wijzi–
gingen wordt een effect groter dan 10 mln. geraamd. Als voorbeelden
van wijzigingen met een besparende werking op de uitkeringslasten
noem ik: de invoering van een landelijk uniform systeem voor de verre–
kening van inkomsten en de invoering van de verplichting tot het
maandelijks inleveren van een inlichtingenformulier. Als voorbeelden van
wijzigingen die tot meerkosten leiden noem ik: het rekening houden met
buitengewone noodzakelijke verwervingskosten en de verruiming bij de
vrijlating van de particuliere periodieke oudedagsvoorziening.

Per saldo is het wetsvoorstel grosso modo budgettair neutraal. De
herinrichtingsoperatie is gericht op een herstructurering van de regel–
geving en een vergroting van de doeltreffendheid, zonder dat daarmee
directe bezuinigingen zijn beoogd. Wanneer, zoals beoogd, de doeltref–
fendheid inderdaad verbetert (zoals op het punt van de bevordering van
de zelfstandige bestaansvoorziening), dan zal op termijn een daling van
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de bijstandsuitgaven kunnen worden gerealiseerd. Of dit ook feitelijk het
geval zal zijn is van vele factoren afhankelijk, waaronder conjuncturele
factoren en de mate waarin gemeenten tot een meer activerend beleid
zullen komen; gezien deze onzekerheden is afzonderlijke raming van de
effecten van de herinrichting op de toekomstige aantallen bijstandsont–
vangers weinig zinvol.

6. BUZOIMDERE ASPECTEN

6.1. Internationale aspecten

De leden van de D66-fractie vragen of de regering verwacht dat
toepassing van artikel 13 steeds aan de eisen van artikel 6 EVRM zal
voldoen. Bij welke gevallen zal er mogelijk naar verwachting toch strij–
digheid met internationale regelgeving optreden? Daarbij zijn de aan het
woord zijnde leden van mening dat op zo kort mogelijke termijn duide–
lijkheid moet worden verkregen of een sanctie al dan niet pas ten uitvoer
mag worden gelegd nadat de (hoogste) rechter over de sanctie heeft
geoordeeld.

De internationale regelgeving geeft aan, welke rechtswaarborgen in
acht moeten worden genomen ten opzichte van een van overtreding
verdachte persoon. Het gaat om eisen die aan een procedure worden
gesteld. Het eerste lid van artikel 6 EVRM stelt als rechtsbeschermings–
eisen: het recht van vrije toegang tot de rechter, een eerlijke en
openbare behandeling, binnen een redelijke termijn en door een
onafhankelijke en onpartijdige rechterlijke instantie. Het tweede lid van
artikel 6 EVRM stelt als eis dat bij een «criminal charge» moet worden
uitgegaan van onschuld totdat de schuld van de verdachte is bewezen.

Het derde lid stelt een reeks van processuele eisen, waaronder het
recht op keuze van een raadsman, recht op verdedigingsfaciliteiten, recht
op kosteloze rechtsbijstand bij financieel onvermogen, recht op getuigen
en recht op een gratis tolk. Bij toepassing van artikel 13 zal aan de
vereisten van het eerste en derde lid van artikel 6 EVRM worden voldaan.
In de praktijk zal, zoals ook de Commissie voor de toetsing van wetge–
vingsprojecten heeft aangegeven, naar verwachting geen strijdigheid
hiermee optreden.Ten aanzien van het tweede lid van artikel 6 EVRM is
in het wetsvoorstel geen voorziening opgenomen.Gezien de huidige
stand van de jurisprudentie kan geen ondubbelzinnig antwoord worden
gegeven op de vraag of de sanctie al dan niet pas ten uitvoer mag
worden gelegd nadat de beschikking onherroepelijk is geworden.
Opschortende werking van het beroep tegen de sanctie zal de effecti–
viteit van de sanctie grotendeels teniet doen en juist een toename van
beroepszaken bevorderen.

De leden van de fractie van D66 vragen hoe de regering denkt over het
verschijnsel dat bij gehuwden het opleggen van een sanctie tot effect
heeft dat ook de partner daarmee wordt geconfronteerd, zonder dat
diens gedrag daartoe aanleiding geeft. Bovendien wensen deze leden de
samenhang met artikel 6 EVRM en/of artikel 14 IVBPR aan de orde
gesteld te zien.

Aan gehuwden komt geen individueel uitkeringsrecht toe; het uitke–
ringsrecht wordt voor de leefeenheid als geheel vastgesteld. Er is dan
ook éèn subject van bijstand, waarbij beide partners een gelijke
aanspraak op de gezinsbijstand kunnen doen gelden. Dit betekent dat
ook de verlaging van de uitkering als gevolg van de opgelegde sanctie
betrekking heeft op de aan de leefeenheid toekomende bijstand.
Inmiddels heeft de Afdeling voor de geschillen van bestuur zich over
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deze kwestie gebogen. De Raad van State vernietigde de beslissing van
gedeputeerde staten, waarin er ten onrechte vanuit werd gegaan dat een
sanctie beperkt diende te blijven tot het uitkeringsrecht van één van de
partners. Een dergelijke opvatting geeft volgens de Raad van State blijk
van een onjuiste rechtsopvatting over de toepassing van het beginsel van
gezinsbijstand (zie o.a. Raad van State, Afdeling geschillen van bestuur,
16 april 1992, JABW 1992, nr. 157).

Artikel 6 EVRM en artikel 14 IVBPR zien op strafvervolging. De partner
die geconfronteerd wordt met een sanctie ondervindt geen strafver–
volging in de zin van de wet. De partner ondervindt alleen de gevolgen
van de administratieve sanctietoepassing. De oplegging en ten uitvoer–
legging van een dergelijke sanctie wordt niet beheerst door artikel 6
EVRM en/of artikel 14 IVBPR.

6.2. Gevolgen voor vrouwen

De leden van de fractie van de PvdA geven aan behoefte te hebben
aan een meer diepgaande en principiële uiteenzetting over de proble–
matiek van vrouwen die nu afhankelijk zijn van een bijstandsuitkering.
Hieraan gekoppeld verzoeken deze leden de Kamer na invoering van de
nieuwe ABW te informeren over de wijze waarop gemeenten en RBA's
hun taken met betrekking tot bijstandsvrouwen hebben ingevuld.

De leden van de fractie van Groen Links vragen aan te geven wat de
oorzaken zijn van de relatief lange duur dat alleenstaande ouders in de
bijstand verblijven, dit met het oog op de te kiezen beleidsinstrumenten
ter verbetering van de arbeidsmarktparticipatie van vrouwen.

De regering gaat in algemene zin uit van het principe van de funda–
mentele gelijkwaardigheid van mannen en vrouwen en acht het in het
kader van het emancipatiebeleid haar taak om ongerechtvaardigde
verschillen in kansen op ontplooiing en maatschappelijke behandeling
weg te nemen. Hier vloeien onder meer algemene doelstellingen uit voort
ten aanzien van arbeid en inkomen: het bereiken van een situatie waarin
ieder volwassen individu, ongeacht sexe, burgerlijke staat of leefvorm,
een zelfstandig bestaan kan opbouwen, dat wil zeggen via betaalde
arbeid in het eigen levensonderhoud kan voorzien.

Het beleid is erop gericht zoveel mogelijk de arbeidsparticipatie van
vrouwen te bevorderen. Binnen dit beleid passen maatregelen waarmee
kan worden voorkomen dat de zorg voor kinderen de economische
zelfstandigheid van de ouders structureel in de weg staat. Uitbreiding
van kinderopvang, ouderschapsverlof, verlenging en flexibilisering van
het zwangerschaps– en bevallingsverlof zijn enkele onderdelen van het
beleid om mensen in staat te stellen het opvoeden van kinderen en het
hebben van een baan te combineren. Uitdrukkelijk maakt van de meer
algemene aanpak onderdeel uit het stimuleren van de arbeidsmarktparti–
cipatie van alleenstaande ouders (veelal vrouwen) in de bijstand. Van de
in totaal 220 000 eenoudergezinnen met een vrouwelijk gezinshoofd
hadden er eind 1989 bijna 122 000 - bijna 56 procent - een bijstandsuit–
kering. Hiervan kregen ruim 13 000 eenoudergezinnen een uitkering op
titel van de Rww en bijna 109 000 op grond van de ABW-sec, zonder
arbeidsverplichtingen.

Bekend is dat zich bij bijstandsvrouwen bij deelname aan activiteiten,
gericht op (her)intreding op de arbeidsmarkt, een aantal specifieke
knelpunten voordoet:
het alleen dragen van de verantwoordelijkheid voor de verzorging van
kinderen, de kosten van kinderopvang of het ontbreken van kinder–
opvang, verouderde kennis of onvoldoende vooropleiding, gebrek aan
arbeidservaring, te oud gevonden worden voor de arbeidsmarkt, minder
goede ervaringen met de sociale dienst en het arbeidsbureau.
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Binnen de totale groep alleenstaande bijstandsvrouwen kan een onder–
scheid worden aangebracht naar de mate van arbeidsmarktgerichtheid:

1. Vrouwen die zichzelf niet zien als werkende moeder. Deze vrouwen
vinden de problemen die de combinatie van alleenstaand ouderschap en
betaald werk meebrengen, onoverkomelijk.

2. Vrouwen die het, vaak met het oog op de kinderen, niet mogelijk
achten om buitenshuis te werken. Zij hebben echter wel de verwachting
na verloop van een aantal jaren weer te gaan werken, doch ondernemen
nog geen activiteiten om hun kans op werk in de toekomst te vergroten.

3. Vrouwen die, alhoewel ze momenteel geen baan hebben, zich wel
actief voorbereiden op werk. Zij willen direct of in ieder geval binnen
enkele jaren weer aan het werk.

4. Vrouwen die naast de bijstand een inkomen uit werk hebben, in het
algemeen via kleine deeltijdbanen. Deze vrouwen zien vaak weinig of
geen mogelijkheden om het aantal arbeidsuren uit te breiden en
zodoende op korte termijn uit de bijstand te komen.

5. Vrouwen, die de mogelijkheid om hun deeltijdbaan uit te breiden
zeker zouden aangrijpen. Daarmee is de mogelijkheid van financiële
onafhankelijkheid voor hen echter nog niet altijd binnen handbereik.

De algemene lijn die uit de verschillende onderzoeken te distilleren valt
is, dat het beleid het meest effectief is wanneer wordt uitgegaan van de
individuele benadering van alleenstaande bijstandsvrouwen en rekening
wordt gehouden met de specifieke positie van de betrokkene aangaande
de oriëntatie op de arbeidsmarkt. Deze zienswijze is ook terug te vinden
in de voorstellen met betrekking tot de herinrichting van de ABW. Hierbij
is gekozen voor een benadering waarin het accent ligt op het bevorderen
van de economische zelfstandigheid van bijstandsgerechtigden en het
terugdringen van langdurige werkloosheid door middel van het
toesnijden van de aan de bijstand te verbinden verplichtingen op de
individuele omstandigheden en mogelijkheden. Het verdient voor een
effectief beleid aanbeveling dat de gemeenten in een zo vroeg mogelijk
stadium nagaan, in overleg met de Arbeidsvoorzieningsorganisatie, wat
de arbeidsmarktpositie van betrokkene is en welke stappen nodig en -
gegeven de omstandigheden - mogelijk zijn om de (toekomstige)
overgang naar de arbeidsmarkt te vergemakkelijken. Hiermee kan tevens
worden bereikt dat een langdurige onderbreking van de (gerichtheid op)
arbeidsdeelname zoveel mogelijk wordt voorkomen. Gevolgen van een
dergelijke onderbreking zullen immers zijn, zoals ook door de leden van
de PvdA-fractie wordt gesteld, dat er een (sterke) veroudering van
opleiding en werkervaring ontstaat, dat de oriëntatie op het verrichten
van betaald werk afneemt en dat bij (her)intreding een dusdanige leeftijd
kan zijn bereikt dat deze als zodanig een belemmering voor het verkrijgen
van betaald werk zou kunnen vormen.

Met betrekking tot de eisen die aan gemeenten en de Arbeidsvoorzie–
ningsorganisatie worden gesteld, merk ik op dat zij beide een actieve rol
dienen te spelen bij de toeleiding naar betaalde arbeid. Afhankelijk van
de situatie waarin de belanghebbende zich bevindt, zal de nadruk hierbij
meer op de gemeente dan wel op de Arbeidsvoorzieningsor-ganisatie
kunnen liggen.

Het verkrijgen van inzicht in de wijze waarop gemeenten en RBA's hun
respectievelijke taken met betrekking tot bijstandsvrouwen hebben
ingevuld, zal een aandachtspunt zijn bij de voorgenomen evaluatie van de
nieuwe ABW.

De fracties van D66 en van Groen Links geven aan, onder verwijzing
naar het advies van de Emancipatieraad, teleurgesteld te zijn dat de
regering afziet van het in de Algemene bijstandswet opnemen van
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verplichtingen voor gemeenten tot het voeren van een emancipatie–
beleid.

Ik sta in het kader van het emancipatiebeleid in algemene zin een
beleid voor waarbij ongerechtvaardigde verschillen in kansen op
ontplooiing en maatschappelijke behandeling worden weggenomen. Het
algemene emancipatiebeleid heeft derhalve een zeer ruime strekking. De
voor een adequaat te voeren emancipatiebeleid noodzakelijke randvoor–
waarden dienen binnen deze brede context te worden vormgegeven. Op
dat niveau zal een afweging moeten plaatsvinden inzake de in te zetten
maatregelen en instrumenten. Uitdrukkelijk is onderdeel van het
algemene emancipatiebeleid het stimuleren van de arbeidsmarktpartici–
patie van bijstandsvrouwen met maatregelen gericht op het kunnen
combineren van ouderschap en betaalde arbeid. Het wetsvoorstel levert
daartoe een belangrijke bijdrage. Ik zie de ABW evenwel niet als een
specifiek instrument in het kader van het emancipatiebeleid, laat staan
als het algemene kader daarvoor.

Naar aanleiding van het door de leden van de D66-fractie gestelde ten
aanzien van kinderopvang merk ik op dat, gezien het op decentralisatie
van de kinderopvang gerichte beleid van de regering, gemeenten over de
middelen en mogelijkheden beschikken om faciliteiten in het kader van
de kinderopvang en de uitvoering van de ABW op elkaar af te stemmen.
In de periode 1990-1994 is bijna één miljard gulden uitgetrokken om het
aantal kinderopvangplaatsen te vergroten. Tussen 1989 en 1991 is het
aantal opvangplaatsen in voorzieningen toegenomen van ruim 20 000 tot
ruim 38 000 plaatsen.

De leden van de fractie van Groen Links opperen om in betreffende
wetsvoorstellen, analoog aan onder andere het vaste hoofdstuk
«gevolgen voor vrouwen», ook een hoofdstuk «gevolgen voor bijstands–
gerechtigden» op te nemen.

Ik ben het met deze leden eens dat, wanneer een bepaald wetsvoorstel
belangrijke gevolgen heeft voor uitkeringsgerechtigden die afwijken van
de gevolgen voor andere burgers, het zaak is daaraan in de memorie van
toelichting aandacht te schenken. lets anders is of er een
standaard-onderdeel inzake de gevolgen voor uitkeringsgerechtigden in
elke memorie van toelichting dient te worden opgenomen. Terughou–
dendheid is hier op zijn plaats, aangezien zich diverse groepen laten
onderscheiden waarvoor men een soortgelijk voorstel zou kunnen doen.
In de Aanwijzingen voor de regelgeving is het uitgangspunt dat in een
toelichting in ieder geval de doelstellingen die worden nagestreefd en de
te verwachten (neven)effecten van de regeling aan de orde komen.
Hieruit volgt reeds dat, indien een wetsvoorstel duidelijk te onder–
scheiden effecten voor uitkeringsgerechtigden heeft, deze in de
toelichting aandacht dienen te krijgen. Overigens, veelal zullen wetsvoor–
stellen die voor uitkeringsgerechtigden van bijzondere betekenis zijn als
zodanig reeds de sociale zekerheid betreffen, zodat de gevolgen voor
uitkeringsgerechtigden een integraal onderdeel zijn van de memorie van
toelichting; dit is ook bij het onderhavige wetsvoorstel het geval. Ander–
zijds zullen veel wetsvoorstellen voor uitkeringsgerechtigden geen
duidelijk andere gevolgen hebben dan voor anderen.

6.3. Informatievoorziening

De leden van de CDA-fractie vragen in het kader van fraudebestrijding
naar de mening van de regering over een verdere verplichting tot
koppeling aan bestanden van bijvoorbeeld de Rijksdienst voor het
wegverkeer en het Bureau Kredietregistratie in Tiel.

Ik teken hierbij aan dat, in het algemeen, koppeling van bestanden
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slechts een aangewezen middel is indien die koppeling, afgezet tegen de
omvang van het ABW-bestand, op enige schaal effect kan sorteren. Dit
is naar verwachting het geval ten aanzien van met name de zieken–
fondsen, de Informatiseringsbank en op het vlak van de huursubsidie.
Het bezitten of berijden van een dure auto door iemand die een beroep
op bijstand doet, kan voor een gemeente een reden zijn om een nader
onderzoek in te stellen. In het kader van fraudebestrijding is het dan ook
terecht dat sociale diensten alert zijn op de soms voorkomende situatie
dat een aanvrager of ontvanger van bijstand in een zodanig kostbare
auto rijdt dat het niet onredelijk is aan te nemen dat deze niet van een
inkomen op bijstandsniveau alleen kan worden bekostigd. Het bij
voorbaat koppelen van de bestanden van de Rijksdienst voor het
wegverkeer aan die van de gemeentelijke sociale diensten acht ik, gelet
op de beperkte schaal waarop bij bijstandsontvangers sprake is van dure
auto's, echter een te zwaar middel. De sociale rechercheur kan op dit
moment via de opgave van het kenteken informatie krijgen over de
herkomst van een auto en, in geval van vermoedelijke zware criminaliteit,
via de plaatselijke politie geïnformeerd worden over het bezit van auto's
van een in een onderzoek betrokken persoon. Nagegaan zal worden in
overleg met het ministerie van Verkeer en Waterstaat en van Justitie of
de sociale recherche zonder tussenkomst van de plaatselijke politie
geïnformeerd kan worden of op bepaalde personen en adressen auto's
staan ingeschreven. Op deze manier hoeft bij een vermoeden van fraude
niet direct het strafrechtelijke circuit in te worden gezet.

Ook koppeling aan bestanden van het Bureau Kredietregistratie in Tiel
is naar mijn mening een te zwaar middel. Er zijn mij geen signalen
bekend dat op grote schaal ten onrechte leningen door sociale diensten
worden verstrekt die met informatie vanuit Tiel voorkomen hadden
kunnen worden. Het middel van een koppeling van bestanden moet
daarom als te zwaar worden gekwalificeerd. In gevallen van fraude met
ten onrechte verstrekte leningen kan ook in deze gevallen de sociaal
rechercheur met zijn huidige bevoegdheden voldoende effectief
optreden.

De leden van de PvdA-fractie wijzen er op dat in de memorie van
toelichting is aangegeven dat burgemeester en wethouders in het kader
van het heronderzoek zonodig contact kunnen opnemen met de Arbeids–
voorzieningsorganisatie, teneinde na te gaan welke activiteiten nodig zijn
om de kansen op inschakeling in de betaalde arbeid te vergroten. Deze
leden vragen hoe zich dat verhoudt tot het kabinetsstandpunt dat het
oordeel over de noodzakelijkheid van scholing in eerste instantie ligt bij
Arbeidsvoorzieningsorganisatie.

Het onderzoek naar de arbeidsmarktpositie van de belanghebbende
vormt een wezenlijk onderdeel van het heronderzoek. Het oordeel van de
Arbeidsvoorzieningsorganisatie over de kansen van de betrokkene, de
voortgang van het bemiddelingsproces en over de noodzaak van aanvul–
lende maatregelen of voorzieningen is voor een goede besluitvorming
onontbeerlijk. Bij de voorbereiding van het heronderzoek kunnen de
beide instanties hun ervaringen aangaande de belanghebbende uitwis–
selen en zodoende een volledig beeld krijgen van diens positie. Aldus
kunnen de activiteiten gericht op de bevordering van de arbeids–
martkkansen van betrokkene periodiek op elkaar worden afgestemd en
worden geactualiseerd. Dit in samenspraak met de bijstandsgerechtigde.
Het heronderzoek kan aldus ook een functie vervullen in het kader van de
trajectbemiddeling.

Op het wederzijdse karakter van de inspanningsverplichting van
gemeenten en RBA's, waar de leden van de PvdA-fractie aandacht voor
vragen, is reeds ingegaan in par. 4.6.2. van deze memorie.
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6.4. Deregulering

De leden van de VVD-fractie erkennen dat het wetsvoorstel een
bijdrage is aan een vermindering van regelgeving. Niettemin achten zij de
regelgeving nog altijd omvangrijk en ingewikkeld. Zij noemen een aantal
onderdelen ten aanzien waarvan zij zich afvragen of verdere vereenvou–
diging mogelijk is.

Ik merk hierbij op dat bij de voorbereiding van het wetsvoorstel alle
onderdelen van de regelgeving op mogelijkheden tot vereenvoudiging en
vermindering van regelgeving zijn bezien. Wat betreft de door deze leden
genoemde concrete onderdelen wijs ik erop dat een zinvolle vereenvou–
diging alleen mogelijk is door de bijzondere bepalingen die daarmee
samenhangen te laten vervallen. Voor al deze onderdelen geldt dat
afschaffing inkomensgevolgen en budgettaire gevolgen zou hebben. Het
laten vervallen van de woningdelersbepaling zou tot meerkosten van
ongeveer 160 mln. leiden. De bepalingen in hoofdstuk IV van het
wetsvoorstel die betrekking hebben op het in specifieke gevallen
verlagen of verhogen van de bijstandsnorm, betreffen situaties die met
een zekere regelmaat voorkomen en waaraan, vanwege de aantoonbare
gevolgen voor de bestaanskosten, de wetgever naar mijn mening niet
voorbij mag gaan. Het feit dat de ABW een vermogenstoets kent, waarbij
een deel van het vermogen buiten beschouwing blijft, vergt nu eenmaal
enige regelgeving om een rechtsgelijke toepassing te verzekeren. Het
thans weer laten vervallen van de zeer onlangs ingevoerde aparte
bijstandsnormen voor schoolverlaters van 21 tot 27 jaar komt mij,
afgezien van het kostenaspect, bovendien onlogisch voor.

De leden van de VVD-fractie leggen in dit kader tevens de vraag voor
of een systematiek met een geïndividualiseerde basisnorm, die wordt
aangevuld met normbedragen voor wonen, tot verdere vereenvoudiging
zou bijdragen.

Voor een algemene reactie op een dergelijke systematiek verwijs ik
naar de uitvoerige beschouwingen daaromtrent in hoofdstuk 2 van deze
memorie. Waar bij een dergelijke systematiek bewust vergrovingen
zouden worden aangebracht, acht ik daarin specifieke nadelen aanwezig.
Bij een dergelijk systeem zijn, zoals deze leden terecht opmerken, nadere
invullingen en verfijningen door de gemeenten nodig. Deze kunnen dan
van gemeente tot gemeente uiteenlopen, hetgeen ik, daar waar het gaat
om het voorzien in de algemeen noodzakelijke kosten van het bestaan,
uit een oogpunt van rechtsgelijkheid en rechtszekerheid niet gewenst
acht. Bovendien zou een doelbewuste vergroving van de landelijke
normering slechts ogenschijnlijk tot een vereenvoudiging leiden. Omdat
de op lokaal niveau aan te brengen verfijning dan ook betrekking zou
moeten hebben op niet-individueel bepaalde factoren, zouden de
gemeenten daarvoor richtlijnen moeten opstellen om in ieder geval op
lokaal niveau tot een gelijke behandeling van gelijke gevallen te komen.
Daarmee zou dus slechts een verschuiving van regelgeving worden
bereikt en niet een vermindering.

ARTIKELSGEWIJZE OPMERKINGEN

Artikel 5

De leden van de PvdA-fractie vragen een reactie op hun suggestie om
voor jonge schoolverlaters het recht op bijstand eerder te laten ontstaan,
dit in plaats van de voorgestelde wachttijd van een half jaar. Deze leden
verwachten dat de bijstandverlenende gemeente de jongere eerder kan
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begeleiden in de richting van de arbeidsmarkt, door middel van
bijstandsvoorwaarden en toezicht en veronderstellen dat hiervoor geen
extra kosten behoeven te worden gemaakt.

De veronderstelling van deze leden dat het activerend arbeidsmarkt–
beleid voor jongeren gedurende het eerste half jaar niet functioneert,
omdat de jongere noch bij de uitkeringsinstantie, noch bij het RBA
bekend zou zijn, is niet geheel juist. Gedurende de wachttijdperiode van
een half jaar kunnen voor schoolverlaters van 18 tot 21 jaar, doordat
geen recht op bijstand bestaat, inderdaad geen verplichtingen gericht op
arbeidsinschakeling aan de bijstand worden verbonden, maar kan wel
aanspraak worden gemaakt op kinderbijslag. Voorwaarde daarvoor is dat
de jongere bij het RBA als werkzoekende staat ingeschreven. De jongere
is dan dus bekend bij het arbeidsbureau. In het kader van het activerend
arbeidsmarktbeleid voor jongeren en de uitvoering van de JWG zijn in
CBA-verband bovendien afspraken gemaakt over bemiddeling en
begeleiding door de RBA's ten aanzien van werkloze jongeren in het
eerste half jaar.

Het arbeidsbureau is verantwoordelijk voor de eerste fase van zes
maanden, waarin de inschrijving, het intake-gesprek en de verwijzing
naar scholing, leerlingwezen, beroepskeuzebegeleiding, trajectbemid–
deling of directe bemiddeling naar een arbeidsplaats plaatsvinden. Wat
betreft de instroom in het leerlingwezen, het bevorderen van scholing en
trajectbemiddeling en de instroom in de JWG, zijn in het CBA afspraken
gemaakt over een concrete taakstelling in 1991 en een inspanningsver–
plichting ten aanzien van de realisatiecijfers voor de jaren 1992-1997.
Op basis van de realisatiecijfers over de voorafgaande periode en inzicht
in de arbeidsmarktontwikkeling, zal het CBA jaarlijks bezien in hoeverre
taakstellingen voor een volgende periode realiseerbaar zijn.

Met de evaluatie van het activerend arbeidsmarktbeleid voor jongeren,
waarvan de eerste gegevens begin 1993 beschikbaar komen, wordt
getracht inzicht te verkrijgen in de omvang en het profiel van jongeren
die door geen enkele maatregel worden bereikt.

Aangezien de bijstandsuitkering per maand meer bedraagt dan de
verstrekte kinderbijslag, zou navolging van de suggestie van de
PvdA-leden overigens wel extra kosten meebrengen. Deze meerkosten
worden geraamd op circa 24 mln op jaarbasis.

De leden van de GPV-fractie vragen waarom in het derde lid van artikel
5 een verschil wordt gemaakt op grond van de leeftijdsgrens van 21 jaar
voor wat betreft het tijdstip waarop recht ontstaat op bijstand. In het ene
geval een half jaar, te rekenen vanaf het tijdstip waarop de jongere wordt
geacht de opleiding te hebben beëindigd; in het andere geval een half
jaar te rekenen vanaf de eerste dag van de maand volgend op die waarin
hij deelname aan de opleiding heeft beëindigd. Is het nu niet juist dit
soort detaillering in regelgeving - zo vragen deze leden zich af -
waardoor de uitvoeringspraktijk zo zwaar wordt belast?

In de definitiebepaling van artikel 5 wordt inderdaad onderscheid
gemaakt tussen schoolverlaters tot 21 jaar en schoolverlaters van 21 tot
27 jaar. Dit onderscheid is noodzakelijk vanwege een goede aansluiting
op de AKW (voor schoolverlaters tot 21 jaar), respectievelijk de WSF
(voor schoolverlaters van 21 tot 27 jaar). Het verschil waarop deze leden
doelen hangt hiermee samen.

Schoolverlaters van 18 tot 21 jaar hebben na beëindiging van het
onderwijs gedurende een half jaar wachttijd geen recht op bijstand, maar
via de ouders aanspraak op kinderbijslag; de ouders zijn immers tot 21
jaar onderhoudersplichtfg op grond van het Burgerlijk Wetboek. Het is
van belang het recht op bijstand te laten aansluiten op de periode
waarover aanspraak op kinderbijslag bestaat. Omdat het recht op kinder–
bijslag gedurende enig kwartaal afhankelijk is gesteld van de situatie op
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de eerste dag van dat kwartaal, is voorzien in een ministeriële regeling.
Daarin zal het begin van de wachttijd zo worden gedefinieerd, dat het
einde samenvalt met de laatste dag van het kalenderkwartaal waarover
met betrekking tot belanghebbende recht op kinderbijslag bestaat. Deze
regeling sluit aan bij de huidige beschikking schoolverlaters.

Voor schoolverlaters van 21 tot 27 jaar bestaat met ingang van de
werkloosheid recht op bijstand, zij het dat de bijstand door de onfangs
door het parlement aanvaarde wijziging inzake de jongerenuitkeringen
gedurende een half jaar op een lager bedrag is gesteld dan de algemeen
geldende normbijstand. Gedurende deze periode is aansluiting gewenst
ten opzichte van de - over het algemeen daaraan voorafgaande - studie–
financiering. Deze kent een maandsystematiek. Het recht op bijstand
sluit daarop aan.

Het aangegeven onderscheid in situatie rechtvaardigt naar het oordeel
van de regering de detaillering waarvan hier, het zij toegegeven, sprake
is. De feiten waaraan de gemeente dient te toetsen, zijn overigens
duidelijk bepaald en redelijk eenvoudig toetsbaar. Ik meen dan ook niet
dat deze regeling de uitvoeringspraktijk onevenredig zwaar belast. Ik wijs
er hierbij ten slotte op dat dit onderscheid ook in de bestaande regel–
geving al voorkomt.

Artikelen 8 en 10

De leden van de PvdA-fractie vragen zich af of hetgeen in de artikels–
gewijze toelichting bij artikel 10 is opgemerkt met betrekking tot de
gebruikelijke vakantieduur en het territorialiteitsbeginsel, in strijd is met
de jurisprudentie van de Afdeling voor de geschillen van bestuur van de
Raad van State. De leden van de PvdA-fractie vragen hierbij tevens
welke visie de regering heeft op een langere periode van verblijf in het
buitenland van met name oudere allochtonen die twijfelen tussen
terugkeer naar het land van herkomst en blijvende vestiging in
Nederland, teneinde tot een meer gefundeerde keuze te komen.

Zoals deze leden vaststellen kan de bijstand ingevolge genoemde juris–
prudentie op grond van het territorialiteitsbeginsel na 4 weken verblijf in
het buitenland niet worden voortgezet, ongeacht de reden van het
langere buitenlands verblijf. In het wetsvoorstel wordt de huidige
beleidslijn met betrekking tot de gebruikelijke vakantieduur voortgezet. In
artikel 10, eerste lid, onderdeel d, is dan ook uitdrukkelijk bepaald dat
geen bijstandverlening mogelijk is indien men langer dan de gebruikelijke
vakantieperiode buiten Nederland verblijft. Onder de gebruikelijke vakan–
tieperiode wordt, evenals thans, een periode van 4 weken verstaan.

In de memorie van toelichting (blz. 116) is ter nuancering gesteld dat
het niet in de rede ligt de uitsluitingsgrond zonder meer toe te passen
indien de belanghebbende aannemelijk maakt dat het verblijf in het
buitenland noodzakelijk is voor de zelfstandige voorziening in het
bestaan. Hiermee wordt gedoeld op situaties waarin het verblijf in het
buitenland strikt noodzakelijk is om in de bestaanskosten te voorzien,
zoals bijvoorbeeld bij een zelfstandige binnenschipper; ook nu reeds kan
in een dergelijk geval bijstand worden verleend. In deze gevallen behoeft
de uitsluitingsgrond van artikel 10, eerste lid, onderdeel d, niet zonder
meer te worden toegepast; de bijstandverlening kan in dergelijke
gevallen derhalve ook buiten zeer dringende redenen in de zin van artikel
11 worden voortgezet.

Zoals uit het voorgaande blijkt is er geen sprake van een breuk met de
bedoelde jurisprudentie, noch met betrekking tot de beëindiging van de
bijstand na afloop van de gebruikelijke vakantieperiode, noch met
betrekking tot kosten die in het buitenland opkomen. Ook ten aanzien
van deze kosten verzet het absolute karakter van het territorialiteitsbe–
ginsel zich tegen bijstandverlening.
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Zoals hiervoor is aangegeven begrenst het territorialiteitsbeginsel het
recht op bijstand in het buitenland sterk, behoudens de gebruikelijke
vakantieperiode. Ik zie geen aanleiding om ten aanzien van oudere
allochtonen van dit beginsel af te wijken.

Artikel 16

De leden van de SGP-fractie vragen waarom dit artikel geen bepaling
bevat die burgemeester en wethouders in zeer dringende gevallen de
bevoegdheid geeft wel bijstand te verlenen.

Ik wijs erop dat dit artikel beoogt aan te geven dat de genoemde
kostensoorten niet onder de werkingssfeer van de ABW vallen. Het
verdraagt zich dus niet met de doelstelling van het artikel om burge–
meester en wethouders een bevoegdheid te geven ervan af te wijken.

Artikel 25

De leden van de SGP-fractie vragen of de voorgestelde regeling met
betrekking tot het vaststellen van de vakantiebijslag geen extra admini–
stratieve last betekent.

Zoals in de memorie van toelichting is vermeld, is de huidige verre–
kening van het - feitelijk ontvangen - vakantiegeld over het verrekende
inkomen een administratief bewerkelijk proces. De forfaitaire vaststelling
van de aanspraak op vakantiegeld waartoe het wetsvoorstel de
mogelijkheid opent, heeft juist als oogmerk een oplossing te bieden voor
de problemen die vanuit de uitvoeringspraktijk zijn gemeld. Mede met
het oog op deze uitvoeringsaspecten is een concept voor een dergelijke
ministeriële regeling, behalve aan de Commissie Sociale Voorzieningen
van de SER, ook aan Divosa voorgelegd. Deze vereniging heeft inmiddels
laten weten de voorgestelde regeling uitvoerbaar te achten.

Artikel 26

Hoewel de leden van de GPV-fractie op zichzelf beschouwd wel
kunnen instemmen met een vaststelling van de bijstand per maand,
vragen zij zich af of bij sterk wisselende inkomsten een of andere vorm
van een jaartoets niet mogelijk zou moeten zijn.

Met deze leden ben ik van opvatting dat er situaties zijn waarin het niet
in overeenstemming met de doelstelling van de ABW is als een uitkering
wordt verstrekt aan iemand die de rest van het jaar een ruim inkomen
heeft. Daarbij kan worden gedacht aan degene met ruim beloonde
seizoens– of anderszins tijdelijke werkzaamheden, waarvan op voorhand
vaststaat dat hij na afloop daarvan gedurende een zekere periode geen
inkomsten meer zal hebben. In een ander geval kan het echter gaan om
hoge vaste inkomsten die door ontslag plotseling wegvallen. In de laatste
situatie is het over het algemeen wel een eigenlijke taak van de
bijstandswet om deze inkomensterugval op te vangen, ook als de
betrokkene na een korte periode weer over toereikende eigen inkomsten
gaat beschikken. Bij snel wisselende inkomsten zoals die bij free-lance
werk kunnen voorkomen, is het eveneens van dergelijke factoren afhan–
kelijk of bijstandverlening gedurende de korte inkomstenloze periodes als
een bedoelde functie van de ABW moet worden aangemerkt, of als een
minder gewenst gevolg van de verrekeningssystematiek.

Een uniforme regeling, zoals die bijvoorbeeld ten aanzien van de
inkomsten uit zelfstandig beroep of bedrijf wordt gehanteerd, lijkt mij
minder geschikt. Bij zelfstandigen dwingt het inkomenspatroon er in alle
gevallen toe om de bijstandsbehoefte op jaarbasis te beoordelen. Bij
overige inkomens is dat, zoals aangegeven, afhankelijk van een
samenstel van factoren die van geval tot geval moeten worden gewogen.
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De inkomensvaststelling bij zelfstandigen is bovendien voor de uitvoering
bewerkelijker. De bijstand wordt in eerste aanleg als een lening verstrekt.
Aan de hand van het jaarinkomen wordt beoordeeld welk deel van de
verleende bijstand wordt omgezet in een uitkering om niet en welk deel
dient te worden terugbetaald. Het wetsvoorstel biedt naar mijn oordeel al
voldoende aanknopingspunten om in situaties waarin daartoe aanleiding
bestaat, tot een aangepaste inkomensbeoordeling te komen. In het kader
van de inkomenstoets is namelijk de bepaling opgenomen dat inkomsten
worden toegerekend aan de periode waarop deze betrekking hebben. Bij
werkzaamheden waarbij korte onderbrekingen gebruikelijk zijn, kan,
indien daarvoor aanleiding bestaat, tot het oordeel worden gekomen dat
de verdiensten ook betrekking hebben op deze korte periodes van onder–
breking. Ook de algemene bepaling van artikel 14, eerste lid, ten aanzien
van de afstemming van de bijstand op de eigen verantwoordelijkheid
voor de voorziening in het bestaan, kan hierop van toepassing zijn. Als de
betrokkene kan voorzien dat er een onderbreking in de inkomstenver–
werving zal optreden, biedt deze bepaling de gemeente de mogelijkheid
om de betrokkene, als ook overigens het patroon van de inkomstenver–
werving en de hoogte van die inkomsten daartoe aanleiding geven, erop
aan te spreken dat hij, hoewel hij had kunnen voorzien zonder middelen
te komen en zijn inkomsten daartoe toereikend waren, daarvoor niet
heeft gereserveerd en derhalve tekort is geschoten in de eigen verant–
woordelijkheid voor de voorziening in het bestaan. De te verlenen
bijstand kan daarop worden afgestemd, hetgeen ook kan inhouden dat
deze wordt geweigerd. Ik ben vooralsnog van oordeel dat naast deze
algemene bepalingen geen specifieke titel behoeft te worden gecreëerd
om, waar daarvoor reden bestaat, een afwijkende inkomensvaststelling
mogelijk te maken.

Artikel 29 e.v.

De leden van de fractie van de SGP stellen de vraag of het wel zo
zinvol is om de zich regelmatig wijzigende normbedragen expliciet in de
wet zelf vast te leggen.

De opname van de bijstandsnormen in de wet heeft als achtergrond
het streven om hetgeen van belang is voor het recht op en de hoogte van
de bijstand, zoveel mogelijk in de wet zelf te regelen en nadere regel–
geving waar mogelijk te voorkomen. Gelet op de diversiteit van de
bedragen die hierbij in het geding zijn, kan dat het best worden gereali–
seerd door de bedragen zelf te noemen en niet door middel van een
omschrijving aan te geven. Deze benadering leidt niet tot problemen. De
indexeringsbepalingen zorgen er immers voor dat de wettelijk vastge–
legde bedragen de daarin neergelegde aanpassingen ondergaan. Dat een
dergelijke constructie tot gevolg heeft dat op deze onderdelen formeel
gesproken de wet telkens bij ministeriële regeling wordt gewijzigd, is met
het oog op de gewenste duidelijkheid van de feitelijke inhoud van de
wetgeving onvermijdelijk.

Artikel 30

De leden van de PvdA-fractie vragen waarom bij de regeling inzake
co-ouderschap niet gekozen is voor het criterium zoals dat in de
uitspraken van de Raad van State wordt gehanteerd. Verder stellen zij
vragen over de toepassing van de middelentoets en de mogelijke rol van
de rechter.

In het wetsvoorstel is aangesloten bij de in de jurisprudentie uitgezette
lijn. Naar het oordeel van de Raad van State dient de hoogte van de
bijstand binnen de door de bijstandsnormen gegeven grenzen in beginsel
evenredig te zijn aan dat deel van de maand of week dat het kind bij de
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betreffende ouder verblijft. Dit is in het wetsvoorstel vastgelegd in het
derde lid van artikel 30.

In de door deze leden bedoelde uitspraak van de Raad van State ging
het niet om een situatie van co-ouderschap, maar om een omgangsre–
geiing De Raad van State was van mening dat doorslaggevende
betekenis moet worden toegekend aan de mate waarin de kinderen
feitelijk bij de bijstandsgerechtigde ouder verblijven en dientengevolge
voor diens rekening komen. Het «voor rekening komen van» houdt in dat
de betrokkene de zorg heeft voor de kinderen. Gedurende de periode dat
feitelijk de zorg bij de bijstandsgerechtigde berust, kan een toeslag
worden verleend op de alleenstaandennorm. Dit geldt eveneens in de
situatie dat er een uitgebreide omgangsregeling geldt, mits er aan het
verblijf kosten zijn verbonden.

Uit het door deze leden aangehaalde rapport «Gebruikersruimte in de
sociale voorzieningen» blijkt dat het kiezen voor co-ouderschap geen
financieel voordeel biedt aan de betrokkenen. De uitkering wordt immers
naar rato verhoogd met een toeslag in de periode dat het kind wordt
verzorgd. Het lijkt mij dan ook niet noodzakelijk om uitsluitend in de
situatie dat er een rechterlijke regeling is opgelegd een toeslag wegens
co-ouderschap toe te staan.

Artikel 46

In antwoord op een daartoe strekkende vraag van de leden van de
fractie van het GPV kan ik meedelen dat artikel 51 slechts van toepassing
kan zijn op inkomsten die op grond van de algemene bepalingen in
beschouwing moeten worden genomen. Als op grond van artikel 46
charitatieve uitkeringen buiten beschouwing worden gelaten, kan er
derhalve geen aanleiding zijn om op grond van artikel 51 dergelijke
inkomsten, als deze in natura worden ontvangen, op een zeker
geldbedrag te waarderen.

Artikel 49

De leden van de SGP-fractie verzoeken om een duidelijker argumen–
tatie waarom het standpunt van de Commissie Sociale Voorzieningen van
de SER niet is overgenomen ten aanzien van de periode waarin noodza–
kelijke verwervingskosten kunnen worden afgetrokken.

Voor het antwoord op deze vraag moge ik verwijzen naar de reactie die
ik gaf op een vergelijkbare vraag van de leden van de fractie van Groen
Links in par. 4.3.1. van deze memorie.

Artikel 53

Voor een reactie op de vraag van de leden van de SGP-fractie naar de
voordelen voor de uitvoering van een uniform vrijlatingsbedrag, moge ik
verwijzen naar hetgeen in par. 3.2. van deze memorie is geantwoord.

Artikel 56

De leden van de SGP-fractie vragen of het niet wenselijker zou zijn het
huidige systeem van de vermogensvaststelling te handhaven met het oog
op het feit dat bijstandsontvangers in de loop van de tijd spaargelden
moeten aanspreken voor het doen van noodzakelijke uitgaven.

Zoals ik elders in deze memorie heb uiteengezet, is het een ervarings–
gegeven dat, hoewel het sociaal minimum ook in die situatie toereikend
moet worden geacht, het bij langdurige afhankelijkheid van een
bijstandsuitkering moeilijker kan worden om van de uitkering rond te
komen. De vermogenstoets kan daarvoor echter geen oplossing bieden,
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omdat deze alleen van belang is voor degenen die bij de aanvraag
inderdaad vermogen hebben of dat gedurende de bijstandsperiode
ontvangen. De laatste situatie komt slechts bij uitzondering voor. Een
wijziging van de vermogenstoets bij de aanvraag kan een oplossing zijn.
Bij de aanvraag kan immers niet worden voorzien hoelang de betrokkene
op bijstand zal zijn aangewezen Omdat veel van de bijstandsontvangers
slechts gedurende relatief korte tijd op de uitkering aangewezen zijn,
zouden aanpassingen, zo deze al een oplossing kunnen bieden voor de
groep die deze leden op het oog hebben, een te algemeen karakter
dragen en daarmee in belangrijke mate hun doel voorbijschieten.

Oe voorgestelde regeling is vooral gekozen om grotere duidelijkheid te
verkrijgen omtrent het in aanmerking nemen van spaargelden die
bijstandsontvangers tijdens de uitkeringsperiode opbouwen. De huidige
regeling is toegespitst op de beoordeling van het vermogen bij de
aanvraag en is minder duidelijk over de toepassing van de vermogens–
toets tijdens de uitkeringsperiode. In de huidige uitvoeringspraktijk wordt
over het algemeen een benadering gevolgd waarin het vermogenssaldo
doorslaggevend is. Daarbij wordt dan geen rekening gehouden met de
achtergronden van de eventuele overschrijding van de grens van het
bescheiden vermogen. Degene die tijdens de bijstandsperiode vermogen
ontvangt kan daarbij, ook als deze daarvoor over een vermogen
beschikte dat inmiddels is besteed, een gunstiger behandeling krijgen
dan degene wiens vermogen ten gevolge van spaarzaamheid de grens
van het bescheiden vermogen overschrijdt. Naar mijn oordeel is het
onbillijk om bijstandsontvangers niet de mogelijkheid te geven om vanuit
hun - toch al niet ruime - inkomen besparingen te verrichten voor een
grotere aanschaf, ook als daarmee de grens van het bescheiden
vermogen tijdelijk zou worden overschreden. Om dit duidelijk te regelen
is in het wetsvoorstel een benadermg gekozen waarbij tijdens de
bijstandsperiode niet het vermogenssaldo van belang is, maar slechts of
daarbij sprake is van ontvangen vermogen. Dit ontvangen vermogen
wordt vrijgelaten voor zover de betrokkene bij de aanvang van de
bijstand een vermogen had dat onder de vrijlatingsgrens bleef. Als er
geen sprake is van ontvangen vermogen, is er derhalve geen sprake van
een vermogenstoets. Daarmee wordt bereikt dat tijdens de bijstandspe–
riode gespaard vermogen geheel buiten de vermogenstoets blijft en dat
de betrokkene daarover volledig kan beschikken.

Artikel 57

In antwoord op een vraag van de leden van de SGP-fractie kan ik
meedelen dat het ten aanzien van bezittingen in natura afhankelijk is van
de aard en de waarde daarvan of deze als algemeen gebruikelijke bezit–
tingen worden beschouwd die niet tot het vermogen worden gerekend,
of als een vermogensbestanddeel dat - voorafgaand aan de toetsing aan
het vrij te laten bescheiden vermogen - niet buiten beschouwing kan
blijven. Waar bijvoorbeeld meubilair als regel buiten beschouwing blijft,
wordt het in aanmerking genomen als het een antieke kast betreft die
een aanzienlijk vermogensbestanddeel vertegenwoordigt. In dezelfde lijn
zal een auto die bij verkoop bijvoorbeeld slechts f 2 000 zou opbrengen,
als een algemeen gebruikelijke bezitting worden aangemerkt, terwijl een
auto waarmee een opbrengst van bijvoorbeeld f 20 000 kan worden
gerealiseerd, niet buiten beschouwing kan worden gelaten. Het bezit van
een dergelijke auto biedt de betrokkene immers een reële mogelijkheid
om, door verkoop, bepaalde tijd zelf in zijn bestaan te voorzien.

Artikel 59

De leden van de fractie van het GPV vragen in hoeverre het mogelijk is
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om een herhaald beroep op de vermogensvrijlating te doen door de
bijstandverlening te onderbreken.

De situatie die deze leden beschnjven is in het wetsvoorstel niet
uitputtend geregeld; momenteel is dit evenmin het geval. Bij een juiste
wetstoepassing zijn de mogelijkheden van oneigenlijk gebruik, waarvoor
Divosa waarschuwt, echter gering. Als de betrokkene gedurende een
korte periode geen beroep op uitkering heeft gedaan, dient de gemeente
immers bij de behandeling van de nieuwe aanvraag te beoordelen of er
sprake is van een nieuwe periode van bijstandverlening dan wel van een
feitelijke voortzetting van de bijstand. Als de periode waarmee de
bijstand is onderbroken zodanig kort is dat de gemeente tot het oordeel
komt dat er feitelijk sprake is van een voortzettmg van de bijstand, kan er
- gezien de bewoordingen van artikel 59 - geen nieuwe vermogensvrij–
lating plaatsvinden. Om voor een nieuwe vermogensvrijlating in
aanmerking te komen, zal de betrokkene derhalve gedurende langere tijd
geen beroep op bijstand moeten doen. Dat houdt doorgaans in dat deze
in aanmerkelijke mate op het ontvangen vermogen zal moeten «interen».
Deze financiële consequentie vermindert eveneens het risico van
oneigenlijk gebruik.

Divosa noemt ook enkele andere problemen die de voorgestelde
nieuwe regeling met zich zal brengen, zoals de onmogelijkheid om
rekening te houden met wettelijke aanpassingen van de vrijlatingsgrens.
Ik acht het wenselijk om de nog resterende vrijlating vast te stellen aan
de hand van de bedragen die gelden op het moment dat opnieuw een
ontvangen vermogen moet worden beoordeeld. De redactie van de
betreffende bepaling van artikel 56 laat een dergelijke handelwijze toe.

Divosa wijst er terecht op dat niet is geregeld welk bedrag aan reste–
rende vrijlating moet worden gehanteerd bij een wijziging van de gezins–
samenstelling. Het komt mij voor dat hiervoor in de uitvoering oplos–
singen zullen worden gevonden die tot een billijke vaststelling komen.
Het ligt bijvoorbeeld voor de hand om als de betrokkenen alleenstaand
worden, voor ieder van hen uit te gaan van de helft van het vrijlatings–
bedrag dat voor hen als echtpaar zou hebben gegolden. Bij een tegen–
overgestelde wijziging kan worden uitgegaan van de resterende
bedragen die voor elk van hen als een alleenstaande zouden hebben
gegolden. Een uitbreiding van de betreffende bepalingen om in deze
situaties te voorzien lijkt me derhalve niet nodig.

Artikel 76

De vraag die de leden van de D66-fractie stellen aangaande het inlich–
tingenformulier is beantwoord in par. 4.4. van deze memorie.

Artikel 77

De leden van de GPV-fractie vragen of de plicht tot heronderzoek niet
dient te worden aangevuld met de verplichting tot inschakeling van
andere instrumenten dan alleen arbeidsmarktgerichte instrumenten.

Het heronderzoek dient ertoe om periodiek de rechtmatigheid en de
doelmatigheid van de uitkering vast te stellen. Bij het heronderzoek dient
voorts te worden nagegaan of er aanleiding bestaat de aan de bijstand
verbonden verplichtingen aan te vullen of te wijzigen. Zoals in par. 4.6.1.
op een vraag van de GPV-fractie is geantwoord, kunnen die verplich–
tingen ook betrekking hebben op andere dan arbeidsmarktgerichte
instrumenten. Voor zover deze leden onder «resocialisatie» verstaan het
zonodig treffen of doen treffen van maatregelen die gericht zijn op
herstel van de zelfstandige voorziening in het bestaan (in ruime zin), of
anderszins op vermindering of beëindiging van de bijstand, heeft het
heronderzoek hierop reeds betrekking. Het heronderzoek betreft immers
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alle aan de bijstand verbonden verplichtingen, dus bijvoorbeeld ook een
verplichting als bedoeld in artikel 113, laatste volzm, inhoudend dat
betrokkene zich, bijvoorbeeld vanwege verslaving, aan een medische
beharideimg onderwerpt.

Artikel 79

De leden van de fracties van de SGP en het GPV vragen of de stelling
houdbaar is dat bij de uitbetaling van bijstand aan het einde van de
maand al rekening kan worden gehouden met de eventuele inkomsten in
die maand, aangezien inkomsten vaak pas tegen het einde van de maand
bekend zijn.

Op genoemde stelling wil ik een nuancering aanbrengen. Het is niet
onder alle omstandigheden zo dat de genoten inkomsten in dezelfde
maand kunnen worden verrekend als waarin zij zijn genoten. Met name
zal dit moeilijk zijn als sprake is van wisselende inkomsten. In die
gevallen echter dat uit het inlichtingenformulier blijkt dat de inkomsten
niet zijn veranderd, kan de gemeente die inkomsten direct met de
uitkering verrekenen, omdat daarvoor dan geen extra handelingen nodig
zijn.

Artikel 113

De vraag die de leden van de PvdA-fractie bij dit artikel stellen is
beantwoord in par. 4.6.1. van deze memorie.

Artikel 114

De leden van de GPV-fractie stellen de vraag of overwogen is om, in
plaats van de leeftijd van 12 jaar, de overgang van basisonderwijs naar
voortgezet onderwijs als grens in de wet op te nemen. De vraag die deze
leden stellen aangaande de uitvoeringskosten is reeds betrokken bij de
beantwoording van overige vragen over dit onderwerp in paragraaf 5.

Zoals in par. 4.6.4. naar aanleiding van opmerkingen van de leden van
de fracties van de PvdA en Groen Links reeds is opgemerkt, wordt met
het leeftijdscriterium van 12 jaar in het algemeen aangesloten bij het
moment waarop het kind de overstap maakt van basisonderwijs naar
vervolgonderwijs. Het is, gelet op het verschil in uitvoeringspraktijk,
gewenst dat een herkenbaar leeftijdscriterium geldt. Het gaat hierbij niet
om een absolute leeftijdsgrens, maar om een afstemmingsverplichting
voor burgemeester en wethouders vanwege de verzorgende taak van de
ouder(s). Met de leeftijd van 12 jaar wordt bovendien aangesloten bij
overige regelgeving in het kader van de sociale zekerheid.

Artikel 116

De vraag die de leden van de SGP-fractie bij dit artikel stellen is beant–
woord in par. 4.6.1. van deze memorie.

Artikel 118

De leden van de GPV-fractie stellen enkele vragen aangaande de
samenwerking met de Arbeidsvoorzieningsorganisatie. In het bijzonder
vragen zij zich af of deze samenwerking niet dwingender dient te worden
geregeld.

In aanvulling op hetgeen is opgemerkt in par. 4.6.2. van deze memorie,
teken ik hierbij het volgende aan. De feitelijke invulling van de samen–
werking tussen gemeenten en RBA's zal op lokaal en regionaal niveau
dienen te geschieden. Hierbij kunnen de Regionale Werkgroepen Samen–
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werking Gemeentelijke sociale diensten - arbeidsbureaus (RWSG) een
belangrijke rol spelen. Een dergelijk overlegplatform is bij uitstek
geschikt om uitvoeringstechnische aspecten van de onderlinge samen–
werking aan de orde te stellen. Door het CBA, Divosa en het ministerie
van Sociale Zaken en Werkgelegenheid, is een brief gestuurd aan
respectievelijk de RBA's, de gemeentelijke sociale diensten en de
colleges van burgemeester en wethouders, waarin wordt aanbevolen op
regionaa! niveau over te gaan tot het vormgeven van dergelijke
werkgroepen. Zoals reeds aangegeven in de Voortgangsrapportage 1992
inzake het beleid ter voorkoming en bestrijding van misbruik en
oneigenlijk gebruik van belastingen en sociale zekerheid (TK 1991/92,
17 050, nr. 149) voorziet die suggestie klaarblijkelijk, gezien de reacties,
in een bestaande behoefte In dit licht wil ik tevens wijzen op de nuttige
functie die de rijksconsulenten sociale zekerheid met betrekking tot het
stimuleren van de samenwerking tussen arbeidsbureaus en gemeenten
kunnen vervullen.

Er ontwikkelen zich derhalve op lokaal en regionaal niveau netwerken,
waarin de onderlinge verhouding tussen arbeidsbureaus en gemeenten
als het gaat om de toeleidmg van uitkeringsgerechtigden naar de
arbeidsmarkt nader gestalte krijgt. Hier kunnen afspraken worden
gemaakt over onder andere informatie-uitwisseling, afstemming,
gezamenlijke projecten, trajectbemiddeling, meldingsbeleid. Hierbinnen
kan dan ingegaan worden op zaken als begin en beëindiging van de
actieve bemiddeling en de onderlinge afstemming tussen beide
instanties hierover.

De leden van de GPV-fractie vragen voorts of de gemeente gehouden
is de uitkering stop te zetten wanneer de Arbeidsvoorzieningsorganisatie
dit– in het geval van een kennelijk onwillige bijstandsontvanger– geïndi–
ceerd acht.

Wanneer door het arbeidsbureau wordt geconstateerd dat de belang–
hebbende geen of onvoldoende medewerking verleent bij de bemid–
deling(-sactiviteiten), dan zal van dit feit een mededeling worden gedaan
aan de gemeente. Het is niet gebruikelijk dat het arbeidsbureau hierbij
aangeeft welke consequenties daaraan voor de uitkering zouden moeten
worden verbonden. Het is aan de gemeente om dat te doen. Op grond
van het signaal van het arbeidsbureau zal de gemeente moeten onder–
zoeken of er sprake is van verwijtbaar gedrag. Artikel 14 regelt het
verbinden van een sanctie aan verwijtbaar gedrag. De beslissing over de
hoogte en duur van de sanctie is een verantwoordelijkheid van de
gemeente.

Artikel 120

Door de leden van de GPV-fractie wordt gevraagd waarom in artikel
120 gesproken wordt over passende arbeid, terwijl elders in de sociale
zekerheid het begrip gangbare arbeid steeds meer school maakt.

Ik neem aan dat deze leden doelen op de aanpassing van het begrip
passende arbeid in het arbeidsongeschiktheidscriterium in het kader van
het wetsvoorstel Terugdringing beroep op de arbeidsongeschiktheidsre–
gelingen. Allereerst wijs ik erop dat in genoemd wetsvoorstel niet langer
de term «gangbare arbeid» wordt gebruikt. In de toelichting op dat
wetsvoorstel wordt nader ingegaan op de relatie van het begrip
passende arbeid in de Werkloosheidswet en de ABW tot het begrip
algemeen geaccepteerde arbeid in de arbeidsongeschiktheidswetten.
Onderkend wordt dat het begrip passende arbeid, dat nodig is om het
loonverlies vast te stellen ter bepaling van de mate van arbeidsonge–
schiktheid, een ander doel dient dan het begrip passende arbeid in de
WW en ABW. Maar ook wordt er op gewezen dat beide begrippen in een
zekere relatie tot elkaar staan.
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In het kader van de WW en de ABW dienen criteria inzake passende
arbeid ertoe om te kunnen beoordelen of een concreet aanbod aanvaard
moet worden. Naarmate de werkloosheid langer duurt of het werkloos–
heidsrisico van betrokkene hiertoe aanleiding geeft, spelen het vroegere
beroep en opleiding van betrokkene een steeds kleinere rol bij de beoor–
deling of een aanbod passend is. Bij het begrip arbeid in het arbeidson–
geschiktheidscriterium wordt in het kader van het wetsvoorstel Terug–
dringing beroep op de arbeidsongeschiktheidsregelingen voorgesteld
voortaan uit te gaan van alle algemeen geaccepteerde arbeid waartoe de
werknemer met zijn krachten en bekwaamheden in staat is. Opleiding en
vroeger beroep van betrokkene spelen dan geen rol meer. Een en ander
betekent voor de gedeeltelijk arbeidsongeschikte, voor zover hij als
werkloos moet worden aangemerkt, dat de geduide functies op basis
waarvan de mate van arbeidsongeschiktheid wordt vastgesteld, in eerste
instantie voor de toepassing van de uitkeringsregelingen in verband met
werkloosheid niet passend behoeven te zijn, maar dit, na verloop van tijd,
wel kunnen worden.

Artikelen 137 en 138

Aan het onderwerp cliëntenparticipatie, waar de leden van de fracties
van de PvdA en van Groen Links de aandacht op vestigen, is aandacht
besteed in par. 4.7. van deze memorie.

Aldaar zijn ook de vragen over de gemeentelijke adviescommissie die
de leden van de PvdA-fractie en van de SGP-fractie stellen, beantwoord.

Artikelen 139 en 149

Op de vragen die de leden van de GPV-fractie bij deze beide artikelen
stellen ben ik reeds ingegaan in respectievelijk par. 4.8. en par. 4.10. van
deze memorie.

Artikel 153

De leden van de GPV-fractie vragen naar de noodzaak van deze, in hun
ogen zeer onbegrensde, delegatiebepaling.

Ik wijs erop dat de overige delegatiebepalingen zijn toegespitst op
specifieke situaties. In aanvulling daarop is er behoefte aan een delega–
tiebepaling die het mogelijk maakt om in onvoorziene situaties, die een
snel en adequaat antwoord vanuit de regelgeving vragen, zonodig regels
te stellen. Zoals in de toelichting bij het artikel is vermeld, zal van de hier
opgenomen bevoegdheid slechts gebruik worden gemaakt indien de
omstandigheden daartoe dwingen en het, in de betreffende onvoorziene
situatie, niet mogelijk is om op andere wijze een goede uitvoering van de
wet te waarborgen. In wezen is het artikel dus bedoeld als laatste
redmiddel voor de regelgever. Daarbij zijn, door de keuze voor de
algemene maatregel van bestuur en door aan de ministeriële regeling
uitdrukkelijk een tijdelijke werking van ten hoogste 12 maanden te geven,
procedurele waarborgen tegen een te gemakkelijk gebruik maken van de
betreffende bevoegdheid ingebouwd. Hierdoor is, zeker ook in verge–
lijking tot bestaande bepalingen als artikel 20 van de Rww en artikel 25
van het Bln, terughoudendheid betracht.

Ik wijs deze leden er nog op dat een slotbepaling als hier voorgesteld
niet ongebruikelijk is: de IOAW en de IOAZ bevatten een vergelijkbare
bepaling.

De Staatssecretaris van Sociale Zaken en Werkgelegenheid,
E. ter Veld
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Bijlage 1 Overzicht van verschilpunten tussen ABW enerzijds en IOAW en
IOAZ anderzijds

Doelstelling van de IOAW en IOAZ is om te voorkomen dat bepaalde
categorieën oudere en gedeeltelijk arbeidsongeschikte werkloze
werknemers respectievelijk ex-zelfstandigen een beroep zouden moeten
doen op de ABW en daarbij zouden worden onderworpen aan de vermo–
genstoets en een striktere toets op inkomen. Een beroep op bijstand
werd, gezien de bijzondere belemmeringen die deze categorieën onder–
vinden om weer aan het arbeidsproces deel te nemen, ongewenst
geacht. Deze overwegingen leidden destijds, in het kader van de stelsel–
herziening sociale zekerheid, tot de totstandkoming van beide wetten,
die weliswaar belangrijke verwantschap met de ABW vertonen, maar met
name vanwege het verschil in middelentoets ook wezenlijke verschillen.

De belangrijkste verschillen zijn:

1. De IOAW en de IOAZ hebben, anders dan de ABW, duidelijk
afgebakende doelgroepen, te weten:

IOAW-Werkloze werknemers die na het bereiken van de leeftijd van
50 jaar werkloos zijn geworden en de leeftijd van 65 jaar nog
niet hebben bereikt.
- Werkloze werknemers met een arbeidsongeschiktheidsuit–
kering berekend naar een arbeidsongeschiktheid van minder dan
80%, die de leeftijd van 65 jaar nog niet hebben bereikt.

Genoemde afbakening gaat gepaard met duidelijk omschreven, speci–
fieke, voorwaarden voor het recht op uitkering.

Voor beide groepen geldt als regel de uitdrukkelijke voorwaarde, dat
de werkloze werknemer gedurende de volledige uitkeringsduur van de
Werkloosheidswet een loondervingsuitkering moet hebben ontvangen.

IOAZ - Voormalige zelfstandigen die na het bereiken van de leeftijd
van 55 jaar hun bedrijf of beroep hebben beëindigd en de
leeftijd van 65 jaar nog niet hebben bereikt.
- Voormalige zelfstandigen die hun bedrijf of beroep hebben
beëindigd met een AAW-uitkering berekend naar een arbeidson–
geschiktheid van minder dan 80%, die de leeftijd van 65 jaar
nog niet hebben bereikt.

Voor beide categorieën gelden nadere toetredingsvoorwaarden.

2. Het meest significante verschil is de vermogenstoets, die in de
ABW geldt. Slechts een deel van het vermogen wordt vrijgelaten. In de
IOAW en IOAZ wordt het vermogen volledig vrijgelaten. Dit betekent
bijvoorbeeld ook dat beide regelingen niet de figuur kennen van de
krediethypotheek.

3. De ABW heeft een striktere inkomenstoets.
Naast het inkomen uit of in verband met arbeid vindt een toets plaats

op overige inkomsten, zoals inkomsten van of in verband met
kostgangers, onderhuurders en uit alimentatie. In de IOAW wordt slechts
rekening gehouden met de inkomsten uit of in verband met arbeid. In de
IOAZ wordt naast deze inkomsten ook het inkomen uit vermogen boven
een bedrag van f 189 000 in aanmerking genomen.

(Overigens zij erop gewezen dat in de brief van het kabinet van 7
november 1992 inzake het nadere beleidspakket voor 1993 is voorge–
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steld de inkomenstoets van de IOAW en IOAZ gelijk te stellen met die
van de ABW).

4. De IOAW en IOAZ kennen, wat de uitkeringen betreft, een bruto–
systematiek; de ABW heeft een netto-systematiek.

5. De IOAW en IOAZ kennen geen afzonderlijke normbedragen voor
woningdeling (bijvoorbeeld ingeval van inwonende kinderen) en geen
regeling voor co-ouderschap.

6. Ten aanzien van de mogelijkheden om met behoud van uitkering
een scholing of opleiding te volgen zijn in de IOAW en IOAZ, anders dan
in de ABW, gezien de doelgroep geen beperkingen gesteld met
betrekking tot de aard van het onderwijs of de scholing.

7. De IOAW en IOAZ kennen geen verhaalsbepalingen, zoals de ABW.
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Bijlage 2 Overzicht van gemeentelijke beleidsruimte

De beleidsruimte wordt hierna onderscheiden naar de volgende
categorieën:

beoordelingsmarge: de wet bevat wel criteria, maar laat in mindere of
meerdere mate ruimte aan b en w bij de toepassing van het artikel in het
individuele geval (gevalsbeoordeling).

impliciete bevoegdheid: een bevoegdheid van b en w die inherent is
aan het betreffende artikel, doch die niet expliciet is verwoord.

expliciete bevoegdheld: een uitdrukkelijk in de wettekst verwoorde
bevoegdheid van b en w.

eigen invulling: een bepaald aspect wordt in de wettekst opengelaten,
zodat b en w er een eigen invulling aan kunnen geven. Onderdelen die
een verruiming inhouden ten opzichte van de situatie vóór de herin–
richting en vóór de decentralisatie van de bijzondere bijstand zijn gecur–
siveerd. Het overzicht heeft tot doel een beter inzicht in de gemeentelijke
beleidsruimte te bieden. Voor de wetsinterpretatie blijft uiteraard de
wettekst bepalend.

artikel onderwerp

3 Gezamenlijke
huishouding

beschrijving van de
beleidsruimte

Zolang de minister geen
gebruik heeft gemaakt van de

categorie

eigen invulling en
beoordelingsmarge

Woonkosten

Recht op bijstand
(algemeen)

Recht op bijstand
zelfstandige

mogelijkheid tot nadere
regelgeving uit het vierde lid is
er sprake van beleidsruimte
voor de gemeente bij de
beoordeling, aan de hand van
de globale cntena die de wet
stelt, of sprake is van een
gezamenlijke huishouding
Ten aanzien van degenen met
een eigen woning is het deels
aan het oordeel van b en w
overgelaten vast te stellen hoe
hoog de woonkosten zijn (i.v m.
het al dan niet verlenen van
een woonkostentoeslag)
De Wet beschrijft niet
uitputtend of er al dan niet
recht op bijstand bestaat; het
recht is in belangrijke mate
afhankelijk van de
omstandigheden in het
individuele geval Dit geeft aan
b en w een beoordelingsmarge
Of de zelfstandige al dan niet
recht op bijstand heeft wordt
niet uitputtend in de wet
vastgelegd, het artikel laat het
over aan b en w om te
beoordelen: of betrokkene
gedurende een «redelijke
ter rn i jn» als zelfstandige
werkzaam is geweest, of het
bedrijf levensvatbaar is en hoe
lang er bijstand wordt verleend
(de wet geeft alleen
maximumtermijnen aan) Bij
bedrijfbeéindiging bepalen b
en w de termijn daarvoor (de
wet geeft ook hier alleen de
maximumtermijn).
De a.m.v.b. op grond van het
6e lid doet aan deze
beleidsruimte geen afbreuk

beoordelingsmarge

beoordelingsmarge

beoordelingsmarge en
impliciete bevoegdheid
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artikel onderwerp beschrijving van de
beleidsruimte

categorie

10 Uitsluitingsgronden

11 Bijstand aan
niet-rechthebbenden

12 Bijstand aan
vreemdelingen aan wie
het niet is toegestaan in
Nederland te verblijven

13 Afstemmen bijstand op
omstandigheden
persoon en gezin

13 Afwijken van
gezinsbijstand

14 Sanctiebeleid

15 Bijstand bij schulden

16 Kostensoorten

Bij het al dan niet uitsluiten van
iemand vanwege werkstaking
of uitsluiting van de arbeid is
het aan b en w vast te stellen
in welke mate het gebrek aan
middelen daarvan het gevolg
is De bevoegdheid van de
rnmister om hierbij in te grijpen
(art. 5, 2e lid, Rww) is
vervallen
B en w hebben enige ruimte bij
de toepassing van het begrip
«gebruikelijke vakantieduur»,
gedurende welke men verbhjf
mag houden buiten Nederland
(algemene gedragslijn is 4
weken, maar zolang geen
gebruik is gemaakt van de
bevoegdheid in het 3e lid
hebben gemeenten
speelruimte).
B en w zijn bevoegd bij zeer
dringende redenen bijstand te
geven aan iemand die op
grond van de wet geen recht
heeft
B en w bepalen of aan
bedoelde vreemdelingen al dan
niet bijstand wordt verleend
(binnen de kaders die het
artikel aangeeft)
B en w stemmen de bijstand en
de verplichtmgen af op de
omstandigheden,
mogelijkheden en middelen
van persoon en gezin
B en w mogen, t.a.v. een of
meer personen die tot een
gezin behoren, gelet op alle
omstandigheden, afwijken van
de regel dat de bijstand als
gezinsbijstand wordt verleend
(bijv. weggelopen jongeren)
Dit artikel en de
sanctie-a.m v b. laten
beoordelingsruimte aan b en w
(o.a de vaststelling van de
mate van verwijtbaarheid);
b en w kunnen de omvang en
duur van een sanctiemaatregel
afstemmen op de
omstandigheden van
betrokkene en daartoe een
sanctie herzien en bij
dringende bijzondere
omstandigheden van de
standaardsanctie afwijken. Zij
kunnen de sanctieduur bij
weigering van JWG-arbeid
bekorten indien daartoe
dringende redenen aanwezig
zijn
B en w zijn, binnen de kaders
van het artikel, bevoegd in
afwijking van de hoofdregel
bijstand te verlenen
Het artikel is niet limitatief en
laat daardoor b en w t a.v niet
genoemde kostensoorten de
mogelijkheid tot het al dan niet
verlenen van bijstand

beoordelingsmarge en
imphciete bevoegdheid
eigen invulling

expliciete bevoegdheid

expliciete bevoegdheid

expliciete bevoegdheid

expliciete bevoegdheid

beoordelingsmarge en
expliciete bevoegdheid

expliciete bevoegdheid

impliciete bevoegdheid
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artikel onderwerp beschrijving van de
beleidsruimte

categone

17 Voorliggende
voorziening

18 Voorlichting/bemid–
deling t.a.v.
voorliggende
voorzieningen

20 Krediethypotheek

21 Bijzondere bijstand voor
duurzame
gebmiksgoederen

22 Bijstand aan
zelfstandige voor
bedrijfskapitaal

23 Bijstand aan
zelfstandige voor
levensonderhoud

B en w beoordelen in het
individuele geval of het
mogelijk is een beroep te doen
op een naar aard en doel
toereikend en passend geachte
voorliggende voorziening. Zij
zijn bevoegd om bij dringende
redenen in het individuele
geval bijstand te verlenen voor
kosten die onder een
voorliggende voorziening
vallen, die uitdrukkelijk buiten
zo'n voorziening zijn gelaten, of
waarvoor de voorliggende
voorziening in het geheel geen
vergoeding toekent
B en w zijn vrij zelf vorm en
inhoud te bepalen van de
voorlichting en bemiddeling
inzake voorliggende
voorzieningen
Het wordt aan b en w
overgelaten:
- te bepalen of tegeldemaking,
bezwaring of verder bezwaring
in redelijkheid kan worden
gevergd;
- te bepalen of, indien
uitsluitend bijzondere bijstand
wordt verleend, deze al of niet
als krediethypotheek wordt
verleend;
- te bepalen of de bijstand,
indien deze naar verwachting
niet uitkomt boven de drempel
(nml) wordt verleend als lenmg,
borgtocht of om niet
B en w bepalen of deze
bijstand wordt verleend als
geldlening, borgtocht of als
bedrag om niet. Gaat het om
een lening dan stemmen b en
w de aflossingsbedragen af op
de omstandigheden,
mogelijkheden en middelen
van de belanghebbende (het
wetsartikel geeft slechts de
ondergrens aan: men moet
blijven beschikken over de
beslagvrije voet)
B en w bepalen of deze
bijstand wordt verleend als
rentedragende geldlening of
borgtocht; deze bijstand kan
ook worden verleend als, of
omgezet in, een uitkering om
niet, waarbij door b en w, resp
ambtshalve, wordt beoordeeld
of het inkomen duurzaam, resp
1 jaar, onder bijstandsniveau
ligt
B en w bepalen, aan de hand
van het inkomen over het
boekjaar, de hoogte van de
bijstand. Voor de vorm van
deze bijstand (renteloze
geldlening of om niet) is o.a.
mede bepalend het ooideel
van b en w over de
uitkeringsduur en het duurzame
inkomensniveau

beoorlingsmarge en
expliciete bevoegdheid

eigen invulling

beoordelmgsmarge en
expliciete bevoegdheid

expliciete bevoegdheid

beoordelingsmarge en
expliciete bevoegdheid

beoordelingsmarge en
expliciete bevoegdheid
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artikel onderwerp beschrijving van de
beleidsruimte

categorie

24 Restsituaties waarm
bijstand als geldlening
of borgtocht kan
worden verleend

30,3 Co-ouderschap

32 Verblijf in inrichting

34 Woningdelmg

36

41

Aftrek wegens
ontbreken woonkosten

Recht op bijzondere
bijstand

42 Draagkrachtvaststelling
bij bijzondere bijstand

44 Begrip middelen

Het is een bevoegdheid van
b en w om te beoordelen of
van deze mogelijkheden
gebruik wordt gemaakt
De precieze bepaling van de
hoogte van de algemene
bijstand geschiedt door
b en w, afhankelijk van de
vaststelling door b en w
gedurende welk deel van de
kalendermaand de
belanghebbende feitelijk de
zorg voor een of meer ten laste
komende kinderen heeft
(l.s.m. art, onderdeel e): in
sommige gevallen vergt het
een nadere beoordeling van
b en w of inderdaad sprake is
van een inrichting
Op enkele onderdelen vergt
toepassing van de
woningdelersnorm een
beoordeling door b en w, nl
- of al dan niet sprake is van
een in het economisch verkeer
gebruikelijke prijs;
- of een belanghebbende,
zonder de woningdeling, zou
zijn aangewezen op verblijf in
een innchting
B en w bepalen in welke mate
op de genormeerde aftrek een
bedrag voor ten laste blijvende
noodzakelijke kosten voor
onderhoud van de woning in
mmdermg wordt gebracht
B en w beoordelen, ter
bepaling of recht op bijzondere
bijstand bestaat, of bepaalde,
uit bijzondere individuele
omstandigheden
voortvloeiende, kosten al dan
niet uit het normbedrag voor
algemene bijstand en uit de
draagkracht kunnen worden
voldaan
B en w stellen de draagkracht
vast: zij bepalen of het in
aanmerking te nemen
vermogen en inkomen geheel
of gedeeltelijk in beschouwing
worden genomen. B en w zijn
bevoegd een andere
draagkrachtperiode dan een
jaar in aanmerking te nemen
indien de periode waarop de
kosten betrekking hebben
daartoe aanleiding geeft
De vaststelling of en in welke
mate de belanghebbende over
middelen beschikt is, gezien
het open crlterium
«redelijkerwijs kan
beschikken», mede afhankelijk
van de beoordeling door
b en w

expliciete bevoegdheid

beoordelingsmarge

beoordelingsmarge

beoordelingsmarge

expliciete bevoegdheid

expliciete bevoegdheid

expliciete bevoegdheid

beoordelingsmarge
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artikel onderwerp beschrijving van de
beleidsruimte

categorie

45 Buiten beschouwing te
laten middelen

46 Charitatieve uitkering

49 Aftrek
verwervingskosten

51 Inkomen in natura

51

52

Meer dan een huurder.
onderhuurder of
kostganger
Gedeeltelijke vrijlating
arbeidsinkomsten

De bepaling welke middelen
niet in beschouwmg worden
genomen vergt op enkele
onderdelen een nadere
beoordeling door b en w, nl
- in hoeverre er aanleiding is
een eenmalige scholingspremie
buiten beschouwing te laten;
- of en in welke mate een
uitkering voor geleden
immateriële schade
(smartegeld) buiten
beschouwing blijft (de wet
geeft hiervoor slechts het open
criterium «voor zover uil een
oogpunt van bijstandverlening
verantwoord»)
B en w bepalen in welke mate
giften buiten beschouwing
blijven (de wet hanteert het
open criterium «voor zover uit
een oogpunt van
bijstandverlening
verantwoord»)
De aftrek van
verwervingskosten is niet
genormeerd, zodat hier een
beoordelmg door b en w
plaatsvindt. Ookt.a.v de
periode waarin rekening wordt
gehouden met
verwervingskosten is er
beleidsruimte (de wet bepaalt
slechts dat de max. periode
1 jaar is)
N.b. Aan de Commissie Sociale
Voorzieningen van de SER is
advies gevraagd over o.a. een
verdere vergroting van de
gemeentelijke beleidsruimte bij
het rekening houden met
verwervingskosten
Indien dit in aanmerking wordt
genomen stellen b en w de
waarde daarvan vast op de
eruit voortvloeiende lagere
bestaanskosten. Dit vergt dus
per geval een beoordeling door
b en w
B en w stellen de omvang van
de inkomsten daaruit vast

Toepassing van de vrijlating is
afhankelijk van het oordeel van
b en w of belanghebbende niet
zelfstandig in het bestaan kan
voorzien B en w zijn bevoegd
de termijn te verlengen indien
daartoe in het individuele geval
aanleidmg bestaat
N b : Aan de Commissie
Sociale Voorzieningen van de
SER is advies gevraagd o.a.
over vervanging
vrijlatingsregeling door
gemeentelijke mogelijkheden
tot het zelf toepassen van
uitstroomincentives

beoordelmgsmarge,
eigen invulling

beoordelingsmarge

beoordelingsmarge en
impliciete bevoegdheid

beoordelingsmarge en
impliciete bevoegdheid

expliciete bevoegdheid

beoordelingsmarge ken
expliciete bevoegdheid
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artikel onderwerp beschrijving van de
beleidsruimte

categorie

56/57 Vermogenstoets

58 Vaststelling waarde
bezittmgen

71 Ambtshalve vaststelling

75 Beslistermijn

76 Inlichtenformulier

79 Betalmg

80 Voorschot

81 Verrekening met
WW/TW-voorschot

Toepassing van de
vermogenstoets vraagt op
enkele onderdelen een nadere
invulling/beoordelmg door
b en w:
- de vaststelling of de
bezittmgen in natura uitgaan
boven wat algemeen
gebruikelijk of in het
individuele geval noodzakelijk
is;
- de omvang van het
vermogen dat voor de
uitoefening van bedrijf of
zelfstandig beroep noodzakelijk
is,
- het open criterium
«redelijkerwijs kan beschikken»
vergt een beoordeling door
b en w.
B en w bepalen de waarde aan
de hand van de waarde in het
economisch verkeer, alieen het
vermogen in de eigen woning
wordt landelijk genormeerd
Indien een schriftelijke
aanvraag door betrokkene niet
mogelijk is, wordt het recht op
bijstand ambtshalve
vastgesteld
Afhankelijk van de beoordeling
door b en w van de
toereikendheid van de
verkregen gegevens kan de
beslistermijn van 4 weken
ruimer door hen worden
gesteld, binnen het door de
wet gestelde maximum
Zolang de mmister geen regels
heeft gesteld voor de vereisten
waaraan het formulier moet
voldoen hebben b en w de
ruimte zelf de opzet van het
formulier te bepalen
B en w beoordelen of event.
sprake is van
niet verwijtbaarheid van het
nalaten; in dat geval is er geen
aanleiding voor opschorting
van de uitkering
B en w zijn bevoegd de
algemene bijstand over een
kortere of langere periode dan
een maand uit te betalen als de
omstandigheden van de
belanghebbende daartoe
aanleiding geven
B en w zijn bevoegd om, indien
noodzakelijk, gedurende de in
het artikel aangegeven
termijnen, tijdelijk een
voorschot te geven (d.w.z.
bijstand te verlenen zonder
voorafgaand onderzoek)
B en w zijn bevoegd om,
zonder machtiging van de
belanghebbende, algemene
bijstand die wordt verleend
over een periode waarover een
WW/TW-voorschot is verleend
dat wordt teruggevorderd, tot
het bedrag van dat voorschot
aan de bedrijfsvereniging te
betalen

eigen invulling en
beoordelingsmarge

beoordelingsmarge en
impliciete bevoegdheid

expliciete bevoegdheid

expliciete bevoegdheid

impliciete bevoegdheid
en beoordelingsmarge

expliciete bevoegdheid
en eigen invulling

expliciete bevoegdheid
en eigen invulling

expliciete bevoegdheid
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artikel onderwerp beschrijving van de
beleidsruimte

categorie

84 Terugvordering

92 Herzien besluit tot
terugvordering

99 Verhaal

102 Beoordeling
verhaalsrecht en
bepaling omvang van
het te verhalen bedrag
doorb en w

105 Wijziging
verhaalsbedrag

106 Verhaal bij schenking

113

114

114

Verplichtingen gericht
op arbeidsinschakeling
in dienstbetrekking,
eigen bedrijf of
zelfstandig beroep

Ontheffing geven van,
of niet opleggen van,
verplichtingen

Afstemming
verplichtingen op zorg
voor kinderen jonger
dan 12 jaar

Indien daar, gezien de
omstandigheden van persoon
en gezin, dringende redenen
voor zijn, kunnen b en w
geheel of gedeeltelijk afzien
van terugvordering
Op grond van gewijzigde
omstandigheden kan een
besluit tot terugvordering op
schriftelijk verzoek of
ambtshalve worden herzien
Indien daar, gezien de
omstandigheden van de
betrokkenen, dringende
redenen voor zijn, kunnen
b en w geheel of gedeeltelijk
van verhaal afzien
Indien er geen rechterlijke
uitspraak ligt met belrekking
tot de
onderhoudsverplichtingen
beoordelen b en w het bestaan
van het verhaalsrecht en
bepalen zij de omvang van het
te verhalen bedrag, rekening
houdend tnet de maatstaven en
omstandigheden die de rechter
zou hanteren
De gemeente kan de rechter
verzoeken het vastgestelde
verhaalsbedrag op grond van
(gewijzigde) omstandigheden
aan te passen of in afwijking
van een rechterlijke uitspraak
tot levensonderhoud vast te
stellen
B en w beoordelen, indien een
(voormalige)
bijstandsontvanger een
schenkmg doet, of hij ten tijde
van de schenking de noodzaak
van bijstandverlening
redelijkerwijs heeft kunnen
voorzien Zo nee, dan is er
geen aanleiding tot verhaal op
de ontvanger van de schenking
B en w zijn bevoegd om, naast
de verplichtingen die op grond
van de wet aan de bijstand zijn
of moeten worden verbonden,
verplichtingen aan de bijstand
le verbinden die zijn gericht op
arbeidsinschakeling, of die
verband houden met aard en
doel van de bijstand, of die
strekken tot vermindering of
beëindiging van de bijstand,
waaronder het ondergaan van
een noodzakelijke medische
behandeling
B en w zijn bevoegd
verplichtingen als bedoeld in
hoofdstuk VIII niet op te
leggen, of daarvan tijdelijk
ontheffing te verlenen
vanwege medische of sociale
redenen of vanwege aard en
doel van de bijstand
Bij gehuwden en alleenstaande
ouders met de zorg voor een of
tneer kinderen jonger dan 12
jaar stemmen b en w de
verplichtingen mede af op die
zorgtaak

expliciete bevoegdheid

beoordelingsmarge

expliciete bevoegdheid

beoordelingsmarge

expliciete bevoegdheid

beoordelingsmarge

expliciete bevoegdheid

expliciete bevoegdheid

expliciete bevoegdheid
en beoordelmgsmarge
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artikel onderwerp beschrijving van de
beleidsruimte

categorie

116 Verrichten van
betalingen uit de
uitkering door de
gemeente

117 Zekerstelling bij lening

118 Samenwerking met de
Arbeidsvoorzienmgsor–
ganisatie

118 Bevorderen deelname
aan voorzieningen
relevam voor
zelfstandige
bestaansvoorziening

119 Verplichtingen aan
zelfstandige gericht op
doelmatige
bedrijfsvoering

120 Passende arbeid

121 Scholing

122 Onbeloonde arbeid tnet
behoud van uitkering

123 Uitvoering

124

125

Inrichting van de
administratie

Voorlichting over
bijstand

B en w zijn bevoegd om, als er
vanwege (dreigende) schulden
aanleiding toe bestaat, de
verplichting op te leggen dat
de belanghebbende eraan
meewerkt dat de gemeente
noodzakelijke betallngen
B en w zijn bevoegd bij een
geldlening (niet zijnde een
krediethypotheek) de
verplichtingen aan de bijstand
te verbmden als zekerstelling
voor de nakoming van rente–
en aflossingsverplichtingen
B en w kunnen zelf vormgeven
aan de samenwerking met de
Arbeidsvoorzieningsorgani–
satie. Het wetsvoorstel geeft
slechts een algemene
inspanningsverplichting
B en w kunnen zelf invulling
geven aan deze activerende
taak en aan de voorlichting en
bemiddelmg die daarvoor
noodzakelijkzijn
B en w bepalen welke
verplichtingen zij nodig achten
voor een doelmatige bedrijfs–
en beroepsuitoefening door de
zelfstandige die bijstand voor
bedrijfskapitaal ontvangt
De wet geft een globale
omschrijving van het begrip
passende arbeid; ook met
inachtneming van de richtlijn
voor passende arbeid blijft er
beoordelingsruimte voor
b en w bij de feitelijke
toepassmg van het begrip in
het individuele geval
B en w beoordelen mede de
noodzakelijkheid van een
bepaalde scholing of opleiding
voor de arbeidsinschakeling,
waarbij zij in beginsel
aansluiten bij het oordeel van
het RBA
B en w beoordelen mede de
toelaatbaarheid van
onbeloonde arbeid; de wet
regelt slechts de melding door
de belanghebbende aan b en w
Oe wet legt de
verantwoordelijkheid voor de
uitvoermg bij b en w; de wijze
waarop de uitvoenng wordt
georganiseerd wordt aan de
gemeente overgelaten
De wet verbindt aan de
administratie slechts globale
critena, deze worden in nadere
regelgeving verder uitgewerkt,
waarbij er ruimte blijkt voor
eigen invulling door de
gemeente
Oe wet volstaat met de
opdracht aan b en w te geven
te zorgen voor een voorlichting
over de bijstand die
doeltreffend is. Oe invulling
van voorlichtingstaak is aan
b en w.

uit de bijstandsuitkering
verricht expliciete
bevoegdheid

exphciete bevoegdheid

eigen invulling

eigen invulling

expliciete bevoegdheid
en eigen invullmg

beoordelingsmarge

beoordelmgsmarge

impliciete bevoegdheid
en eigen mvullmg

eigen invulling

eigen invulling

expliciete bevoegdheid
en eigen invullmg
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artikel onderwerp beschrijving van de
beleidsruimte

categorie

126 Machtiging van b en w
door gemeenteraad om
het nemen van
besluiten op te dragen
aan
gemeenteambtenaren

127 Gegevensverstrekking
door werkgever

130 Meldingsplicht misdrijf
ten nadele van een
uitvoeringsorgaan

131 Verstrekking door b en
w van gegevens uit
administratie aan
derden

137-8 Gemeentelijke
adviescommissie

De mhoud van de machtiging
wordt, binnen de grenzen van
het artikel, bepaald door de
gemeente; b en w stellen
hierover zelf regels

B en w stellen de termijn
waarbmnen en bepalen de
vorm waarin, deze gegevens
worden verstrekt
Het artikel spreekt van «het
gegronde vermoeden»,
hetgeen beoordeling door
b en w veronderstelt
6 eb w zijn bevoegd dergelijke
gegevens uit eigen beweging
aan de genoemde organen en
personen te verstrekken;
zolang er geen nadere regels
zijn gesteld bepalen zij in
belangrijke mate (binnen
voorschriften van het artikel) in
welke gevallen en op welke
wijze gegevens worden
verstrekt. Zij beoordelen of de
persoonlijke levenssfeer niet
onevenredig wordt geschaad.
B en w zijn bevoegd samen
met een of meer andere
gemeenten een gezamenlijke
commissie in te stellen De wet
noemt de leden die in elk geval
in de commissie
vertegenwoordigd dienen te
zijn; b en w kunnen dus andere
organisatie/personen in de
commissie opnemen en zij
bepalen de zetelverdeling

exphciete bevoegdheid
en eigen invulling

exphciete bevoegdheid

beoordelingsruimte

expliciete bevoegdheid,
eigen invullmg en
beoordelingsmarge

expliciete bevoegdheid
en eigen invulling

Conclusie: het wetsvoorstel bevat 36 expliciete bevoegdheden van
b en w. Daarnaast biedt het wetsvoorstel op diverse punten een beoor–
delingsmarge en impliciete bevoegdheden aan b en w. Bovendien zijn er
zeventien onderdelen van de wetsuitvoering waar de concrete invulling
van een opdracht die de wet stelt geheel of grotendeels aan b en w
overgelaten.
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